
 
 
 

 
 
ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.:  16/2013 
Caràcter:  Ordinària  
Data:  28 de novembre de 2013 
Horari:  10.09 a 17.29 hores 
Lloc:  saló de sessions  
 
Assistents: 
 

President 

Mateo Isern Estela, batle (PP) 
Regidors/res 

Andres Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE) 
Ana Maria Calvo Sastre (PSIB-PSOE) 
Esperanza Crespi Pibernat (PP) 
Antonio Donaire Sanchez (PSIB-PSOE) 
Ana Maria Ferriol Font (PP) 
Antonia Fornari Thomas (PP) 
Andres Garau Garau (PP) 
Yolanda Maria Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE) 
Alvaro Luis Gijón Carrasco (PP) 
Fernando Gilet Sancenon (PP) 
Maria Isabel González Carrasco (PSIB-PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Rosa Llobera Gili (PP) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Guillermo Navarro Garau (PP) 
Antoni Noguera Ortega (MËS) 
Guadalupe Pulido Roman (PSIB-PSOE) 
Joan Pau Reus Frontera (PP) 
Irene San Gil López-Quesada (PP) 
Begoña Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE) 
Sebastià Sansó Bonet (PP) 
Belen Soto Mateu (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS)  
Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
Jesús Valls Flores (PP) 
Antoni Josep Verger Martínez (MËS) 
 

Excusa la seva assistència: 

Virginia Abraham Orte (PSIB-PSOE) 
Sandra Fernández Herranz (PP) 
 
Interventor: Joan Canyelles Vich 
Secretària del ple: Nieves Téllez García 
 

 
 



Ordre del dia amb les alteracions: 
 
1. SECRETARIA 
 
1.- Aprovació de les actes de  la sessió ordinària de dia  31 d’octubre de 2013 i de la sessió extraordinària 
de dia 14 de novembre de 2013. 
 
2.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta escrita que han 
presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a octubre de 2013. 
 
3.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords complimentats 
corresponents al  Ple ordinari de 31 d’octubre de 2013. 
 
4.- Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de Convenis de la 
Secretaria General del Ple en el mes d’octubre de 2013. 
 
5.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el llibre d’inscripcions des del 
número 18.447 de dia 28 d’octubre de 2013 fins al número 20.202 de dia 22 de novembre de 2013. 
 
6.- Donar compte al Ple de l’acord de la Junta de Govern de dia 6 de novembre 2013 de canvi d’un 
membre del Consell Rector de l’Institut Municipal de Coordinació d’Obres Viàries (IMOV). 
 
7.- Donar compte al Ple de l’acord de la Junta de Govern de dia 6 de novembre de canvi d’un membre 
del Consell Rector de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI). 
 
8.- Donar compte al Ple de l’acord de la Junta de Govern de dia 6 de novembre de canvi d’un membre 
del Consell Rector de Palma Activa. 
 
9.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la resolució de la Presidència de l’Autoritat Portuària de 
Balears de 24 d’octubre de 2013, relativa al nomenament dels seus representats  a les comissions 
tècniques de 5 convenis de col·laboració. 
 
10.- Proposta d’aprovació de modificació de nomenament dels representants de l’Autoritat Portuària de 
Balears a la Comissió executiva de Palma de l’Agència de Turisme Balear (ATB) 
 
11.- Assabentar-se del veredicte de la sentència de 21 de juny de 2013, de la Sala del contenciós 
administratiu, secció quinta de Tribunal Suprem, dictada en el recurs núm. 616/06, interposat per LA 
SIRENITA 10, S.A.  contra el Consell de Mallorca. 
 
12.- Proposta d’aprovació de l’adhesió de la Ciutat de Palma a la Xarxa mundial de ciutats amigables 
amb les persones majors. 
 
13.- Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a proclamació de fill il·lustre el 
Sr. Félix Pons Irazazabal. 
 
14.- Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a concessió de la medalla d’or 
de la Ciutat a la Sra. Monserrat Casas Ametller. 
 
15.- Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a concessió de la medalla d’or 
de la Ciutat a la Caixa de Pensions per a la vellesa i d’Estalvis de Catalunya i Balears. 
 



 
 
 

16.- Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a concessió de la medalla d’or 
de la Ciutat al Sr. Ferràn Cano Darder. 
 
17.- Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a concessió de la medalla d’or 
de la Ciutat al Sr. Josep Pinya Bonnín. 
 
18.- Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat elatiu a concessió de la medalla d’or 
de la Ciutat a Mossèn Gabriel Llompart Moragues. 
 
19.- Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de 
Professor Associat de tuba en el Conservatori Superior de les Illes Balears a un professor músic de la 
Banda Municipal de Música 
 
20.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a ENDESA ENERGIA XXI S.L.U per import de 
19.818’78€. 
 
21.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a ENDESA ENERGIA XXI S.L.U per import de 
632.063’71€. 
 
22.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a EMAYA, per import de 4.440’88€. 
 
23.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a EMAYA, per import de 82.049’10€. 
 
24.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a GUNNEBO S.A. per import de 84’68€. 
 
25.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a GUNNEBO S.A. per import de 3.484’91€. 
 
26.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a MEVISA, per import de 197’06€. 
 
27.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a ENDESA DISTRIBUCION ELECTRICA S.A. per 
import de 31.672’04€. 
 
28.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 3.352’93€. 
 
29.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 703’95€. 
 
30.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a FUNDACIÓN DEMOCRACIA Y GOBIERNO LOCAL  
per import de 80€. 
 
31.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 3.627’50€. 
 
32.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a URBE ASESORES JURIDICOS per import de 
21.054€. 
 
33.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 14.295’26€. 
 
34.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a THOMSON REUTERS ARANZADI per import de 
10.197’68€ 
 
35.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 5.811’18€. 
 
36.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 62.740€. 



 
37.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 38.646’78€. 
 
38.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 63.130’65€. 
 
39.- Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a varis proveïdors de Bombers per import de 
20.482’60€. 
 
40.- Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 16 de crèdit extraordinari finançat amb baixes 
de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a  2013. 
 
41.- Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 11 de suplement de crèdit finançat amb baixes 
de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
42.- Proposta d’aprovació de tarifes EMAYA corresponent al servei de clavegueram, recollida de RSU, 
per l’any 2014. 
 
43.- Proposta d’informar favorablement les tarifes d’EMAYA S.A. corresponents al servei d’aigua potable 
per a l’any 2014. 
 
44.- Proposta d’aprovació de tarifes Empresa Funerària Municipal S.A. per l’any 2014. 
 
45.- Proposta d’aprovació de modificació limitacions d’autotaxis adaptats per a inici de servei en 
estacionament de l’aeroport i del port. 
 
46.- Proposta d’aprovació definitiva del projecte d’estudi de Detall per instal·lació d’un ascensor a l’edifici 
ubicat al C/ Iglesias Cañellas 3. PE13/0001. 05PRAD160.  
 
64.- Proposició del Grup Municipal MÉS contra l’ampliació del Club Marítim del Molinar de Llevant 
(763/2013). 
 
65.- Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al projecte de remodelació i millora de les 
instal·lacions del Club Marítim Molinar de Llevant (769/2013), esmena d’addició (763/2013) i esmena de 
substitució (790/2013). 
 
66.- Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a autoconsum i energies renovables, camí cap a la 
sobirania energètica. Que no ens robin el sol (766/2013). 
 
67.- Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la reforma energètica impulsada pel Partit 
Popular a Espanya (767/2013). 
 
68.- Proposició  del Grup Municipal  PSIB-PSOE relativa a l’empresa municipal EMAYA (775/2013). 
 
48.- SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a facilitar una targeta de 
transport de l’EMT amb descompte a les persones malaltes que es desplacen des de les altres illes a 
rebre tractament a l’hospital Son Espases (670/2013). 
 
50.- Proposició conjunta que presenten el grup municipal PSIB-PSOE i el grup municipal MÉS, relativa a 
la necessitat d’un local per a desenvolupar les activitats de l’Avv Canamunt-Ciutat Antiga (762/2013). 
 
52.- Proposició del grup municipal MÉS per Palma relativa a “consum responsable per un canvi de model 
econòmic” (765/2013). 



 
 
 

 
53.- Proposició del grup municipal MÉS relativa a Palma ciutat solidària (774/2013). 
 
54.- Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a garantir subministrament de llum i aigua a les 
persones amb més dificultats econòmiques (776/2013). 
 
55.- Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa al Parc de bombers de Son Castelló (779/2013). 
 
57.- Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a “Recuperació del programa de turisme sènior 
europeu, més turisme d’IMSERSO, més feina i menys estacionalitat” (781/2013). 
 
59.- Proposició del grup municipal MÉS relativa a “25 de novembre 2013, visibilitzar la violència de 
gènere Aturem el feminicidi” (768/2013) i esmena d’addició gel Grup municipal PSIB-PSOE(791/2013). 
 
60.- Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al Projecte de llei reguladora del factor de 
sostenibilitat i de l’índex de revalorització del sistema de pensions de la Seguretat Social (777/2013). 
 
61.- Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al Pressuposts Generals de l’Estat (778/2013). 
 
62.- Proposició del Grup Municipal MÉS relativa  a la implantació del procés dels Pressuposts 
Participatius per Palma (772/2013) 
 
69.- Proposició del Grup Municipal  MÉS relativa a la reversió del Conveni entre Ajuntament i Bisbat de 
cessió gratuïta de bens immobles de titularitat municipal per a la construcció de temples (764/2013). 
 
70.- Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a les zones M dels polígons industrials (793/2013). 
 
47.- SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal MÉS  relativa a Palma: la ciutat dels infants 
(483/2013). 
  
49.- Proposició del grup municipal MÉS per Palma relativa a “incompliment de l’equip de govern l’acord 
plenari sobre Bon Govern i transparència (761/2013). 
 
51.- Proposició del Grup Municipal MÉS  relativa a campaments d’estiu  2014 (770/2013). 
 
56.- Proposició del grup municipal PSIB-PSOE per Palma relativa al deficient servei que presta 
l’Ajuntament de Palma per lluitar contra les plagues d’insectes i rosegadors (780/2013). 
 
58.- Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a les respostes per part del Batle sobre els greus 
fets a la Policia Local (782/2013). 
 
63.- Proposició conjunta dels Grups Municipals PP, PSIB-PSOE i MÉS relativa a ajuda d’emergència a 
Filipines (794/2013). 
 
71.- Pregunta oral del Grup Municipal PSIB-PSOE, relativa a actuacions i terminis en relació al futur dels 
habitatges socials de Camp Redó (696/2013). 
 
72.- Pregunta oral del Grup Municipal PSIB-PSOE, relativa a quan esta previst l’aprovació inicial del PEP 
del Jonquet conforme a la declaració BIC (695/2013).  
 



73.- Pregunta oral del Grup Municipal PSIB-PSOE, relativa a la baixada de l’ocupació laboral a Palma 
alhora que puja l’ingrés per habitació en els mesos de juny a setembre de 2013 segons l’informe 
d’exceltur (795/2013) 
 
F.O.D. I. Sol·licitud de compareixença urgent del regidor d’Hisenda,  per tal de donar explicacions sobre 
l’estat de tramitació de l’operació d’endeutament i del pagament de les certificacions  d’obra al Palau 
de Congressos a Acciona. 
 
F.O.D. II. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 17 de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit i amb l’aplicació del romanent líquid de Tresoreria amb finançament afectat de l’exercici 
2012, en el pressupost propi de la Corporació per a 2013. 
 
F.O.D. III Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 18 de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions pressupostàries en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
PRECS I PREGUNTES  
 
 
1.  Aprovació de les actes de  la sessió ordinària de dia  31 d’octubre de 2013 i de la sessió 
extraordinària de dia 14 de novembre de 2013. 
 
Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia 28 de novembre de 2013,  per si escau, l’aprovació de  
l’esborrany de les actes de la sessió  ordinària de dia 31 d’octubre i de la sessió extraordinària de dia 14 
de novembre de 2013. 
 
S’APROVEN per unanimitat. 
 
2.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta escrita que han 
presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a octubre de 2013. 
 

El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 

Complint el que disposa l’article 38 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, la 
Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de les preguntes amb resposta escrita que han 
presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a octubre de 2013, les quals se sotmeten a 
la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte de l’esmentat seguiment: 
 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment de les preguntes amb resposta escrita que han 
presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a octubre de 2013. 
 
3.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords complimentats 
corresponents al  Ple ordinari de 31 d’octubre  i del Ple extraordinari de 14 de novembre de 2013. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Complint el que disposa l’article 38.c del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, la 
Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de l’execució dels acords del ple ordinari de dia 31 
d’octubre de 2013 i del ple extraordinari (pressuposts) de 14 de novembre de 2013. Per això, se sotmet 
a la consideració de l’Ajuntament Ple el següent: 
 



 
 
 

Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats corresponents 
al ple ordinari de dia 31 d’octubre de 2013 i del ple extraordinari de 14 de novembre de 2013 de 
l’Ajuntament. 
 

4.  Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de Convenis de 
la Secretaria General del Ple en el mes d’octubre de 2013. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 28 de novembre de 2013, la relació dels convenis rebuts per 
a la seva inscripció al registre de convenis de la Secretaria General del Ple corresponent al mes de 
setembre: 
 
1369 Convenio de colaboración entre el Excelentísimo Ayuntamiento de Palma de Mallorca y la 
entidad pública empresarial de la CAIB “Serveis Ferroviaris de Mallorca” para la construcción y 
mantenimiento de una pasarela peatonal sobre la línea ferrea Palma-Inca (PK2+860) (Firmat el 30 09 
2013) 
1370 Conveni de col·laboració entre la Universitat de les Illes Balears i l’Ajuntament de Palma per la 
cessió dels fons de la biblioteca particular del senyor Bartomeu Fiol Mora. (Firmat el 07 10 13) 
1371 Convenio Ayuntamiento de Palma de Mallorca/MAPFRE Inmuebles y MAPFRE Familiar 
Compañía de Seguros y Reaseguros. (Firmat el 06 02 2009) 
1372 Conveni per a la realització de pràctiques acadèmiques externes curriculars dels estudiants de 
grau de treball social. (Firmat el 26 09 13) 
1373 Conveni de col·laboració entre la Conselleria de Família i Serveis Socials del Govern de les Illes 
Balears i l’Ajuntament de Palma per al desenvolupament d’accions formatives dins el marc del 
programa “Alter” d’intervenció socioeducativa per a joves en risc d’exclusió social i escolar. (Firmat el 
16 10 2013) 
1374 Conveni Intermunicipal. Tarjeta Ciutadana amb l’Ajuntament de Bunyola. (Firmat el 26 08 2013) 
 
5.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el llibre d’inscripcions des 
del número 18.447 de dia 28 d’octubre de 2013 fins al número 20.202 de dia 22 de novembre de 2013. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Es dona compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia, des del número 18.447 de dia 28 
d’octubre de 2013 fins al número 20.202 de dia 22 de novembre de 2013, inscrits en el llibre de 
resolucions. 
 
6.  Donar compte al Ple de l’acord de la Junta de Govern de dia 6 de novembre 2013 de canvi d’un 
membre del Consell rector de l’Institut Municipal de Coordinació d’Obres Viàries (IMOV). 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
A la sessió ordinària del Ple de dia 26 de setembre de 2013, es va prendre en consideració la renúncia de 
la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero com a regidora de l’Ajuntament de Palma del grup municipal 
MÉS. 
 
A la sessió ordinària del Ple de dia 31 d’octubre de 2013, va prendre possessió la Sra. Neus Truyol 
Caimari, que la substitueix, com a regidora del grup municipal MÉS. 
D’acord amb la proposta formulada pel grup municipal MÉS, propòs a la Junta de Govern l’adopció del 
següent: 
 



Acord 
 
Primer.- Cessar a la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero, com a membre del Consell Rector de  
l’Institut Municipal de Coordinació d’Obres Viàries (IMOV), agraint-li els serveis prestats. 
Segon.- Nomenar a la Sra. Neus Truyol Caimari, com a membre del Consell Rector de l’Institut 
Municipal de Coordinació d’Obres Viàries (IMOV), en representació del grup municipal MÉS. 
Tercer.- Comunicar aquest acord al grup municipal MÉS i a l’Institut Municipal de Coordinació d’Obres 
Viàries (IMOV). 
 
7.  Donar compte al Ple de l’acord de la Junta de Govern de dia 6 de novembre de canvi d’un membre 
del Consell Rector de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI). 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
A la sessió ordinària del Ple de dia 26 de setembre de 2013, es va prendre en consideració la renúncia de 
la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero com a regidora de l’Ajuntament de Palma del grup municipal 
MÉS. 
 
A la sessió ordinària del Ple de dia 31 d’octubre de 2013, va prendre possessió la Sra. Neus Truyol 
Caimari, que la substitueix, com a regidora del grup municipal MÉS. 
D’acord amb la proposta formulada pel grup municipal MÉS, propòs a la Junta de Govern l’adopció del 
següent: 
 
Acord 
 
Primer.- Cessar a la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero, com a membre del Consell Rector de  
l’Institut Municipal d’Innovació (IMI), agraint-li els serveis prestats. 
Segon.- Nomenar a la Sra. Neus Truyol Caimari, com a membre del Consell Rector de l’Institut 
Municipal d’Innovació (IMI), en representació del grup municipal MÉS. 
Tercer.- Comunicar aquest acord al grup municipal MÉS i a l’Institut Municipal d’Innovació (IMI). 
 
8.  Donar compte al Ple de l’acord de la Junta de Govern de dia 6 de novembre de canvi d’un membre 
del Consell Rector de Palma Activa 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de:  
 
A la sessió ordinària del Ple de dia 26 de setembre de 2013, es va prendre en consideració la renúncia de 
la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero com a regidora de l’Ajuntament de Palma del grup municipal 
MÉS. 
 
A la sessió ordinària del Ple de dia 31 d’octubre de 2013, va prendre possessió la Sra. Neus Truyol 
Caimari, que la substitueix, com a regidora del grup municipal MÉS. 
D’acord amb la proposta formulada pel grup municipal MÉS, propòs a la Junta de Govern l’adopció del 
següent: 
 
Acord 
 
Primer.- Cessar a la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero, com a membre del Consell Rector de  
PalmaActiva, agraint-li els serveis prestats. 
 
Segon.- Nomenar a la Sra. Neus Truyol Caimari, com a membre del Consell Rector de PalmaActiva, en 
representació del grup municipal MÉS. 



 
 
 

 
Tercer.- Comunicar aquest acord al grup municipal MÉS i a PalmaActiva. 
 
9.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la resolució de la Presidència de l’Autoritat Portuària de 
Balears de 24 d’octubre de 2013, relativa al nomenament dels seus representats  a les comissions 
tècniques de 5 convenis de col·laboració. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 28 de novembre de 2013 la resolució de la Presidència de 
l’Autoritat Portuària de Balears de 24 d’octubre de 2013 relativa al nomenament dels seus 
representants, Sr. Armando Parada González i Sr. José Ignacio Arroyo Cabeza,  a les comissions 
tècniques dels següents cinc convenis de col·laboració vigents: 
 
- Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma de Mallorca i l’Autoritat Portuària de Balears 
per a la gestió de la seguretat vial en el Passeig Marítim enginyer Gabriel Roca i zones annexes fora 
dels recintes tancats, segons disposa la clàusula C. 1 del mateix. 
- Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma de Mallorca i l’Autoritat Portuària de Balears 
per a la gestió de certs serveis a l’explotació Passeig Marítim enginyer Gabriel Roca, segons disposa la 
clàusula C. 1 del mateix. 
- Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma de Mallorca i l’Autoritat Portuària de Balears 
per a l’enjardinament i embelliment de Sa Faixina, segons disposa la clàusula primera del mateix. 
- Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma de Mallorca i l’Autoritat Portuària de Balears 
per al tractament del talús del Jonquet, segons disposa la clàusula primera del mateix.  
- Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma de Mallorca i l’Autoritat Portuària de Balears 
per a la gestió de les superfícies de domini públic i instal·lacions afectades pel nou centre comercial a 
Porto Pi, segons disposa la clàusula primera del mateix. 
 

10. Proposta d’aprovació de modificació de nomenament dels representants de l’Autoritat Portuària 
 de  Balears a la Comissió executiva de Palma de l’Agència de Turisme Balear (ATB) 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma de 27 de juny de 2013 va aprovar el nomenament dels membres 
designats per l’Ajuntament a la Comissió Executiva de Palma de l’Agència de Turisme Balear (ATB). 
Vist la remodelació de la direcció de l’Autoritat Portuària de Balears per acord del Consell de Govern de 
les Illes Balears de 27 de setembre de 2013, es fa necessari canviar els vocals representants d’aquesta 
Autoritat Portuària , per la qual cosa s’eleva al Ple de l’Ajuntament el següent: 
 
ACORD 
 
1r. Modificar l’acord plenari de 27 de juny de 2013 de nomenament dels membres designats per 
l’Ajuntament a la Comissió Executiva de Palma de l’Agència de Turisme Balear (ATB), en el sentit de 
canviar a dos dels membres representants de  l’Autoritat Portuària de Balears i, per tant, nomenar a: 
Titular: Sr. Alberto Pons Fernández (President de l’Autoritat Portuària de Balears) 
Suplent: Sr. Juan Carlos Plaza Plaza (Director de l’Autoritat Portuària de Balears) 
 
2n. Notificar el present acord als interessats i a l’Agència de Turisme Balear. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11  abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 



11. Assabentar-se del veredicte de la sentència de 21 de juny de 2013, de la Sala del        
 contenciós administratiu, secció quinta del Tribunal Suprem, dictada en el recurs núm.  616/06, 
 interposat per LA SIRENITA 10 S.A. contra el Consell de Mallorca. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“En aquest punt número 11, ja ho vaig comenta a la Junta de Portaveus, se tracta de la sentència, una altra vegada, 
la sentència que anul·la la modificació del Pla General que va provocar la construcció de Son Espases allà a on està, 
se va anul·lar aquesta tramitació, s’ha anul·lat aquesta tramitació per part del Tribunal Suprem. Més que debatre, 
com ja hem reiterat altres vegades, tenint en compte que l’instrument que va generar aquesta situació de tenir 
Son Espases allà a on està, ha quedat anul·lat, convindria saber què està fent o què farà l’Ajuntament per 
reconduir aquesta situació jurídica que tenim després d’aquesta sentència del Tribunal Suprem. I si el regidor 
d’Urbanisme mos pogués donar, una mica, quin camí està seguint l’Ajuntament o de quina manera està actuant, 
quines actuacions concretes s’han duit a terme per reconduir una situació que mos dona el Suprem, que a aquest 
Ajuntament li toca aplicar aquesta sentència i, ara mateix, no hi ha cap instrument que... Hi ha una situació 
d’inseguretat jurídica evident després d’aquesta sentència del Suprem, convindria que s’aclarís que està fent 
l’Ajuntament per remediar això. Gràcies.”  
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si, molt bé, jo l’únic que faré és remetre’m a les mateixes paraules que li vaig dir en el Ple de setembre, si no 
record malament, que era la mateix situació, vàrem parlar amb el Govern i vostè sap que aquesta sentència té el 
fonament de la seva nul·litat en dues qüestions, una és la declaració d’interès autonòmic que domés la va tenir del 
Consell de Mallorca perquè estava a sòl rústic que és el que governa el sòl rústic i, després, perquè faltava la 
tramitació ambiental estratègica d’una norma de 2006 que s’havia aprovat en el mateix moment que se va aprovar 
el projecte. Llavors, aquests són dos informes que ha d’aprovar el Govern de les Illes Balears, per tant, nosaltres 
hem parlat amb el Govern, i el Govern està duent a terme aquesta activitat per saber si aprovem un decret del 
Consell de Govern per regularitzar aquesta situació. Això és el que hi ha en marxa, està en estudi, sé que per part 
de la Conselleria de Sanitat s’ha contractat un estudi de tramitació ambiental estratègica que du una sèrie de 
mesos i estan esperant el resultat que encara tardarà, per desgràcia, una sèrie de mesos.” 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de:  
 
Per la Sala contenciosa administrativa del Tribunal Suprem, s’ha dictat la sentència que es dirà, 
finalitzant el recurs contenciós administratiu; per la qual cosa podria dictar-se el següent: 
 
ACORD PLENARI: 
 
L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de  la sentència de 21 de  juny de 2013, dictada per 
la Sala del contenciós administratiu, secció quinta del Tribunal Suprem,  (recurs de cassació núm. 
4856/2010) en el recurs contenciós administratiu núm. 616/06, interposat per LA SIRENITA 10 S.L, 
contra  EL CONSELL DE MALLORCA, per la qual es declara haver-hi lloc al recurs de cassació interposat 
per La Sirenita 10 S.L contra la sentència núm. 487 de 31 de maig de 2010 dictada pel Tribunal 
Superior de Justicia de les Illes Balears, sentència que s’anul·la i s’acorda estimar el recurs contenciós 
administratiu. A l’esmentat procediment es va personar com a codemandat l’Ajuntament de Palma. 
Aquesta Ajuntament Ple com a responsable de la seva execució, acusa rebut de la sentència i disposa 
que el departament municipal adient prengui les mesures pertinents per a l’efectivitat  d’allò que ha 
resolt el poder judicial. 
 
12.  Proposta d’aprovació de l’adhesió de la Ciutat de Palma a la Xarxa mundial de ciutats amigables 
amb les persones majors. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 



 
 
 

La millora de l’atenció a les Persones Majors és un objectiu bàsic d’aquesta regidoria  i per tal de 
fomentar l’envelliment actiu en un entorn urbà integrador i accessible es considera oportú adherir-se a 
la Xarxa mundial de Ciutats amigables amb les Persones Majors. Atesa la competència en matèria de 
promoció social establerta a l’article 25. k) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del 
règim local, de conformitat amb el que estableix el decret de batlia núm. 8.435, de dia 13 de maig de  
2013, d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament de Palma, el Decret núm. 8.436 de dia 
13 de maig de 2013, de nomenament dels titulars de les àrees de govern i de les àrees delegades i 
l’acord de la Junta de Govern de delegació de competències en els titulars de les àrees i àrees delegades 
adoptat en sessió de 21 de desembre de 2011 i modificat per acord d’1 de febrer de 2012, proposo  que 
es dicti el següent 
 
A C O R D 
 
1r.- Sol·licitar l’adhesió de la Ciutat de Palma a la Xarxa mundial de Ciutats amigables amb les Persones 
Majors, amb el compromís de realitzar avaluacions i millores en relació a l’adaptació de la Ciutat a les 
Persones Majors.  
 
2n.- Donar trasllat d’aquesta resolució a: 
- Àrea de Batlia 
- Àrea de Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial  
- Àrea d’Urbanisme i Habitatge 
- Àrea de Cultura i Esports 
- Àrea de Mobilitat 
- Àrea de Comerç, Treball, Joventut i Participació  
- Àrea de Sanitat i Consum 
- Regidoria delegada de Benestar Social i Igualtat 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
PUNTS 13 a 18 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Abans de tractar aquest punt, senyor Batle, simplement posar de manifest que nosaltres en aquesta situació de 
ruptura institucional que vivim en aquesta comunitat autònoma, evidentment, no volem participar d’actes que 
puguin fer pensar a la gent que hi ha una normalitat institucional i democràtica quan, realment, no existeix. Quan 
tenim un Govern que, evidentment, no està actuant, se bota les resolucions judicials i no actua conforme als 
principis bàsics democràtics. Per tant, mos absentaríem d’aquestes votacions, nosaltres no tenim, absolutament, 
res en contra d’aquestes persones a les que s’atorguen les medalles d’or, de fet, tenim moltes coses a favor, però 
no volem participar d’aquests tipus d’actes protocol·laris. I, evidentment, mos absentarem fins que acabin de votar 
això perquè no volem ni abstenir-nos. Gràcies.”  

 
Quan són les 10.14h., els tres membres del grup municipal MÉS s’absenten de la sessió. 
 
13.  Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a proclamació de fill il·lustre 
de la Ciutat al Sr. Félix Pons Irazazabal. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania:  
 

Atesa l’acta de la sessió del Jurat d’Honors i Distincions de dia 31 d’octubre d’enguany, Jurat constituït 
d’acord amb l’article 20 del Reglament d’honors i distincions de l’Ajuntament de Palma, aprovat pel Ple 
en la sessió ordinària de dia 28 d’abril de 2005, en relació amb l’expedient per a la proclamació de Fill 
Il·lustre de la Ciutat al Sr. Félix Pons Irazazábal, per la seva trajectòria política, i atès el veredicte emès 



pel Jurat, adoptat segons el que preveu l’article 26 del dit Reglament, propòs que Ple de l’Ajuntament 
adopti el següent 
 
Acord 
 
Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la 
proclamació de Fill Il·lustre de la Ciutat al Sr. Félix Pons Irazazábal, per la seva trajectòria política, 
expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 17705, de 15 d’octubre de 2013, i aprovat per unanimitat 
del Jurat en la seva sessió de dia 31 d’octubre d’enguany. 
 
S’APROVA per unanimitat dels membres presents (24 vots a favor dels grups municipals PP i PSIB-
PSOE), amb absència dels tres regidors del grup municipal MÉS i amb el quórum establert de la 
majoria de 4/5 exigida. 
 
14.  Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a concessió de la medalla 
d’or de la Ciutat a la Sra. Monserrat Casas Ametller. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania:  
 
Atesa l’acta de la sessió del Jurat d’Honors i Distincions de dia 31 d’octubre d’enguany, Jurat constituït 
d’acord amb l’article 20 del Reglament d’honors i distincions de l’Ajuntament de Palma, aprovat pel Ple 
en la sessió ordinària de dia 28 d’abril de 2005, en relació amb l’expedient per a la concessió de la 
Medalla d’Or de la Ciutat a la Sra. Monserrat Casas Ametller, per la seva trajectòria professional, com a 
catedràtica i rectora de la Universitat de les Illes Balears, i atès el veredicte emès pel Jurat, adoptat 
segons el que preveu l’article 26 del dit Reglament, propòs que Ple de l’Ajuntament adopti el següent 
 
Acord 
 
Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la concessió 
de la Medalla d’Or de la Ciutat a la Sra. Monserrat Casas Ametller, per la seva trajectòria professional, 
com a catedràtica i rectora de la Universitat de les Illes Balears, expedient iniciat pel Decret de batlia 
núm. 17700, de 15 d’octubre de 2013, i aprovat per unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 31 
d’octubre d’enguany. 
 
S’APROVA per unanimitat dels membres presents (24 vots a favor dels grups municipals PP i PSIB-
PSOE), amb absència dels tres regidors del grup municipal MÉS  i amb el quórum establert de la 
majoria de 4/5 exigida. 
 
15.  Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a concessió de la medalla 
d’or de la Ciutat a la Caixa de Pensions per a la vellesa i d’Estalvis de Catalunya i Balears. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania:  
 
Atesa l’acta de la sessió del Jurat d’Honors i Distincions de dia 31 d’octubre d’enguany, Jurat constituït 
d’acord amb l’article 20 del Reglament d’honors i distincions de l’Ajuntament de Palma, aprovat pel Ple 
en la sessió ordinària de dia 28 d’abril de 2005, en relació amb l’expedient per a la concessió de la 
Medalla d’Or de la Ciutat a l’entitat Caixa de Pensions per a la Vellesa i d’Estalvis de Catalunya i Balears, 
per ser un referent en el camp de la cultura i l’art de la ciutat, amb motiu del la celebració del seu 
centenari a les Illes Balears, i atès el veredicte emès pel Jurat, adoptat segons el que preveu l’article 26 
del dit Reglament, propòs que Ple de l’Ajuntament adopti el següent 
 
Acord 



 
 
 

 
Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la concessió 
de la Medalla d’Or de la Ciutat a l’entitat Caixa de Pensions per a la Vellesa i d’Estalvis de Catalunya i 
Balears, per ser un referent en el camp de la cultura i l’art de la ciutat, amb motiu del la celebració del 
seu centenari a les Illes Balears, expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 17701, de 15 d’octubre de 
2013, i aprovat per unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 31 d’octubre d’enguany. 
 
S’APROVA per unanimitat dels membres presents (24 vots a favor dels grups municipals PP i PSIB-
PSOE), amb absència dels tres regidors del grup municipal MÉS  i amb el quórum establert de la 
majoria de 4/5 exigida. 

 
16. Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a concessió de la medalla 
d’or de la Ciutat al Sr. Ferràn Cano Darder. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
Atesa l’acta de la sessió del Jurat d’Honors i Distincions de dia 31 d’octubre d’enguany, Jurat constituït 
d’acord amb l’article 20 del Reglament d’honors i distincions de l’Ajuntament de Palma, aprovat pel Ple 
en la sessió ordinària de dia 28 d’abril de 2005, en relació amb l’expedient per a la concessió de la 
Medalla d’Or de la Ciutat al Sr. Ferran Cano Darder, per la seva trajectòria professional dins el món de 
les arts i de la cultura, i atès el veredicte emès pel Jurat, adoptat segons el que preveu l’article 26 del dit 
Reglament, propòs que Ple de l’Ajuntament adopti el següent 
 
Acord 
 
Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la concessió 
de la Medalla d’Or de la Ciutat al Sr. Ferran Cano Darder, per la seva trajectòria professional dins el 
món de les arts i de la cultura, expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 17702, de 15 d’octubre de 
2013, i aprovat per unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 31 d’octubre d’enguany. 
 
S’APROVA per unanimitat dels membres presents (24 vots a favor dels grups municipals PP i PSIB-
PSOE), amb absència dels tres regidors del grup municipal MÉS  i amb el quórum establert de la 
majoria de 4/5 exigida. 
 
17.  Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a concessió de la medalla 
d’or de la Ciutat al Sr. Josep Pinya Bonnín. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
 Atesa l’acta de la sessió del Jurat d’Honors i Distincions de dia 31 d’octubre d’enguany, Jurat constituït 
d’acord amb l’article 20 del Reglament d’honors i distincions de l’Ajuntament de Palma, aprovat pel Ple 
en la sessió ordinària de dia 28 d’abril de 2005, en relació amb l’expedient per a la concessió de la 
Medalla d’Or de la Ciutat al Sr. Josep Pinya Bonnín, per ser un referent per a la regeneració del món 
artístic, i atès el veredicte emès pel Jurat, adoptat segons el que preveu l’article 26 del dit Reglament, 
propòs que Ple de l’Ajuntament adopti el següent 
 
Acord 
 
Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la concessió 
de la Medalla d’Or de la Ciutat al Sr. Josep Pinya Bonnín, per ser un referent per a la regeneració del 
món artístic, expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 17703, de 15 d’octubre de 2013, i aprovat per 
unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 31 d’octubre d’enguany. 



 
S’APROVA per unanimitat dels membres presents (24 vots a favor dels grups municipals PP i PSIB-
PSOE), amb absència dels tres regidors del grup municipal MÉS  i amb el quórum establert de la 
majoria de 4/5 exigida. 
 

18.  Proposta d’aprovació de ratificar veredicte favorable del Jurat relatiu a concessió de la medalla 
d’or de la Ciutat a Mossèn Gabriel Llompart Moragues. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
Atesa l’acta de la sessió del Jurat d’Honors i Distincions de dia 31 d’octubre d’enguany, Jurat constituït 
d’acord amb l’article 20 del Reglament d’honors i distincions de l’Ajuntament de Palma, aprovat pel Ple 
en la sessió ordinària de dia 28 d’abril de 2005, en relació amb l’expedient per a la concessió de la 
Medalla d’Or de la Ciutat a Mossèn Gabriel Llompart Moragues, pel  seu prestigi professional, la seva 
important contribució a la historiografia mallorquina, i atès el veredicte emès pel Jurat, adoptat segons 
el que preveu l’article 26 del dit Reglament, propòs que Ple de l’Ajuntament adopti el següent 
 
Acord 
 
Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la concessió 
de la Medalla d’Or de la Ciutat a Mossèn Gabriel Llompart Moragues, pel  seu prestigi professional, la 
seva important contribució a la historiografia mallorquina, expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 
17704, de 15 d’octubre de 2013, i aprovat per unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 31 
d’octubre d’enguany. 
 
S’APROVA per unanimitat dels membres presents (24 vots a favor dels grups municipals PP i PSIB-
PSOE), amb absència dels tres regidors del grup municipal MÉS  i amb el quórum establert de la 
majoria de 4/5 exigida. 

 
Quan són les 10.15h., els tres membres del grup municipal MÉS s’incorporen a la sessió. 

 
19. Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de  
      Professor Associat de tuba en el Conservatori Superior de les Illes Balears a un músic de la  Banda 
      Municipal. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 
El Sr. Josep Burguera Riera, professor músic de la Banda Municipal de Música, mitjançant instància de 
data 31/10/13 sol·licita li sigui concedit el reconeixement de compatibilitat per a l’exercici d’activitat 
pública de Professor Associat de tuba, en el Conservatori Superior de les Illes Balears, durant el curs 
acadèmic 2013/2014, amb una dedicació no superior a la del temps parcial (4,5 hores setmanals). 
 
Vist que l’esmentada sol·licitud compleix els requisits establerts als art. 3, 4, 7, 12 i següents de la Llei 
53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al servei de les administracions públiques, i 
articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril, ja que es tracta d’un contracte en règim de dedicació 
no superior a la del temps parcial i amb duració determinada, no superant els límits retributius, i essent 
aplicable en aquest cas l’excepció establerta a l’article 16.3 de l’esmentada llei. 
 
Vist l’article 123.1.p) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim Local, segons la 
modificació realitzada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de Mesures per a la Modernització del 
Govern Local, en relació a l’article 9 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del 



 
 
 

Personal al Servei de las Administracions Públiques, és motiu pel qual el Cap de Secció que subscriu 
proposa a l’Exim. Ajuntament Ple que es complagui en emetre el següent 
 
A C O R D 
 
PRIMER..- Reconèixer al Sr. Josep Burguera Riera, professor músic de la Banda Municipal de Música, la 
compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professor Associat de tuba, en el Conservatori 
Superior de les Illes Balears,  amb una dedicació no superior a la del temps parcial (4,5 hores 
setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 2013/2014.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels articles 3 i 
següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al servei de les 
administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de treball de la 
persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria d’incompatibilitats es 
consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de Règim Local.  
 
S’APROVA per unanimitat.  
 
PUNTS 20 a 39 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“M’agradaria expressar el sentit del vot aquí. Hi ha una qüestió d’aquest reconeixement de deute que aprovam, 
aprovam reconeixement de deutes a procuradors bàsicament. Procuradors de tribunals per valor de fins a 170.000 
euros, són 3 procuradors, 60.000, altres 60.000, 38.000, realment unes quanties molt elevades i jo, evidentment, 
no sé com s’ha fet sempre aquí a l’Ajuntament, jo ho dic amb els ulls d’una persona que no coneix la pràctica de 
Serveis Jurídics, ni d’aquest Ajuntament, però la veritat és que des de defora sobta que, en aquest temps, puguem 
gastar 170.000 euros destinats a 3 persones concretes. Jo no sé ni com se trien, ni com no se trien, ni de quina 
manera ells passen a exercir aquesta feina de procuradoria en favor de l’Ajuntament de Palma, però la veritat és 
que, vist des de defora, unes quanties tan elevades convindria, no ho sé, pensar en la manera en què... Hi ha un 
parell d’alternatives aquí, o els lletrats mateixos de l’Ajuntament podrien exercir aquesta feina de procuradoria, 
per tant, se podria estalviar aquest doblers, o, a lo millor, com a mínim, si realment això no és possible per motius 
que jo ara mateix desconeix, si això no és possible, com a mínim, saber de quina manera se trien aquestes 
persones que exerceixen aquesta tasca i que se pugui, per ventura, diversificar més o fer un procediment obert, 
transparent. Perquè realment, vist des de defora, gastar aquesta quantitat de doblers, 170.000 euros en aquests 
moments a 3 persones concretes, 3 persones físiques la veritat és que sobta. És una cosa que convindria millorar, 
convindria millorar, tant el procés de selecció com, inclús, jo discuteix, inclús, la mateixa necessitat de fer aquesta 
despesa des del moment que el tema dels procuradors està liberalitzat i no és una feina... Per ventura, els lletrats 
d’aquest Ajuntament podrien desenvolupar aquesta feina. Convindria que estudiéssim aquesta qüestió perquè no 
és assumible gastar aquesta quantitat de doblers en aquest tema en els dies que corren.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Señor Verger, estamos absolutamente de acuerdo con usted, tanto es así que, al igual que 
usted cuando nosotros llegamos, yo no tenía conocimiento de cómo se estaban haciendo esas contrataciones y lo 
primero que pregunté a los Servicios Jurídicos era cómo se hacían esas contrataciones. Efectivamente hay una 
serie de procuradores que están para temas de casación en Madrid  y que tiene que ser gente que…, porque los 
juicios se están haciendo en el Tribunal Supremo y que, por tanto, se estaban haciendo, desde hacía muchísimos 
años, con una serie de bufetes que están especializados en los temas que está tratando el Ayuntamiento. En el 
caso de Palma se estaban haciendo con una serie de procuradores que venían, tradicionalmente, desde hace 
muchos años, haciéndolo en el Ayuntamiento. Pero nosotros pensamos exactamente lo mismo que usted está 
diciendo y hace, aproximadamente, unos 8 meses le dijimos a los Servicios Jurídicos que en los nuevos juicios que 
vayan entrando, porque los que ya están en los tribunales se van a seguir que tener haciendo hasta que finalicen 



los procedimientos y son éstos que hoy estamos hablando, pero desde hace, aproximadamente, unos 6 meses o 7 
meses ya son los propios Servicios Jurídicos los que están haciendo de procuradores y ya no estamos contratando 
procuradores, salvo los de Madrid que, por cuestiones lógicas, lo tenemos que seguir haciendo. Pero estamos 
totalmente de acuerdo y a eso ya se ha puesto remedio. Gracias.” 

 
20. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a ENDESA ENERGIA XXI S.L.U per import de 
19.818’78€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
  
Dins l’any 2013 s’han rebut factures pel subministrament d’enllumenat públic, electricitat i gas escoles i 
electricitat i gas edificis municipals de l’empresa ENDESA ENERGIA XXI i ENDESA ENERGIA S.A.U. Dita 
facturació correspon al mes d’agost, consums del mes de juliol. Les esmentades factures no es poden 
tramitar per falta de diners a les partides adients i es per tal causa que, un pic realitzades les 
comprovacions pertinents i conformades les facturs pel Departament d’Infraestructures, la cap de secció 
que subscriu, d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del RDL 2/2004, de 5 de març, que 
aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del Ple de 
l’Ajuntament de Palma,  demana al Ple l’adopció del següent 
  
ACORD 
 
Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports 
que es detallaran a continuació i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per habilitar el crèdit 
suficient a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la despesa. L’esmentat deute 
correspon a factures pel concepte d’enllumenat públic-mercapalma de les empreses ENDESA ENERGIA 
XXI, en concepte de consums produits dins l’any 2013, facturació del mes d’agost per consums del mes de 
juliol. Els imports a reconèixer són els següents: 
 
PROVEÏDOR: ENDESA ENERGIA XXI S.L.U., CIF B-82846825. C/Ribera del Loira, 60.28042 Madrid. 
PARTIDA 06.16500.22100 
Subministrament enllumenat públic 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:     19.818,78€ 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
21. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a ENDESA ENERGIA XXI S.L.U per import de 
632.063’71€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
  
Dins l’any 2013 s’han rebut factures pel subministrament d’enllumenat públic, electricitat i gas escoles i 
electricitat i gas edificis municipals de l’empresa ENDESA ENERGIA XXI i ENDESA ENERGIA S.A.U. Dita 
facturació correspon al mes d’agost, consums del mes de juliol. Les esmentades factures no es poden 
tramitar per falta de diners a les partides adients i es per tal causa que, un pic realitzades les 
comprovacions pertinents i conformades les facturs pel Departament d’Infraestructures, la cap de secció 
que subscriu, d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del RDL 2/2004, de 5 de març, que 
aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del Ple de 
l’Ajuntament de Palma,  demana al Ple l’adopció del següent 
  
ACORD 
  



 
 
 

Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports 
que es detallaran a continuació i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per habilitar el crèdit 
suficient a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la despesa. L’esmentat deute 
correspon a factures pel concepte d’enllumenat públic, electricitat i gas escoles i electricitat i gas edificis 
municipals de les empreses ENDESA ENERGIA XXI i ENDESA ENERGIA S.A.U., en concepte de consums 
produits dins l’any 2013, facturació del mes de setembre per consums del mes d’agost. Els imports a 
reconèixer són els següents: 
 
PROVEÏDOR: ENDESA ENERGIA XXI S.L.U., CIF B-82846825. C/Ribera del Loira, 60.28042 Madrid. 
PARTIDA 06.16500.22100 
Subministrament enllumenat públic 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:    420.970,80€ 
D’aquest total s’han de restar abonaments per un import de 93,75€, resultant un líquid de 
420.877,05€. 
PARTIDA 10.32100.22100 
Subministrament d’electricitat escoles 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:      34.468,75€ 
Subministrament GAS 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:           262,98€ 
PARTIDA 06.92000.22100 
Subministrament electricitat edificis municipals 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:      90.397,88€ 
PARTIDA 06.92000.22100 
Subministrament GAS 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:         293,31€ 
 
PROVEÏDOR: ENDESA ENERGIA S.A.U. CIF A-81948077. C/Sant Joan de Déu, 1.07007 Palma. 
CONCEPTE: Subministrament del fluid elèctric enllumenat públic, dependències municipals i escoles. 
PARTIDA: 06.16500.22100 
Subministrament enllumenat públic 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:         6.055,54€ 
PARTIDA: 10.32100.22100 
Subministrament GAS escoles 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:            902,47€ 
PARTIDA: 06.92000.22100 
Subministrament electricitat edificis municipals 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:        53.486,44€ 
Subministrament de gas edificis municipals. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:          1.739,47€ 
 
PROVEÏDOR: ENDESA DISTRIBUCION ELECTRICA, SL. CIF B82846817. C. Av. Vilanova, 12, 08018 
Barcelona 
PARTIDA: 06.16500.22100 
CONCEPTE:  Despeses d’enganxament 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:         23.578,82€” 
 

S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

22.  Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a EMAYA, per import de 4.440’88€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 



Dins l’any 2013 s’ha rebut factura d’EMAYA per l’energia elèctrica consumida a Son Pacs segons factura 
de Sampol Ingeniería y Obras, S.A. Dita facturació correspon al mes d’octubre, consum mes de 
setembre. L’esmentada factura no es pot tramitar per falta de diners a les partides adients i es per tal 
causa que, un pic realitzades les comprovacions pertinents i conformada la factura pel Departament 
d’Infraestructures, la cap de secció que subscriu, d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del 
RDL 2/2004, de 5 de març, que aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el 
Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma,  demana al Ple l’adopció del següent 
 
ACORD 
 
Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports 
que es detallaran a continuació i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per habilitar el crèdit 
suficient a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la despesa. L’esmentat deute 
correspon a factura pel concepte d’energia elèctrica consumida a Son Pacs de l’empresa EMAYA, S.A. en 
concepte de consum produit dins l’any 2013, facturació del mes d’octubre per consum del mes de 
setembre. Els imports a reconèixer són els següents: 
 
PROVEÏDOR: EMAYA, Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, S.A. CIF A-07000029. C/Joan 
Maragall, 3. 07006 Palma. 
PARTIDA 06 92000 22100 
Subministrament enèrgia elèctrica 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:     4.440,88’-€” 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
23. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a EMAYA, per import de 82.049’10€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

Dins l’any 2013 s’han rebut factures pel subministrament d’aigua potable i replega de residus sòlids de 
l’empresa EMAYA corresponents al mes de SETEMBRE. Les esmentades factures no es poden tramitar 
per falta de diners a les partides adients i es per tal causa que, seguint les instruccions del Departament 
financer, un pic realitzades les comprovacions pertinents, la cap de secció que subscriu, d’acord amb 
l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del RDL 2/2004, de 5 de març, que aprovà el text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, demana al Ple 
l’adopció del següent 
 
ACORD 
 
Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports 
que es detallaran a continuació i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per habilitar el crèdit 
suficient a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la despesa. L’esmentat deute 
correspon a factures pel concepte d’aigua potable i replega de residus sòlids de l’empresa EMAYA, 
consums produits dins l’any 2013, facturació del mes de SETEMBRE, consum del mes d’agost. L’import a 
reconèixer és el següent: 
 
PROVEÏDOR: EMAYA, Empresa municipal d’aigües i clavegueram, S.A. CIF A-07000029. C/Joan  
Maragall, 3.07006 Palma. 
PARTIDA 06.92000.22101 
Subministrament mes setembre 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:     82.049,10’-€ 
 



 
 
 

S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
24. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a GUNNEBO S.A. per import de 84’68€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

La factura núm. 928389 de l’empresa GUNNEBO ESPAÑA S.A. (que substitueix a la 902340 de 2011, amb 
data de feina 19 d’octubre de 2011 i núm. de treball 1832534), corresponent al canvi d’un detector òptic de 
fums i una base per a detectors per al sistema d’alarmes contra incendis al Col·legi Públic Marian Aguiló, de 
data 26 de juliol de 2012, tal i com s’explica a l’adjunt informe del Servei d’ Edificis Municipals, no es va 
poder tramitar en el seu moment perquè per part de l’empresa no es justificaven tots els serveis facturats; 
atès que les deficiències han estat corregides i els preus aplicats són correctes, de conformitat amb 
l’obligatorietat legal que té l’ Ajuntament de prestació d’aquest servei, i per fer front a la quantitat de 
84,68’- €. (VUITANTA-QUATRE EUROS I SEIXANTA-VUIT CÈNTIMS), IVA inclòs, que s’han de carregar a la 
partida 10 32100 212 06 del vigent pressupost de despeses, als efectes del reconeixement del deute contret 
per l’ esmentada quantitat, i atenent el que està previst a  l’article 124.4.n de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases de règim local, segons l’addició efectuada per la Llei 57/2003, de 16 de 
desembre, de mesures per a la modernització del govern local;  l’article 185 del Reial decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i les bases 
d’execució del pressupost municipal  per a l’any 2013, els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del 
Ple de l’ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els articles 172 i 173.5 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, la cap de negociat que subscriu 
proposa al Ple l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
1r. Reconèixer, d’acord amb l’adjunt informe del Servei d’ Edificis Municipals, el deute contret amb 
l’empresa GUNNEBO S.A. amb NIF: A61213989, corresponent  a l’adjunta factura núm. 928389 en 
concepte de canvi de detector òptic de fums i base per a detectors per al sistema d’alarmes contra 
incendis al Col·legi Públic Marian Aguiló, per un import de 84,68’-€. (VUITANTA-QUATRE EUROS I 
SEIXANTA-VUIT CÈNTIMS), IVA inclòs, que s’ha de carregar a la partida 10 32100 212 06 del vigent 
pressupost de despeses, als efectes del reconeixement del deute contret per l’ esmentada quantitat. 
 
 2n.- Traslladar aquesta resolució a l’empresa GUNNEBO S.A. i a la Intervenció Municipal. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
25. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a GUNNEBO S.A. per import de 3.484’91€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

El Servei d’Edificis Municipals va remetre, mitjançant informe de 16 de setembre de 2013 (ANNEX I), a 
aquest Servei Administratiu les factures que es relacionen a continuació per a tramitar el corresponent 
reconeixement de deute i el seu abonament amb càrrec a la partida 2013.11.92001.22701 EDIFICIS.- 
CONTRACTES SEGURETAT I CONTRAINCENDIS, vist que en data 24 d’agost de 2012 aquestes factures 
varen ser conformades pel tècnic responsable, ja que no es varen poder tramitar al seu moment ja que 
l’empresa no justificava tots els serveis facturats i no es varen aplicar les tarifes correctes. En aquest 
escrit el Servei fa constar la seva conformitat, exposa que les unitats són les necessàries per a l’execució 
de la prestació, que els preus aplicats són correctes i que no existeix impediment o limitació alguna per a 
la imputació de la despesa al pressupost de l’exercici corrent:  
 



- Fra. núm. 943114 de data 27/12/2012 per un import de 1.433,12 €, 21 % d’IVA inclòs, de l’empresa 
GUNNEBO ESPAÑA, S.A., CIF A-61213989, amb domicili al C/ Josep Pla, 2, edif. B-2, pl. 11-12, 08019 
Barcelona. 
- Fra. núm. 928358 de data 25/07/2012 per un import de 500,91 €, 18 % d’IVA inclòs, de l’empresa 
GUNNEBO ESPAÑA, S.A., CIF A-61213989, amb domicili al C/ Josep Pla, 2, edif. B-2, pl. 11-12, 08019 
Barcelona. 
- Fra. núm. 928359 de data 25/07/2012 per un import de 586,58 €, 18 % d’IVA inclòs, de l’empresa 
GUNNEBO ESPAÑA, S.A., CIF A-61213989, amb domicili al C/ Josep Pla, 2, edif. B-2, pl. 11-12, 08019 
Barcelona. 
- Fra. núm. 928360 de data 25/07/2012 per un import de 264,91 €, 18 % d’IVA inclòs, de l’empresa 
GUNNEBO ESPAÑA, S.A., CIF A-61213989, amb domicili al C/ Josep Pla, 2, edif. B-2, pl. 11-12, 08019 
Barcelona. 
- Fra. núm. 928361 de data 25/07/2012 per un import de 406,51 €, 18 % d’IVA inclòs, de l’empresa 
GUNNEBO ESPAÑA, S.A., CIF A-61213989, amb domicili al C/ Josep Pla, 2, edif. B-2, pl. 11-12, 08019 
Barcelona. 
- Fra. núm. 928362 de data 25/07/2012 per un import de 292,88 €, 18 % d’IVA inclòs, de l’empresa 
GUNNEBO ESPAÑA, S.A., CIF A-61213989, amb domicili al C/ Josep Pla, 2, edif. B-2, pl. 11-12, 08019 
Barcelona. 
Existeix crèdit suficient i adequat a la partida 2013.11.92001.22701 EDIFICIS.- CONTRACTES SEGURETAT I 
CONTRAINCENDIS. 
 
De tot això resulta la següent relació de factures: 
 
N. de registre N. de Factura Data Fac. Import total CIF Nom empresa 

F/2013/17323 94314 27/12/2012 1.433,12€ A-61213989 GUNNEBO ESPAÑA S.A. 

F/2013/17318 928358 25/07/2012 500,91€ A-61213989 GUNNEBO ESPAÑA S.A. 

F/2013/17319 928359 25/07/2012 586,58€ A-61213989 GUNNEBO ESPAÑA S.A. 

F/2013/17320 928360 25/07/2012 264,91€ A-61213989 GUNNEBO ESPAÑA S.A. 

F/2013/17321 928361 25/07/2012 406,51€ A-61213989 GUNNEBO ESPAÑA S.A. 

F/2013/17322 928362 25/07/2012 292,88€ A-61213989 GUNNEBO ESPAÑA S.A. 

SUMA TOTAL DE LES FACTURES 3.484,91 €   

 
Per tot això, atesa la necessitat d’abonar les dites factures, d’acord amb el que estableixen l’art. 123.p 
de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local; arts. 22 a 27 de la Llei 30/92, de 
26 de novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i del procediment administratiu 
comú; l’art. 176 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprovà el Text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals; la Base 29 de les d’execució del Pressupost municipal de 2013; els 
articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; i 
l’article 50.11 del Reglament d’Organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, 
previ dictamen de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos humans, propòs al Ple l’adopció del 
següent: 
 
 A C O R D 
 
1r. Reconèixer el deute amb l’empresa GUNNEBO ESPAÑA, S.A., CIF A-61213989, amb domicili al C/ 
Josep Pla, 2, edif. B-2, pl. 11-12, 08019 Barcelona, pel valor corresponent a les factures que es 
relacionen, ates l’informe del servei d’Edificis Municipals de data 16/09/2013 (annex I): 
2on. Abonar les factures que es relacionen a continuació, amb un total de 3.484,91 €, IVA inclòs, amb 
càrrec a la partida 2013.11.92001.22701 EDIFICIS.- CONTRACTES SEGURETAT I CONTRAINCENDIS: 



 
 
 

 
- Fra. núm. 943114 de data 27/12/2012 per un import de 1.433,12 €, 21 % d’IVA inclòs. 
- Fra. núm. 928358 de data 25/07/2012 per un import de 500,91 €, 18 % d’IVA inclòs. 
- Fra. núm. 928359 de data 25/07/2012 per un import de 586,58 €, 18 % d’IVA inclòs. 
- Fra. núm. 928360 de data 25/07/2012 per un import de 264,91 €, 18 % d’IVA inclòs. 
- Fra. núm. 928361 de data 25/07/2012 per un import de 406,51 €, 18 % d’IVA inclòs. 
- Fra. núm. 928362 de data 25/07/2012 per un import de 292,88 €, 18 % d’IVA inclòs. 
 
2n. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la secció de Comptabilitat. 
 

S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

26. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a MEVISA, per import de 197’06€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

Al centre social Flassaders del carrer Ferreria núm. 10 de Palma s’ubiquen parts dels serveis de la 
Regidoria d’Educació, Família, Majors i Immigració, abans Regidoria d’Educació, Família i Igualtat; aquest 
centre no es trobava inclòs dins el servei de manteniment d’edificis municipals, per la qual cosa el servei 
d’alarma estava contractat amb la CIA MEDITERRANEA DE VIGILANCIA S.A. (MEVISA). 
 
Actualment el servei de manteniment d’alarmes al centre Flassaders el presta l’empresa adjudicatària 
del servei de manteniment d’edificis municipals ROIG OBRES SERVEIS I MEDI AMBIENT S.A. no constant 
les dates d’inici efectiu del servei al centre, tota vegada que aquest edifici municipal no consta 
expressament inclòs en la relació d’edificis municipals dels Plecs que regeixen el servei de manteniment, 
malgrat això el servei de manteniment el presta l’empresa adjudicatària. 
 
Atès que les factures C 12236 i IN 993 de l’empresa MEVISA, de data 1 de juliol de 2011  i 30 de setembre de 
2011  respectivament,  no consta que hagin tingut entrada al servei d’Igualtat d’aquest Ajuntament, motiu 
pel qual no varen ser tramitades, vist que la data efectiva de cessació de prestació del servei per part de  
MEVISA és posterior a la data d’inici de prestació efectiva al centre Flassaders  del servei de manteniment 
d’edificis municipals adjudicat a ROIG OBRES SERVEIS I MEDI AMBIENT S.A.,  i per fer front a la quantitat 
de 197,06’- €. (CENT NORANTA-SET EUROS I SIS CÈNTIMS), IVA inclòs, que s’han de carregar a la partida 10 
23280 21300 del vigent pressupost de despeses, als efectes del reconeixement del deute contret per l’ 
esmentada quantitat, i atenent el que està previst a  l’article 124.4.n de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases de règim local, segons l’addició efectuada per la Llei 57/2003, de 16 de 
desembre, de mesures per a la modernització del govern local; l’article 185 del Reial decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i les bases 
d’execució del pressupost municipal per a l’any 2013, els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple 
de l’ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els articles 172 i 173.5 del Reglament d’organització, 
funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, el cap de servei que subscriu proposa al Ple 
l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
1r.- Reconèixer el deute contret amb l’empresa COMPAÑIA MEDITERRANEA DE VIGILANCIA S.A. 
(MEVISA)., amb CIF. A-07673304,  per la quantitat  de 197,06’- €. (CENT NORANTA-SET EUROS I SIS 
CÈNTIMS), IVA inclòs, en concepte de manteniment del sistema d’alarma contra - intrusió del centre 
Social Flassaders del carrer Ferreria núm. 10 de Palma, factures C 12236 i IN 993 , de data 1 de juliol de 
2011  i 30 de setembre de 2011  respectivament, aquesta despesa s’haurà de carregar a la Partida 10 
23280 21300 del vigent pressupost de despeses de 2013. 
 



2n.- Traslladar aquesta resolució a l’empresa COMPAÑIA MEDITERRANEA DE VIGILANCIA S.A. (MEVISA)., 
amb CIF. A-07673304 i a la Secció de Comptabilitat municipal. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
27. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a ENDESA DISTRIBUCION ELECTRICA S.A. per 
import de 31.672’04€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 
En data 12 de març de 2009 el Patronat Mpal. de Reallotjament i Reinserció Social, va rebre el càrrec 
d'una factura de Gesa-Endesa corresponent al consum elèctric del poblat durant el mes de gener del 
2009, despesa que fins ara havia estat assumit per l'Àrea d'Infraestructures que és la que des de sempre 
havia tingut la assignació pressupostària per fer-se càrrec del pagament d'aquests despeses. 
 
Vist que fins ara, des de la Central de Compres de l’Ajuntament no s'ha pogut tramitar l'abonament de la 
factura al Patronat pel fet que per error es va fer un canvi de titularitat en el comptador i la factura va a 
nom del Patronat Alberg Son Riera, és procedent el reconeixement de la despesa. 
 
D’acord amb la legislació vigent, quan s’hagin de reconèixer obligacions corresponents a factures 
d’exercicis anteriors que no es varen aprovar en aquells exercicis per manca de crèdit o per no haver 
seguit el procediment legalment establert en matèria de contractació, correspon al Ple de la Corporació 
el reconeixement extrajudicial de crèdits, expedient que, amb caràcter previ, haurà de dictaminar la 
Comissió Informativa corresponent. 
 
Atesa la necessitat d’abonar aquesta factura, d’acord amb el que estableix l’art. 123 de la Llei 7/1985, de 
2 d’abril, reguladora de les bases del règim local; arts. 22 a 27 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de 
règim jurídic de les administracions públiques i del procediment administratiu comú; arts. 176 i 188 del 
RD legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el text refós de la Llei regularia de les hisendes 
locals; les Bases d’execució del Pressupost general de 2013, base 29, reconeixement extrajudicial dels 
crèdits; els arts. 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’ajuntament; els arts. 172 i 173.5 del 
Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, la Sra. Presidenta 
proposa elevar al Ple l’adopció del següent, 
 
ACORD  
 
1. Reconèixer el deute existent amb l’entitat Endesa Distribución Eléctrica, S.L. , amb CIF B82846817, 
domicili social Av. Paralelo, 51, 08004 de Barcelona  i abonar la factura Núm. G1901N00397853, amb 
data del 11/02/2009,  per una quantitat de 31.672,04 Euros ( mil set-cents setanta-tres euros amb 
vint-i-dos cèntims), en concepte de subministrament de energia elèctrica. 
 
2. Habilitar crèdit suficient a l’aplicació pressupostària 0.23200.22100 (Subministrament de Energia 
elèctrica) del Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social, del vigent pressupost de 
despeses per poder fer front al pagament de l’esmentada despesa. 
 
3. Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables adients per a l’execució de 
la present resolució. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
28. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 3.352’93€. 
 



 
 
 

Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

La Procuradora dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sra. MARGARITA JAUME NOGUERA, ha presentat 
una minuta relativa a bestretes i drets professionals que resulten de la representació de l’Ajuntament de 
Palma en la tramitació del acte E.T.J. núm. 159/09 davant el Jutjat de Primera Instància núm. 14. La 
esmentada factura es considera en quantia ajustada a dret, al respecte es compta amb el vist i plau del 
Lletrat dels Serveis Jurídics.  
 
Per la qual cosa que d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del Real Decret Llei 2/2004, de 5 
de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del 
Ple de l’Ajuntament de Palma, proposa al Ple l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
Reconèixer el deute existent amb la Procuradora dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sra. 
MARGARITA JAUME NOGUERA, amb  N.I.F. núm. 42973255-D, C/ Eusebio Estada, núm. 21 7º-B, 07004 
de Palma de Mallorca, de conformitat amb la factura núm.73/2013, per un import de TRES MIL TRES-
CENTS CINQUANTA-DOS EUROS AMB NORANTA-TRES CÈNTIMS (3.352,93 euros), (retenció IRPF 
damunt Drets 581,91 euros), en concepte de bestretes i drets professionals, mitjançant transferència 
bancària al compte corrent 001/105010/7, del Banco Bilbao Vizcaya, sucursal Pl. Olivar, oficina 4900 i 
carregar l’aplicació pressupostària a la Partida 07.920.00.22604 del vigent pressupost de despeses per 
poder fer front al pagament de l’esmentada despesa. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
29. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 703’95€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

El Procurador dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sr. JUAN MARIA CERDO FRIAS, ha presentat una 
minuta relativa a bestretes i drets professionals que resulten de la representació de l’Ajuntament de 
Palma en el recurs contencios administratiu següent 278/2012 de la Sala Contencioso Administratiu del 
TSJIB. La esmentada factura es considera en quantia ajustada a dret, al respecte es compta amb el vist i 
plau del Lletrat dels Serveis Jurídics.  
 
Per la qual cosa que d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del Real Decret Llei 2/2004, de 5 
de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del 
Ple de l’Ajuntament de Palma, proposa al Ple l’adopció del següent 
  
A C O R D 
 
Reconèixer el deute existent amb el Procurador dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sr. JUAN MARIA 
CERDO FRIAS, amb  N.I.F. núm. 42987372-G, Avda. Alejandro Rosselló, 23 4º1ª 07002 de Palma de 
Mallorca, de conformitat amb la factura núm. 216/2013, per un import de SET-CENT TRES EUROS AMB 
NORANTA-CINC CÈNTIMS (703,95 euros), (retenció IRPF damunt Drets 122,17 euros), en concepte de 
bestretes i drets professionals, mitjançant transferència bancària al compte corrent 0487-2001-16-
2000009300 i carregar l’aplicació pressupostària a la Partida 07.920.00.22604 del vigent pressupost de 
despeses per poder fer front al pagament de l’esmentada despesa. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 



30. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a FUNDACIÓN DEMOCRACIA Y GOBIERNO 
LOCAL  per import de 80€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 
El letrado asesor jefe de los Servicios Jurídicos informa que la suscripción al manual CUADERNOS DE 
DERECHO LOCAL, a través de la entidad FUNDACIÓN DEMOCRACIA Y GOBIERNO LOCAL, es necesario 
tenerlo al día para poder expedir los informes que se encomiendan a los letrados asi como para poder 
defender al Ayuntamiento en los litigios que se siguen ante los Juzgados y Tribunales. El importe de la 
suscripción asciende a 80 € el cual se ajusta al precio de mercado con cargo a la partida número 
07.920.00.22001 del vigente presupuesto de gastos.  
 
Por la cual cosa y de acuerdo con lo establecido por el art. 176.2 b) y 182.1 del Real Decreto Ley 2/2004, 
de 5 de marzo, que aprueba el texto refundido de la Ley reguladora de las Haciendas Locales y el 
Reglamento orgánico del Pleno del Ayuntamiento de Palma, se propone al Pleno la adopción del 
siguiente:  
  
A C U ER DO 
 
Reconocer la deuda existente con el la entidad FUNDACIÓN DEMOCRACIA Y GOBIERNO LOCAL, 
teniendo en cuenta la deuda existente por la suscripción, con  C.I.F. núm. G-62771498, Rambla de 
Catalunya, 126 08008 de Barcelona, de conformidad con la factura núm. 2016, por un importe de 
OCHENTA EUROS (80€ IVA incluído), en concepto de la suscripción al manual de CUADERNOS 
DERECHO LOCAL, mediante transferéncia bancária en la cuenta corriente 2013-0646-17-0200682348 y 
cargar la aplicación presupuestária en la Partida 07.920.00.22001 del vigente presupuesto de gastos 
para poder hacer frente al pago de dicho gasto. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
31. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 3.627’50€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

El procurador ARGIMIRO VÁZQUEZ GUILLEN, ha presentado una minuta que resultan de la 
representación del Ayuntamiento de Palma ante el Tribunal Supremo de Madrid, en el recurso de 
casación núm. 4564/2010 interpuesto contra el AUTO 19-05-2010 en ejecución de la sentencia recaída 
en el recurso contencioso-administrativo núm. 1441/1997. La factura indicada se considera en cantidad 
ajustada a derecho, al respecto se cuenta con el visto bueno del Letrado de los Servícios Jurídicos. 
 
Por la cual cosa y de acuerdo con lo establecido por el art. 176.2 b) y 182.1 del Real Decreto Ley 2/2004, 
de 5 de marzo, que aprueba el texto refundido de la Ley reguladora de las Haciendas Locales y el 
Reglamento orgánico del Pleno del Ayuntamiento de Palma, se propone al Pleno la adopción del 
siguiente: 
   
A C U ER DO 
 
Reconocer la deuda existente con el procurador ARGIMIRO VÁZQUEZ GUILLEN, teniendo en cuenta la 
deuda existente con el procurador de los Tribunales de Madrid, con  N.I.F. núm. 32317433-H, calle 
Galileo, 25 4º-A 28015 de Madrid, de conformidad con la factura núm. 35.458, por un importe de TRES 
MIL SEISCIENTOS VENTISIETE EUROS CON CINCUENTA CÉNTIMOS  (3.627,50€ IVA incluído), (retención 
IRPF sobre Derechos 619,50€), en concepto de minuta en el recurso de casación núm. 4564/10, 
mediante transferéncia bancária en la cuenta corriente 0130-3032-66-0100236077 y cargar la 



 
 
 

aplicación presupuestária en la Partida 07.920.00.22604 del vigente presupuesto de gastos para poder 
hacer frente al pago de dicho gasto. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
32. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a URBE ASESORES JURIDICOS per import de 
21.054€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

El despacho URBE ASESORES JURÍDICOS, ha presentado una minuta que resulta de la representación del 
Ayuntamiento de Palma ante el Tribunal Supremo de Madrid, en el recurso de casación núm. 4564/2010 
interpuesto contra el AUTO 19-05-2010 en ejecución de la sentencia recaída en el recurso contencioso-
administrativo núm. 1441/1997. La factura indicada se considera en cantidad ajustada a derecho, al 
respecto se cuenta con el visto bueno del Letrado de los Servícios Jurídicos. 
Por la cual cosa y de acuerdo con lo establecido por el art. 176.2 b) y 182.1 del Real Decreto Ley 2/2004, 
de 5 de marzo, que aprueba el texto refundido de la Ley reguladora de las Haciendas Locales y el 
Reglamento orgánico del Pleno del Ayuntamiento de Palma, se propone al Pleno la adopción del 
siguiente: 
 
A C U ER DO 
 
Reconocer la deuda existente con el despacho URBE ASESORES JURÍDICOS, teniendo en cuenta la 
deuda existente con el letrado de los Tribunales de Madrid, con  C.I.F. núm. B-82913930, calle 
Velázquez, 94 – 5ª planta 28006 de Madrid, de conformidad con la factura núm. 40/2013, por un 
importe de VENTIUN MIL CINCUENTA Y CUATRO EUROS  (21.054€ IVA incluído), en concepto de 
minutas en el recurso de casación núm. 4564/2010, mediante transferéncia bancária en la cuenta 
corriente 2100-4551-28-0200021331 y cargar la aplicación presupuestária en la Partida 
07.920.00.22604 del vigente presupuesto de gastos para poder hacer frente al pago de dicho gasto. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
33. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 14.295’26€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

La Procuradora dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sra. MAGDALENA CUART JANER, ha presentat nou 
comptes relatius a bestretes i drets professionals que resulten de la representació de l’Ajuntament de 
Palma en els recurs contenciosos administratius següents  
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Les esmentades factures es consideren en quantia ajustades a dret, al respecte es compta amb el vist i 
plau del Lletrat dels Serveis Jurídics.  
Per la qual cosa que d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del Real Decret Llei 2/2004, de 5 
de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del 
Ple de l’Ajuntament de Palma, proposa al Ple l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
Reconèixer el deute existent amb la Procuradora dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sra. 
MAGDALENA CUART JANER, amb  N.I.F. núm. 43.024.188-C, carrer Furió, 12-entresol-esquerra de 
Palma, de conformitat a les factures núms. 31/13, 32/13, 33/13, 34,13, 35/13, 36/13, 37/13, 38/13, 
39/13, 40/13, 82/13, 68/13, 69/13, 70/13, 71/13, 72/13, 73/13, 74/13, 75/13, 76/13, 77/13, 79/13, 
78/13, 80/13 i 81/13, per un import de CATORZE MIL DOS-CENTS NORANTA-CINC EUROS AMB VINT-I-
SIS CÈNTIMS (14.295,26 euros IVA inclòs), (retenció IRPF damunt Drets 2.481,00 euros), en concepte 
de bestretes i drets professionals, mitjançant transferència bancària al compte corrent núm. 
00650081020001045498 i carregar l’aplicació pressupostària a la Partida 07.920.00.22604 del vigent 
pressupost de despeses per poder fer front al pagament de l’esmentada despesa. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
34. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a THOMSON REUTERS ARANZADI per import de 
10.197’68€ 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

El letrado asesor jefe de los Servicios Jurídicos informa que las suscripciones a los manuales ON.LINE 
WESTLAW LEGIS CONSOLIDA, ON.LINE WESTLAW.ES, WESTLAW PRÁCTICO ADMINISTRATIVO y 
WESTLAW PRÁCTICO LABORAL, a través de la entidad THOMSON REUTERS ARANZADI, son necesarias 
tenerlas al día para poder expedir los informes que se encomiendan a los letrados asi como para poder 
defender al Ayuntamiento en los litigios que se siguen ante los Juzgados y Tribunales. Los importes de 
las suscripciones ascienden a 10.197,68 € el cual se ajusta al precio de mercado con cargo a la partida 
número 07.920.00.22001 del vigente presupuesto de gastos.  
 
Por la cual cosa y de acuerdo con lo establecido por el art. 176.2 b) y 182.1 del Real Decreto Ley 2/2004, 
de 5 de marzo, que aprueba el texto refundido de la Ley reguladora de las Haciendas Locales y el 
Reglamento orgánico del Pleno del Ayuntamiento de Palma, se propone al Pleno la adopción del 
siguiente:  
  
A C U ER DO 
 
Reconocer la deuda existente con el la entidad THOMSON REUTERS ARANZADI, teniendo en cuenta la 
deuda existente por las suscripciones, con  C.I.F. núm. A-81962201, Camino de Galar, 15 31190 de 
Cizur Menor (Navarra), de conformidad con las facturas núms. 2001983372, 2001983370, 2001988637 
y 2002013189, por un importe de DIEZ MIL CIENTO NOVENTA Y SIETE EUROS CON SESENTA Y OCHO 
CÉNTIMOS  (10.197,68€ IVA incluído), en concepto de las suscripciones a los manuales de ON.LINE 
WESTLAW LEGIS CONSOLIDA, ON.LINE WESTLAW.ES, WESTLAW PRÁCTICO ADMINISTRATIVO y 
WESTLAW PRÁCTICO LABORAL, mediante transferéncia bancária en la cuenta corriente 0182-2357-
1900-0000-5703 y cargar la aplicación presupuestária en la Partida 07.920.00.22001 del vigente 
presupuesto de gastos para poder hacer frente al pago de dicho gasto. 



 
 
 

 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

35. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 5.811’18€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 
El procurador ALEJANDRO GONZÁLEZ SALINAS, ha presentado cuatro minutas que resultan de la 
representación del Ayuntamiento de Palma ante el Tribunal Supremo de Madrid, en el recurso de 
casación núm. 3873/10 interpuesto contra sentencia recaída en el recurso contencioso-administrativo 
núm. 1208/04, en el recurso de casación 4856/10 interpuesto contra sentencia recaída en el recurso 
contencioso-administrativo núm. 616/06, en el recurso de casación 4044/11 interpuesto contra 
sentencia recaída en el recurso contencioso-administrativo núm. 617/06 y en el recurso de casación 
3282/10 interpuesto contra sentencia recaída en el recurso contencioso-administrativo núm. 154/09. 
Las facturas indicadas se consideran en cantidades ajustadas a derecho, al respecto se cuenta con el 
visto bueno del Letrado de los Servícios Jurídicos. 
 
Por la cual cosa y de acuerdo con lo establecido por el art. 176.2 b) y 182.1 del Real Decreto Ley 2/2004, 
de 5 de marzo, que aprueba el texto refundido de la Ley reguladora de las Haciendas Locales y el 
Reglamento orgánico del Pleno del Ayuntamiento de Palma, se propone al Pleno la adopción del 
siguiente:  
  
A C U ER DO 
 
Reconocer la deuda existente con el procurador ALEJANDRO GONZÁLEZ SALINAS, teniendo en cuenta 
la deuda existente con el procurador de los Tribunales de Madrid, con  N.I.F. núm. 2191042-Q, calle 
General Pardiñas, 108 3-A 28006 de Madrid, de conformidad con las facturas núms. 13/0063, 13/0075, 
13/0073 y 13/0070, por un importe de CINCO MIL OCHOCIENTOS ONCE EUROS CON DIECIOCHO 
CÉNTIMOS  (5.811,18 € IVA incluído), (retención IRPF sobre Derechos 971,23 €), en concepto de 
minutas en los recursos de casación núms. 4044/11, 3873/10,4856/10 y 3282/10, mediante 
transferéncia bancária en la cuenta corriente 0081-0108-50-00010198-09 y cargar la aplicación 
presupuestária en la Partida 07.920.00.22604 del vigente presupuesto de gastos para poder hacer 
frente al pago de dicho gasto. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
36. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 62.740€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

El despacho JESUS GONZÁLEZ PÉREZ ABOGADOS, ha presentado ocho minutas que resultan de la 
representación del Ayuntamiento de Palma ante el Tribunal Supremo de Madrid, en los recursos de 
casación núms. 4373/08, 5068/09, 5780/10, 617/06, 4856/10, 6006/11, 3873/10, y 70/10 – 3282/10. Las 
facturas indicadas se consideran en cantidades ajustadas a derecho, al respecto se cuenta con el visto 
bueno del Letrado de los Servícios Jurídicos. 
Por la cual cosa y de acuerdo con lo establecido por el art. 176.2 b) y 182.1 del Real Decreto Ley 2/2004, 
de 5 de marzo, que aprueba el texto refundido de la Ley reguladora de las Haciendas Locales y el 
Reglamento orgánico del Pleno del Ayuntamiento de Palma, se propone al Pleno la adopción del 
siguiente 
 
A C U ER DO 
 



Reconocer la deuda existente con el despacho “JESÚS GONZÁLEZ PÉREZ ABOGADOS”, teniendo en 
cuenta la deuda existente con el letrado de los Tribunales de Madrid, con  C.I.F. núm. G-78370160, 
calle Diego de León, 54 28006 de Madrid, de conformidad con las facturas núms. 13/12, 237/12, 
26/13, 33/13, 34/13, 32/13, 29/13 y 31/13, por un importe de SESENTA Y DOS MIL SETECIENTOS 
CUARENTA EUROS  (62.740€ IVA incluído), (retención IRPF sobre Derechos 10.560 €), en concepto de 
minutas en los recursos de casación núms. 4373/08, 5068/09, 5780/10, 617/06, 4856/10, 6006/11, 
3873/10, y 70/10 – 3282/10, mediante transferéncia bancária en la cuenta corriente 0081-0108-53-
0002271038 y cargar la aplicación presupuestária en la Partida 07.920.00.22604 del vigente 
presupuesto de gastos para poder hacer frente al pago de dicho gasto. 
 

S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

37. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 38.646’78€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

La Procuradora dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sra. MARIA DULCE RIBOT MONJO, ha presentat 
nou comptes relatius a bestretes i drets professionals que resulten de la representació de l’Ajuntament 
de Palma en els recurs contenciosos administratius següents: 
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62/07 

PO 8/05-2 i Rotllo 
Sala 151/05 i 39/07 

 PO 212/04-2  PO 16/05-2 

PO 25/05-2 PO 42/05 i Sala 
43/05 

 PO 52/05-2  PO 160/05-2 

PO 154/05 i Rotllo 
Sala 218/07 

PO 268/05-2  PO 256/05-2  PO 31/06-2 

PO 110/06-2 PO 170/06-2  PO 129/06-2 PO 19/08-2 
PA 46/08-3 PO 10/07-2  PO 17/09-2 PA 453/09-2 i Sala 

abans PO 207/08 
PA 311/08-2 PA 252/09-2  PA 224/09-2 PO 202/09-2 
PO 253/09-2 PA 276/09-2  PA 222/09-2 PA 263/09-2 i 

Rotllo 47/11 
PA 226/09-2 PA 292/09-2  PA 251/09-2 PO 99/09-2 
PA 204/09-2 PA 148/09-2  PA 227/09-2 PA 189/09-2 
PA 164/09-2 PO 90/09-2  PA 64/09-2 PO 76/09-2 
PO 60/09-2 PO 43/09-2  PA 419/08-2 PO 212/08-2 
PO 196/08-2 PO 71/07-2.   

 
Les esmentades factures es consideren en quantia ajustades a dret, al respecte es compta amb el vist i 
plau del Lletrat dels Serveis Jurídics.  
 
Per la qual cosa que d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del Real Decret Llei 2/2004, de 5 
de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del 
Ple de l’Ajuntament de Palma, proposa al Ple l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 



 
 
 

Reconèixer el deute existent amb la Procuradora dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sra. MARIA 
DULCE RIBOT MONJO, amb  N.I.F. núm. 34.066.989-X, carrer Cima, 1-1º-A, de conformitat a les 
factures núms. 09/242, 04/202, 09/241, 09/239, 09/229, 09/212, 09/201, 09/200, 09/199, 09/198, 
09/007, 08/51, 10/43, 10/61, 11/44, 11/75, 11/89, 11/110, 11/123, 11/128, 11/130, 04/184, 04/226, 
04/245, 05/003, 05/17, 05/36, 05/56, 05/64, 05/71, 05/86, 05/183, 05/185, 06/16, 06/21, 06/62, 
06/134, 06/186, 06/193, 08/54, 08/112, 07/195, 09/50, 09/48, 09/22, 09/194, 09/197, 09/220, 
09/247, 09/191, 09/190, 09/187, 09/183, 09/180, 09/178, 09/170, 09/168, 09/167, 09/166, 09/145, 
09/144, 09/136, 09/135, 09/115, 09/112, 09/111, 09/83, 09/70, 09/69, i 07/146, per un import de 
TRENTA-VUIT MIL SIS-CENTS QUARANTA-SIS AMB SETANTA-VUIT CÈNTIMS (38.646,78 IVA inclòs), 
(retenció IRPF damunt Drets 6.707,28 euros), en concepte de bestretes i drets professionals, 
mitjançant transferència bancària al compte corrent 2051-0189-46-1037096186 i carregar l’aplicació 
pressupostària a la Partida 07.920.00.22604 del vigent pressupost de despeses per poder fer front al 
pagament de l’esmentada despesa. 
 

S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

38. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a un proveïdor per import de 63.130’65€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans 
 

El Procurador dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sr. JOSÉ LUIS NICOLAU RULLÁN, ha presentat nou 
comptes relatius a bestretes i drets professionals que resulten de la representació de l’Ajuntament de 
Palma en els recurs contenciosos administratius següents: 
 

 PA 369/11-3 PA 105/12-3 PO 159/11-3 PA 459/11-3 

PA 448/11-3 PA 417/12-3 
PA 262/11-3 
(APEL·LACIÓ 

351/12) 
PA 481/11-3 

PA 148/12-3 PO 263/10-3 PA 309/11-3 PA 447/11-3 

PA 465/11-3 PA 292/11-3 PA 442/11-3 PA 382/12-3 

PA 157/12-3 PO 21/12-3 PO 129/10-3 PA 386/11-3 

PO 88/10-3 PA 549/11-3 PA 415/11-3 PA 142/12-3 

PO 148/10-3 PO 33/12-3 
PA 80/10-3 

(APEL·LACIÓ 44/12) 

PO 47/12-3 
(APEL·LACIÓ 

345/12) 

PO 193/11-3 
(APEL·LACIÓ 35/12) 

PA 388/10-3 
(APEL·LACIÓ 

308/12) 
PO 191/11-3 

PA 6/11-3 
(APEL·LACIÓ 

312/12) 

PA 524/11-3 PA 525/11-3 
PO 196/10-3 
(APEL·LACIÓ 

352/12) 
PA 366/12-3 

PO 32/12-3 PO 184/11-3 PO 105/10-3 
PO 153/10-3 
(APEL·LACIÓ 

385/12) 

PO 45/11-3 PO 107/09-3 
PO 90/11-3 
(APEL·LACIÓ 

355/12) 

PO 46/11-3 
(APEL·LACIÓ 

236/11) 

PO 5/10-3 
PO 164/10-3 
(APEL·LACIÓ 

344/12) 
PA 552/11-3 PA 595/11-3 

PO 38/11-3 PA 585/11-3 PA 231/12-3 PO 141/10-3 

PO 191/10-3 PA 51/12-3 PO 97/11-3 
PA 108/12-3 
(APEL·LACIÓ 



126/13) 

PA 67/12-3    

 
Les esmentades factures es consideren en quantia ajustades a dret, al respecte es compta amb el vist i 
plau del Lletrat dels Serveis Jurídics.  
 
Per la qual cosa que d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del Real Decret Llei 2/2004, de 5 
de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del 
Ple de l’Ajuntament de Palma, proposa al Ple l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
Reconèixer el deute existent amb el Procurador dels Tribunals de Palma de Mallorca, Sr. JOSE LUIS 
NICOLAU RULLÁN, amb  N.I.F. núm. 41362045-H, carrer San Miguel, núm. 30 6è-E de Palma de 
Mallorca, de conformitat a les factures núms. 467/13, 468/13, 469/13, 61/13, 62/13, 63/13, 64/13, 
65/13, 66/13, 67/13, 68/13, 69/13, 70/13, 71/13, 72/13, 73/13, 74/13, 75/13, 76/13, 77/13, 78/13, 
102/13, 100/13, 101/13, 99/13, 98/13, 109/13, 110/13, 111/13, 112/13, 114/13, 115/13, 116/13, 
117/13, 118/13, 128/13, 129/123, 130/13, 131/13, 187/13, 186/13, 185/13, 188/13, 190/13, 184/13, 
183/13, 182/13, 181/13, 180/13, 179/13, 178/13, 210/13, 213/13, 211/13, 233/13, 214/13 i 212/13, 
per un import de SEIXANTA-TRES MIL CENT TRENTA EUROS AMB SEIXANTA-CINC CÈNTIMS (63.130,65 
euros), (retenció IRPF damunt Drets 10.956,58 euros), en concepte de bestretes i drets professionals, 
mitjançant transferència bancària al compte corrent 2100-0364-97-0200127530 i carregar l’aplicació 
pressupostària a la Partida 07.920.00.22604 del vigent pressupost de despeses per poder fer front al 
pagament de l’esmentada despesa. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
39. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a varis proveïdors de Bombers per import de 
20.482’60€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 
Donat que s’han efectuat despeses a diverses empreses per prestacions de serveis, reparacions o 
subministraments a l’any de 2013 que no han pogut ser tramitades per falta de crèdit a la partida 
corresponent, la cap de negociat que subscriu sotmet la present proposta a l’oficial cap de Protecció 
Civil per tal que, si la considera procedent, l’elevi com a proposta de resolució al regidor de l’Àrea 
delegada de Seguretat Ciutadana a l’objecte de què, si ho té a bé, elevi a l’Ajuntament Ple el següent 
 
Acord  
 
1. Aprovar la despesa corresponent al reconeixement de deute de l’any 2013 per un import total de 
20.482,60 € (vint mil quatre-cents vuitanta-dos euros i seixanta cèntims).  
 
2. Abonar l’import de 83,30 € (vuitanta-tres euros i trenta cèntims) a l’empresa BONGRUP BALEARES 
SL, amb NIF/CIF B-57414187 (factura/es F 108036) per l’adquisició de material de fontaneria. 
  
3. Abonar l’import de 74,79 € (setanta-quatre euros i setanta-nou cèntims) a l’empresa DIELECTRO 
BALEAR SAU, amb NIF/CIF A-07004864 (factura/es 18815 i 20029) per l’adquisició de material elèctric. 
      
4. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total de 158,09 
€ (cent cinquanta-vuit euros i nou cèntims) amb càrrec a la partida 12.13500.212.00 del vigent 
pressupost de despeses.   



 
 
 

 
5. Abonar l’import de 13,62 € (tretze euros i seixanta-dos cèntims) a l’empresa 3-G HIDRAULICA SL, 
amb NIF/CIF B-60990298 (factura/es 3757) per reparació de material.  
 
6. Abonar l’import de 296,45 € (dos-cents noranta-sis euros i quaranta-cinc cèntims) a l’empresa 
BADETEL SL, amb NIF/CIF B-07581051 (factura/es 213/152) per reparació de telecomunicacions.  
 
7. Abonar l’import de 501,93 € (cinc-cents un euro i noranta-tres cèntims) a l’empresa DRÄGER 
SAFETY HISPANIA, amb NIF/CIF A-83140012 (factura/es VFC/27016452) per la revisió de 7 ERA.      
 
8. Abonar l’import de 2.363,13 € (dos mil tres-cents seixanta-tres euros i tretze cèntims) a l’empresa 
INSTALYSIS SL, amb NIF/CIF B-57417677 (factura/es 13-0041, 13-0054 i 13-0055) per la revisió i 
reparacions compressors Verticus V-15 H dels parcs de Son Malferit i Son Castelló.   
 
9. Abonar l’import de 243,27 € (dos-cents quaranta-tres euros i vint-i-set cèntims) a l’empresa MSA 
ESPAÑOLA SAU, amb NIF/CIF A-08201832 (factura/es 186125) per la reparació de material.   
 
10. Abonar l’import de 76,23 € (setanta-sis euros i vint-i-tres cèntims) a l’empresa TALLERES MARTIN 
ANSA SA, amb NIF/CIF A-07298920 (factura/es 1 003820) per la reparació de material garatge.  
 
11. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total de 
3.494,63 € (tres mil quatre-cents noranta-quatre euros i seixanta-tres cèntims) amb càrrec a la partida 
12.13500.213.00 del vigent pressupost de despeses.   
 
12. Abonar l’import de 257,14 € (dos-cents cinquanta-set euros i catorze cèntims) a l’empresa 3-G 
HIDRAULICA SL, amb NIF/CIF B-60990298 (factura/es 3304) per material de vehicles.    
  
13. Abonar l’import de 155,22 € (cent cinquanta-cinc euros i vint-i-dos cèntims) a l’empresa BADETEL 
SL, amb NIF/CIF B-07581051 (factura/es 213/149) per material de vehicles.  
 
14. Abonar l’import de 1.566,31 € (mil cinc-cents seixanta-sis euros i trenta-un cèntims) a l’empresa 
EQUIPAMOVIL SL, amb NIF/CIF B-07260979 (factura/es 7763 i 8843) per material de vehicles.    
 
15. Abonar l’import de 355,86 € (tres-cents cinquanta-cinc euros i vuitanta-sis cèntims) a l’empresa 
ITURRI SA, amb NIF/CIF A-41050113 (factura/es P 4095193 i P 4095194) per material de reparació de 
vehicles.   
 
16. Abonar l’import de 2.737,69 € (dos mil set-cents trenta-set euros i seixanta-nou cèntims) a 
l’empresa SCAITT SA, amb NIF/CIF A-60853413 (factura/es 0400007, 700993, 710693, 710694, 710702, 
710805 i 710840) per material i reparacions de vehicles. 
 
17. Abonar l’import de 469,48 € (quatre-cents seixanta-nou euros i quaranta-vuit cèntims) a 
l’empresa TALLERES GUIDET SL, amb NIF/CIF B-07698822 (factura/es 1170/13) per reparació de 
vehicle.   
 
18. Abonar l’import de 1.974,05 € (mil nou-cents setanta-quatre euros i cinc cèntims) a l’empresa 
TALLERES MARTIN ANSA SA, amb NIF/CIF A-07298920 (factura/es 1 003755, 1 003801, 1 003813 i 1 
003822) per reparacions de vehicles.  
 
19. Abonar l’import de 230,70 € (dos-cents trenta euros i setanta cèntims) a l’empresa TECNOMOTOR 
MALLORCA SL, amb NIF/CIF B-07438864 (factura/es  30787) per material vehicles.   
 



20. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total de  
7.746,45 € (set mil set-cents quaranta-sis euros i quaranta-cinc cèntims) amb càrrec a la partida 
12.13500.214.00 del vigent pressupost de despeses. 
 
21. Abonar l’import de 838,84 € (vuit-cents trenta-vuit euros i vuitanta-quatre cèntims) a l’empresa 
DISTRIBUCIONES UNIVERSAL MALLORCA SL, amb NIF/CIF B-07834534 (factura/es  A13/9818) pel 
subministrament de material d’oficina.  
 
22. Abonar l’import de 38,11 € (trenta-vuit euros i onze cèntims) a l’empresa OFICINAS GRANDES DE 
BALEARES SLU, amb NIF/CIF B-57690646 (factura/es  A-004431) pel subministrament de material 
d’oficina.  
 
23.  Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total de  
876,95 € (vuit-cents trenta-sis euros i noranta-cinc cèntims) amb càrrec a la partida 12.13500.220.00 
del vigent pressupost de despeses. 
 
24. Atès que per l’empresa OFICINAS GRANDES DE BALEARES SLU, amb NIF/CIF B-57690646, s’ha 
presentat la factura A-004458 per un import de -7,62 € (menys set euros i seixanta-dos cèntims), 
abonar-li la quantitat de 30,49 €  (trenta euros i quaranta-nou cèntims).  
 
25. Abonar l’import de 248,90 € (dos-cents quaranta-vuit euros i noranta cèntims) a l’empresa AL AIR 
LIQUIDE ESPAÑA SA, amb NIF/CIF A-28016814 (factura/es 5200472309) per la renovació del lloguer de 
botella d’oxigen.  
 
26. Abonar l’import de 140,63 € (cent quaranta euros i seixanta-tres cèntims) a l’empresa ALMACENES 
RULLAN SA, amb NIF/CIF A-07007404 (factura/es B3 1477) pel subministrament de material divers. 
  
27. Abonar l’import de 133,80 € (cent trenta-tres euros i vuitanta cèntims) a l’empresa CA'N 
LLANERAS SA, amb NIF/CIF A-07142433 (factura/es 1935) pel subministrament de productes per 
avispes.   
 
28. Abonar l’import de 877,74 € (vuit-cents setanta-set euros i setanta-quatre cèntims) a l’empresa 
COMERCIAL PEDRO SA, amb NIF/CIF A-07090707 (factura/es 13004431 i 13005226) pel 
subministrament de material divers.   
 
29. Abonar l’import de 60,47 € (seixanta euros i quaranta-set cèntims) a l’empresa ELECTRICA 
PUIGCERCOS SAU, amb NIF/CIF A-07072911 (factura/es CR 49946 i CR 50409) pel subministrament de 
material.   
 
30. Abonar l’import de 2.004,94 € (dos mil quatre euros i noranta-quatre cèntims) a l’empresa FONT 
OASIS SL, amb NIF/CIF B-57159949 (factura/es 4330, 4331 i 4580) pel subministrament d’aigua.  
 
31. Abonar l’import de 460,26 € (quatre-cents seixanta euros i vint-i-sis cèntims) a l’empresa JUAN 
SASTRE ROCA SL, amb NIF/CIF B-07860596 (factura/es A13/3554) pel subministrament d’arena.     
 
32. Abonar l’import de 211,99 € (dos-cents onze euros i noranta-nou cèntims) a l’empresa 
NEUMATICS BINISSALEM SL, amb NIF/CIF B-07695471 (factura/es 113583) pel subministrament de 
material divers (bobines cel·lulosa).    
 
33. Abonar l’import de 72,66 € (setanta-dos euros i seixanta-sis cèntims) a l’empresa PLANISI SA, amb 
NIF/CIF A-07046659 (factura/es 201304411, 201304674 i 201304675) pel subministrament de material 
divers.   



 
 
 

 
34. Abonar l’import de 660,13 € (sis-cents seixanta euros i tretze cèntims) a l’empresa REPSOL 
BUTANO SA, amb NIF/CIF A-28076420 (factura/es 91939734) per la quota del servei de propà.   
 
35. Abonar l’import de 521,05 € (cinc-cents vint-i-un euros i cinc cèntims) a l’empresa SOCIAS 
SUMINISTROS INDUSTRIALES SL, amb NIF/CIF B-07719701 (factura/es 2134704, 2134705, 2135307, 
2135308 i 2135310) pel subministrament de material divers.   
 
36. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total de 
5.392,57 € (cinc mil tres-cents noranta-dos euros i cinquanta-set cèntims) amb càrrec a la partida 
12.13500.221.09 del vigent pressupost de despeses.   
 
37. Abonar l’import de 549,93 € (cinc-cents quaranta-nou euros i noranta-tres cèntims) a l’empresa 
BERNARDINO SALOM TORRES, amb NIF/CIF 42952753-T (factura/es 220 L i 252 L) per ) per la neteja 
dels EPI i altre material de l’SCIS.  
 
38. Abonar l’import de 932,48 € (nou-cents trenta-dos euros i quaranta-vuit cèntims) a l’empresa 
GENERAL DE SERVICIOS ITV SA, amb NIF/CIF A-78343977 (factura/es 76252, 76823, 78555, 79013, 
79496, 79921, 80393, 80854, 81305, 81786, 82238, 82692 i 83160) per ITV vehicles SCIS de setembre 
de 2013.   
 
39. Abonar l’import de 15,33 € (quinze euros i trenta-tres cèntims) a l’empresa INTERNACIONAL 
BALEAR COURIER SL, amb NIF/CIF B-07542582 (factura/es A 941997) per despeses de correu per 
enviament de material.  
 
40. Abonar l’import de 319,44 € (tres-cents denou euros i quaranta-quatre cèntims) a l’empresa JUAN 
PERELLO ROCA, amb NIF/CIF 41330529-N (factura/es 12210) per reparació del rentaplats.   
41. Abonar l’import de 502,07 € (cinc-cents dos euros i set cèntims) a l’empresa TALLERES MARTIN 
ANSA SA, amb NIF/CIF A-07298920 (factura/es 1 003814) per treballs de realització de barres per 
penjar els EPIS al magatzem vestuari.   
 
42. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total de  
2.319,25 € (dos mil tres-cents denou euros i vint-i-cinc cèntims) amb càrrec a la partida 
12.13500.226.99 del vigent pressupost de despeses 
 
43. Abonar l’import de 494,66 € (quatre-cents noranta-quatre euros i seixanta-sis cèntims) a 
l’empresa SOCIAS SUMINISTROS INDUSTRIALES SL, amb NIF/CIF B-07719701 (factura/es 2135309) pel 
subministrament  d’una serra circular KSE 68 PLUS. 
 
44.   Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total de 
494,66 € (quatre-cents noranta-quatre euros i seixanta-sis cèntims) amb càrrec a la partida 
12.13500.629.08 del vigent pressupost de despeses.   
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

40. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 16 de crèdit extraordinari finançat amb baixes 
de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a  2013. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 



Vist que al Pressupost de 2012 de l’Ajuntament hi ha una operació OPA per atendre la resta de 
l’aportació a Mercapalma, SA., el regidor de l’àrea d’Economia, Hisenda i Innovació considera que amb 
el crèdit sobrant de l’aplicació 194345076900 es podria atendre aquesta despesa. 

Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, reguladora de 
les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, la base 8na. de les Bases 
d’execució del Pressupost General per a 2013, l’art. 127, apartat 1.b, de la Llei 7/85 de bases de règim 
local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 8435 de 
13 de maig de 2013, d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva al Ple de 
l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de Govern, la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n.16, de crèdit extraordinari finançat amb baixes de crèdit d’altres 
aplicacions pressupostàries en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013, quedant establertes 
les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 
anterior Augment 

Crèdits       
totals 

06 43450 76900 TRANSF. ESCORXADOR (DÈFICIT CARN-ILLA) 0,00 76.292,00 76.292,00 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   76.292,00  

A) DISMINUCIÓ  DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdit 
anterior Disminució 

Crèdits  
totals 

19 43450 76900 SUBVENCIÓ S’ESCORXADOR 116.250,00 76.292,00 39.958,00 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  76.292,00  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ anunci 
publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es presentassin 
reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a l’execució de 
la present resolució. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
41. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 11 de suplement de crèdit finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 
El Ple de l’Ajuntament a la sessió de dia 26 de setembre de 2013 acordà la modificació pressupostària de 
crèdit extraordinari en el Pressupost Propi per atendre la sol·licitud de l’àrea de Comerç, Treball, 
Joventut i Participació per un import de 16.730,97 € per a la reparació del pati del Casal de Joves de 
Migjorn del c/ Pere Ripoll i Palou, 24. Per un error, a la petició no se contemplà la despesa de l’IVA que 
representa la quantitat de 3.242,04 €, per la qual cosa és necessari fer un suplement de crèdit per 
aquest import a l’aplicació pressupostària 043370063200 (Joventut.- Repar. pati Casal de Joves Migjorn) 
finançat amb baixa de crèdit  de l’aplicació 043370048900 (Joventut.- Subvencions) 
 



 
 
 

Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, reguladora de 
les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, la base 8na. de les Bases 
d’execució del Pressupost General per a 2013, l’art. 127, apartat 1.b, de la Llei 7/85 de bases de règim 
local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 8435 de 
13 de maig de 2013, d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva al Ple de 
l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de Govern, la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n.11, de suplement de crèdit finançat amb baixes de crèdit d’altres 
aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdit 

anterior Augment 
crèdits 

def. 

04 33700 63200 JOVENTUT.- REPAR. PATI CASAL DE JOVES MIGJORN 16.730,97 3.242,04 19.973,01 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  3.242,04  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdit 

anterior Disminució 
crèdits 

def. 

04 33700 48900 JOVENTUT.- SUBVENCIONS 83.269,03 3.242,04 80.026,99 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  3.242,04  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ anunci 
publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es presentassin 
reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a l’execució de 
la present resolució. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
42. Proposta d’aprovació de tarifes EMAYA corresponent al servei de clavegueram, recollida de RSU, 
per l’any 2014. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

Per part  del Consell d’administració d’ Emaya, Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram S.A. ,  de data 
6 de novembre de 2013 es va acordar  aprovar les tarifes corresponents al servei de clavegueram,  
recollida de  RSU i aigua potable  per a l’any 2014 i mantenir per a l’any 2014  les tarifes de  
subministrament d’ aigüa regenerada,  pòlissa d’ abonament  de d’ instal·lacions i laboratori químic 
aprovades per l’any 2013, després de tramitat el corresponent expedient de revisió. 
Atès que dites tarifes han estat informades favorablement per  Intervenció municipal. 
Pel que s’ha exposat, la cap de departament que subscriu es del parer que de conformitat amb el que 
estableix  l’article 123 de la Llei 7/85 de 2 d’abril Reguladora de les Bases de Regim Local, segons l’ 
adicció efectuada per la Llei 57/2003 de 16 de desembre de mesures per a la modernització del Govern 
Local i altre normativa concordant d’aplicació,  per l’Excm. Ajuntament Ple, es podria adoptar el següent 
 
 A C O R D 



 
1.-  Aprovar  les  següents tarifes d’ Emaya, Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram S.A.  
corresponents al servei de clavegueram,  recollida de  RSU,  per a l’any 2014, aprovades pel Consell 
d’administració de data 6 de novembre de 2013: 
  
TARIFES SERVEI DE CLAVEGUERAM 
 
A) Abonats del Servei d'Aigua Potable per la disponibilitat del Servei de Clavegueram Sanitari. 
 
1) Quota de Servei                                       EUR/mes 
   1.1.- Habitatges particulars    
   1.1.1.Per habitatge particular ........................ 0,8953  
    
   1.2.- Per plaça d'hoteleria:                   
   1.2.1.Per plaça a hotel de 4 a 5 estrelles        
         o apartament turístic de 4 o 5 claus ........... 1,0744  
   1.2.2.Per plaça a Hotel de 3 estrelles o        
         apartament turístic de 3 claus .................. 0,7162  
   1.2.3.Per plaça a la resta d'establiments ......... 0,4477 
  
   1.3.- Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         inferior a 25 mm. 

   1.3.1.Per abonat amb comptador de calibre ≤≤≤≤ 15 mm......   2,0144  
   1.3.2.Per abonat amb comptador de calibre = 20 mm.......  3,5812  
   
  1.4.  Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         igual o superior a 25 mm. de diàmetre 
 
   1.4.1.Comptador de calibre =  25 mm ................ 53,7180  
   1.4.2.Comptador de calibre =  30 mm ................ 80,5770  
   1.4.3.Comptador de calibre =  40 mm ................ 143,2480  
   1.4.4.Comptador de calibre =  50 mm ................ 268,5900  
   1.4.5.Comptador de calibre =  80 mm ................ 716,2400  
   1.4.6.Comptador de calibre = 100 mm ................ 1.074,3600  
   1.4.7.Comptador de calibre = 200 mm ................ 3.760,2600  
   1.4.8.Comptador de calibre = 250 mm ................ 5.550,8600 
  
2) Quota de Consum 
   
 2.1. Tarifa industrial, aplicable als usua- 
        ris exclosos de la progressivitat excepte 
        als usuaris subjectes a la tarifa 2.2....... 0,2915 EUR/m3 
   
 2.2. Tarifa famílies nombroses .................. 0,2682 EUR/m3 
  
 2.3. Tarifa progressiva, aplicable a la resta de consums. 
    
2.3.1.Consums inferiors a 5 m3/mes x unitat  
         equivalent ................................ 0,1836 EUR/m3 
       



 
 
 

2.3.2.Consum comprés entre 6 i 10 m3/mes x 
         unitat equivalent ......................... 0,2640 EUR/m3 
    
2.3.3.Consum comprés entre 11 i 20 m3/mes x 
         unitat equivalent ......................... 0,4327 EUR/m3 
   
 2.3.4.Consum comprés entre 21 i 40 m3/mes x 
         unitat equivalent ......................... 0,9207 EUR/m3 

   
2.3.5.Consum comprés entre 41 i 60 m3/mes unitat  
         equivalent ................................ 1,6644 EUR/m3 
    
2.3.6.Consum superior a 60 m3/mes unitat  
         equivalent ................................ 2,5816 EUR/m3 
      
El consum registrat es dividirà en les seccions que corresponguin i s'aplicarà a cada secció el preu 
pertinent segons l'escala prevista a la tarifa progressiva. 
  
Els abonats residents a habitatges dotats de comptador individual en els quals hi visqui una família 
nombrosa podran sol·licitar que se’ls apliqui la tarifa específica d’aquest col·lectiu. 
      
Queden exclosos de l'aplicació  de la Tarifa Progressiva, i per tant subjectes exclusivament a la tarifa 
industrial els consums registrats a:  
 
* Indústries 
* Oficines administratives públiques i privades. 
* Comerços 
* Serveis, excepte establiments hotelers 
* Locals dedicats a activitats professionals 
* Usos comunitaris a comunitats de propietaris 
 
3) Unitat equivalent 
     S'estableixen les unitats equivalents següents per als diferents tipus de consumidors: 
 
4.1.Consum domèstic                 1 habitatge = 1 unitat equiv. 
 
4.2. Consum a establiments hotelers 
4.2.1. De 4 o 5 estrelles o claus   Cada  Plaça = 1,2 u.e. 
4.2.2. De 3 estrelles o claus       Cada  Plaça = 0,8 u.e 
4.2.3. Resta d'establiments         Cada  Plaça = 0,5 u.e 
 
4) Bonificacions 
       
Es bonificarà el 100% de la quota de servei i dels consums fins a 10 m3/mes dels habitatges particulars 
usuaris del servei, sempre i quan el conjunt de persones que conviuen en el domicili de referència 
disposin d'un nivell d'ingressos anual igual o inferior al salari mínim interprofessional anual multiplicat 
pel coeficient 1,25. 
      
Als efectes de l'aplicació de la bonificació esmentada, quan en un domicili es reuneixi més d'un ingrés, el 
més elevat es computarà pel seu valor íntegre i els restants pel cinquanta per cent del seu valor. 
 



B) Usuaris del Servei de Clavegueram Sanitari amb abocaments d'aigua residual independents de 
l'abastament d'aigua potable 
 
Per metre cúbic d'aigua residual abocada a la xarxa de clavegue-ram(tarifa 
mitjana)................................ 0,3876  EUR/m3 
 
C) Abocaments d’aigua residual efectuats per camions cisterna directament a les estacions depuradores. 
 Camions de 5 m3 o menys ............... 13,79 euros 
 Camions de més de 5 m3 fins a 10 m3.... 27,16 euros 
 Camions de més de 10 m3 ............... 40,42 euros 
 
TARIFES DE RECOLLIDA I ELIMINACIÓ DE RESIDUS SÒLIDS  

 

CONCEPTE 1. Per la recollida de residus sòlids a habitatges, apartaments turístics, despatxos de 
professionals, oficines i locals comercials i industrials: 

 Tarifa  

1.1.1.Habitatges particulars, apartaments i despatxos professionals, abonats al servei 
d’aigua potable: 

Quota fixa mensual ........................................... 
Quota proporcional al consum d’aigua potable mesurada per comptador, a partir d'un 
consum mensual superior als 10 m3, per m3 d’aigua, a partir del primer m3 consumit 
............... 
 L' import de la quota proporcional total no serà superior a 6,9543 euros mensuals.  
 
 La quota fixa de la tarifa relativa a habitatge a que es refereix aquest apartat 
gaudirà d'una reducció del 80% en les condicions que s'estableixen al final. 

 
 

6.9543  
 
 

0,1236  

1.1.2. Habitatges particulars, apartaments i despatxos professionals, no abonats al 
servei d'aigua potable: 

 Quota fixa anual............................................. 

 La tarifa relativa a habitatge a que es refereix aquest apartat gaudirà d'una 
reducció del 80% en les condicions que s'estableixen al final. 

 
 

89,8684  

1.2.1. Oficines, establiments i locals comercials i industrials de fins a 100 m2 de superfí-
cie. 
 A l'any ..................................................... 

 
 

150,2942  

1.2.2. Establiments i locals compresos a l'epígraf precedent amb una superfície útil supe-
rior als 100 m2 i en els quals treballin o tenguin d'alta a Seguretat Social d'1 a 5 persones. 
 A l'any per metre quadrat ................................... 

 
 
 

0,6036  

1.2.3. Els mateixos en els quals hi estiguin empleades de sis a deu persones. 
 A l'any per metre quadrat .................................. 

 
 

0,6407  

1.2.4. Els mateixos en els quals hi estiguin empleades d'onze a vint-i-cinc persones. 
 A l'any per metre quadrat ................................... 

 
 

0,7335  

1.1.2.5. Els mateixos en els quals hi estiguin empleades més de vint-i-cinc persones. 

 A l'any per metre quadrat ................................... 

 
 



 
 
 

 En cap cas la quantia de la quota total a satisfer per les oficines, establiments i lo-
cals comercials o industrials, qualsevol que sigui la seva superfície i nombre de persones 
que hi treballin, serà inferior a 150,2942 euros ni superior a 3.360,1101 euros. 

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

0,7984  

1.3.1. Bars, cafeteries, gelateries, orxateries, tavernes i establiments similars en el quals 
no es serveix menjar, amb una superfície útil no superior a 100 m2. A l'any .................. 

 
 

334,7196  

1.3.2. Els mateixos, quan la superfície útil superi els 100 m2.A l'any per metre quadrat 
...................................... 
En cap cas la quantia de la quota total a satisfer podrà ser superior a 3.360,1101 euros 
anuals, ni inferior a 334,7196 euros anuals. 

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 
3,3240  

1.4.1. Casinos, cercles, clubs, societats recreatives, etc., amb una superfície útil no supe-
rior als 100 m2. A l'any .............. 

 
150,2942  

1.4.2.Els mateixos amb una superfície útil superior als 100 m2. A l'any, per metre quadrat 
..................................... 
 
En cap cas la quantia de la quota total a satisfer podrà ser superior a 3.360,1101 euros 
anuals, ni inferior a 150,2942 euros anuals. 

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 
1,3092  

1.5.1. Centres d'ensenyament. A l'any, per plaça .................... 0,7984  

1.5.2. Centres d'ensenyament. A més de l'epígraf anterior, per plaça d'internat o mitja 
pensió. 
 A l'any ...................................................... 

 
 

3,4075  

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 

1.6.1. Cinemes, circs permanents, frontons, teatres i espectacles en locals tancats. 
 Per plaça o localitat a l’any ................................ 

En cap cas la quantia de la quota total a satisfer podrà ser superior a 3.360,1101 euros 
anuals, ni inferior a 150,2942 euros anuals.  

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 
 

2,1170  

1.7.1. Clíniques, sanatoris i demés establiments d'assistència i hospitalització. 
 Per plaça a l'any ........................................... 
 
 Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 
 

13,2959  



1.8.1. Espectacles esportius (carreres de bicicletes, cavalls, llebrers, bàsquet, futbol, ten-
nis, toros i similars). 
 Per plaça o localitat i dia de funció ....................... 

 
 

0,0066  

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 

1.9.1. Llocs de venda a la via pública, fires, mercats públics, platges, etc. Per metre qua-
drat de superfície i dia d'ocupació. Així com hamaques i similars a platges, per unitat i dia 
..... 

 
 

0,0580  

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 

1.10.1.Hotels, residències, hostals, pensions, apartaments turístics, etc., en els quals es 
faciliti al públic tant el servei d'allotjament com el de menjar, amb subjecció o no al règim 
de pensió completa. 
 Per plaça, a l'any ........................................... 

 
 
 
 

34,9761  

1.10.2.Hotels, residències, apartaments turístics, hostals, motels, campaments turístics, 
etc., en els quals no es presti el servei de menjador. 
 Per plaça, a l'any ........................................... 

 
 
 

21,4851  

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 

1.11.1.Restaurants i establiments en els quals es serveix menjar (cafeteries, restaurants, 
cellers, barbacoes, etc). 
 Per plaça, a l'any ........................................... 

 
 

26,6291  

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 

1.12.1.Sales de ball o de festes, discoteques, bingos i similars, amb superfície útil de fins a 
100 m2. A l'any ................ 

 
499,3681  

1.12.2.Els mateixos amb una superfície útil superior als 100 m2. Per m2, a l'any ...........-
....................................... 
 En cap cas la quantia de la quota a satisfer podrà ser superior a  3.360,1101 euros 
anuals, ni inferior a 499,3681 euros anuals.  

 

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 
3,3797  

1.13.1.Instal·lacions aeroportuàries o portuàries. 

Per passatger ................................................ 

Quan, per aplicació del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant 
compactador de punt fix o caixa s’aplicarà l’epígraf 1.14.1. 

 
 

0,0165 



 
 
 

1.14.1.Recollida de residus sòlids municipals a instal·lacions o locals inclosos en els 
epígrafs 1.2, 1.3, 1.4, 1.5, 1.6, 1.7, 1.8, 1.9, 1.10, 1.11,1.12 o 1.13 en els quals, per aplicació 
del que preveu el paràgraf segon de l’article 34 de l’Ordenança municipal de neteja, 
deixalles i residus sòlids urbans, la recollida es faci mitjançant compactador de punt fix o 
caixa. 

Per tona mètrica o fracció ................................... 

 
 
 
 
 

101,2607 

CONCEPTE 2. Residus especials  

 

2.2.1.1. Quan es dugui a terme l'execució subsidiària prevista a l'article 51 de 
l'Ordenança Municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans es percebrà l'import 
resultant de l'aplicació dels següents conceptes: 

  Hora de cap de sector ....................................... 
 Hora de conductor de 1ª ..................................... 
 Hora d'oficial de neteja .................................... 
 Hora de peó especialista de neteja........................... 
 Hora d'agranadora fins 5 TM PMA ............................. 
 Hora d'agranadora més de 5 TM PMA............................ 
 Hora de camió cisterna ...................................... 
 Hora de màquina de rentar voravies........................... 
 Hora d'equip mòbil alta pressió ............................. 
 Hora de camió caixa fins 10 TM .............................. 
 Hora de camió caixa fins 20 TM .............................. 
 Hora de camió tràiler fins 40 TM ............................ 
 Hora de pala mecànica rodes pneumàtiques .................... 
 Hora de pala mecànica de cadenes ............................ 
 (*) Els preus corresponents a hores de personal es calcularan d'acord al conveni 
de l'àrea de medi ambient d’EMAYA, vigent en el moment de prestació del servei. 

 El muntant calculat per aplicació dels preus anteriors s'incrementarà amb el 13% 
en concepte de despeses generals i el 6% en concepte de benefici industrial. 

 
 
 
 
 

* 
* 
* 
* 

94,7830  
118,9624  

44,9737  
94,7830  
62,3826  
34,8183  
43,5228  
49,8095  
57,0632  
70,1202  

 
 

 

2.2.1. Recollida de residus i restes comercials i industrials o enderrocs d'obres a solars o 
locals, sol·licitada pels interessats o imposada per l'Administració en defensa de la higiene 
de la població, d'acord amb el que preveu l'article 30 de l'Ordenança de Neteja. 
 Per tona mètrica o fracció .................................. 

 
 
 

101,2607  

2.3.1. Retirada de mobles, ormeigs i objectes inútils a domicilis particulars. 
 Fins a 3 objectes ........................................... 
 Resta d'objectes, preu unitari .............................. 

 
 

0 
3,8903  

CONCEPTE 3. Serveis de neteja no obligatoris  

3.1.1. Als serveis de neteja no obligatoris regulats a l'article 10 de l'Ordenança Municipal 
de neteja, restes i residus sòlids urbans s'aplicarà la tarifa que resulti del conveni o 
contracte a subscriure amb els peticionaris, atenent als següents conceptes: 
 
 Personal d'acord al conveni de l'àrea de medi ambient d’EMAYA 
 Medis mecànics, segons preus unitaris detallats a l'epígraf 2.1.1. 
 El muntant calculat per aplicació dels conceptes anteriors s'incrementarà amb el 
13% en concepte de despeses generals i el 6% en concepte de benefici industrial. 

 



 

CONCEPTE 4. Serveis d'eliminació 
 

4.1.1. Pel tractament de residus sòlids a l’abocador 
 Per tona mètrica o fracció .................................. 

 
52,5337  

 
REQUISITS PER OBTENIR LA REDUCCIÓ PREVISTES ALS EPÍGRAFS 1.1.1 I 1.1.2 
 
1.- Dret a la reducció del 80% 
 
La tarifa relativa a habitatges particulars a que es refereixen els epígrafs 1.1.1 i 1.1.2, es reduirà en un 
80% sempre i quan es demostri en la manera que s'estableix a continuació que els ingressos totals 
percebuts pel conjunt de persones que conviuen en el domicili de referència no excedeix de l'import del 
salaria mínim interprofessional multiplicat pel coeficient 1,25. 
 
Als efectes de l'aplicació de la reducció esmentada, quan en un domicili es reuneixi més d'un ingrés, el 
més elevat es computarà pel seu valor íntegre i els restants pel cinquanta per cent del seu valor. 
 
 2.- Per obtenir la reducció prevista a l'apartat anterior es requerirà que l'interessat ho sol·liciti 
justificant el seu dret presentant una declaració dels ingressos obtinguts a l'exercici immediatament 
anterior, comprensiva de tots i cada un dels membres que conviuen en el domicili o habitatge del 
sol·licitant. Així mateix, presentaran certificació del pagador de l'empresa o entitat on presti els seus 
serveis o de l'entitat a través de la qual percep la seva pensió, acreditativa de l'import total de les 
retribucions meritades a l'exercici immediat anterior. Aquest requisit es farà extensiu als ingressos 
percebuts per les altres persones que visquin al domicili del sol·licitant. 
 
3.- Si com a conseqüència de les comprovacions realitzades per EMAYA es comprovés falsedat en les 
dades aportades es perdrà automàticament la reducció obtinguda. 
 
FORMA DE PAGAMENT DE LA TARIFA 
 
Els usuaris del servei de Recollida de Residus Sòlids atendran el pagament de la tarifa anual, resultant de 
l'aplicació de l'anterior quadre de tarifes, d'una de les següents maneres: 
a) Bimestralment per sisenes parts iguals, excepte pel que es preveu a l'apartat 1.1.1, incloent l'import 
així calculat en el rebut d'EMAYA si es tracta d'usuaris del servei d'aigua i/o clavegueram de l'Empresa 
Municipal. 
 
b) Anualment, en el segon semestre de l'any natural, en el cas que l'usuari no tengui servei d'aigua i/o 
clavegueram. 
 
2.- Mantenir per a l’any 2014 , d’acord amb l’aprovat pel Consell d’Administració de data 6 de 
novembre passat,  les tarifes corresponents a subministrament d’ aigüa regenerada,  pòlissa d’ 
abonament  d’ instal·lacions i laboratori químic aprovades per l’any 2013 publicades al BOIB nº 191 de 
data 20 de desembre 2013. 
 
3.- Publicar al BOIB esmentat acord , per a general coneixement i per a la seva aplicació a partir del 1 de 
gener de 2014. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
43. Proposta d’informar favorablement les tarifes d’EMAYA S.A. corresponents al servei d’aigua 
potable per a l’any 2014. 



 
 
 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

Per part d’ Emaya, Empresa Municipal d’ Aigües i Clavegueram S.A., s’han presentat les tarifes 
corresponents al servei d’aigua potable per a l’any 2014, aprovades pel Consell d’Administració de data 6 
de novembre de 2013, després de tramitat el corresponent expedient de revisió.  
Atès que dites tarifes han estat informades favorablement per Intervenció Municipal.  
Pel que s’ha exposat, la cap de departament que subscriu es del parer que de conformitat  amb el que 
estableix l’art. 123 de la Llei 7/85 de 2 d’abril Reguladora de les Bases de Regim Local segons l’ adicció 
efectuada per la Llei 57/2003 de 16 de desembre de mesures per a la modernització del Govern Local i 
altre normativa concordant d’aplicació, per l’Excm. Ajuntament Ple, es podria adoptar el següent 
 
 A C O R D 
 
1.- Informar favorablement,  les següents tarifes d’ Emaya, Empresa Municipal d’ Aigues i Clavegueram 
S.A. corresponents al servei d’aigua potable, per a l’any 2014, aprovades pel Consell d’Administració en 
data 6 de novembre de 2013,: 
 
TARIFES SERVEI D’AIGUA 
1) Quota de Servei                                            EUR/mes 
 
   1.1.- Habitatges particulars    
   1.1.1.Per habitatge particular .............................4,5947  
   1.1.2.Per habit.particular ocupat per família nombrosa......3,9326                                                   
   1.2.- Per plaça d'hoteleria:                   
   1.2.1.Per plaça a hotel de 4 a 5 estrelles        
         o apartament turístic de 4 o 5 claus ................ 5,5136  
   1.2.2.Per plaça a Hotel de 3 estrelles o        
         apartament turístic d e 3 claus ......................   3,6758  
   1.2.3.Per plaça a la resta d'establiments .............. 2,2974  
                                                  
   1.3.- Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         inferior a 25 mm. 
                                                     

   1.3.1.Per abonat amb comptador de calibre ≤≤≤≤ 15 mm.........10,3381  
   1.3.2.Per abonat amb comptador de calibre = 20 mm.........18,3788  
   
1.4.  Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         igual o superior a 25 mm. de diàmetre 
 
   1.4.1.Comptador de calibre =  25 mm ..................    275,6820  
   1.4.2.Comptador de calibre =  30 mm ..................    413,5230  
   1.4.3.Comptador de calibre =  40 mm ..................    735,1520  
   1.4.4.Comptador de calibre =  50 mm .................. 1.378,4100  
   1.4.5.Comptador de calibre =  80 mm .................. 3.675,7600  
   1.4.6.Comptador de calibre = 100 mm ................. 5.513,6400  
   1.4.7.Comptador de calibre = 200 mm ................19.297,7400  
   1.4.8.Comptador de calibre = 250 mm .................28.487,1400  
   
   1.5.- Per connexió destinada a boca contra-incendis ...... 85,0020  



 
2) Quota de Consum 
 
   2.1. Tarifa industrial, aplicable als usua- 
        ris exclosos de la progressivitat excepte 
        als usuaris subjectes a la tarifa 2.2....... 0,8494 EUR/m3 

 
   2.2. Tarifa famílies nombroses .................. 0,7801 EUR/m3 

 
   2.3. Tarifa progressiva, aplicable a la resta de consums. 
 
   2.3.1.Consums inferiors a 5 m3/mes x unitat  
         equivalent ................................ 0,5714 EUR/m3 

 
      2.3.2.Consum comprés entre 6 i 10 m3/mes x 
         unitat equivalent ......................... 0,7801 EUR/m3 

 
   2.3.3.Consum comprés entre 11 i 20 m3/mes x 
         unitat equivalent .........................1,2589 EUR/m3 

 
   2.3.4.Consum comprés entre 21 i 40 m3/mes x 
         unitat equivalent .........................2,7879 EUR/m3 

 
   2.3.5.Consum superior a 40 m3/mes unitat  
         equivalent ................................5,1199 EUR/m3 

 
El consum registrat es dividirà en les seccions que corresponguin i s'aplicarà a cada secció el preu 
pertinent segons l'escala prevista a la tarifa progressiva. 
 
Els abonats residents a habitatges dotats de comptador individual en els quals hi visqui una família 
nombrosa podran sol·licitar que se’ls apliqui la tarifa específica d’aquest col·lectiu. 
       
Queden exclosos de l'aplicació  de la Tarifa Progressiva, i per tant subjectes exclusivament a la tarifa 
industrial els consums registrats a: 
 
* Indústries 
* Oficines administratives públiques i privades. 
* Comerços 
* Serveis, excepte establiments hotelers 
* Locals dedicats a activitats professionals 
* Usos comunitaris a comunitats de propietaris 
 
3) Dret de reconnexió 
 Pel restabliment del servei als abonats als quals s'hagi 
suspès el mateix com a conseqüència de falta de pagament 
de les corresponents factures ....................... 17,5200 EUR 
 
4) Unitat equivalent 
S'estableixen les unitats equivalents següents per als diferents tipus de consumidors: 
4.1.Consum domèstic                 1 habitatge = 1 unitat equiv. 
4.2. Consum a establiments hotelers 
4.2.1. De 4 o 5 estrelles o claus   Cada  Plaça = 1,2 u.e. 



 
 
 

4.2.2. De 3 estrelles o claus       Cada  Plaça =   0,8 u.e 
4.2.3. Resta d'establiments         Cada  Plaça =  0,5 u.e 
 
5) Bonificacions 
Es bonificarà el 100% de la quota de servei i dels consums fins a 10 m3/mes dels habitatges particulars 
usuaris del servei, sempre i quan el conjunt de persones que conviuen en el domicili de referència 
disposin d'un nivell d'ingressos anual igual o inferior al salari mínim interprofessional anual multiplicat 
pel coeficient 1,25. 
 
Als efectes de l'aplicació de la bonificació esmentada, quan en un domicili es reuneixi més d'un ingrés, el 
més elevat es computarà pel seu valor íntegre i els restants pel cinquanta per cent del seu valor. 
  
2.- Trametre el respectiu expedient a la Comissió de Preus de la Vicepresidència Econòmica, de 
Promoció Empresarial i d’Ocupació del Govern de les Illes Balears, per a la seva aprovació. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
44. Proposta d’aprovació de tarifes Empresa Funerària Municipal S.A. per l’any 2014. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, 
Infraestructures i Coordinació Territorial: 
 
Per part de l’ Empresa Funerària  Municipal, EFMSA s’han presentat  les tarifes corresponents a  l’any 
2014,  després de tramitat el corresponent expedient de revisió i aprovades pel Consell d’Administració en 
data 17 d’octubre passat. 
 
Esmentades tarifes han estat informades favorablement per Intervenció municipal. 
 
Pel que s’ha exposat, la cap de departament que subscriu es del parer que de conformitat amb el que 
estableix  l’article 123 de la Llei 7/85 de 2 d’abril Reguladora de les Bases de Regim Local, segons l’ 
adicció efectuada per la Llei 57/2003 de 16 de desembre de mesures per a la modernització del Govern 
Local i altre normativa concordant d’aplicació, per l’Excm. Ajuntament Ple, es podria adoptar el següent 
  
A C O R D 
 
1.-  Aprovar les  següents tarifes de l’empresa Funerària Municipal EFMSA , per a l’any 2014, 
aprovades pel Consell d’Administració de data 17 d’octubre passat.: 

TARIFES ANY 2014  

(preus sense I.V.A.)  

  

SERVEIS FUNERARIS  

  

DESCRIPCIÓ DEL SERVEI  

          ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA I COORDIANCIÓ DEL SERVEI.  

          ◊ GESTIÓ ADMINISTRATIVA DE DOCUMENTS I PERMISOS.  
          ◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMILIA I INICIAR 
LA   

         CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS SERVEIS SOL·LICITATS     

          ◊ GESTIÓ DE SOL·LICITUD D' ESQUELES, RECORDATORIS ORNAMENTS  



FLORALS. 

          ◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI AMB SUDARI I TRANSPORT FINS EL 
TANATORI I    
          O EL  TANATORI II (LLIURE ELECCIÓ) DES DE QUALSEVOL LOCALITAT DE L'ILLA 
  
          ◊ ARRANJAMENT, CONDICIONAMENT I COL·LOCACIÓ DEL CADAVER DINS EL 
TAÜT (INCLOU TREBALLS I MATERIALS NECESSARIS PER AQUEST SERVEI).  

          ◊ SUBMINISTRAMENT D'UN TAÜT SEGONS MODEL ESCOLLIT.  

  

TAÜTS: 2014 

  

MOD. PÀRVUL BÀSIC (MODEL 2) 365,38 € 

MOD. PÀRVUL LUXE (MODEL 2A) 605,35 € 

MOD. BÀSIC 11 (MODEL 11) (INCINERACIÓ O INHUMACIÓ) 583,83 € 

MOD. BÀSIC ESPECIAL (MODEL12) 1.028,90 € 

MOD. ESPECIAL MALLORQUÍ (MODEL 10) 1.322,67 € 

MOD. CAIXA A (MODEL 13) 1.322,67 € 

MOD. CAIXA B (MODEL 13) 1.322,67 € 

MOD. CAIXA C (MODEL 13) 1.322,67 € 

MOD. CAIXA D INCINERACIÓ (MODEL 15) 1.166,16 € 

MOD. CAIXA E (MODEL 16) 1.527,93 € 

MOD. CAIXA F (MODEL 17) 2.135,68 € 

MOD. CAIXA G (MODEL 20) 3.622,11 € 

MOD. TRASLLAT QUADRADA. (MODEL 21) 2.134,04 € 

MOD. TRASLLAT PÀRVUL 1.263,14 € 

MOD. TRASLLAT OVALADA (MODEL 22) 2.537,42 € 
  
* A PARTIR DEL MODEL 16 EL SERVEI INCLOU UN SERVEI DE BAR I UN LLIBRE DE 
SIGNATURES CORTESIA DE L'EFM  
  

SERVEIS  ESPECIALS  
  

EL SERVEI INCLOU:  

        ◊   RECOLLIDA I TRANSPORT AL TANATORI I O II.   

        ◊   CAIXA ESPECIAL PER EL SERVEI DETERMINAT  

RECOLLIDA MEMBRE 105,55 € 

RECOLLIDA FETUS 105,55 € 

RECOLLIDA CADAVER 122,38 € 

RECOLLIDA JUDICIAL 285,00 € 

ENFERETRAMENT 120,00 € 

TRASLLAT AL I.M.L. I POSTERIOR PRESTACIÓ 63,40 € 

CONDICIONAMENT BASIC 200,00 € 

  



 
 
 

  

SERVEI TRANSPORT 2014 
  

ENTREGA DE DOCUMENTACIÓ ESPECÍFICA 10,00 € 

ENTREGA D'URNA AL TRANSPORTISTA 20,60 € 

ENTREGA DE CENDRES A DOMICILI DE PALMA O MARRATXI 30,00 € 

ENTREGA DE CENDRES A DOMICILI (NO PALMA NI MARRATXI) 50,00 € 

FURGO AUXILIAR FUNERÀRIA  83,96 € 

COTXE TRASLLAT FORN CREMATORI 31,49 € 

COTXE FÚNEBRE INTERIOR  31,49 € 

COTXE INHUMACIÓ DE CENDRES 20,00 € 

COTXE FÚNEBRE EXTERIOR  123,87 € 
  

KILOMETRATGES:  

  

SERV.- (menys 20 KM) (Esporles, Marratxí, Puigpunyent, 81,51 € 

Sta. Eugenia, Sta. María, Valldemossa).  

SERV. DE 20 a 24 KM. (Alaró, Algaida, Calvià, Consell). 97,73 € 

SERV. DE 25 a 29 KM.(Andratx, Banyalbufar, Deià, Inca, 117,77 € 

Lloseta, Llucmajor, Montuïri, Pina, Sencelles).  

SERV. DE 30 a 34 KM) (Costitx, Lloret, Manacor,  139,17 € 

S'Arracó, Sineu, Sóller).  

SERV. DE 35 a 39 KM. (Campanet, Campos,  156,74 € 

Porreres, San Joan).  

SERV. DE 40 a 44 KM. (Llubí, Sa Pobla, Vilafranca) 177,73 € 

SERV. DE 45 a 49 KM. (Ariany, Muro, Petra, Ses Salines) 196,82 € 

SERV. DE 50 a 54 KM. (Alcúdia, Alqueria, Felanitx, 218,43 € 

Manacor, Pollença, Sta. Margarita, Santanyí)  

SERV. DE 55 a 59 KM.   (Can Picafort) 238,04 € 

SERV. DE 60 a 64 KM.   (Canonge, Sant Llorenç) 256,73 € 

SERV. DE 65 a 69 KM.   (Son Servera) 276,99 € 

SERV. DE 70 A 74 KM.   (Artà) 297,93 € 

SERV. DE 75 a 79 KM.   (Capdepera) 318,43 € 
  

  

 SERVEIS SUPLETORIS  2014 

  
  

CUSTÒDIA DE CADÀVERS. 27,69 € 

En dipòsit o càmara frigorífica, per dia o fracció.  

CUSTÒDIA CENDRES (A PARTIR DE LES PRIMERES 48H) 2,06 € 



Per dia o fracció.  

COL·LOCACIÓ DIFUNT AL VELATORI 30,00 € 

VELATORI - 1 TORN 186,15 € 

VELATORI 24 H. 373,29 € 

VELATORI MAGNO 1 TORN (TANTORI II) 361,53 € 

VELATORI MAGNO 24 HORES (TANTORI II) 721,00 € 

CAPELLA CENTRAL CEMENTIRI PER CEREMONIES 206,00 € 

RESERVA NO EXECUTADA 77,25 € 

SALA CERIMÒNIES (DIFUNTS) 117,21 € 

SALA CERIMÒNIES (CENDRES) 75,00 € 

MUNTAR I DESMUNTAR CAPELLA ARDENT 40,00 € 

SERVEI RELIGIÓS 21,34 € 

LLIBRE FIRMES "CARTONE" 22,00 € 

LLIBRE FIRMES RÚSTICA 9,00 € 

SALA TANATOPRÀXIA 164,44 € 

SALA DE TANATOPRÀXIA PER A EMBALSAMAMENT 195,00 € 

TANATOESTÈTICA 72,88 € 

TANATOPLASTIA  200,00 € 

CONSERVACIO TRANSITÒRIA AMB MILLORA ESTÈTICA 150,00 € 

EXTRACCIÓ DE MARCAPASSOS 100,00 € 

MATERIAL DE PROTECCIÓ (E.P.I.S.) 20,60 € 

LÍQUIDS ESPECÍFICS TANATOPRÀXIA 20,60 € 

MORTALLA 12,36 € 

PECES DE ROBA S/P 

MANIPULACIÓ DE CENDRES 20,00 € 

MORTALLA VERGE DEL CARME O SANT JOSEP 90,00 € 

KIT CONDICIONAMENT ADULT 90,00 € 

KIT CONDICIONAMENT PARVUL 40,00 € 

BOSSA BIODEGRADACIO 150 GRS.  24,06 € 

GESTIO DE RESIDUS 30,00 € 

ROSARI 3,60 € 

CRIST DE MA 3,60 € 

ROSA VERMELLA 3,60 € 
SERVEIS FORA D'HORARI (SEGONS DISPONIBILITAT DE LA EFM) ES FACTURARAN 
AMB EL PREU/ HORA MITJA D'OPERARI SEGONS FRANJA HORARIA, PREVIA 
PETICIO I APCEPTACIO DEL INTERESSAT.   

  

TRAMITACIONS ADMINISTRATIVES 2014 
  

TRAMITACIÓ DE DOCUMENTS (PALMA) 129,44 € 

TRAMITACIÓ DOCUMENTS (FORA DEL TERME) 171,39 € 



 
 
 

TRAMITACIÓ DOCUMENTS INTERNACIONAL 171,39 € 

APERTURA D'EXPEDIENT (SERVEIS sense tramitació EFM) 120,00 € 

APERTURA D'EXPEDIENT (SERVEIS MEMBRES I FETUS sense tramitació EFM) 40,00 € 

GESTIÓ DEL SERVEI 60,00 € 

TRAMITACIÓ DOCUMENTAL (Viduïtat, Orfandat,….) 72,10 € 
TRAMITACIÓ ADDICIONAL (Dur partides al consolat, sol.licitar noves partides, dur 
partides a postil·lar) 20,60 € 

TRAMITACIÓ DE COBERTURA D'ASSEGURANCES 11,00 € 

  

SERVEIS TRASLLATS  

 2014 

CAIXA D'EMBALATGE 405,70 € 

SERVEI TRAMITACIÓ INTERNACIONAL S/P 

          ◊ Assistència personalitzada (idiomes en qualsevol lloc de l'illa) i   

            entrega de cendres a domicili.  
          ◊ Organització d'events i actes.  
  

AJUDANT METGE EMBALSAMADOR 60,00 € 
  

  

SERVEIS D'INCINERACIÓ  

 2014 

SERV. INCINERACIÓ CADÀVER + URNA (SAMIA O TIBOR) 485,52 € 

SERV. INCINERACIÓ RESTES 229,76 € 

SERV. INCINERACIÓ FETUS  173,40 € 

SERV. INCINERACIÓ MEMBRES 130,05 € 
 
  

URNES 2014 

  

MODEL 1 (BIO) 82,88 € 

MODEL 2 (SÀMIA) 90,98 € 

MODEL 3 (VIDRE RECICLAT) 93,00 € 

MODEL 4 (SICÍLIA) 113,40 € 

MODEL 5 (SAL) 123,60 € 

MODEL 6 (ARENA) 140,00 € 

MODEL 7 (METALL AMB CREU) 169,98 € 

MODEL 8 (ALABASTRE) 176,13 € 

MODEL 9 (QUADRADA FUSTA) 219,04 € 

MODEL 10 (LLAUTÓ FOSC) 250,00 € 

MODEL 11 (LLAUTÓ AMB NACAR) 275,00 € 



MODEL 12 (MARBRE) 290,00 € 

MODEL 13 (COFRE FUSTA JOIER) 320,00 € 

MODEL 14 (SEGONS CATÀLEG) 350,00 € 

MODEL 15 (COFRE FUSTA NOBLE) 404,94 € 

MODEL 16 (BRONZE) 450,00 € 

URNA PETITA 27,36 € 

URNA PETITA BIO 75,00 € 

URNES ESPECIALS S/P 

BOSSA PORTA-URNES 15,22 € 

BOSSA PORTA-MINI URNES 7,00 € 

PLACA JARDI CENDRES SON VALENTI 23,00 € 

RELIQUIARIS S/P 

  

SERVEIS  INTEGRALS  
  

  

SERVEI  INTEGRAL  INCINERACIO MEMBRE  FETUS O NADONS FINS A TRES MESOS 
EN ELS CEMENTERIS GESTIONATS PER EFM  

  

         ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA.  
         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L'EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS 
TRÀMITS NECESSARIS.  

         ◊ TRAMITACIÓ DE DOCUMENTACIÓ O APERTURA D'EXPEDIENT    
         ◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI DES DE QUALSEVOL CENTRE 
HOSPITALARI DEL TERME MUNICIPAL DE PALMA   

         ◊ TRASLLAT FINS EL TANATORI I  O TANATORI II.  

         ◊ COL·LOCACIÓ DINS CAIXA DEL MEMBRE, FETUS O NADÓ   

         ◊ CAIXA  

         ◊ INCINERACIO  

         ◊ BOSSA PORTAURNES  

         ◊ URNA PETITA  

         ◊ CUSTODIA O CÀMERA FINS A SIS DIES.  

         ◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  

         ◊ FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS  
         ◊ APERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D'ENTERRAMENT EN 
CEMENTERIS   

           GESTIONATS POR L'EFM.  

         ◊ GESTIÓ DE RESIDUS  

  
En cas de no disposar d'unitat d'enterrament pròpia, s'ofereix l'inhumació al 
memorial Son Valentí  

En cas de nadons no inclou el certificat mèdic, ni taxes ni servei religiós  

 2014 



 
 
 

 393,00 € 

  

SERVEI  INTEGRAL INHUMACIÓ MEMBRE  FETUS O NADONS FINS A TRES MESOS 
EN ELS CEMENTERIS GESTIONATS PER EFM  

  

         ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA.  
         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L'EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS 
TRÀMITS NECESSARIS.  

         ◊ TRAMITACIÓ DE DOCUMENTACIOÓ O APERTURA D'EXPEDIENT    
         ◊ RECOLLIDA AMB FURGO FUNERARI DES DE QUALSEVOL CENTRE 
HOSPITALARI DEL TERME MUNICIPAL DE PALMA  

         ◊ TRASLLAT FINS EL TANATORI I  O TANATORI II.  

         ◊ COL·LOCACIÓ DINS CAIXA DEL MEMBRE, FETUS O NADÓ  

         ◊ CAIXA  

         ◊ CUSTODIA O CÀMERA FINS A SIS DIES.  

         ◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR   

         ◊ FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS  
         ◊ APERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D'ENTERRAMENT EN 
CEMENTERIS   

           GESTIONATS PER L'EFM.  

         ◊ GESTIO DE RESIDUS  

En cas de nadons no inclou el certificat mèdic, ni taxes ni servei religiós 2014 

 295,00 € 

  

SERVEI  INTEGRAL BÀSIC INHUMACIÓ  EN ELS CEMENTERIS GESTIONATS PER EFM  

  
         ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA.  
         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L'EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS 
TRÀMITS NECESSARIS.  
         ◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, 
LLICÈNCIES D'INHUMACIÓ EN EL LLOC DE DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS).   
         ◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESITATS I DESITJOS DE LA FAMILIA I INICIAR 
LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS SERVEIS SOL·LICITATS.    
         ◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARI DINTRE DEL TERME DE PALMA  
MARRATXI I BUNYOLA  
         ◊ TRASLLAT FINS EL TANATORI I  O TANATORI II .  
         ◊ SALA DE TANATOPRÀXIA  
         ◊ ARRANJAMENT,  CONDICIONAMENT I ATAUTAMENT DEL CADÀVER ( 
INCLOU TREBALLS I MATERIALS NECESSARIS PER AQUEST SERVEI).  
         ◊ CAIXA MODEL 11 BASIC.  
         ◊ CRIST DE MA O ROSARI O ROSA VERMELLA.  
         ◊ CUSTÒDIA O CÀMERA FINS A TRES DIES.  
         ◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR.  
         ◊ BOSSA BIODEGRADACIÓ.  
         ◊ SALA CERIMÒNIES.  



         ◊ VELATORI 1 TORN (7h.o fracció) A PALMA O 24 HORES (o fracció) EN EL 
TANATORI II  
         ◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  
         ◊ FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS  
         ◊ APERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D'ENTERRAMENT EN 
CEMENTERIS GESTIONATS POR L'EFM.  
         ◊ CORONA A O PALMETA Nº 1  
         ◊  FINS 10 ESQUELES TAMANY A4 SENSE FOTOGRAFIA O FINS A 20 ESQUELES 
TAMANY A5 SENSE FOTOGRAFIA (A RECOLLIR EN EL TANATORI)  

         ◊ GESTIO DE RESIDUS  

 2014 

SERVEI INTEGRAL BÀSIC INHUMACIÓ 1.500,73 € 

SERVEI INTEGRAL BÀSIC INHUMACIÓ (SENSE VELATORI) 1.320,00 € 

  
* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, CERTIFICATS MÈDICS I SERVEI 
RELIGIÓS.   
*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES 
QUE PERTOQUIN  
*  EN CAS DE REALITZAR LA RECOLLIDA A UN ALTRE TERME MUNICIPAL ES 
FACTURARÀ EL KILOMETRATGE  

  

SERVEI  INTEGRAL BÀSIC INCINERACIO  EN ELS CEMENTERIS GESTIONATS PER 
EFM  

  
         ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA.  
         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L'EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS 
TRÀMITS NECESSARIS.  
         ◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, 
LLICÈNCIES D'INHUMACIÓ EN EL LLOC DE DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS).   
         ◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESITATS I DESITJOS DE LA FAMILIA I INICIAR 
LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS SERVEIS SOL·LICITATS.    
         ◊ RECOLLIDA AMB FURGO FUNERARI I SUDARI DINTRE DEL TERME DE PALMA I 
MARRATXI  
         ◊ TRASLLAT FINS EL TANATORI I  O TANATORI II (LLIURE ELECCIÓ).  
         ◊ SALA DE TANATOPRAXIA  
         ◊ ARRANJAMENT,  CONDICIONAMENT I ATAUTAMENT DEL CADAVER ( 
INCLOU TREBALLS I MATERIALS NECESSARIS PER AQUEST SERVEI).  
         ◊ CAIXA MODEL 11D BASIC. (CAIXA ECOLÒGICA)  
         ◊ CRIST DE MA O ROSARI O ROSA VERMELLA.  
         ◊ CUSTÒDIA O CÀMERA FINS A TRES DIES.  
         ◊ URNA MODEL I O II (SEGONS CATALEG DE EFM).  
         ◊ BOSSA PORTAURNES  
         ◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR.  
         ◊ VELATORI 1 TORN (7h.o fracció) A PALMA O 24 HORES (o fracció) EN EL 
TANATORI II  
         ◊ SALA CERIMÒNIES.  
         ◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  
         ◊ FURGó AUXILIAR CEMENTERIS  
         ◊ APERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D'ENTERRAMENT EN 
CEMENTERIS GESTIONATS POR L'EFM.  



 
 
 

         ◊ CORONA A O PALMETA Nº 1  
         ◊  FINS 10 ESQUELES TAMANY A4 SENSE FOTOGRAFIA O FINS A 20 ESQUELES 
TAMANY A5 SENSE FOTOGRAFIA  

         ◊ GESTIó DE RESIDUS  

 2014 

SERVEI INTEGRAL BÀSIC INCINERACIÓ 1.660,73 € 

SERVEI INTEGRAL BÀSIC INCINERACIÓ (SENSE VELATORI) 1.480,00 € 

  
* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, CERTIFICATS MÈDICS I SERVEI 
RELIGIÓS.   
*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES 
QUE PERTOQUIN  
*  EN CAS DE REALITZAR LA RECOLLIDA A UN ALTRE TERME MUNICIPAL ES 
FACTURARA EL KILOMETRATGE  

  

  

SERVEI  INTEGRAL  INHUMACIÓ  EN ELS CEMENTERIS GESTIONATS PER EFM  

  
         ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA.  
         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L'EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS 
TRÀMITS NECESSARIS.  
         ◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, 
LLICÈNCIES D'INHUMACIÓ EN EL LLOC DE DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS).   
         ◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESITATS I DESITJOS DE LA FAMILIA I INICIAR 
LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS SERVEIS SOL·LICITATS.    
         ◊ RECOLLIDA AMB FURGO FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE 
L'ILLA.  
         ◊ TRASLLAT FINS EL TANATORI I  O TANATORI II.  
         ◊ ARRANJAMENT,  CONDICIONAMENT I ATAUTAMENT DEL CADAVER ( 
INCLOU TREBALLS I MATERIALS NECESSARIS PER AQUEST SERVEI).  
         ◊ 6 MODELS DE CAIXA A ESCOLLIR ( BÀSIC, BÀSIC ESPECIAL, MALLORQUÍ, 
MODELS A,B I C).  
         ◊ CUSTÒDIA O CÀMERA FINS A TRES DIES.  
         ◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR.  
         ◊ VELATORI 1 TORN (7h.o fracció) A PALMA O 24 HORES (o fracció) EN EL 
TANATORI II  
         ◊ SERVEI  DE TANATOESTÈTICA BASICA.   
         ◊ CRIST DE MA O ROSARI O ROSA VERMELLA.  
         ◊ SALA CERIMÒNIES.  
         ◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR   
         ◊ FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS  
         ◊ BOSSA BIODEGRADACIÓ  
         ◊ APERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D'ENTERRAMENT EN 
CEMENTERIS GESTIONATS POR L'EFM.  
         ◊ CORONA A/B O PALMETA Nº 3  
         ◊ FINS 100 RECORDATORIS AMB I SENSE FOTOGRAFIA I FINS 50 ESQUELES 
SENSE FOTOGRAFIA  

         ◊ COTXE ACOMPANYAMENT 4 PLACES FINS 2 HORES.   



         ◊ GESTIÓ DE RESIDUS  
  
 2014 
 2.238,67 € 
  
* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, CERTIFICATS MÈDICS I SERVEI 
RELIGIÓS.   
*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES 
QUE PERTOQUIN  
  
 
  

SERVEI  INTEGRAL  CONDUCCIÓ A QUALSEVOL LOCALITAT DE L'ILLA  

  
         ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA.  
         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L'EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS 
TRÀMITS NECESSARIS.  
         ◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, 
LLICÈNCIES D'INHUMACIÓ EN EL LLOC DE DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS).   
         ◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESITATS I DESITJOS DE LA FAMILIA I INICIAR 
LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS SERVEIS SOL·LICITATS.    
         ◊ RECOLLIDA AMB FURGO FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE 
L'ILLA.  
         ◊ TRASLLAT FINS EL TANATORI I  O TANATORI II.  
         ◊ ARRANJAMENT,  CONDICIONAMENT I ATAUTAMENT DEL CADAVER ( 
INCLOU TREBALLS I MATERIALS NECESSARIS PER AQUEST SERVEI).  
         ◊ 6 MODELS DE CAIXA PER ESCOLLIR ( BÀSIC, BÀSIC ESPECIAL, MALLORQUÍ, 
MODELS A,B I C).  
         ◊ CUSTÒDIA O CÀMARA FINS TRES DIES.  
         ◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR.  
         ◊ VELATORI 1 TORN (7h.o fracció) A PALMA O 24 HORES (o fracció) EN EL 
TANATORI II  
         ◊ SERVEI  DE TANATOESTÈTICA BÀSIC.   
         ◊ CRIST DE MA O ROSARI O ROSA VERMELLA.  
         ◊ SALA CERIMÒNIES.  
         ◊ COTXE FÚNEBRE FINS CEMENTERI DE DESTI.  
         ◊ CORONA A/B O PALMETA Nº 3  
         ◊ FINS 100 RECORDATORIS AMB I SENSE FOTOGRAFIA I FINS 50 ESQUELA 
SENSE FOTOGRAFIA  
         ◊ COTXE ACOMPANYAMENT 4 PLACES FINS 2 HORES.   
         ◊ GESTIÓ DE RESIDUS  
 2014 

 2.090,00 € 

  
* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, CERTIFICATS MÈDICS I SERVEI 
RELIGIÓS.   
*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES 
QUE PERTOQUIN  
   



 
 
 

SERVEI INTEGRAL INCINERACIÓ  

  
         ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA.  
         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L'EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS 
TRÀMITS NECESSARIS.  
         ◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, 
LLICÈNCIES D'INHUMACIÓ EN EL LLOC DE DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS).   
         ◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESITATS I DESITJOS DE LA FAMILIA I INICIAR 
LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS SERVEIS SOL·LICITATS.    
         ◊ RECOLLIDA AMB FURGO FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE 
L'ILLA.  
         ◊ TRANSPORT FINS EL TANATORI I O TANATORI II ( LLIURE ELECCIÓ).    
         ◊ ARRANJAMENT,  CONDICIONAMENT I ATAUTAMENT DEL CADAVER ( 
INCLOU TREBALLS I MATERIALS NECESSARIS PER AQUEST SERVEI).  
         ◊ 3 MODELS DE CAIXA PER TRIAR( BÀSIC, BÀSIC ESPECIAL I MODEL D).   
         ◊ CUSÒDIA O CÀMERA FINS TRES DIES.  
         ◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR.  
         ◊ VELATORI 1 TORN A PALMA (7 H) O  24 HORES EN TANATORI II.  
         ◊ SERVEI  DE TANATOESTÈTICA BÀSIC.   
         ◊ CRIST DE MA O ROSARI O ROSA VERMELLA.  
         ◊ SALA CERIMONIES.  
         ◊ INCINERACIÓ   
         ◊  7  MODELS D'URNES PER TRIAR( MODELS 1 AL 7).  
         ◊  BOSSA PORTAURNES.  

         ◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  
         ◊ APERTURA I INHUMACIÓ DE CENDRES EN QUALSEVOL UNITAT 
D'ENTERRAMENT EN CEMENTIRIS GESTIONATS PER L' EFM  
         ◊ SI NO SE DISPOSA D'UNITAT SE OFEREIX INHUMACIÓ EN EL  MEMORIAL DE 
CENDRES DE SON VALENTI     

           AMB RETOLACIÓ DE PLACA I DRETS PER A  LA COL·LOCACIÓ,  PER 10 ANYS.  
         ◊ CORONA A/B O PALMETA Nº 3  
         ◊ FINS 100 RECORDATORIS AMB I SENSE FOTO I FINS 50 ESQUELES SENSE 
FOTO  
         ◊ COTXE ACOMPANYAMENT 4 PLACES FINS 2 HORES.   
         ◊ GESTIÓ DE RESIDUS  
 2014 
 2.238,67 € 
  
* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, CERTIFICATS MÈDICS I SERVEI 
RELIGIOS.   
*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES 
QUE PERTOQUIN  
  

SERVEI INTEGRAL D'INCINERACIÓ I ADJUDICACIÓ COLUMBARI CEMENTIRI DE 
PALMA  

  
         ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA.  
         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L'EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS 
TRÀMITS NECESSARIS.  
         ◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP,  



LLICÈNCIES D'INHUMACIÓ EN EL LLOC DE DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS).  
         ◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESITATS I DESITJOS DE LA FAMILIA I INICIAR 
LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS SERVEIS SOL·LICITATS.    
         ◊ RECOLLIDA AMB FURGO FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE 
L'ILLA.  
         ◊ TRASLLAT FINS EL TANATORI I O TANATORI II ( LLIURE ELECCIÓ).    
         ◊ ARRANJAMENT,  CONDICIONAMENT I ATAUTAMENT DEL CADAVER ( 
INCLOU TREBALLS I MATERIALS NECESSARIS PER AQUEST SERVEI).  
         ◊ 3 MODELS DE CAIXA PER ESCOLLIR ( BÀSIC, BÀSIC ESPECIAL I MODEL D).   
         ◊ CUSTÒDIA O CÀMERA (FINS 3 DIES)  
         ◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR  
         ◊ VELATORI 1 TORN A PALMA (7 H) O  24 HORES EN TANATORI II.  
         ◊ SERVEI  DE TANATOESTÈTICA BÀSIC.   
         ◊ CRIST DE MA O ROSARI O ROSA VERMELLA.  
         ◊ SALA CERIMONIES.  
         ◊ INCINERACIÓ   
         ◊  7  MODELS D'URNES PER TRIAR( MODELS 1 AL 7).  
         ◊  BOSSA PORTAURNES.  
         ◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  
         ◊ APERTURA I INHUMACIÓ DE CENDRES.  
         ◊ ADJUDICACIÓ D'UN COLUMBARI A AL CEMENTIRI DE PALMA.(CAPACITAT 
PER A  2 URNES)  
         ◊ TARIFA EXPEDICIÓ TÍTOL  
         ◊ RETOLACIÓ PLACA  
         ◊ CORONA A/B O PALMETA Nº 3  
         ◊ FINS 100 RECORDATORIS AMB I SENSE FOTOGRAFIA I FINS 50 ESQUELES 
SENSE FOTOGRAFIA  
         ◊ COTXE ACOMPANYAMENT 4 PLACES FINS 2 HORES.   
         ◊ GESTIÓ DE RESIDUS 2014 
  
 3.168,64 € 
  
* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, CERTIFICATS MÈDICS I SERVEI 
RELIGIÓS.   
*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES 
QUE PERTOQUIN  

SERVEI TRASLLAT INTEGRAL  

  
         ◊ ATENCIÓ TELEFÓNICA.  
         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L'EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS 
TRÀMITS NECESSARIS.  
         ◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, 
LLICÈNCIES D'INHUMACIÓ EN EL LLOC DE DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS.).   
         ◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESITATS I DESITJOS DE LA FAMILIA I INICIAR 
LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS SERVEIS SOL·LICITATS.    
         ◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE 
L'ILLA.  
         ◊ LOCALITZACIONS I GESTIONS AMB FUNERARIES DE DESTÍ.  
         ◊ ARRANJAMENT,  CONDICIONAMENT I ATAUTAMENT DEL CADAVER ( 
INCLOU TREBALLS I MATERIALS NECESSARIS PER AQUEST SERVEI).  
         ◊ CUSTÒDIA O CÀMARA FINS A TRES DIES.  



 
 
 

         ◊ CONTRACTACIÓ DE VOLS NACIONALS I INTERNACIONALS, FINS AEROPORT 
DE DESTÍ.  
         ◊ LÍQUIDS ESPECIFICS TANATOPRAXIA.  
         ◊ EQUIPS DE PROTECCIÓ INDIVIDUALS.  
         ◊ AJUDANT MEDIC.  
         ◊ SALA  TANATOPRÀXIA  
         ◊ FORRO INTERIOR CAIXA  
         ◊ MIRILLA  
         ◊ SOLDADURA  

         ◊ PERSONAL ESPECIALITZAT  

         ◊ MORTALLA  

         ◊ SERVEI TANATOESTÈTICA BÀSICA  
         ◊ FILTRE I FUNDA ESPECIAL TRASLLAT.   
         ◊ TAÜT DE FUSTA MASSISSA SEGONS NORMATIVA VIGENT, 2 MODELS A 
ESCOLLIR  

         ◊ TRASLLAT DEL TAÜT A L'AEROPORT DE PALMA.  

         ◊ GESTIÓ DE RESIDUS  
  

 2014 
 2.222,31 € 
  
* QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES DELS METGES PER EMBALSAMAMENT DEL 
CADAVER, LES TAXES SANITÀRIES  
   I CERTIFICAT MEDICS.   
* QUEDEN EXCLOSOS TAMBÉ LES DESPESES DEL TRANSPORT DEL DIFUNT, ELS DE 
L'AGENT DE DUANES   
    I LES DESPESES CONSOLARS  
*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL   QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES 
QUE PERTOQUIN  
  
  

SERVEIS DE CEMENTERIS  

  

TARIFES  DE MANTENIMENT I CONSERVACIÓ  

DE CEMENTERIS PER PLAÇA.  

 2014 

A).- CAPELLA  -FINS 20 m2 21,56 € 

       CAPELLA  -FINS 50 m2 23,31 € 

       CAPELLA  -FINS 100 m2 25,72 € 

       CAPELLA  -FINS 200 m2 27,89 € 

       CAPELLA  -MES DE  200 m2 32,01 € 

B).- CRIPTA 16,11 € 

C).- SEPULTURA 13,07 € 

D).- NÍNXOL 10,87 € 

E).- COLUMBARI 5,67 € 

F).- GESTIÓ DE COBRAMENT - FITXA PER REBUT 0,27 € 



  

  

SERVEIS ESPECIALS PER A  RESTES  

 2014 

CAIXA RESTES DE PLÀSTIC FINS 0,60 CM. 54,56 € 

CAIXA SENSE ZINC FINS 0,60 CM. 88,29 € 

CAIXA AMB ZINC FINS 0,60 CM. 222,18 € 

CAIXA SENSE ZINC DES DE 0,60 FINS 1,20 CM 177,53 € 

CAIXA AMB ZINC DES DE 0,60 FINS 1,20 CM. 305,63 € 

CAIXA ESPECIAL SENSE ZINC FINS 1,80 CM. 266,78 € 

CAIXA ESPECIAL AMB ZINC FINS 1,80 CM. 389,09 € 

FUNDA TRASLLAT CAIXA RESTES FINS 0,60CM 47,11 € 

  

SERVEIS D'INHUMACIONS  

 2014 

A).- EN NÍNXOL 145,64 € 

B).- EN SEPULTURA  176,51 € 

C).- DE FETUS, MEMBRES , RESTES O CENDRES 46,35 € 

  

APERTURA UD.ENTERRAMENT 2014 

  

A).-  DE NÍNXOL 35,77 € 

B).-  DE SEPULTURA 60,35 € 

C).- DE COLUMBARI O MEMORIAL 19,10 € 

D).- APERTURA D'UNITAT D'ENTERRAMENT  

(Verificació de l'estat de l'unitat en cas de inhumació, exhumació,monda,etc) 50% DEL PVP 

  

SERVEIS D'EXHUMACIONS 2014 

  

A).- DE RESTES. 171,45 € 

B).- DE CADÀVERS  372,75 € 

C).- DE CENDRES 46,35 € 

  

SERVEIS DE MONDES 2014 

(neteja d'unitats d'enterrament)  

  

A).- SEPULTURES O CRIPTES, PER UNITAT D'ENTERRAMENT. 400,55 € 

B).- NINXOLS PER PLAÇA 171,45 € 

C).- NINXOLS 3 O MÉS PLACES 400,55 € 
  



 
 
 

  

SERVEIS ESPECIALS DE CEMENTERIS  
  

 2014 

ATORGAMENT DRET TEMPORAL (lloguer).  

A).-De plaça d'enterrament a Palma o Sant Jordi per un termini 447,27 € 

de cinc anys.  

B).-De plaça de COLUMBARI per un termini d'un any 84,87 € 

C).-De plaça de COLUMBARI per un termini de cinc anys 375,14 € 

D).-De plaça de COLUMBARI S. Cristóbal per un any 137,92 € 

E).-De plaça de COLUMBARI S. Cristóbal per cinc anys 626,14 € 
  
En el moment de contractar aquest servei haurà d'abonar-se l'exhumació de restes 
o cendres segons   

 l'objecte del lloguer.  

  

  

SERVEIS DE TRANSPORT 2014 

Furgó auxiliar CEMENTERIS 86,47 € 

No aplicar  a Cementeris Municipals de Palma ni Tanatori II.  

  

Desplaçaments de personal d'enterraments a cementiris de  

Establiments, Sant Jordi, La Vileta i Gènova 51,81 € 

Desplaçaments de personal d'enterraments a cementiris de  

Puigpunyent, Galilea 72,72 € 

Desplaçaments de personal d'enterraments a cementiris de  

més de 25 Km de distància 109,08 € 

  

AUTORIZACÓ D'OBRES I ALTRES TREBALLS. 2014 

Col·locació o inscripció de lloses, làpides i plaques de   

marbre, pedra, metall, etc. 12,73 € 

Tramitació de llicència d'obra menor o menor simple 74,26 € 

Gravat, Inscripció o petit ornament 12,36 € 

Col·locació de làpida completa 23,65 € 

Neteja d'unitat d'enterrament 23,65 € 

Col·locació de creus, sipos i petites reparacions 32,96 € 

Revestiment de marbre o granit 90,88 € 

De Filmacions 82,40 € 

  

  

EXPEDICIÓ NOUS TÍTOLS, CESSIONS, 2014 



TRASPASSOS, DUPLICATS, ETC.  

  

A).- Nous títols, per transmissió de drets funeraris. 49,65 € 

B).- Canvis de títols de drets funeraris perpetus 133,67 € 

C).-Tramitació de DOCUMENTS 133,67 € 

D).-Tramitació expedients de reversió d'UNITAT. 74,26 € 

E).-Drets de col·locació placa en memorial per deu anys. 31,83 € 

F).-Certificat de data d'inhumació a Palma. 11,74 € 

G).-Recerca d'informació manual del Cementiri de Palma, cada 5 anys. 11,82 € 

H).-Sol·licitud del certificat literal de defunció a Palma   

per a expedients de canvi de titularitat. 21,94 € 

I).-Sol·licitud de certificats de defunció addicionals per a un mateix expedient 6,18 € 

J).- Sol·licitud de certificats de naixement a Palma  

per a expedients de canvi de titularitat. 21,94 € 

k).- Sol·licitud de certificats addicional de naixement per a un mateix expedient 6,18 € 

L).- Sol·licitud de certificat d'últimes voluntats 25,65 € 

M).- Sol·licitud de certificat addicional d'últimes voluntats 9,89 € 

N).- Sol·licitud de certificat de defunció + últimes voluntats 40,35 € 

O).- Sol·licitud de certificat addicional de defunció + últimes voluntats per a un 
mateix expedient. 16,07 € 

  

  

ALTRES  

  

TREBALLS d'ornamentació, reparació o neteja exterior S/P 

d'unitats d'enterrament i reposició de lloses i làpides.  

  

Adjudicació d'unitats d'enterrament revertides S/P 
 
 
  

MANTENIMENT, OBRES I ORNAMENTACIÓ. 2014 

  

a).- Col·locació de Tapa, Lateral o peça 37,62 € 

b).- Pintat de l' inscripció existent 83,44 € 

c).- Neteja de cripta/sepultura amb flor (2 vegades l'any) 147,56 € 

d).- Neteja de Nínxol amb flor (2 vegades l'any) 98,12 € 

e).- Retocar fotografia o afegir bust 20,59 € 

  

  

SERVEIS GENERALS  



 
 
 

  

ADMINISTRATIVES 2014 

  

Fotocòpia DIN A4 una cara 0,15 € 

Publicació d'expedient s/p 

Notificació per correu 0,65 € 

Notificació d'avís de recepció 1,60 € 

  

  

SERVEIS INTEGRALS CEMENTERI  

SERVEI INTEGRAL DE TRASLLAT DE RESTES MASSIU  

  

         ◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA   

         ◊ EXHUMACIÓ DE RESTES  

         ◊ APERTURA DE LA UNITAT D'ENTARRAMENT  

         ◊ BOSSA DE RESTES EN CREMALLERA  

         ◊ GESTIÓ DE RESIDUS  
  
* AQUEST IMPORT ÉS APLICABLE QUAN ES REALITZIN TRASLLATS DE RESTES EN 
NOMBRE DE 10 O SUPERIOR DES D'UN MATEIX BLOC, ILLETA O UNITAT 
D'ENTERRAMENT A UNA ÚNICA UNITAT DE DESTÍ  

 2014 

  

 281,65 € 

  

  

CONDICIONS GENERALS I DESCOMPTES  

  

A) DESCOMPTES  

  
L'EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL S.A., PODRÀ REALITZAR DESCOMPTES DE FINS 
UN 10% EN   
ELS IMPORTS DELS SERVEIS A PERSONES O ENTITATS A LES QUE ELS HI HAGI 
PRESTAT UN  

MÍNIM DE 50 SERVEIS ANUALS . ELS PERCENTATGES DE DESCOMPTE ES REVISARAN 
TRIMESTRALMENT EN FUNCIÓ DEL CUMPLIMENT DE LES CONDICIONS PER A 
ACOIR-SE A A AQUEST DESCOMPTES.  

  
ELS SUPLITS (TAXES SANITÀRIES, CERTIFICATS METGES, DESPESES DE TRANSPORT 
AÉRI,   
DESPESES CONSULARS,  TAXES MUNICIPALS,  DESPESES DE DUANES, DESPESES 
D'ALTRES   
FUNERÀRIES I DESPESES DE METGE EMBALSAMADOR) NO SERÀN OBJECTE DE 
DESCOMPTE.  



  

B) PAGAMENTS AJORNATS  

  
EN CASOS DEMOSTRABLES DE FALTA DE LIQUIDESA TEMPORAL ES PERMETRAN ELS 
PAGAMENTS AJORNATS D'UN MÁXIM DEL 50% DEL IMPORT TOTAL DE LA FACTURA 
I D'UN IMPORT MÀXIM DE 1.000 EUROS. (EXCEPTE EL SERVEIS D'ORNAMENTACIÓ 
ON ES PREMETRAN PAGAMENTS A COMPTE A MESURA QUE ES REALITZIN LES 
OBRES)  

  

PER A ACOLLIR-SE AL SISTEMA DE PAGAMENT AJORNAT CALDRÀ AUTORITZACIÓ 
PRÈVIA DEL CAP DE SERVEI I DEL CAP ECONÒMIC-FINANCER  

 
2.- Publicar al BOIB esmentat acord, per a general coneixement i per a la seva aplicació a partir del 1 de 
gener de 2014” 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
45. Proposta d’aprovació de modificació limitacions d’autotaxis adaptats per a inici de servei en 
estacionament de l’aeroport i del port. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“S’ha retirat aquest. I per què s’ha retirat? Jo no ho coneixia per què s’havia retirat, la veritat.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Ens hem donat compte que faltava un paràgraf que modificava substancialment aquest punt. Amb lo qual d’aquí 
12 dies el tornarem dur exactament igual però afegint l’hora de solape que també tenien en el canvi de torn. En el 
canvi de torn tenien una hora de solape que no podien anar i han de poder anar. Per tant, d’aquí 12 dies ho 
tornarem dur afegint aquest paràgraf.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“D’acord. Ja discutirem llavors.” 

 
ES RETIRA de l’Ordre del dia a petició del Sr. Vallejo.  
 
46. Proposta d’aprovació definitiva del projecte d’estudi de Detall per instal·lació d’un ascensor a 
l’edifici ubicat al C/ Iglesias Cañellas 3. PE13/0001. 05PRAD160.  
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió Urbanisme: 
 
INFORME DEL TAG CAP DE SECCIO.- Una vegada aprovat inicialment per la Junta de Govern en sessió de 
17-07-2013, el projecte d’estudi de Detall per instal.lació d´un ascensor a edifici ubicat al C/ Iglesias 
Cañellas 3, Terme Municipal de Palma,  presentat pel Sr. José Luis Alario Fernandez, en representació de 
la Comunitat de Propietaris del C/ Iglesias Cañellas 3, i redactat  per l´Arquitecte Beatriz Ballesteros, amb 
data d’entrada en el Servei Jurídic Administratiu de Planejament d’aquest Ajuntament de 28-5-2013 
núm. 353,  fou exposat al públic durant quinze dies mitjançant la inserció d'anuncis al Butlletí Oficial de les 
Illes Balears núm. 107 de 1-08-2013, edicte núm. 14593 (incloent llistat d’afectats als efectes de notificació 
per edictes als propietaris que no poguessin esser objecte de notificació individualitzada), al periòdic “El 
Mundo” de 31-07-2013, al tauler d'edictes de la Corporació i notificat als propietaris  inclosos a l’àmbit de 



 
 
 

l’estudi de Detall, d’acord amb l'article 140.3 del Reglament de planejament, sense que en el termini 
d'informació pública, que va finalitzar dia 10-09-13, s’hagin presentat al·legacions. 
 
Es va produir la suspensió de l´atorgament de llicències en els termes prevists a l´article 7 bis de la Llei 
4/2008, en la seva redacció donada pel Decret Llei 5/2009, suspensió que s´aixecarà amb l´acord 
d´aprovació definitiva.    
 
L’esmentat projecte es pot aprovar atès l'article 40 del text refós de la Llei sobre règim del sòl i ordenació 
urbana, RD 1346/76, de 9 d'abril; el 4 de l'RDL 3/80, de 14 de març, i el 140 del Reglament de planejament. 
 
Per això i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les 
entitats locals;els art. 127.1.c), 123 1.i), 122-4 a) del capítol II títol X de la llei 7/85 de 2 d´abril modificada 
per la Llei 57/03 de 16 de desembre de Mesures per la modernització del govern local, RDL 781/86 de 18 
d´abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple, 4-1 e) i 12 a) del Reglament de la Gerència 
d´Urbanisme, el TAG  Cap de Secció que subscriu considera que el Consell de la Gerència pot adoptar el 
següent acord: 
 
Proposar a la Junta de Govern l’aprovació del projecte d´Estudi de Detall esmentat per tal que sigui 
elevat a l’Ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa,  per l’adopció del següent: 
 
A C O R D 
 
1r.- Aprovar definitivament el projecte d’estudi de Detall per instal.lació d´un ascensor a l´edifici ubicat 
al C/ Iglesias Cañellas 3,  Terme Municipal de Palma,  presentat pel Sr. José Luis Alario Fernandez, en 
representació de la Comunitat de Propietaris del C/ Iglesias Cañellas 3, i redactat per l´Arquitecte 
Beatriz Ballesteros, aprovat inicialment per la Junta de Govern de Palma en la seva sessió de 17-7-
2013, atès el resultat de.la informació pública. 
 
2n.-. Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda aixecada la 
suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest acord. 
 
3r-.  Assabentar del present acord en el termini de deu dies al Consell Insular de Mallorca de conformitat 
amb el que disposa l´art. 140-5 del Reglament de Planejament. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
COMISSIÓ DE VIGILÀNCIA DE LA CONTRACTACIÓ, MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ 
TERRITORIAL  
 
Abans d’iniciar-se el debat pels regidors, dels assumptes que composen aquesta Comissió, de conformitat amb 
lo establert per la Junta de Portaveus, per ordenar els debats, intervenen en aquest moment els representants 
de les entitats que ho han sol·licitat als punts que integren l’ordre del dia, corresponents a la Comissió de 
Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial, que són els següents: 
 
INTERVENCIONS ENTITATS (Punts 64, 65, 66, 67 i 68) 
 
- Associació de Veïns Foners CIF G 077474810 (Inés Aznar Rosselló) 
Punt 64 
- Associació de Veïns Son Anglada- Can Valero CIF G 57238263 (Ángel Gazquez Sandoval) 
Punt 64 
- Associació de Veïns Bons Aires- Arxiduc CIF G 57154965 (José María Mulet Torres) 
Punt 64 
- FEPAE CIF G 07582844 (José María Mulet Torres) 



Punt 64 
- Associació de Veïns Es Born d’es Molinar CIF G 57050692 (Miguel Obrador Sabater) 
Punts 64 i 65 
- Asociación de Clubes Náuticos de Baleares CIF G 57320814 (Rafael Palmer Ramiro) 
Punts 64 i 65 
- Unión de Asociaciones de Mallorca CIF G 57472045 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 64 
- Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca CIF G 57621427 (Pere Felip Buades) 
Punt 64 
-GOB Grup Balear Ornitologia (Margalida Maria Ramis Sastre) 
Punt 64 
- Associació de Veïns Vogar i Ciar del Molinar CIF G 07205305 (Catalina Pons) 
Punt 65 
- Confraria de Pescadors Sant Pere de Palma CIF G 07068281 (Rafael Mas Piedecausa) 
Punt 65 
- Federació d’Associacions de Veïns de Palma (FAAVV) CIF G 072035739 (Sebastià Serra Joan) 
Punt 65 
- La Defensa CIF G 07144355 (Bernat Ferrer Guardia) 
Punts 66 i 67 
- Comitè Empresa EMAYA (USO, UGT, CCOO, USTE, SISTEMAYA) (Miguel Romero Bolívar) 
Punt 68 
 
PUNTS 64 i 65 CONJUNTAMENT  (EN AQUESTS DOS PUNTS, EXCEPCIONALMENT, S’HAN FET LES INTERVENCIONS 
ENTITATS I SEGUIDAMENT LES INTERVENCIONS REGIDORS) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Mirin, avui els hi vull fer un comentari, una proposta que, a més, jo vull sotmetre a la consideració de totes les 
persones que normalment fan intervencions en nom d’entitats. El Ple de l’Ajuntament de Palma estam intentant 
agilitzar un poc el seu desenvolupament i, sobretot, també estam intentant evitar que la gent que vulgui intervenir 
hagi d’estar hores i hores sense saber a quin moment haurà d’intervenir. Per tant, parlarem amb vostès, amb els 
que normalment participen, a fi d’arribar a un acord de millorar, sense limitar, evidentment, és a dir, a qui no hi ha 
cap voluntat de limitació, sinó millorar la fórmula de les seves intervencions, a fi de que, jo aquí veig molts 
d’intervinents que vénen a les deu i molts de dies a les quatre encara hi són aquí. Per tant, jo crec que això no és 
bo per ningú, complica la intervenció i, a vegades, pot fer que gent que voldria intervenir si sabés que en una hora 
això se podria produir pues no ho pot fer perquè no sap mai quan li tocarà, quan no li tocarà. Avui farem una 
primera prova, a títol de prova, a on a cada bloc de comissions se faran primer totes les intervencions sol·licitades. 
Veurem amem com funciona i sense perjudici de que, repeteix, el senyor Martínez intentarà al llarg del dia d’avui 
posar-se en contacte amb vostès, amb les persones que normalment més donen participació, a fi d’arribar per 
Plenaris futurs a un acord. És dir, repeteix, ho agafin amb aquesta voluntat i si vostès no ho volen, jo no ho faré, 
que ho sàpiguen, aquí no haurà cap imposició, però sí crec que hem de ser capaços d’arribar a acords que siguin 
beneficiosos per tots. Pensin que aquests Plenaris, molt de dies o quasi sempre, duren a prop de 10 hores, lo qual 
no sé jo si és molt raonable o si, sense limitar la participació de les entitats ni la participació de ningú, amem si 
seríem capaços de racionalitzar, un poc, aquests Plenaris i si en lloc de 10 hores poden durar 5 o 6 o 7 pues, a lo 
millor, hi guanyaríem tots. Però, repeteix, sense el seu consentiment, sense la seva aquiescència no farem cap 
canvi, aguantarem així. Però crec que, estic segur, que trobarem fórmules per facilitar que vostès puguin venir a 
fer les intervencions. I ara, per no perdre més temps, continuam. Per tant, també els hi vull fer una proposta, avui 
hi ha un punt que és especialment concurrit que és el tema del Molinar, hi ha una, dues, tres, quatre, cinc, sis, set, 
vuit, nou, deu, onze, dotze, tretze, catorze, catorze intervencions. Vostès saben que reglamentàriament el temps 
màxim que per intervenció està previst és de 15 minuts en total, per tant, 14 intervencions a 15 minuts o a 5 
minuts cada una, ja són quasi una hora i mitja o quasi dues hores d’intervenció i això no pot ser perquè el Plenari 
ha de tenir un ritme que ha de ser acceptable, a més, reglamentàriament els hi dic les intervencions estan 
limitades a 15 minuts, quan això succeeix que hi ha tantes intervencions pues el que han de fer és repartir-se el 
temps entre tots els intervinents. Jo els hi propòs que, ja que hi ha 15 intervencions, no farem 15 minuts perquè 
seria a un minut cada una i me pareix ridícul, ja que el tema suscita tant d’interès, però si els hi pareix podríem 
donar entre dos i tres minuts a cada una de les associacions a fi de que, bé no seran 15 minuts, seran 30 o seran 40 
però tampoc serà una hora i mitja. Me pareix raonable i, per tant, els hi deman a tots els intervinents que no vagin 



 
 
 

més enllà de dos minuts, dos minuts i mig, tres en el màxim. En els tres minuts, si m’ho permeten, ja saben que no 
és la meva costum, no ho faig mai, però sí que en aquest cas els hauré d’interrompre perquè sinó, repeteix, això se 
pot allargar d’una forma indefinida. Aquest tema és un tema que acaba de començar, per tant, haurà moltísimes 
oportunitats per poder intervenir. I, a més, també els hi faig un oferiment, si vostès duen les intervencions per 
escrit i no poden dir tot el que volen en la seva intervenció, jo me compromet a què vostès entreguin aquestes 
intervencions i els hi faré arribar a tots els regidors d’aquest Consistori, no sé si els hi pareix bé, però jo crec que un 
poquet de sentit comú i poquet de mesura, en tots aquests temes, seria bé que... Va bé que comencem per aquest 
punt? Hi ha totes les entitats que volien participar en aquest punt? Volen que els hi comprovem? L’Associació de 
Veïns de Foners, hi és? L’Associació de Veïns de Son Anglada- Can Valero? L’Associació de Veïns Bons Aires- 
Arxiduc? FEPAE? Associació de Veïns Es Born del Molinar? Associació de Clubs Nàutics de Balears? No hi és? Me 
diuen? Si arriba, bé, i si no arriba, bé. Unió d’Associacions de Mallorca? Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de 
Futbol Base de Mallorca? El GOB? El GOB? Qualcú sap si el GOB? Associació de Veïns Vogar i Ciar del Molinar? 
Confraria de Pescadors de Sant Pere? Federació d’Associacions de Veïns de Palma? La Defensa? No, perdó, ja me’n 
vaig al 66-67. Volen que comencem o volen que esperem? Falten dues entitats, què els hi pareix? Començam?” 
 
Sra. Garví Blázquez (PSIB-PSOE): 
 
“Senyor Batle, jo per deferència, falten entitats, com que tenen l’ordre del dia i supòs que...” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perdó?” 
 
 Sra. Garví Blázquez (PSIB-PSOE): 
 
“Com que falten entitats, que vostè ha demanat si faltava gent...” 
 
 Sr. Batle (PP): 
 
“Aposta estic demanant als intervinents, jo me és igual, jo és per consideració i respecte a la gent que està aquí, 
que és fer-los esperar dues hores o tres hores. Jo el que estic intentant és això, no estic intentant res més.” 
 
Sra. Garví Blázquez (PSIB-PSOE): 
 
“Idó, esperem fins que estiguin totes, en tot cas, que després s’adelanti, perquè la gent té l’ordre del dia i, 
possiblement, s’hagin articulat el dematí d’alguna manera. Si podem esperar, a veure si arriben aquestes dues 
entitats.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No tinc el més mínim problema. L’única voluntat que jo tinc era no fer esperar a la gent, no en tenia cap altra. Si 
vostès consideren que s’ha d’esperar, esperam. Què troben vostès? Què comenci? Sí? Senyora Garví, vostè segueix 
mantenint l’oposició? Molt bé, idó comencem. Dos minuts, dos minuts i mig, per favor, màxim tres. Si poden ser 
dos que no siguin tres. Repeteix, poden presentar totes les seves al·legacions per escrit i jo els hi faré arribar a tots 
i cada un dels regidors. Molt bé, té la paraula donya Inés Aznar Rosselló. Estam en el punt 64.” 
 
Sra. Aznar Rosselló (intervé en el seu lloc un senyor que no diu el seu nom i representa a L’Associació de Veïns 
Foners, l’Associació de Veïns Bons Aires- Arxiduc i l’Associació de Veïns Son Anglada- Can Valero) 
 
“Honorable senyor Batle, senyors regidors. Evidentment jo no som la senyora Inés Aznar Rosselló, però com 
aquesta senyora no ha arribat i jo tinc la seva intervenció, el que faríem seria ajuntar Bons Aires, Foners i Polígon 
de Can Valero- Son Anglada. I ho diríem molt ràpid. Polígon Can Valero- Son Anglada no parlarem perquè el senyor 
Gázquez, que és el seu representant, s’ha hagut d’anar urgentment, no ha deixat la seva participació, perquè té un 
assumpte d’un familiar greu a la Península i s’ha anat, i no m’ha fet arribar la seva intervenció. Foners, sí, però com 
bàsicament totes xerren del mateix, jo crec que si unificam tots els punts en el mateix lloc, ens quedarà perfecte. A 
mi no m’agradaria venir avui aquí per dur una corona a la tomba que pareix que qualcú vol fer o vol muntar en el 
Club Marítim del Molinar. Això és una cosa que, en absolut, seria la meva intenció. Aquest club com tots sabem se 



va començar a gestar l’any 1917, a lo millor un poc abans, i fins el 1918 no va estar com està com està en la 
situació actual. Allà hi ha moltes famílies de les barriades que han viscut el seu naixement, la seva creació i està 
ficat allà de dins. Per tant, pensam com a totes les associacions que he esmentat des de Bons Aires- Arxiduc 
passant per Can Valero i passant per Foners, que són les que se mos han dirigit a nosaltres per recolzar aquest 
punt, entenem que el club ha de continuar en mans de qui està perquè, si se deixa perdre aquest temps que falta, 
en quant se li acabi la concessió per obtenir-lo ha de fer, vertaderament, unes millores perquè sinó sortirà aquesta 
concessió a pública, com a concessió pública. És vera que Mallorca necessita o Palma necessita en realitat molts, 
molts d’amarres de mar. Necessita fomentar d’una forma bastant seriosa, els 365 dies de l’any, el turisme i això, a 
no dubtar, és una de les fonts de turisme que pot venir. Tinent en compte una cosa molt especial i aquesta cosa 
molt especial és que és un club que no té ànima de luxe, millor dir, de lucre, perdó, que no té ànima de lucre, en 
absolut, sinó que, a més, el seu projecte, que hem estudiat, fonamentalment dona uns espais més a la ciutat i a la 
barriada que avui en dia són estrets i que no són aprofitables. Amb una piscina que creiem que no molesta a ningú, 
amb un espai de 200 i pico d’aparcaments que creiem que se pot aprofitar per la part d’allà i, a més, no mos 
podem rasgar les vestidures perquè s’arribi fins una línea d’ampliació allà a on els barcos poden entrar amb tota 
tranquil·litat quan, molt possiblement, si desaparegués i no vull ser mal pensant, se faria una gran marina que unís 
el Portixol amb el que avui està existint. I això és una de les coses que s’hauria d’evitar de tot punt. No hi ha ningú 
que s’hagi romput les vestidures ni que hagi protestat quan s’està pensant en l’ampliació del que serà el port de 
Palma en el Dic de l’Oest amb un dic nou o quan s’estan fent, avui en dia, obres per atracament de grans vaixells 
de més de 300 i pico de metres d’eslora. Tot això, entenem que bé que això és possible perquè darrera hi ha unes 
empreses molt interessades, molt fortes i molt especulatives. Mentre que darrera el Club del Molinar no hi ha 
aquesta gent. Jo he viscut aquesta història del Club del Molinar, aposta puc xerrar, a lo millor, amb un poc de 
coneixement, aquí hi ha uns documents inèdits que el Club se va sorprendre perquè se tenien i ells qualcuns no els 
hi té, perquè quan se va fer l’any 1917 va ser una idea de tres persones d’aquell barri que estaven en el carrer de 
l’Església, més o manco per aquella zona, i un d’ells era el meu avi. Per tant, a part d’aquest error i a part de que 
conec bastant en profunditat aquesta història, no vaig conèixer el meu avi perquè va morir l’any 34, però aquí 
està, tots aquests temes i estudiat també pels tècnics que a FEPAE disposam, entenem que tots els arguments que 
se presenten en contra d’ell, són uns arguments que se poden rebatre molt fàcilment i que nosaltres també mos 
posam al recolzament per poder-los rebatre. Això era tot el que volíem dir. O sigui que, sí, a l’ampliació i sí, a la 
continuació perquè puguin tenir la concessió, que no caigui en mans privades.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Recapitulam, vostè ha intervingut en aquest moment per l’Associació de Veïns de Foners, per l’Associació de 
Veïns de Son Anglada, la de Bons Aires i FEPAE. FEPAE no? Idó FEPAE li toca ara.” 
 
Sr. Mulet Torres, representant de FEPAE: 
 
“Ilustrísimo señor Alcalde, señoras y señores concejales, señoras y señores. Muy buenos días. Estamos hablando 
de la supervivencia o no de un club social cuya andadura se inició en 1917, cuyos socios siguen perteneciendo a la 
sociedad mallorquina, igual que sus fundadores, cuya preocupación es la de seguir disfrutando y compartiendo los 
encantos de nuestra isla, que buscan una gestión medio ambiental de calidad en el entorno de su actividad y una 
participación y colaboración con el barrio en el cual se ubican. Eso sí, modernizándose y acogiéndose a los nuevos 
tiempos y a las nuevas normativas técnicas y de seguridad. Todo ello participando de la actividad del barrio y 
creando espacios de uso común, zonas de aparcamiento y zonas de actividad lúdica deportivas, así como un 
parque infantil, siendo un espacio abierto ampliando así las mejoras para la barriada. Creemos que todo lo que sea 
creación de nuevos espacios para una mayor oferta en Palma a nivel de mejorar la calidad turística y la 
potenciación de los deportes náuticos es un beneficio para nuestra ciudad y sus habitantes. Sin olvidar la creación 
de puestos de trabajo, directos e indirectos, que este proyecto supone. Por todo ello, no nos resta más que dar 
nuestro apoyo a esta iniciativa para la mejora social y no el interés privado, el cual se dará si esta concesión se 
pierde y pasa a subasta pública. No serán, en dicho caso, 195 los nuevos amarres construidos, ni existirá la 
conciencia social por parte de algún promotor o grupo inversor, posiblemente venido de fuera como en tantas 
otras ocasiones. Gracias por su atención.”  
 
Sr. Obrador Sabater, representant de l’Associació de Veïns Es Born d’es Molinar:  
 
“Bon dia, senyor Batle. Bon dia, senyors regidors. Feia estona que no havia vingut perquè el Molinar, en aquest 
moment, era un mar de pau, de convivència en totes les entitats de tan diversa opinió com som. Clarament, de 



 
 
 

diversa opinió, però una convivència extraordinària. No voldria, de cap manera, que aquesta convivència se 
rompés, per part del Born del Molinar, la Segona Edat, Tercera Edat, Club de Petanca Sa Illeta, Associació de 
Caderneres, li puc dur totes les que vulgui, són més de 1.000 persones seguint la nostra feina social. Però aquí no 
estam per dir els que som, sinó que volem un barri pacífic i maco, però no podem oblidar la gent nostra, la gent 
que els nostres padrins tenien una barqueta petita i la feien ells mateixos. Avui parlam de Palau de Congressos, 
s’ha de menester. Parlam de l’autopista i les carreteres que feim, s’han de menester. Però vostès, els polítics, 
moltes vegades obliden les persones, tots però. I avui no hem d’oblidar les persones aquí, hem de pensar que 
aquests mariners si no tenen un poder adquisitiu no ho poden arreglar, i nosaltres recolzem aquest tema al 100% 
perquè a aquests 120 mariners li donaran un puesto de amarre digne. L’olor i els mosquits, que cada vegada que 
venen a l’oficina a dir-nos a nosaltres, que és insostenible, nosaltres anam a xerrar amb el president i li deim què 
feim amb això? No se pot estar a aquest club, està brut, jo he anat a un seguiment a diferents autoritats a veure si 
ho podien solucionar. El solucionar és que draguen el Club i com que la bocana està a l’inrevés, no sé qui la va fer 
perquè tampoc som un tècnic, tota la brutor queda de dins. És insostenible, no se pot tenir. I no sé pot abandonar 
a les persones amb problemes, l’Associació del Born del Molinar no ha abandonat ni un tema del Molinar, m’he 
hagut d’enfrontar a vostès, no nosaltres sinó el col·lectiu, en dies molt difícils. Però aquest tema no és difícil, 
aquest tema és de sensibilitat social. El requeriment que li deim que hagi seguretat vial en el passeig, que s’amplia. 
Que sigui un club obert a les barriades. Que segueixen aguantant les tradicions, com la nostra processó marítima, 
orgull de tot Mallorca. Les essències marineres que no se perdin. La voluntat de les persones no són anar un en 
contra dels altres, no hi entrarem, ni en contra dels polítics, sinó estarem per defensar les nostres coses. Nosaltres 
no tenim més que dir en nom del Born del Molinar, la Tercera Edat, la Segona Edat, gràcies per poder venir a xerrar 
en llibertat i si qualque vegada estam enfrontats als polítics o a qualcú que no pensi com nosaltres, pensin que som 
persones obertes a tots. Recolzem aquesta renovació perquè creim que és el millor pel Molinar. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Molt honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors. Si somos consecuentes con el diseño de unas Islas 
Baleares adecuadas para un turismos de calidad que dé sostenibilidad a la economía, evidentemente, hay que 
plantearse que política de puertos náuticos queremos cuando uno de los principales atractivos del turismo de 
calidad es, precisamente, el náutico o costero. Llevar a cabo esta reconfiguración del modelo turístico de forma 
respetuosa e integrada con el medio ambiente, desde luego es una opción a tener muy en cuenta y que a buen 
seguro repercutirá positivamente en el futuro. Hacer por hacer, crear más puertos de los que existen, que ya son 
muchos, a sabiendas del grave daño ecológico que conllevan no parece que sea una solución de conjunto, sino 
más bien de oportunidad en un momento concreto para dar obra a quienes están esperando hacerla porque 
durante la crisis se han quedado sin trabajo. Todo está relacionado, hemos tratado hoy la normativa de polígonos 
industriales, en retroceso mirando hacia años atrás por la corrupción, hemos tratado que si apostamos por un 
turismo de calidad hay que pensar en qué Islas Baleares queremos, en qué municipio de Palma queremos, que 
sirvan como una herramienta para este propósito como se pensó en hacerlo en los años 60. Sin duda la barriada 
del Molinar no tiene por qué venir a padecer ahora las consecuencias de una especulación de litoral mal 
encauzada. Claro que hay que reformar y mejorar, no es lógico que Playa de Palma todavía tenga hoteles que 
vierten aguas sucias al mar como en los años 60, o que las depuradoras sean insuficientes o que en el Molinar haya 
malos olores que no se han solucionado todavía a estas alturas. Empecemos por la base, pensemos en lo que 
queremos mejorar pero de cara a los ciudadanos, que son los que viven ahí todo el año y seguramente que 
acertaremos, porque haciendo bien esa parcela también servimos al turismo de calidad. ¿Se ha pensado en los 
accesos? En los coches, en las calles estrechas, en no minusvalorar el marcado carácter marinero de una zona que 
sirve con la sencillez a la calidad de vida de los que viven en ella. Creemos que no, que se trata de un proyecto de 
ampliación de puertos cuya competencia además pasaría por una autoridad portuaria sencillamente saturada y 
colapsada de demandas que no puede satisfacer, de un puerto de Palma mal ordenado y que es el primero que 
necesita una gran reforma y que serviría mucho más a la economía de los palmesanos, que no el de un puerto 
deportivo del Molinar que solo prevé una inversión al servicio de unos pocos y para darle trabajo a quien se ha 
quedado sin él por el sistema de corrupción que se ha venido montando entorno a la concesión de este tipo de 
obras. Es un momento de reflexión, igual que han aparcado otros asuntos porque no es el momento de acometer 
el crecimiento especulativo y urbanístico, también dejen aparcado éste, y en paz a los vecinos de una barriada 
tradicionalmente marinera que ha mejorado mucho en los últimos años y que no desea crecer en un solo sentido, 
sino desarrollarse íntegramente y reivindicar su importante parcela de tradición y calidad dentro del municipio. Es 
verdad, que a veces las asociaciones ecologistas no ven bien ningún movimiento, se equivocaron con Puerto 
Adriano, que noy sirve de manera excelente como revulsivo a la economía de Calviá, pero nos tememos que no se 
equivocan en el caso del Molinar, pues GOB ha criticado en un comunicado que el supuesto proyecto de “mejora y 



remodelación” de las instalaciones del Club Marítimo del Molinar, en realidad, es una ampliación de grandes 
dimensiones que desfigurará la barriada del Molinar y generará unos impactos inasumibles para el litoral, por lo 
que ha solicitado que se retire esta propuesta, lo mismo que hacemos nosotros. Muchas gracias.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de Futbol Base de Mallorca: 
 
““Molt Honorable Senyor Batle, Senyores i Senyors Regidors, l’associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de Futbol 
Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa lo següent: estam totalment en contra de la inadmissible, 
aberrant, nefasta, atziaga, anti ciutadana i apocalíptica ampliació del Club Marítim del Molinar, ja que és un 
projecte desmesurat no sols perquè significa incrementar el 734% de la seva superfície actual a ocupació marítima, 
sinó per les conseqüències d’aquesta desmesura paranoia sobre el barri i el medi ambient litoral de la badia de 
Palma. Sí, aquest projecte d’ampliació és un autèntic desbarat, perquè realment, i més enllà de destrossar 
l’entorn, resulta una falta de respecte a la història centenària del club i del seu barri, en el que s’integra amb les 
seves reduïdes dimensions. Critiquem i ens oposem frontalment, i estam disposats a donar la mare de totes les 
batalles i a organitzar la de Déu és Crist, a aquesta impactant ampliació del club marítim més antic de Balears, 
1917. Un projecte que implicarà una desfiguració de la concepció urbanística del passeig de primera línea. A 
demés, considerem que suposarà un greu impacte en els valors històric i patrimonial, i ambiental, en relació a la 
contaminació de les aigües. Per una altre banda, aquest descabellat i anti palmesà projecte afectaria al potencial 
turístic de la zona que estaria en conservar la seva personalitat i dimensions. L’ampliació no es fa dins terrenys 
privats, sinó en el domini públic i, per tant, hauria d’haver un interès general que justifiqui haver aquesta macro 
ampliació per la que, pareix, es passaria de 9.991 m

2
 a 73.343. Entre els efectes negatius de l’ampliació, a llarg 

termini, figuren el conseqüent increment del tràfic de vehicles en un barri de carrers estrets i escasses places 
d’aparcament, així com la contaminació acústica que suposaria i la degradació de la qualitat de les aigües a les 
zones de bany limítrofes. A més, no s’ha realitzat un inventari complet de la flora i la fauna marina que hi ha a la 
zona, i que impossibilita de fer una valoració de l’impacte que aquest projecte demencial generarà als ecosistemes 
marins. Tampoc no s’ha fet una anàlisi de les substàncies contaminats dels materials que es pretenen dragar per a 
realitzar l’ampliació del Club Marítim. Recordem que les instal·lacions portuàries representen un focus de 
contaminació quan estan en fase d’obres. Això al marge del què suposa, per si mateix, un augment de la pressió en 
el mitjà marí per l’increment de les embarcacions, la contaminació acústica i els abocaments d’aigües fecals, olis i 
combustible genera. A qui pretenen enganyar? Només la foto del projecte ofèn la intel·ligència. Amarres per 
vaixells de 20 metres d’eslora, piscina, a la vorera de la mar del Molinar, pista de tennis, enderrocament del 
tradicional edifici, aparcament. Tot en terreny públic, i convenientment separat per un reixat del poble lla que 
camina o va en bicicleta. Que no ens enganyin. Finalitzarem amb la següent pregunta: pelotazo més, o essent ben 
pensats, regal gratuït d’un nou club als propietaris de les barques, a costa de destrossar el barri, els seus carrers, la 
seva costa, el seu ambient?” 
 
Sra. Ramis Sastre, representant del GOB:   
 
“Moltes gràcies. De fet havíem sol·licitat la paraula en nom del GOB, però la veritat és que havia d’intervenir en 
Jaume Amengual del Molinar que no ha estat a temps a arribar. En Jaume és un pescador de tota la vida i, per tant, 
havíem redactat la intervenció en representació del GOB però també de la Plataforma de Salvem el Molinar, ARCA, 
la Federació d’Associacions de Veïnats de Palma, OCEANA, i totes aquelles persones i entitats que s’estan sumant a 
donar suport a la campanya el Molinar port petit. Estam aquí per seny, sentiment i compromís amb el nostre barri i 
la nostra ciutat, que estimem i desitgem conservar pels nostres fills i filles. El meu pare, com altres veïns, era 
pescador i el seu port base era el CMM de Llevant. Molts de nosaltres corríem per damunt del moll, aprenguérem 
a nedar, adobar xarxes, i desfer peix emmallat. Estem parlant del club més antic de les Balears i un dels més antics 
de l’Estat espanyol, i precisament per això, venim a dir que la proposta de nou port que plantegem, és arrasar amb 
tota la història del barri. Pretenen augmentar més d’un 700% respecte del actual. Les instal·lacions passarien 
d’ocupar una superfície de 9.900 m2 a 74.000 m2 del projecte proposat, 15 camps de futbol. Els socis representen 
menys del 3% dels veïnats del Molinar, és a dir, un 0,06% dels veïnats de Palma. La solució als seus problemes, no 
pot, de cap manera!, causar un greuge al 97% de la població del barri i al 99,94% dels ciutadans de Palma, que 
venen a gaudir de l’únic passeig marítim on la ciutadania pot passejar a ran de mar en família. Quan el CMML va 
agafar la concessió, van adquirir el compromís de mantenir totes les instal·lacions portuaris i l’edifici en bon estat. 
La concessió implica el manteniment i és obvi. Que no ha estat així! Ara preocupa la pèrdua de la concessió, però 
enlloc diu que s’hagi de fer una remodelació d’aquesta magnitud, el que demana d’administració és una millora en 
inversió econòmica d’un 20%, que no té perquè implicar una ampliació d’amarraments o de superfície. Es vol 
canviar el mirall d’aigua existent per ciment: pàrking, piscina, pàdel, edificis de vidre de 2 plantes d’alçada, sí, ho ha 



 
 
 

sentit bé, i 3.000m2 per fer el varadero o tocar del passeig, amb un travelift de 20tn, una grua de grans 
dimensions, això vol dir que podrien treure embarcacions cinc vegades més grans de les que es treuen avui en dia, 
amb el conseqüent impacte visual i acústic que això produirà. Les escolleres perpendiculars al passeig previstes, 
farien perdre la nostra façana marítima. Ara podem gaudir del Castell de Bellver, i de la Seu, des del passeig. Amb 
aquest nou port, un mur de pedres de l’escollera i de ciment seria el que tapes la perspectiva. Qui ara veu la mar 
veuria un llarg, i gran mur de formigó. Qui ara veu el port, veuria un enorme aparcament de prop de 300 places, 
una pista de pàdel, tres edificis de dues alçades, una enorme grua, i a una distància de tres camps de futbol, allà 
lluny, lluny, veuríem el mar, preciós! Es modificarien les corrents marines i les zones de bany segur que també. On 
anirien a nedar? A la piscina del club? Consultada l’empresa AVALUA, dedicada a fer mesuraments acústics, ens 
confirmen que vulneraria la Llei de renou 37/2003, que especifica taxativament que les administracions han de 
vetllar per totes aquelles àrees urbanes tranquil·les existents perquè no es vulneri l’harmonia de la població. A la 
zona on es vol fer aquesta obra, hi ha diferents espècies de flora i fauna que estan catalogades d’interès especial, 
tal com es recull al llibre blanc de protecció de les espècies, editat pel Govern Balear. De fet, l’informe tècnic de 
l’ajuntament, parla de les mancances d’aquest i el qualifica de, no positiu. Si es dugués a terme aquest projecte, 
durant tot el procés de construcció, les aigües estarien tèrboles i amb materials en suspensió. Al Port Adriano, 
calvià, després de 2 anys de la finalització de les obres, les aigües encara no s’han recuperat, precisament per això 
la Confraria de pescadors de Palma es va manifestar en contra d’aquesta remodelació. S’incrementarien els 
problemes de mobilitat als carrers del barri. Ja patim la pèrdua de personalitat que implica la nova rotonda que 
s’està construint a tocar del Coll d’en Rabassa, per cert, carregant-se l’únic espai rural que queda al Molinar, 
explotat per una vaqueria, que ara queda xapada per una carretera de doble sentit. I, ara volen destrossar la postal 
de nostre barri? Val la pena fer aquest macro port? Les tendències europees, són mantenir els ports petits per 
conservar l’encant i l’economia. Fins i tot, es fan ports museu, podeu veure www.port-musee.org a Bretanya 
francesa com s’ha conservat el port antic, les costums i els oficis, dels que fan demostracions a diari. A Palamós, 
que encara ho tenim més a propet, hi ha un museu, al port, dedicat a la pesca i que té gran afluència del públic i es 
fan moltes activitats per els infants de les escoles i que ara tenen un projecte de Memòria Viva, ho podeu veure a 
www.museudelapesca.org. Amb aquesta casta de projectes innovadors, es donaria a conèixer el port del Molinar i 
el barri, als turistes, i entendre la cultura marinera de la zona. Saben que dins el barri encara hi ha famílies de 
pescadors que hi viuen directament? En concret més de 20 famílies de pescadors i 25 famílies de peixaters, i que 
també hi ha cinc mestres artesans relacionats amb la mar; 2 mestres d’aixa, 2 mestres velers i 1 un mestre xarxer, 
reconeguts per la Conselleria de Comerç i Indústria. A la nostra barriada encara hi ha un potencial humà per poder 
desenvolupar els diferents oficis que estan relacionats amb la mar i que, com fan a altres llocs, es recupera i 
conserva la memòria viva. En els països cultes com, França, Regne Unit, Dinamarca, etcètera, els ports petits amb 
interès pintoresc o històric, no es toquen! No s’esbuquen! Fent aquesta remodelació, el patrimoni marítim i el 
patrimoni terrestre es ressentiria i molt. És desmesurada, destructiva i sembla especulativa. Sí a la remodelació. No 
a l’ampliació. Sí al port petit! Al Molinar, port petit!” 
  
Sra. Catalina Pons (intervé el senyor Alejandro Segura Camacho), representant de l’Associació de Veïns Vogar i 
Ciar del Molinar: 
 
“Gràcies Sr. Batle. La meva intervenció és en nom de l’associació de veïns Vogar i Ciar del Molinar, per alertar-los 
del mal que els veïns de la barriada sofririen en el cas de que es dugués a terme el projecte de Remodelación y 
mejora de las instalaciones del Club Marítimo Molinar de Levante, presentat pel Club Marítimo Molinar de 
Levante. En primer lloc no comprenem que a la premsa escrita surti la informació de que l’ajuntament de Palma 
està a favor d’aquesta reforma, quan els seus tècnics presenten un informe en el qual deixen pales les deficiències 
que presenta en els estudis l’esmentat projecte. En segon lloc aquest club està patint les conseqüències de les 
obres que sobre els anys 70 va executar Obres de Ports de canvi de direcció de la bocana per lo que no ens sembla 
just que ara els que hagin de pagar-ho siguin els usuaris del club i els veïns del Molinar haguem de patir les 
molèsties i les conseqüències d’una ampliació tan desmesurada. Quines són les conseqüències. En primer lloc seria 
tirar per terra el que es va aconseguir en la revisió del Pla General de Palma de 1985. Gràcies a aquesta revisió les 
cases del Molinar s’han revaloritzat lliurant-se de la especulació urbanística ferotge a que estava abocada en l’antic 
Pla Ribes Piera, millorant en molt la qualitat de vida. Els carrers de la nostra barriada no podran suportar l’augment 
de transit que generarà un club d’aquestes dimensions i per el tipus de barques a les que volen donar servei. Se 
pot endevinar que amb les instal·lacions que se projecten es pretén fer un Port Adriano, i així sí que les molèsties 
que hauríem de sofrir serien molt més insuportables. Per la gran llargària dels dics a construir, uns 300 metres, és 
molt probable que es generin depòsits d’arena que modifiquin de forma molt negativa al paisatge actual i, amb 
tota probabilitat, afectant a l’estabilitat de la popular platja de l’areneta. Més endavant arribaria un nou valor 
cadastral amb el conseqüent augment del impost de Bens Immobles. A demés des de fa molt de temps, la nostra 



associació ha estat demanant, al president Senyor Rafel Vallespir, informació suficient per poder organitzar una 
reunió informativa amb els veïns, cosa que no s’ha pogut aconseguir. Malgrat el compromís que va contraure amb 
vostè Senyor Batle, no varem poder ni tan sols fer fotografies del projecte, per muntar un Power Point, i després 
d’ensenyar-lo poder fer les preguntes necessàries que per ventura haurien pogut respondre els promotors. 
Aquesta actitud és per nosaltres incomprensible si no és que hi hagi algunes coses inconfessables. És per això que 
avui som aquí per explicar les nostres opinions i per demanar-l’hi que tingui en compte el que ha aconseguit fins 
ara el Molinar, i que no es rompi per una acció desproporcionada com aquesta. Aquest Club, precisament per la 
seva grandària i la de les barques que hi són a redós, és part integrant del Molinar i jo i la majoria de veïns antics 
d’aquesta barriada que hem conegut la seva trajectòria, l’hi podem assegurar menteix qui afirmi que l’associació 
Vogar i Ciar i els veïns del Molinar no volem la recuperació del club. A vostè l’hi pareix que esborrar la fisonomia 
del club, i que tot el que ara es club sigui terrassa, i que el mirall d’aigua comenci on ara acaba el martell, és una 
remodelació i millora? Hem sembla que si una persona demana a l’ajuntament una remodelació i millora d’una 
casa, i el que fa és esbucar-la i fer-la a un altre lloc de la mateixa parcel·la, l’ajuntament no ho podria consentir. 
Això és el que passa amb el nostre Club Marítim. Sí, volem un club sostenible, però no sobre dimensionat, que doni 
servei a les barques de la gent treballadora del Molinar o de fora, però, ens oposem a unes instal·lacions que 
alterin la fisonomia de la barriada. Recordem que Palma és una ciutat turística i que el litoral del Molinar és una 
finestra al mar. El seu tram marítim és encara idíl·lic, és una visió diferent, un regal de la natura, que a més de 
poder gaudir els ciutadans de Palma podem oferir-ho als turistes que visiten la nostra ciutat i desitgen trobar 
alguna cosa més enllà del sol i platja. Ens ve a la memòria el Parc de la Mar. Recordem aquella campanya amb 
l’eslògan Parc sí, pàrking no. Amb seny es va optar per un parc al servei dels ciutadans i dels turistes i que ara 
valorem molt positivament. Han transcorregut varies dècades i els depredadors de sempre, 2 kilòmetres més avall, 
tornen amenaçar el litoral. No els importa la natura, la mar, el paisatge, la qualitat de vida dels veïnats i la Palma 
turística. Sols pensen en fer doblers. Senyor Batle, per a tot el que li hem exposat l’hi demanem que ens ajudi. No 
permeti aquest desgavell que ens volen fer. L’impacta ambiental seria irrecuperable. Palma perdria un indret 
meravellós. Passi a la història com el Batle que va escoltar als veïnats del Molinar i de Palma i que va impedir que 
l’atropellament dels especuladors destruís per a sempre aquest important llegat natural, paisatgístic i ecològic. 
Gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. Palmer Ramiro, representant de l’Associació de Clubs Nàutics de Balears: 
 
“Bon dia, senyor Batle. Moltes gràcies per deixar intervenir l’Associació de Clubs Nàutics de Balears, seré molt 
breu. Entenem des de l’Associació de Clubs Nàutics de Balears que les instal·lacions actuals del Club Marítim del 
Molinar de Llevant estan obsoletes i adoleixen d’una falta de seguretat absoluta, tant per la situació en la que està, 
degut a les corrents i als rompents que se troben a les proximitats, com per la situació en què estan els edificis. I 
que el Club, per la massa social que té i les característiques d’aquesta massa social, no poden dur a terme una 
remodelació completa sinó és amb una reforma que inclogui una ampliació que pugui sufragar aquests gastos. Per 
altra banda, hem de tenir en compte que l’any 2018 acaba la concessió i que la legislació actual de ports de l’estat 
sinó és amb una inversió rellevant no permet la pròrroga de la concessió. Amb lo qual hem de tenir en compte que 
la no ampliació d’aquesta concessió d’aquestes instal·lacions implicaria la desaparició del Club Marítim del Molinar 
i la seva substitució per una altra entitat que pugui optar a la concessió d’aquest club, perquè ja poden tenir per 
ben segur que el Club Marítim amb el seus medis, ni cap club nàutic de Balears, podrà afrontar un concurs amb 
igualtat de garanties amb una altre entitat. Amb lo qual jo vull fer palès aquí mateix, amb tots els regidors, que 
tinguin en compte que pot implicar, el seu vot, la desaparició del Club Marítim del Molinar de Llevant. És tot. Des 
de l’Associació de Clubs Nàutics de Balears amb tots els clubs nàutics que la componen, tot el recolzament total i 
absolut al Club Marítim del Molinar.” 
 
Sr. Mas Piedecausa, representant de la Confraria de Pescadors Sant Pere de Palma:   
 
“Moltes gràcies, honorable Batle, senyores i senyors regidors. Jo respect profundament totes les opinions, tan d’un 
costat com de l’altre, però jo vinc aquí a representar a una entitat de dret públic sense ànim de lucre, i que 
representa al 100% dels pescadors de Palma, m’agradaria que el senyor Batle ho tingués en compte, també som 
ciutadans de Palma. Aquí hi ha 38 empreses, 100 treballadors, i 23 barques molt afectades directament per aquest 
projecte, no som radicals en absolut, però la mar és la nostra vida i per això estic aquí. La perspectiva nostra és des 
de la mar cap a terra, és molt diferent a la que tothom té des de terra cap a la mar. Durant 24 mesos d’obra sobre 
el mig marí afectarà al treball de les nostres barques perquè el peix desapareixerà, senzillament. La construcció de 
2 dics de contenció de 300 metres, més el de tancament i fase de realització de l’escullera van a crear un gran 
impacte ambiental, faran gran torbidessa en tota la zona, no només en la propera, en tota la zona.  I els dragats 



 
 
 

posteriors interns també deixaran molt de renou i afectaran molt a tota la zona perquè és pedra, el fons és dur, 
per tant, el dragat serà molt impactant. Tenim moltes experiències, al respecte, gasoducte, altres projectes que 
s’han fet i altres obres que s’han fet i encara estam patint, després de 20 anys, la rompia de la Platja de Palma que 
se va fer amb l’arena, afecta a espècies molt importants, això se fa no sobre l’alga, no sobre la posidònia, però a 
pocs metres d’ella, i va a afectar a tota. I va a afectar a espècies com, per exemple, que és molt coneguda per tots, 
com el jonquillo, que viu, es reprodueix i mor allí, però serà mort per sempre, tota la zona quedarà arrasada. La 
torbidessa quan cau damunt de l’alga mata tot el que hi ha pel voltant. Jo m’agradaria que tingueren en compte 
que no és els 24 mesos d’obra, són molt més tot el que afectarà desprès, això quedarà allí, haurà una dinàmica de 
corrents variada, haurà molta variació en tota la zona que a nosaltres mos afecta. Nosaltres no volem res, 
nosaltres hem xerrat amb el Club, hem negociat, però no hem pogut de cap manera arribar a acord, som 
contraposats. Moltes gràcies, senyor Batle, ja sé que va a dir-me que ja he acabat. Moltes gràcies per tot, li deman 
que retiri aquest projecte i que tingui en compte als pescadors, que també som ciutadans.”       
 
Sr. Serra Joan, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma:  
 
“Bon dia, senyor Batle. Gràcies per permetre’ns dirigir aquestes paraules. Jo volia fer una prèvia, perquè, a més, la 
meva intervenció serà breu i és que aquí s’han posat en qüestió una sèrie d’elements com és el voler justificar 
aquesta macro ampliació en base al foment del turisme, en base a creació de nous llocs de treball, que acabam de 
sentir fa poc, i en base a la sostenibilitat. Bé, molta part del turisme i, sobretot, el turisme que hauríem de voler 
aquí, seria aquell turisme que posa en valor els valors paisatgístics, culturals, ambientals, de sostenibilitat i de 
mantenir una barriada com encara hi ha en el Molinar. Per tant, això és un fet que hi ha un altre model de 
fomentar el turisme però que no és precisament aquest. En qüestió de creació de llocs de treball, acaba de dir el 
company de l’Associació de Pescadors de Sant Pere, posar damunt la taula la destrucció de més de 38 empreses, 
petits empresaris, si això se du a terme. Evidentment, l’impacte que va ocasionar la remodelació mateixa de 
l’arena de la Platja de Palma encara la estan patint els ciutadans d’aquesta ciutat. És a dir, la terbolesa de les 
aigües serà una cosa que perviurà durant el temps, com a mínim durant 10 o 12 anys no se podrà tornar, 
pràcticament, pescar en aquesta zona i canviarà, totalment, l’actual estat de les aigües del Molinar. Dit això. La 
Federació manifesta el seu total desacord a l’ampliació plantejada del Club Marítim del Molinar. La reforma del 
Club Marítim del Molinar en els termes que s’ha presentat el macro projecte d’ampliació, és un error de primer 
ordre que els veïns de la zona no estan disposats a tolerar. Els veïns i veïnes d’un indret de Ciutat que des de fa 
pocs anys ha vist modificada la seva fisonomia urbanística i els usos comercials, estan suportant una pressió 
demogràfica i urbanística sense precedents, congestió circulatòria, activitats de restauració com mai, etcètera, és 
de sentit comú que s’oposin majoritàriament a una reforma del seu litoral que suposi, si més no, una major 
desfiguració d’aquesta tradicional barriada. Si bé és cert que el Club Marítim s’ha d’actualitzar i adaptar a les 
mínimes exigències de viabilitat per a la seva supervivència, el que no es pot tolerar és pretendre realitzar una 
ampliació basada, una vegada més, en una presumpta especulació sobre el territori. No és el primer intent, la 
ciutadania ja es va posicionar en contra d’un altre macro projecte ara fa uns anys. Per què s’insisteix en no créixer 
de manera sostenible? Quins interessos ocults hi ha al darrera d’aquests macro projectes? Són algunes de les 
preguntes que els ciutadans es fan quan es donen aquests tipus d’intervencions urbanístiques i que ara, més que 
mai, necessiten de respostes convincents. La Federació d’associacions de Veïns de Palma, en la mateixa línea 
argumental de l’associació federada de Vogar i Ciar del Molinar, considera que el projecte d’ampliació del Club 
Marítim del Molinar és un despropòsit que trasbalsa la morfologia del barri i la vida dels seus veïns i veïnes. El 
Molinar és un barri molt estimat i visitat per tots els ciutadans de Palma i és un indret únic per gaudir de la costa i 
de l’encant dels seus carrers i passeig marítim. La proposta de remodelació en tot cas hauria de ser una proposta 
de mínims que pugui mantenir la singularitat i valor patrimonial de les instal·lacions pròpies del Club Marítim i les 
del barri del Molinar. Un altra intervenció desmesurada com aquesta, significaria perdre el valor històric, 
sentimental, emblemàtic i fins i tot turístic que té la zona. La Federació treballarà activament com a membre de la 
plataforma Salvem el Molinar en aconseguir que entre tots els ciutadans i ciutadanes no es cometi un atemptat 
més contra el nostre territori ni contra els barris de Ciutat i els seus habitants. Rebeu una cordial salutació.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Me pareix que s’han acabat les intervencions, no sé si hi ha qualcú que hagi demanat intervenció que no hagi 
estat cridat. Tothom ha pogut intervenir? Perfecte, don Toni, vostè té la paraula.” 
  
Es tracten conjuntament els punts 64 i 65.  



64. Proposició del Grup Municipal MÉS contra l’ampliació del Club Marítim del Molinar de Llevant 
(763/2013). 
 
. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Bon dia. Tots som conscients, ho ha dit qualcú, que el Club Marítim del Molinar de Llevant necessita millores. Ho 
han dit persones intervinents. Ara bé, això que se pretén fer, aquest projecte que s’està tramitant, que se comença 
a tramitar ara, no són simples millores. L’actual projecte significa, de fet, la desaparició de l’actual club, enterrat en 
ciment. Estam parlant de passar de 9.000 metres quadrats, una superfície de 9.900 metres quadrats ocupada, a 
73.000, un augment del 730% de l’actual superfície del club. L’impacte paisatgístic, medi ambiental, és brutal i 
descomunal. També s’ha exposat aquí les afectacions, com molt bé ha exposat també de manera molt interessant 
el representant de la Confraria de Pescadors, les afectacions negatives a nivell urbanístic, de mobilitat pel barri del 
Molinar són evidents. S’està sacrificant l’interès general d’un barri i de la ciutat en favor dels guanys d’uns pocs 
inversors amb el negoci dels amarratges, amb l’actual projecte que s’està tramitant. L’encant del Molinar se basa, 
com se reivindica aquí també, en tenir un port petit, això és el que li atorga valor, cases baixes, un port petit, això 
és el que li atorga valor, atractiu turístic, aquesta és la gràcia i l’encant del Molinar que molts som els que el volem 
preservar. La desproporció i agressivitat del projecte és tan majúscula, és tan majúscula així com s’està començant 
a tramitar que necessita, urgeix, un pronunciament clar i contundent en l’Ajuntament de Palma al respecte. 
L’Ajuntament de Palma ha d’instar a l’Autoritat Portuària a paralitzar la tramitació d’ampliació del Club Marítim 
d’aquest projecte en concret. No pot haver dubtes, això que s’està tramitant és, absolutament, inassumible per 
moltes de les raons que s’han explicat aquí per part de veïnats, de pescadors, grups ecologistes, etc. En qualsevol 
cas, des del nostre grup assumim, i així també ha quedat evident, que hi ha divisió d’opinions en el barri, pot haver 
divisió d’opinions en el barri. Per tant, des de MÉS per Palma el que proposam, com a solució per ventura, inclús 
de consens, és que l’ampliació, aquest projecte d’ampliació se sotmeti a consulta vinculant, a referèndum entre els 
veïnats del barri. Anem a saber que és el que pensa realment la gent del Molinar, quina és l’opinió majoritària dels 
veïnats. Debatem en públic quins són els pros i quins els contres, nosaltres, evidentment, pensam que hi ha 
moltíssims més contres que pros d’aquest projecte, però ho sotmetem a debat públic, amb informació, amb 
estudis, de manera oberta i transparent que tothom se pugui forma una idea, una opinió sobre aquesta qüestió i 
ho sotmetem a referèndum. Això des de MÉS per Palma seria un posicionament, evidentment, perfectament 
assumible que hauria de ser perfectament assumible per part de tothom i a partir d’aquí sabríem també quina és 
l’opinió de la barriada i també, perquè no, quina és l’opinió de la ciutat. El Molinar és un barri emblemàtic a la 
ciutat que pensam, des de MÉS per Palma que ha de conservar les seves característiques, la seva idiosincràsia, els 
seus valors i amb aquest projecte que se comença a tramitar se desfigura, se desfigura tot això. Per tant, 
necessitam un pronunciament clar i en contra per part de l’Ajuntament, el projecte que s’ha començat a tramitar 
és inacceptable i, en qualsevol cas, podríem arribar a assumir el plantejament d’un referèndum, d’una consulta 
vinculant sobre el tema. Nosaltres estam segurs que els veïnats del Molinar estimen el barri i que, per tant, 
quedaria clar quina és l’opinió majoritària. Una opinió tendent a salvar el Molinar, no volem aquest megaprojecte. 
Salvem el Molinar. Gràcies.” 
 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, señor Alcalde. Yo creo que…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Per favor, silenci. Moltíssimes gràcies. No, no, espero que nadie insulte a nadie. No, oiga vamos a ver, un 
momentito, por favor. Un momentito, por favor, no olviden aquí que quien dirige el debate soy yo y quien tiene 
que estar a cargo de que todo transcurra con normalidad soy yo, por lo tanto, por favor, les pido que me ayuden, 
que nadie insulte a nadie, que nadie se meta con nadie. Escuchemos, cada uno que al final de cada intervención 
manifieste su descontento o su apoyo y punto final. Seamos gente educada y democrática, que lo somos, gracias. 
Doña Yolanda, cuando usted quiera.” 
 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Digo que, bueno, es un punto muy importante de esta legislatura. Ha habido muchísimas 
intervenciones, quizás sea el punto en el que ha habido más intervenciones, y yo creo que todos los que estamos 
aquí presentes, como mínimo, somos conscientes de que no hay ningún consenso, de que realmente es un tema 



 
 
 

candente y preocupante y en el que todos tendremos que ir opinando. Es un tema que ha saltado a la palestra 
porque, y hay que reconocerlo, el Club Marítimo del Molinar, que ha tenido la iniciativa, ha ido convocando a los 
distintos grupos, a las distintas entidades, para explicarles los problemas que tenían, las dificultades que tenían y 
qué proponían ellos para salvar esas dificultades. Estoy convencida que, por cortesía, la primera persona que 
debieron visitar o una de las primeras fue su alcalde y me hubiera gustado, en ese momento, el alcalde de alguna 
manera nos hiciera llegar a los distintos grupos las dimensiones desmesuradas que estaba tomando el proyecto. 
Yo creo que hoy aquí nadie tiene ninguna duda sobre que hay que recuperar el Club, que el Club está en unas 
condiciones precarias, en muchos sentidos, que el Club necesita sobrevivir y que para eso están buscando todos 
los argumentos, que tiene la bocana mal, que hay que dragarlo continuamente, que los barquitos que están allí 
tienen dificultades, los niños que van a la escuela de vela. Todos estamos ahí, pero no tenemos que ceñirnos 
solamente a eso, el proyecto yo creo que tampoco nadie tiene que tener ninguna duda de que es desmedido, es 
desmesurado. Es desmesurado y las consecuencias de intentar encontrar una solución inmediata puede ser un 
futuro muy desastroso desde el punto de vista de la ciudad, para el barrio del Molinar. El barrio del Molinar que 
hace 20 o 30 años pasaba por dificultades de mucho tipo, no solo se ha mantenido es que hoy es el barrio con un 
valor del suelo más alto, porque ha sabido reinventarse, porque el Plan General lo ha cuidado. Y el Plan General 
que se está haciendo ahora debería, también, saber cuidar como tiene que ser esa ampliación, si es que la tiene 
que haber o si lo que queremos es que el Club Marítimo se mantenga, que mantenga su actividad social y nos 
olvidemos de determinadas dimensiones desmesuradas. Yo hace tiempo hablé aquí de la bomba urbanística del 
Jonquet, pero para que nos demos cuenta de la dimensión de lo que estamos hablando, si nosotros…, la 
proyección que hacen en la lámina de agua de esa ampliación donde vamos a tener muchas decenas de barcos de 
20 metros de eslora, 20 metros de eslora, tienen que llegar por las calles del Molinar, tienen que poder girar, 
tienen que poder llevar grúas, es que nos cargamos el barrio. No cabe, es un proyecto que volatiliza el barrio como 
está concebido en este momento y estoy segura que la mayoría de vecinos del Molinar, cuando tengan todas esas 
dimensiones en su mente, pues tendrán que medir que no es ese el futuro para mantener el Club Marítimo. 
Queremos mantener el Club Marítimo, sí, pero no a costa de cargarnos el barrio. Yo decía que si esa proyección 
horizontal la ponemos en vertical es como si en medio del Molinar pusiéramos Manhattan o Nueva York, es un 
kilómetro que nos adentramos dentro del agua, no tiene ningún sentido.  Y entonces, nos encontramos ante un 
problema social, ante un problema yo creo que ambiental, pero fundamentalmente y yo lo veo en ese punto de 
vista, ante un problema de ciudad. Tenemos que mantener la idiosincrasia de un barrio, tenemos que mantener 
esa zona de la fachada marítima que está dando tantos beneficios a esa zona, zonas de paseo que verían 
totalmente perjudicadas todo ese bienestar. Ahí no hay que hablar de pistas de pádel, ni hay que hablar de tenis, 
ni hay que hablar de piscinas porque no tiene ningún sentido. Tendremos que encontrar la fórmula, 
Administración también, para que ese barrio y ese Club Marítimo tal y como ha funcionado todos estos años y que 
da servicio ahora mismo a 50, 60, 70 personas que tienen allí su barca desde hace muchísimos años y que, 
seguramente, es su momento de ocio y placer y su club social de encuentro en esa barriada, pues puedan seguir 
manteniéndolo. Pero no nos olvidemos también que estamos por el interés general y, seguramente, lo que yo diga 
pues no sea del agrado de todos pero las concesiones públicas las pone al abasto de la ciudad el concesionario, en 
este caso, la Administración quien concede unos beneficios, pero la Administración también está en un momento 
muy crítico. Tenemos que replantearnos todas esas cosas y tenemos que intentar buscar los equilibrios que digo 
que ayuden a la ciudad, que ayuden a la Administración a recuperar concesiones, pero que se mantengan todos 
esos valores históricos, patrimoniales y urbanísticos, y fundamentalmente sociales, respecto al Club Marítimo del 
Molinar. La posición de nuestro grupo, desde luego, es la de la búsqueda del consenso, creemos que hay que 
encontrar el equilibrio, creemos que seguramente en el punto medio encontraremos muchos puntos de 
encuentro, pero que en estos momentos este proyecto tal y como está es absolutamente desmedido y no tiene 
ninguna cabida dentro de la zona del Molinar.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, sense cap dubte és un projecte que genera una certa complexitat a l’hora de que els 
que hem de prendre posicionament ho facem. Jo crec que sempre el que és bo és valorar, mesurar les coses. No 
només contar-les, no només contar les opinions sinó sospesar-les. Jo crec que és un tema que, sense cap dubte, si 
l’hem de referir al tamany, clar, pensam que el Club Nàutic del Molinar és molt petitó perquè va créixer l’any 1917, 
qualsevol ampliació que se faci pensant en temes, sobretot, de seguretat aquí a on rompen les ones, en fi, farà que 
allò s’hagi d’allargar, sinó com es projecta, d’una manera molt semblant. Jo crec que aquí el que hem de fer és 
ponderar, valorar el projecte, estudiar-lo, analitzar pros i contres i, evidentment, como no pot ser d’una altra 
manera, ha de complir la llei. Però el que hem de fer és no actuar amb prejudicis, ni a favor ni en contra, sinó que 
analitzar, escoltar i, després, prendre una decisió. A mi me queda clar la posició del Grup MÉS que diuen, escolti, 



mos pareix desproporcionat, paralitzem, en tot cas, veiem que hi ha diferents opinions i, escolti, demanarem una 
opinió i comptarem els vots. Bé, no sé, és una decisió que, tal vegada, té més calat que la proposta en sí per la 
dinàmica que això implicaria en altres coses. Respecte en el PSOE no tinc clar el que proposen, per una part, 
garantir la sostenibilitat, el respecte al medi ambient, al litoral, la idiosincràsia del barri del Molinar, evidentment, 
tothom està per això. Tothom, totes les representacions que hem tingut aquí estan per això, no s’hi poden oposar. 
Garantir el consens amb els ciutadans, això són temes molt guapos però és que quan dues associacions no s’hi 
posen d’acord, a vegades el consens és molt complicat. Per una altra banda, no sé, que diuen, instar al Ministeri a 
denegar el projecte d’ampliació, com esmena d’addició, o sigui, per una part, volen fer arribar qualque cosa però 
per l’altra part deneguen. Bé, ja m’ho aclarirà a la resposta. En qualsevol cas, miri, jo crec que hem d’analitzar 
aquestes coses que tenen un impacte local, però social ampli, també li hem de posar una miqueta de perspectiva 
temporal, hem de tenir en compte que si avui discutíssim si hem de fer o no l’ampliació del Passeig Marítim, 
probablement n’hi hauria molts que s’oposarien i ara constitueix tot un valor. En fi, nosaltres no mos volem 
posicionar en aquests moments, en aquests moments, si a favor o en contra, el que sí que mos volem posicionar, 
clarament, és que el projecte se pugui analitzar i, per tant, tirar endavant. Hi havia una observació que jo crec que 
és important fer que, diuen, escolti és que hi ha els tècnics de l’Ajuntament de Palma han dit que estan en contra, 
no, no, els tècnics de l’Ajuntament de Palma no estan ni en contra, ni a favor, han analitzat això i el que diu 
l’informe, i diu, escolti, del resumen que mos ha enviat el Ministeri de Medi Ambient fa falta informació per 
prendre una decisió. Escolti, siguem seriosos, això, amb aquestes coses i amb tot, però amb això especialment que 
és un tema tan sensible, pues hem de ser seriosos i respectuosos amb tots els informes tècnics. I, per tant, 
nosaltres el que sí que farem és, escolti, deixem continuar el tràmit i si hi ha d’haver mesures correctores se 
posaran i deixar, com a mínim, la possibilitat de que un projecte que és molt interessant i que, a més, és necessari 
se pugui analitzar amb tota la seva profunditat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Diu el senyor Garau que aquest projecte s’ha de valorar, s’ha de ponderar, s’ha de complir la llei, s’ha d’estudiar, 
els tècnics demanen estudis, escolti’m, jo és que quan sent aquestes paraules del senyor Garau no sé si és que no 
ha vist en què consisteix aquest projecte. És que això queda suficientment clar amb que consisteix aquest projecte, 
queda suficientment clara quina és la dimensió d’aquest projecte, quina és la envergadura, quins són els efectes 
que causarà. Els pescadors no han hagut de menester estudiar res, ells coneixen la mar, ells saben com se 
comporta la mar, saben quins efectes han tingut altres ports en el litoral de Palma, ho saben perfectament, saben 
com ha afectat això als bancs pesquers de la Badia de Palma. I, evidentment, amb un projecte d’aquestes 
dimensions saben perfectament quines seran les afectacions. Jo és que clar, evidentment, aquest discurs de 
valorar, de ponderar, anem a esperar, anem a estudiar, quan les coses no estan clares, evidentment, és un discurs 
adient que nosaltres compartim i compartiríem, però quan el projecte és tan meridianament clar, quan és tan 
meridianament clar, no hi ha lloc a aquest discurs. Simplement hi ha un posicionament únic que pot prendre 
aquest Ajuntament que és demanar paralitzar i que, per part del Club Marítim, per part d’Autoritat Portuària, se 
presenti un projecte millor. Jo ho deia en el principi, tothom és conscient que aquest Club Marítim necessita 
millores, tothom és conscient, tots els veïnats del barri també així ho han expressat, en l’estat actual, evidentment, 
no se pot continuar. Per tant, això és evident i això nosaltres estaríem disposts a valorar-ho, a ponderar-ho, a 
estudiar-ho, ara bé, això és una altra cosa, això no són simples millores, això no és una simple remodelació. Això ja, 
d’entrada, d’entrada, i crec que així s’ha dit molt clarament mereix un rebuig i el que ha de dir l’Ajuntament aquí 
és la paralització. Xerrava també de la perspectiva històrica, evidentment, podíem fer una perspectiva històrica del 
que ha significat la urbanització del litoral a Mallorca els darrers 30, 40, 50 anys i, evidentment, això és més del 
mateix, és seguir amb una dinàmica que fa 30, 40 anys que existeix i que, evidentment, ha tingut uns efectes 
perniciosos i negatius que jo crec que són bastant evidents, sobretot, els excessos. Hi ha excessos per tot el litoral, 
podríem fer una perspectiva històrica d’excessos en quant a la qüestió de la urbanització, el posar ciment i 
l’expansió constructiva dels ports. Per una altra banda, jo me torn a reafirmar en la proposta que he feta a la 
primera intervenció, que tothom pugui defensar la seva posició, és legítim el posicionament que fa el Club 
Marítim, que se debateixi això amb respecte, amb arguments, amb l’opinió d’experts, amb un debat públic, obert, 
amb transparència, que tothom sàpiga què està en joc, quin negoci hi ha, qui guanya amb aquesta..., qui guanya i 
quant guanya , què guanya tothom amb aquesta..., i també que quedi clar què se perd amb aquesta ampliació. En 
el final, el que demanam és que el barri pugui decidir, evidentment, amb informació clara, amb informació 
formada de manera adequada, amb l’opinió dels experts i que tothom pugui debatre i decidir quin Molinar volem, 
quin futur volem pel Molinar i quin futur violem pel port del Molinar. Nosaltres ho tenim clar, nosaltres volem un 
port petit, nosaltres volem preservar els valors històrics, tradicionals, arquitectònics, tipològics del barri i, per tant, 
també un port com el que tenim ara. Gràcies.” 



 
 
 

 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Señor Garau, yo creo que si se lee la Comisión entenderá claramente nuestra postura 
porque son 4 puntos muy claros. Hay que buscar respetar fundamentalmente la barriada, mucho cuidado con el 
tema urbanístico, mucho, con lo que va a implicar ese polo de atracción con respecto a la barriada, de eso es de lo 
que hay que hablar con los vecinos. Dos, buscar el consenso, tenemos al barrio dividido, tenemos a los distintos 
promotores divididos, tenemos a aquellos que generan actividad divididos, por lo tanto, tendremos que hacer 
mucho esfuerzo todos los grupos políticos. Tercero, denegar este proyecto, eso es lo que nosotros pedimos, este 
proyecto concreto, éste. Y cuarto, que el Ayuntamiento manifieste su oposición a este proyecto, no a cualquier 
proyecto que implique la remodelación del Club Náutico, pero sí a éste, por desmedido y desproporcionado. 
Porque no se olvide de una cosa, nuestra opinión es importante pero estamos en la oposición, la suya es 
fundamental y está navegando, navega, navega, “no es el momento de posicionarse, estamos escuchando, que 
continúe la tramitación administrativa”. Perdone, es que no baje el debate a la tramitación administrativa, 
solamente por el respeto a todo lo que ha generado, no de conflicto, sino de interés social, no lo baje al debate 
administrativo, posiciónese. Es bastante aparente que parece un proyecto desmedido, bueno puede defender lo 
contrario pero, por lo menos, no divague en ese sentido ni intente aminorar o minorarlo. Porque si lo que 
pretende el Club Marítimo es sobrevivir y eso creo que tendría el acuerdo unánime de todos los grupos, lo que hay 
que preguntarse es qué necesita el Club Marítimo del Molinar para sobrevivir, qué se necesita para que aquellas 
instalaciones estén en condiciones. ¿Qué se necesita? Que haya una cambio de la bocana, que los dragados, en fin, 
todas esas cosas, que el club que tiene dificultades con la edificación, todo eso. ¿Cuánto vale eso? ¿Cuánto vale? 
Porque estamos matando, a lo mejor, moscas a cañonazos. ¿Son necesarios 14 millones de euros para remodelar 
el club? ¿Para hacer que sobreviva el Club Marítimo del Molinar? O nos estamos, quizá ellos porque no tienen otra 
alternativa que les dé la Administración, buscando pues cualquier alternativa posible y, a lo mejor, no hay que 
correr tanto. Desde luego, yo creo que con muchísimo menos dinero conseguiríamos mantener el Club Marítimo, 
conseguiríamos arreglarlo, que trabajaran los ingenieros para ver como hay que solventar esos problemas técnicos 
y podríamos hacer una cosa. Porque déjeme, y ya termino, en este caso el club, el riesgo que corremos es que ese 
foco que ahora es un punto de encuentro se convierta en un foco de atracción y que estire tanto de la barriada 
que aquella gente de alto standing que irá con sus yates de 20 metros de eslora, que no podrá girar por las calles, 
pedirá dentro de nada que las calles en lugar de 10 metros o de 8 pues sean de 18. Pasará que aquella gente que 
viene a pasar sus vacaciones durante dos meses y tiene aquí su yate querrá, pues no sé, áticos y querrá hoteles en 
el Molinar y ya que hemos salvaguardado, con planeamiento, esos dos kilómetros que tenemos de fachada 
marítima, yo creo que es muy importante y muy necesario que el Ayuntamiento no navegue, que se posicione y 
que diga claramente si este proyecto actual le parece que es el mejor de los proyectos para la barriada y para la 
ciudad de Palma.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Señora Garví, yo quería hablar del proyecto del Club Náutico del Molinar, usted quiere hablar del urbanismo en 
Palma, bien, cuando quiera hablar de urbanismo si se dirige a mi compañero Valls es mucho mejor porque sabe 
muchísimo más que yo de estas cosas. En cualquier caso, no estoy divagando ni navegando, es decir, nuestro 
posicionamiento es clarísimo, oiga, dejemos que los técnicos hagan su trabajo. Esto es algo, en concreto, es algo 
que va más allá de la propia decisión del Ayuntamiento de Palma, pero lo que sí que pide el Ayuntamiento de 
Palma y el Equipo de Gobierno, porque como usted bien dice tenemos que gobernar, es al menos gobernar con 
criterio y para gobernar con criterio no se puede hacer a impulsos o desde una perspectiva del puro interés político 
electoralista. Es decir, si nosotros hemos de asumir cualquier tipo de desgaste lo asumiremos, lo que intentaremos 
es velar por el interés general y, en cualquier caso, cualquier proyecto que, en definitiva, sea un proyecto 
generador de valor para la zona y para Palma lo mínimo que tiene que hacer este Equipo de Gobierno es valorarlo, 
pero no descartarlo de raíz. Y eso es lo que vamos a hacer.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Por favor, por favor. Cuando acabe ya expresarán su opinión, dejen que la intervención se produzca sin 
interrupciones. Gracias.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 



“De la misma manera que ustedes valoraron en su día, me imagino, pues actuaciones como en Blanquerna, 
valoraron actuaciones en otros ejes cívicos que les llamaban y bueno decidieron y lo hicieron. Lo que sí que, en 
este caso, nos cuidaremos muy mucho de hacer es que todos los ciudadanos de Palma tengan que poner dinero 
para salvar el Club Náutico del Molinar, si existe alguna solución razonable, ajustada a derecho, que haga que los 
ciudadanos de Palma no tengamos que poner, una vez más, ese dinero del que el Ayuntamiento de Palma no 
dispone. Muchas gracias.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió vigilància de la contractació, medi ambient, 
infraestructures i coordinació territorial:  
 
El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'Autoritat Portuària de Balears a paralitzar la tramitació del 
Projecte d'ampliació del Club Marítim del Molinar del Llevant, per desproporcionat i pel seu greu 
impacte paisatgístic i mediambiental. 
 
Es REBUTJA  per 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
65. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al projecte de remodelació i millora de les 
instal·lacions del Club Marítim Molinar de Llevant (769/2013), esmena d’addició (763/2013) i esmena 
de substitució (790/2013). 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió vigilància de la contractació, medi ambient, 
infraestructures i coordinació territorial:  
 
El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1. Garantir la sostenibilitat i el respecte al medi ambient, al litoral  i la idiosincràsia del barri del Molinar. 
 
2. Garantir el consens amb els ciutadans i els sectors afectats en torn a qualsevol projecte de reforma 
del Club Marítim Molinar de Llevant. 
 
3. Instar al Ministeri d’Agricultura, Alimentació i  Medi Ambient, a Puertos del Estado i a la Autoritat 
Portuària de Balears, a denegar l’actual projecte de l’ampliació del Club Marítim del Molinar. 
 
4. Traslladar als organismes esmentats, la seva oposició a l’aprovació de l’actual projecte d’ampliació del 
Club Marítim del Molinar.  
 
Es REBUTJA  per 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS) l’esmena de substitució, segons 
el dictamen de la Comissió. 
 
RESTA DE PUNTS COMISSIÓ VIGILÀNCIA DE LA CONTRACTACIÓ, MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL (Punts 66, 67 i 68) 
 
 
 
INTERVENCIONS ENTITATS  (Punts 66, 67 i 68) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé. Ara tenim una possibilitat, acabar amb aquest bloc, que era de la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, no sé si hi ha la gent d’EMAYA, hi ha la gent d’EMAYA aquí? Ha arribat ja? Està EMAYA? Sí, molt bé, si 
els hi pareix acabarem amb aquest bloc com havíem dit. Per tant, té la paraula don Bernat Ferrer, passam ara al 
punt 66 i 67 conjuntament. Don Bernat.”  
 
PUNTS 66 i 67  



 
 
 

 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa:  
 
 “Sr. Batle de Palma de Mallorca, des de La Defensa voldríem dir quatre coses aclaridores o tal volta no, per què la 
cosa: a. No està gens clara a nivell de Ministeri. b. No ho tenen clar ni les comercialitzadores, ni les 
subministradores, ni el propi Director General d’Energia del Govern Balear. Quant al Sr. Ochogavia em va dir la 
passada setmana que no està definit el tema, si bé pensa que per a les Illes Balears sortirà millor, menys 
malament, que per la península donat què el preu de fabricació actualment a les Illes és molt superior al de la 
península i, per tant, les energies fabricades pels consumidors ajudaran a rebaixar els costs de producció. En 
relació al tractament cap a les empreses energètiques, amb l’excusa del dèficit energètic, el cost del rebut que 
paguem tots ha augmentat exponencialment aquests darrers dos anys, i pareix que la cosa continuarà bastants 
anys més. Pensem el per què de la presència de dos ex presidents de Govern de la nació als consells 
d’administració de les dues més importants empreses elèctriques, amb un sou oficial en ambdós casos, superior 
als 250.000€ anuals. Tal com me va comentar un director d’una empresa energètica a una reunió de feina amb les 
associacions de consumidors: a aquests sous les empreses les treuen beneficis. El cas és que si tu vols estalviar 
despesa elèctrica, afavorint amb aquesta mesura el medi ambient, com deixaràs de produir ingressos a les 
elèctriques, el projecte de llei té pensat, què hauràs de signar un contracte amb la subministradora i 
comercialitzadora, i aquesta acció te generarà unes despeses de peatge que hauràs d’abonar a la 
comercialitzadora. I si per casualitat la teva instal·lació produeix més del què necessites, o simplement hi ha mesos 
que gastes manco, el sobrant anirà a la xarxa de la distribuïdora de forma totalment gratuïta per a ells. Tu sols 
pagar. Ells cobrar o tenir energia sense pagar-la. Un equilibri ben entès ja què beneficia al que més té. Aquesta és 
la factura addicional que hem de pagar en aquest equilibri de mercat que tan sols no entenen els revolucionaris, 
els que sempre protesten, en poques paraules, la minoria escandalosa. Gràcies.” 
 
PUNT 68 
 
Sr. Romero Bolívar, representant del Comitè d’Empresa EMAYA: 
 
“Buenos días, señoras y señores regidores. Buenos días, señor Alcalde. Viene siendo lamentablemente habitual 
que el presidente del Comité de Empresa de EMAYA sea un asiduo en las intervenciones de este Pleno, no 
habiendo habido precedentes hasta la legislatura actual. Quiero agradecer de antemano las facilidades que nos 
han prestado la oposición municipal, gracias a ellos hemos tenido acceso a esta casa de todos los ciudadanos y 
todos los palmesanos y palmesanas, sin el lamentable recibimiento que usted nos brindó utilizando a la Policía 
Local muy recientemente. Ese día éramos 6 representantes sindicales que, como ciudadanos y trabajadores 
públicos, lo único que pretendíamos era una reunión con usted, señor Isern, como la máxima autoridad municipal, 
para aclarar la incertidumbre que había generado la dirección de EMAYA con un informe en el que anunciaban una 
modificación tecnológica pero sin detallar las repercusiones que la misma tendría sobre los trabajadores. Hoy nos 
encontramos aquí por las buenas palabras que nos dijo en la última reunión, finalmente, señor Isern, han caído en 
saco roto. Hoy estamos aquí para pedirle que impida que la dirección que usted, señor Isern, mantiene en EMAYA 
lleve a cabo el atropello que ha preparado para 28 familias, señor Isern. El señor Garau, hace ahora dos años, 
micrófono en mano se dirigió a todos los trabajadores de EMAYA y en el transcurso de una asamblea informativa 
nos comunica y recordamos continuamente sus palabras: “Vengo a esta empresa avalado por mi currículum y mi 
finalidad es hacerme con un nombre en política. No soy político pero sí un buen gestor”, decía. Dos años y medio 
más tarde no sabemos si ha satisfecho sus pretensiones. Señor Isern, el señor Garau es una caja de sorpresas en su 
encaje de bolillos de lo buen gestor que dice ser. Están dejando muchos cadáveres en el camino, en su camino, 
señor Isern. Esperemos que no sea usted uno de ellos. En enero de 2013 los trabajadores de EMAYA Medio 
Ambiente rubricaron un convenio colectivo, conscientes del esfuerzo que ya habíamos hecho y del que teníamos 
que seguir haciendo todos nosotros en los próximos años. Dicho esfuerzo, en relación al año 2012, plasmado en el 
anexo del convenio firmado en el año 2013, se cuantificaba por la propia dirección en 5.516.000 euros, 
redondeando cifras, 1.000 millones de las antiguas pesetas. Señor Isern, 1.000 millones. O, para ser más exactos, 
917.785.176 pesetas. Eso es el sacrificio económico de los trabajadores de EMAYA que realizamos en el año 2013, 
en esa cantidad no se incluye incremento de media hora de jornada salarial, tampoco se incluye la paga extra que 
el Gobierno nos ha arrebatado, ni la congelación en la aportación de nuestro plan de pensiones. 5.516.000 euros 
en el esfuerzo que este año prácticamente ya hemos realizado, y en el esfuerzo que nos hemos comprometido a 
asumir en 2014 y el mismo en 2015. 22.064.000 euros de esfuerzo en 4 años, sin duda una muy respetable 
cantidad. Fue una negociación difícil, con un acoso mediático sobre los trabajadores de empresa y sus 
representantes como nunca se había hecho antes ni tampoco se ha hecho después en ninguna otra empresa 



municipal, con una enorme y tendenciosa presión negociadora, amenazas de descuelgue de convenio, incitación a 
la ciudadanía a criticar a los trabajadores, incluso hacinándonos a los miembros del Comité en un espacio muy 
pequeño en obras para así poder sacar más fruto de esa negociación. Este clima de negociación fue una vergüenza, 
señor Isern, debe ser que para el señor Garau el fin justifica los medios. Señor Isern, la dirección en cierta ocasión 
dijo que el coste de personal debe descender sin merma de los servicios, pues bien, hoy no existe en EMAYA una 
planificación, ni un plan de servicios, no existe ni siquiera un mapa de suciedad de la ciudad, los servicios son 
precarios. En la parte de Palma que está más allá de las Avenidas, media ciudad se está limpiando en días alternos, 
esa es la media ciudad afortunada, la frecuencia de limpieza en la otra mitad es aún menor. Las rutas de barrio de 
manual son desproporcionadas, los trabajadores de limpieza se dedican más a recoger y transportar… 
Resumiremos, señor Isern, con su consentimiento el señor Garau se atreve a decir…, llenas de demagogia y que 
incitan a la violencia de los ciudadanos sobre los trabajadores, como la ciudadanía siempre que gracias a sus 
impuestos y a gente en referencia a los trabajadores de nuestra empresa que tiene garantizado un puesto de 
trabajo y sueldo a final de mes. El trabajador de EMAYA se siente estigmatizado, señalado, continuamente 
observado y expuesto a una crítica fácil en cualquier momento de su jornada laboral. Pasaremos al final, señor 
Isern, si usted no hace nada y no revoca los planes del señor Garau, se merece tener de las 800 familias que somos 
en la limpieza de EMAYA una respuesta en las urnas, pero antes, señor Isern, también se merece recibir 
contundentes respuestas de tantos días de conflictividad social como número de compañeros se vean afectados 
por una injusta e innecesaria modificación sustancial de condiciones de trabajo. Mientras tanto vamos a hacer un 
uso de la sabiduría que nos ha ofrecido el señor Garau, nos vamos a manifestar por todas las barriadas para 
contarles a los ciudadanos la verdad del señor Garau, la verdad que no hace, la que no limpia, la que no recoge. 
Los trabajadores de EMAYA nos han pedido una huelga en Navidad, Semana Santa e indefinida en verano, 
valórenlo, nosotros ya lo hemos hecho. Muchísimas gracias.” 

 
66. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a autoconsum i energies renovables, camí cap a la 
sobirania energètica. Que no ens robin el sol (766/2013). 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Una intervenció per exposar un moment. Des del Grup MÉS vàrem presentar una proposta perquè aquest 
Ajuntament treballi d’una manera decidida i clara i molt valenta per defensar i fomentar l’autoconsum i les 
energies renovables. El PP va aprovar un pressupost pel 2014 allà a on prioritzava el pagament a les elèctriques 
amb l’argument que això era una aposta per més endavant fer una feina més eficient en l’eficiència energètica. 
Però l’eficiència energètica sabem que no és suficient per fer el canvi de model energètic que nosaltres 
consideram que s’ha de fer. Les darreres reformes en matèria energètica que s’han fet i se volen fer des del 
Govern estatal l’únic que fan és blindar l’oligopoli de les elèctriques, les grans companyies elèctriques que imposen 
sistemes abusius i mos espolien els nostres recursos. I, per un altre costat, també van cada vegada desterrant més 
les energies renovables i l’autoconsum, aquesta és la política energètica real del Partit Popular. El que nosaltres 
volem és que realment aquest Ajuntament aposti per la sobirania energètica i, per això, hem de democratitzar les 
energies i també hem de rompre aquest oligopoli de les grans empreses. L’Estat va aprovar, està fent diverses 
reformes, hi ha un decret estatal per regular l’autoconsum elèctric, que això el que fa és encara profunditzar més 
amb aquest oligopoli i penalitzar a les persones que duen a terme autoconsum amb energies renovables fent 
pagar un peatge de suport, consideram que això és un abús. I, per això, demanam que aquest Ajuntament se 
posicioni en contra. I demanam que aquest Ajuntament demani al Ministeri d’Indústria i Energia un nou decret 
d’autoconsum que elimini totalment aquest peatge de suport i tots els seus possibles derivats i que incentivi 
realment les energies renovables i l’autoconsum. I demanam també en el Govern de les Illes Balears que, dins les 
seves competències, aposti realment per les energies renovables i tingui en compte el fet insular per fomentar un 
pla director d’energia adequat per aquestes illes i per Palma. Per això no volem que mos robin el sol ni els recursos 
naturals i volem defensar l’autoconsum. Gràcies.” 
 

Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió vigilància de la contractació, medi ambient, 
infraestructures i coordinació territorial:  
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Ministeri d'Indústria i Energia a elaborar un nou esborrany 
de Decret d'Autoconsum que elimini el “peatge de suport” i reconegui el balanç net de la generació 
elèctrica, i que incentivi les energies renovables i l’autoconsum, d’acord amb les directives europees.  
 



 
 
 

2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al govern de les Illes Balears i al de l’Estat a elaborar un marc 
legal sobre producció d’energia als sistemes elèctrics extrapeninsulars que contempli un Règim 
especial per a les energies renovables a les Illes Balears, tal i com ja tenen a les Canàries, i afavoreixi 
una generació el més descentralitzada possible, tot afavorint el teixit empresarial local. 
 
3.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a impulsar en l'àmbit de les 
pròpies competències la implantació de les energies renovables i en particular les instal·lacions 
d'autoconsum, mitjançant la modificació del Pla director d'Energia amb la introducció d'objectius 
concrets d'estalvi energètic, reducció de CO2 i implantació de renovables, en la línia d'allò recomanat 
per la UE. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
67. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la reforma energètica impulsada pel Partit 
Popular a Espanya (767/2013). 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, ja mos queda poquet per el mes que ve el Congrés dels Diputats abordarà la nova llei de 
reforma energètica per aquest país. Això l’any passat ja varen començar amb la moratòria per les energies 
renovables que ha suposat la ruïna econòmica de moltes famílies i petits inversors. Nosaltres, des del Partit 
Socialista i en el Congres dels Diputats, el que deim és que no és recomanable que una reforma d’aquesta 
profunditat se faci sense la participació de tots els agents concernits, Administracions afectades que serien tots els 
Ajuntaments, consumidors i empreses. No és bo l’obscurantisme i aquesta reforma energètica tindrà un impacte 
negatiu a les economies, petites economies domèstiques i de petites empreses d’aquest país. Consolida un marc 
energètic superat des de fa més de 15 anys perquè el que fa és apostar per les energies fòssils, menysprea 
l’oportunitat de les economies tractores de la Unió Europea que s’han vist a l’anomenada transició energètica, el 
que és la sobirania energètica, menys dependència del petroli i més de les fons d’energies renovables. Llança per la 
borda el treball dels darrers anys d’un sector empresarial innovador i puixant que és va col·locar endavant del 
lideratge mundial en renovables i lluny de resoldre el dèficit de tarifa, ho consolida traslladant-ho al rebut de la 
llum amb un conseqüent increment del preu de l’electricitat per les empreses i les famílies. Això en el moment que 
copeja més la crisi econòmica en aquest país i en aquest moment també tenim ara, per desgràcia, una nova 
nominació que és la pobresa energètica que fa que moltes famílies se vegin obligades a renunciar a determinats 
serveis a les seves llars, veient rebaixada la seva qualitat de vida. I pagar una energia més cara que la resta de la 
Unió Europea és el que mos durà aquesta nova llei de reforma energètica que vol, per unanimitat, però en la 
soledat absoluta, posar en marxa i aprovar el Partit Popular el mes que ve. Per tant, el que demanam, des del Ple 
de l’Ajuntament de Palma, perquè tindrà un impacte molt important pels ciutadans aquesta reforma energètica,  
que se retiri aquest projecte de llei i també que se respectin els compromisos internacionals adquirits en matèria 
de reducció d’emissions de gasos hivernacles. I, en un tercer lloc, que hi hagi un compromís que ja va demostrar 
l’Ajuntament de Palma signant per unanimitat el pacte de batles, implementar mesures d’eficiència i d’estalvi 
energètic i de suport a les energies renovables en el àmbit de les nostres competències. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“El primer de tot, molt de passada, evidentment, senyora Truyol benvinguda al liberalisme, estic content que 
estigui en contra de determinats oligopolis i que, per tant, entengui que el liberalisme en el mercat mos oferirà 
unes condicions molt millors per poder competir. En fi, estic content de que hagin vist la llum, gràcies. Senyora 
Sánchez, miri, jo sé que realment el sentit del que vostè defensa és molt parescut al que defensava MÉS, el que 
passa que com comprendrà fa massa temps, massa anys que esperam aquesta llei i, clar, no li podem demanar al 
Govern de l’Estat que el tiri enrere tot. El que sí que li podem demanar és que tingui en compte les condicions 
d’insularitat, les nostres condicions de Balears i que sí que li hem de demanar és que faci un replantejament amb 
tot el tema de l’autoconsum. És a dir, no pot ser que estiguem anant completament al inrevés de, com exemple, 
està anant Alemanya en aquest aspecte concret. Per tant, no és comprensible. Ara, tot s’ha de dir, evidentment, el 
Govern de l’Estat intenta donar aquestes passes perquè el problema financer que va deixar la política del senyor 
Sebastián i del senyor Zapatero, amb una desproporcionada incentivació cap a determinades energies renovables, 



ha ocasionat un problema que, en aquests moments, s’ha convertit en una magnitud financera que condiciona 
molt les polítiques que pugui dur a terme el Govern de l’Estat. Però, de cap manera, podem deixar de no queixar-
nos del tema de l’autoconsum i del règim especial que demanam per Balears. Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Jo estic, més bé, enlluernada més que he vist la llum. Vull dir, dir que el voler lluitar contra l’oligopoli és ser 
liberalista o neocapitalista o com li vulguis anomenar, crec que estàs ben equivocat. Hi ha moltes maneres de 
lluitar contra l’oligopoli i, precisament, el que demanam és que des de la política se reguli el mercat econòmic, no 
deixar la liberalització econòmica perquè sabem que històricament el capitalisme, que s’omple la boca del lliure 
mercat, el mercat no és lliure perquè, precisament, hi ha certs poders econòmics i polítics que fan que se 
produeixin aquestes concentracions de poder cada vegada més grans i les desigualtats que domés un 20% i, a 
vegades, un petit percentatge de la població ostenta la immensa majoria de recursos tan econòmics com naturals. 
Però bé, anant directament a la proposta d’eliminar la reforma de la llei energètica estatal, ja hem dit que 
consideram que aquestes lleis són totalment criminalitzadores de les energies renovables i de l’autoconsum i que 
és un model que nosaltres defensam, és evident que s’ha de canviar aquest model energètic que està totalment 
obsolet, hi ha ja molts de científics i experts que en parlen i, és més, no hem deixar que aquests monstres de 
l’energia mos segueixin robant els nostres recursos i la nostra llum. Per això, creiem que el Govern Estatal amb 
aquesta reforma de la llei energètica el que vol és seguir aprofundint en aquesta estafa energètica i l’estafa del 
capitalisme salvatge. Perquè el que hem de saber és que hi ha realment darrere d’aquestes grans companyies, 
d’aquests lobbies d’energia, quines són les persones o els interessos que hi ha darrere perquè ja sabem el 
popularment conegut que hi ha portes giratòries entre els partits polítics i els consells d’administració d’aquestes 
grans empreses. En recordarem un parell, aquestes persones sí que tenen molta llum, estan molt enlluernades per 
aquestes elèctriques, per exemple, vos sona en José María Aznar? Que era un ex president del Govern Estatal que 
ara és un assessor extern d’ENDESA, que guanya 200.000 euros bruts anuals. Vos sona n’Elena Salgado? Ex 
vicepresidenta econòmica del Govern, també, que ara també és consellera d’ENDESA i guanya gaire bé 70.000 
euros anuals. Vos sona en Luis de Guindos? Un ex secretari de l’estat d’Economia que guanya 684.000 euros 
anuals, també a ENDESA. Vos sona n’Àngel Acebes? 400.000 euros anuals. Vos sona en Felipe González? 126.000 
euros anuals bruts. Podríem seguir, la llista és molt extensa i crec que tots reconeixem noms i interessos que hi pot 
haver darrere aquestes elèctriques. O sigui que les reformes de llei energètica no són neutres, no són pels 
interessos dels ciutadans i perquè puguem accedir d’una manera més democràtica a l’energia. Per això, demanam 
que se faci una auditoria real del sector elèctric per conèixer quines són les necessitats reals per tenir un bon pla 
energètic i recolzarem la proposta del PSOE en aquest sentit.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, senyor Garau, també el toro que mató a Manolete también se llamaba Zapatero, 
perquè sempre Zapatero a col·lació quan no tenen arguments per a on sortir. Miri, si el Govern d’Espanya a 
l’anterior legislatura va fer un esforç per donar impuls a les renovables és per què hi havia una fulla de ruta 
marcada per Europa, serà que també la responsabilitat és de la senyora Merkel i del Banc Central Europeu i de la 
Comunitat Europea, però si Espanya va fer aquell esforç, i en aquest cas el Ministeri d’Energia, va ser per unes 
directrius europees per lluitar contra una cosa que se diu canvi climàtic i de disminució del CO2 que emetem al 
medi tots els països d’aquest món, aleshores, se va fer aquest esforç. També cal recordar que en plena crisi 
econòmica quan comença un dels nínxols de treball, un sector innovador I+D+I, era el sector de les renovables, el 
que no té sentit és que, de cop i volta, vostès en el 2012 facin aquesta moratòria de energies renovables, és que 
han arruïnat a moltes famílies d’aquest país i no només aquests fons d’inversió mundials que varen xerrar a la 
Comissió, és que també hi ha moltes famílies i petits inversors afectats que, legítimament, varen invertir perquè 
tenien el suport de la legislació. O sigui, a on està aquesta seguretat jurídica, aquí el que està passant en aquest 
país, en aquest moment, és que Espanya tindrà una llista immensa de demandes i que, inclús, la Comunitat 
Europea supòs que tindrà que prendre cartes en aquesta situació. I, llavors, també en aquest moment que tenim 
fred i que també el patim a la Mediterrània i a les zones més fredes del país, la gent ha tornat als brasers, als 
brasers, a l’energia més barata perquè no se poden pagar ni la llenya, no la llenya perdó, no se poden pagar el preu 
de l’energia elèctrica i tampoc poden pagar el preu al qual està el gasoil calefacció, tornam o a estufes de llenya 
que també és cara i, sobretot, als brasers. I, llavors, un dels punts de la proposició que nosaltres duim, mos 
estranya que també mos vulgui votar en contra,perquè diu que instem al Govern d’Espanya a respectar els 
compromisos internacionals adquirits en matèria de reducció d’emissions de gasos d’efecte hivernacle. Una ciutat 
com Palma que ha subscrit el Pacte de batles, sincerament, no mos deixa en massa bon lloc que ni tan sols siguem 



 
 
 

capaços d’instar al Govern de l’Estat a complir aquests compromisos internacionals. Mos deixa malament de cara 
als organismes internacionals i a la Unió Europea. Moltes gràcies.”         
       
 Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Miri, no, simplement, en aquest darrer punt és que jo no estic dispost a que des de l’Ajuntament de Palma instem 
a fer-li fer una cosa al Govern que ja està fent. Escolti, és com posar-li el dit dins l’ull per res, llavonces, per això no 
ho farem. Ara bé, aquelles coses que consideram que el Govern de l’Estat se pot repensar, que necessitam fer una 
pressió, entesa en sentit constructiu, això sí que ho farem i, aposta, hem donat suport a la proposta de MÉS i, com 
no pot ser d’una altra manera, també donam suport al tercer punt que fan vostès que és a on l’Ajuntament de 
Palma se compromet a la implantació de mesures d’eficiència, senyora Truyol, i d’estalvi energètic i de suport a les 
energies renovables a l’àmbit de les nostres competències. Gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement el punt 1 i 2 i  favorablement el punt 3 per la Comissió vigilància 
de la contractació, medi ambient, infraestructures i coordinació territorial:  
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern d’Espanya a retirar el Projecte de Llei del Sector 
Elèctric actualment en tramitació a les Corts Generals, així com a la derogació de les normes que 
amenacen amb posar fi al desenvolupament de les energies renovables, i a engegar un procés de 
participació i de diàleg al més ampli possible, encaminat a consensuar una política energètica per el país, 
que traslladi seguretat jurídica i estabilitat raonable en un sector estratègic com és aquest. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern d’Espanya a respectar els compromisos 
internacionals adquirits en matèria de reducció d'emissions de gasos d'efecte hivernacle, i a una 
obligada convergència amb l'Estratègia Energètica Europea en matèria d'estalvi i eficiència, així com del 
compliment d'objectius en energies renovables. 
 
3.- El Ple de l'Ajuntament de Palma, es compromet a implementar mesures d'eficiència i d'estalvi 
energètic, i de suport a les energies renovables, en l'àmbit de les seves competències. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
Els punts 1 i 2,  es REBUTGEN per 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
El punt 3, s’APROVA per unanimitat. 
 
68. Proposició  del Grup Municipal  PSIB-PSOE relativa a l’empresa municipal EMAYA (775/2013). 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, primer, és que me sap greu que no hagi pogut acabar la intervenció el representant dels 
treballadors perquè veia que era interessant, evidentment, era en contra de l’Equip de Govern, però m’ha sabut 
greu.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Senyor Alcover, senyor Alcover, escolti, el representant dels treballadors ha tingut 7 minuts quan en té 5, li he 
estat advertint, i li deman que aquests comentaris que vostè sap que són absolutament innecessaris perquè sí hi 
ha un Batle que ha tingut sempre en compte i ha estat molt ampli en la seva interpretació, per tant, li pregaria que 
no fes comentaris que no crec que se mereixi aquest Batle. Li pregaria perquè no crec que ho mereixi. Gràcies. 
Torni a començar i continuï.”  
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Domés he dit que m’ha sabut greu”.  
 



Sr. Batle (PP): 
 
“Senyor Alcover, cadascú que tingui el que és seu, per favor. Gràcies.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“No insistiré, no insistiré. De totes maneres avui feim una proposta amb quatre punts, dos dels quals, que són els 
primers, eren un compromís del Batle amb els representants dels treballadors, que era de donar forma constant i 
amb la suficient antelació informació del procés de tecnificació i no mos haguem d’enterar pels mitjans de 
comunicació, cosa que normalment feim amb les decisions crítiques de l’empresa EMAYA. La tercera, negociar i 
acordar amb als representants dels treballadors qualsevol modificació del denominat torn de nit. I la darrera, 
tornar al consell d’administració, amb veu i sense vot, els representants dels treballadors. Miri, quan hi va haver el 
canvi de Govern jo me’n record que li vaig dir, senyor Garau, miri, és que va a l’empresa ideal per passar gust de 
fer política, i ho pensava. Per què? Perquè la coneixia. Situació sanejada, li vaig dir, econòmicament té beneficis i 
els representants dels treballadors, a pesar de que, evidentment, defensen als treballadors, com no podia ser 
d’altra manera, tenen un sentit institucional, tenen un cert sentit institucional. Per què li vaig dir això? Perquè ho 
sabia, perquè n’era conscient, perquè jo havia negociat moltes vegades amb aquests representants dels 
treballadors. Miri si han tingut sentit institucional que sense armar cap manifestació, ni cap protesta més enllà, 
perquè no han estat per aquests temes les protestes que hi ha hagut, les que ara hi vaig a llegir, han acceptat 
sense dir res perquè ho han firmat, la congelació de sou durant tres anys. No varen dir res de la reducció del 7% de 
l’any 2012. No varen dir res de l’acumulació de mitja hora més en el seu horari habitual. No han dit res de la no 
aportació al pla de pensions que tenien al conveni col·lectiu. No han dit res dels períodes vacacionals que s’han 
canviat i han permès no contractar la gent. No han dit res de tot això. No han dit res de que els representants dels 
treballadors no estiguin al consell d’administració. S’han adaptat al nou procés de tecnificació. Això se li diu tenir 
un cert sentit institucional. Què passa aquí? Passa que quan el mateix dia que li redueixen un 7% el sou l’any 2012 i 
se l’incrementa mitja hora, que els sindicats no havien dit res, va vostè i diu, en lloc de fer 5 dies hem de fer 6. En 
ple mes de juliol, li vull recordar. Clar, evidentment, un geni, un geni, senyor Garau, amenaça de vaga l’endemà, en 
ple mes d’agost, va ser fantàstic. Tot això, hem de recordar, en una empresa que actualment té 6,5 milions d’euros 
de benefici, vull recordar. Què passa ara amb el torn de nit? En el torn de nit, vostè ho va dir a la Comissió de 
Comptes, els treballadors tenen uns privilegis, cito textualment, fin de la cita, com deia aquell, uns privilegis d’un 
complement per fer feina de nit, homo clar, i qui és que no en té. La Policia, que fa feina de vespre, cobra un 
complement, domés faltaria, domés faltaria. Aquí el que se discuteix és si és més interessant pel ciutadà, perquè al 
final l’objectiu és el ciutadà no s’oblidi senyor Garau, si és més interessant aquest 32% de complement que mos 
estalviam o l’empresa s’estalvia o les molèsties que, evidentment, causarà el fet de que la recollida passi de dia. 
Perquè és evident que el vespre causa menys molèsties que de dia, això podem estar tots d’acord. I vostè ho fa per 
un estalvi a una empresa que guanya 6,5 milions d’euros, això li harem d’explicar al ciutadà també, perquè els que 
ho acabaran pagant seran els treballadors d’EMAYA que seran els que formaran les cues de tràfic als cotxes, etc. 
Ho sé perquè jo aquestes coses les he negociades abans, per això li dic, és una obligació legal negociar amb els 
sindicats aquestes modificacions. I per què sinó és una obligació legal, sí és una obligació moral arribar a un acord? 
Perquè sense la implicació dels treballadors aquestes mesures fracassaran. I què passarà? Passarà que hem passat 
de tenir una empresa que era fantàstica, que era modèlica en la gestió i en el servei que oferia als ciutadans, i 
correm el perill de passar com a Madrid, tindrem un Madrid. I no ho volem, no ho vol ningú tenir un Madrid. I 
passa per no voler-se seure a negociar amb els sindicats determinades mesures, per exemple, aquestes. Els 
sindicats tenen tot el dret, tot el dret, a negociar qualsevol modificació de les condicions de treball, ho diu l’Estatut 
dels Treballadors, no ho ha de dir vostè, tenen totes les condicions. I vostè té l’obligació moral d’arribar a un acord, 
el més favorable per la ciutat. I mai l’objectiu és el dèficit, sempre és la millora de la ciutat. Gràcies.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Senyor Batle, gràcies. Senyor Alcover, pareix mentida que vostè estigui al consell d’administració d’EMAYA. Jo vull 
entendre que vostè toca de oído, com diuen, perquè no és vera que 70 comptadors cada dia els hi donem de 
baixa, això no és vera. Cada dia se’n donen de baixa 17 i se’n donen d’alta 16, de mitja, hi ha dies que més, hi ha 
dies que menys, però de mitja és aquest. Llavonces, se’n perd un que correspon malauradament a pisos o que 
queden buits o a locals que queden buits. La diferència és d’un cada dia. I per què disset, setze, tot això? Bé, 
perquè s’ha d’anar fent una gestió de cobro, perquè necessitam cobrar per dur l’empresa sanejada. Era només una 
puntualització per aclarir-li això que crec que era molt important fer-ho. És a dir, vostès a l’any 2008 varen pujar 
les tarifes un 5,5%, m’imagin que les degueren pujar perquè ho devia necessitar l’empresa, perquè si no els hi 



 
 
 

varen pujar perquè no els hi necessitava l’empresa, llavonces, no devia estar tant, tant bé, vostès que són 
socialistes i que miren tant pel bé del poble, si varen pujar les tarifes devia ser perquè devia haver qualque forat i 
necessitaven cobrir-lo i varen decidir pujar les tarifes. També és cert que varen pujar els sous ja en plena crisi de 
l’ordre del 6, 7, 8 %, inclusiu. Per què? Perquè vostè també tenia conflictivitat laboral, però va decidir tirar de 
talonari que pagava tot el ciutadà de Palma per pagar la pau social. Desgraciadament, jo això no ho he pogut fer, ni 
ho hem volgut fer, perquè nosaltres estam fent feina pel ciutadà de Palma, per tots els ciutadans de Palma, votin a 
uns o votin als altres. El que vostè diu del torn de vespre i que després colapsarem Palma i de que tot això s’ha de 
negociar, clar, pareix mentida que vostè formi part del consell d’administració d’EMAYA perquè quan ho explicam 
en el consell d’administració, no sé, deu pensar amb unes altres coses o deu fer altres coses. Escolti, miri, del que 
estam xerrant aquí és de tecnificació, tecnificació, que per cert, tecnificació que vostè va contribuir, va seguir una 
línea que ja venia marcada de tecnificació de l’empresa, i avui en dia és impossible pensar en la supervivència 
pública d’una empresa sense estar orientats a l’eficiència. I l’eficiència, entre altres coses, s’ha de fer amb 
tecnificació. I això que vol dir, escolti, que posam uns altres contenidors i uns altres camions que en lloc de dur tres 
operaris, en duen un. I què feim amb aquests altres dos? Vostès, segurament haguessin plantejat un ERE o un ERTE 
o qualque cosa d’aquestes. Gràcies a la nostra gestió això és innecessari i el que oferim és que aquests senyors, en 
lloc de perdre la seva feina, vagin a altres àrees com, per exemple, poden esser, no només les úniques, però com 
poden esser la neteja de Palma. Evidentment, tinc que fer feina i tinc que mantenir Palma neta i recollida amb més 
de 200 persones menys que les que vostè va poder tenir, bé, però per fer tot això i mantenir el servei pues hem de 
fer coses i una de les coses que feim és això, és la tecnificació. I jo crec que tot queda dit. Vostès hauran de decidir, 
en qualque moment, si decideixen fer política per l’interès general o decideixen fer política per l’interès particular 
de qualcuns treballadors que ben merescut se tenen els complements, faltaria més, però també és cert que no li 
podem fer pagar al ciutadà el que mos costa 300, fer-li pagar 1.000 o 1.200. Això jo crec que és legítim que des 
d’aquí nosaltres, que tenim responsabilitat de govern, i vostès que, qualcun dia la tornaran tenir, esperem, pues 
també hauran de ser conseqüents amb aquestes polítiques. Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Nosaltres, vist els aconteixements que estan succeint a EMAYA per part dels treballadors i de les modificacions 
que s’estan fent, des de MÉS tenim realment molta preocupació. Tant mos preocupa el com se fan les coses, com 
quines coses se fan. Sabem que EMAYA està de dins d’un procés de tecnificació o això mos han dit, però creiem 
que és un procés que és un procés molt sectari, no tenim informació, els treballadors, i des de l’oposició s’ha 
demanat pel que sé per na Marisol, fa molt de temps que se demanen informació i no se dona tota, i quan se dona 
és per la insistència o per part dels treballadors o per part de l’oposició. I consideram que això és un greu error, no 
podem funcionar així, EMAYA és una empresa pública i se deu als ciutadans i explicacions allà a on faci falta. Supòs 
que també hi ha moltes maneres de millorar tècnicament els serveis d’EMAYA i creiem que el que s’ha de fer és 
veure quines alternatives hi ha, però veure-ho també amb els propis treballadors, consensuar amb ells, veure 
quines alternatives hi ha per poder arribar a un acord de fer realment un pla de tecnificació o els plans que siguin 
necessaris per millorar aquest servei d’EMAYA. Pel que sabem els treballadors estan disposats i ja ho han 
manifestat diverses vegades a fer aquest procés plegats. Però, per un altre costat, veim que des d’EMAYA se diu 
que se vol fer aquest procés de tecnificació per millorar el servei però també, ja s’ha comentat aquí i s’ha comentat 
moltes altres vegades en aquest Ple, cada dia Palma està més bruta, nosaltres feim assemblees en diferents barris i 
sempre el tema que surt és que els carrers estan bruts, que la recollida se fa a hores que molesten més perquè se 
fan a horari de dia i a horari de nit, que això té repercussions, que és el que se comentava aquí dels torns dels 
canvis, dels canvis dels treballadors. I tot això mos preocupa, per exemple, tenim un barri com Pere Garau que 
passa cada 72 hores. Què passa amb aquest barri? No és vera? Bé, idó mos podràs contrastar la informació i veure 
amem què passa a Pere Garau. Veim que no tots els barris són iguals, evidentment, i per això EMAYA ha de fer les 
modificacions que siguin necessàries però en bé del servei públic, evidentment. I clar, darrera aquesta falta 
d’informació i aquest ocultisme que hi ha amb aquestes modificacions que estam veient que s’estan començant a 
fer i que se volen fer en el futur, mos demanam realment què és el que se vol fer amb EMAYA, què és el que vol fer 
en Garau amb EMAYA, què és el que vol fer n’Isern amb EMAYA. I clar, quan mos feim aquestes preguntes, a lo 
millor és perquè som malpensades o perquè tenim ja històricament molts de casos allà a on han passat coses que 
van en contra dels interessos dels ciutadans, que s’han utilitzat els serveis públics per altres interessos que no són 
els realment públics, mos demanam realment quins interessos hi ha darrera aquests moviments. Volem més 
transparència, més participació i, sobretot, més consciència de que això és un servei públic i està al servei dels 
ciutadans. Gràcies.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 



 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, més que res per a què quedi constància en acta, el senyor Martínez li ha informat 
malament, l’increment que nosaltres vàrem fer l’any 2008 va ser perquè mos varen deixar, després d’anys de 
gestió del PP d’EMAYA, amb unes pèrdues milionàries. Vostè, evidentment, la va trobar amb beneficis i també va 
pujar les tarifes, són dos motius diferents, però això és la realitat, no n’hi ha d’altre. Miri, sap quin és el problema 
d’EMAYA? El problema d’EMAYA no és la situació sanejada, si guanyarem 6,5 milions d’euros i no és una mala 
notícia, no està per perdre doblers EMAYA, no és això, el que passa és que l’objectiu no domés és guanyar doblers, 
no ho hauria de ser. El problema d’EMAYA, el problema social que té EMAYA i el té, i si no ho veu és que, ja li vaig 
dir un pic, si no veu el problema és que vostè és el problema, és que l’objectiu que hauria de tenir la direcció i els 
treballadors hauria de ser el mateix, hauria de ser el mateix, el servir a la ciutadania, millorar la neteja, dur aigua, 
etc. Però vostè veu els sindicats com a enemics, per vostè els sindicats són els enemics. L’enemic a batre, a més. I 
per això no escatima en esforços, perquè els hi fa de tot. No, no, és l’enemic, domés això explica que no se vulgui 
seure amb ells, que no se segui, i que fins i tot lis proposi mesures que són, en fi, que no tenen cap lògica ni una, 
com per exemple, fer sis dies en lloc de cinc, aquesta per exemple, aquesta que baje Dios y lo vea. Aquest és el 
vertader problema, aquest és el vertader problema, sé de que parl perquè jo en aquesta mateixa sala m’he segut 6 
o 7 vegades amb els mateixos sindicats, i ja sé que no és agradable la negociació, ja ho sé, però és una obligació i, 
sobretot, no és agradable però sempre és profitosa, sempre, per l’empresa que és l’objectiu. Al final, no som 
nosaltres, ho ha dit el representant dels treballadors, vostè ve aquí i el seu objectiu és a mayor gloría personal, és a 
dir, vostè vol fer-se un nom aquí, segons va dir als mitjans, ho va treure qualque mitjà. Bé, no és aquest l’objectiu 
dels sindicats, no és aquest l’objectiu, els sindicats, li he llegit la retahíla de mesures que han adoptat o que han 
acceptat, més que adoptat, que han acceptat, escolti, no n’hi ha cap d’aquestes que pugui dir que no reconeix un 
esforç. Mos amenaça que si seguim les nostres polítiques hauríem de fer un ERE, però vostè no braveja d’haver 
tret 200 persones? És vostè que braveja d’haver tret 200 persones, perquè aquí hi ha 200 y pico de famílies... Ara 
això sí, senyor Garau, Palma està més bruta que mai, que mai no ho vull dir, però que fa anys, sense dubta. Per 
què? Perquè no se fa net. Si ho ha dit el representant sindical, les rutes s’han alternat i això a les zones bones 
perquè a les altres hi ha més d’un dia per mig que se fa net. Però si ho diuen les entitats, aquest més d’agost va ser 
notícia a tots els mitjans , les entitats protestaven, és que no se fa net, això és el problema, guanyam 6,5 milions 
d’euros de benefici i això és l’imperdonable, senyor Garau.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Senyor Alcover, jo el que li demanaria, crec que els treballadors mereixen una disculpa per part seva. I mereixen 
una disculpa perquè els treballadors, des de que vàrem iniciar la legislatura, han estat preocupats per la 
privatització. És a dir, vostè Ple rere Ple ha anat dient que n’Isern i en Garau, en Garau i n’Isern, anaven a 
privatitzar EMAYA. La legislatura acabarà i nosaltres de privatització ni haurem parlat, però el que vostè ha 
provocat a tots els treballadors, als 1.400 treballadors, ara 1.300, 1.298 per ser exactes, el que vostè ha provocat 
és una preocupació infundada a aquests treballadors. I vostè com a membre del Consistori ha de ser responsable, i 
no m’ho negarà que des del primer dia vostè va donar matadura amb la privatització i en Garau privatitzarà i això 
se privatitzarà. I la major garantia que tenen els treballadors de que no se privatitzarà és, precisament, aquells 
beneficis. Aquells beneficis que vostè empra d’una manera un tant demagògica, que són necessaris per fer les 
inversions en infraestructura bàsica per la ciutat. Inversions que vostès qualcuna varen poder fer gràcies a l’ajuda 
del Pla E, però no d’una manera sanejada des del punt de vista empresarial i això és el que hem d’aconseguir, i ho 
estam aconseguint. Perquè Palma, enguany, l’any que ve 2014, podrà tenir més de 15 milions d’euros d’inversió 
gràcies a que s’estan aplicant les polítiques de gestió correctes. Respecte als treballadors, hi ha una diferència molt 
grossa entre contractar, entre vostès que podien fer de Reis Mags i contractar 150 treballadors cada estiu, a 
qualcú que no els hi pot contractar. Jo no he despedit, el que he fet ha estat no contractar, que és molt diferent. 
Molt diferent. Evidentment que m’agradaria poder contractar més gent, a tothom li agradaria poder contractar 
més gent, a qualsevol empresari li agrada contractar més gent i a un polític no vegi. No vegi el que els hi ha agradat 
a determinats polítics contractar gent a EMAYA. Nosaltres per un tema de responsabilitat no ho hem fet, ni ho 
farem si no és estrictament necessari. L’altre punt que volia tocar era el tema de la responsabilitat en quant al que 
necessitam fer, és a dir, li he dit antes, vostès s’hauran de posicionar clarament, si estan per l’interès general o 
estan per l’interès particular i partidista, i això ho hauran de fer, no en quedarà d’altra. Nosaltres ho tenim clar, 
nosaltres estam per l’interès general. Gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió vigilància de la contractació, medi ambient, 
infraestructures i coordinació territorial:  



 
 
 

 
El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1.- Donar de forma constant i amb la suficient antelació tota la informació disponible sobre els 
processos de tecnificació previstos per als distints serveis d’EMAYA. Aquesta informació es facilitarà a 
tots els grup polítics municipals de l’Ajuntament de Palma i a totes les seccions sindicals d’EMAYA. 
 
2.- Pactar l’execució de l’esmentat procés de tecnificació amb els representants dels treballadors 
d’EMAYA per aconseguir la seva màxima implicació des del respecte als seus drets i als acords assolits 
(convenis i pactes d’empresa, etc..). Igualment, i en la mesura que aquest procés de tecnificació pugui 
implicar modificacions en la forma de la prestació que dóna EMAYA als ciutadans, la Direcció política i 
tècnica de l’empresa informarà i recaptarà l’opinió de les entitats veïnals inscrites en el RMEC sobre les 
mateixes, així com de les possibles alternatives. 
 
3.- Negociar i acordar amb els representants dels treballadors qualsevol modificació al denominat torn 
de nit abans de la seva aplicació. 
 
4.- Tornar convidar als representants dels treballadors a assistir, amb veu i sense vot, a les sessions del 
Consell d’Administració de l’empresa com sempre s’havia fet”. 
 
Es REBUTJA  per 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
COMISSIÓ DE SERVEIS A LA CIUTADANIA  
 
Abans d’iniciar-se el debat pels regidors, dels assumptes que composen aquesta Comissió, de conformitat amb 
lo establert per la Junta de Portaveus, per ordenar els debats, intervenen en aquest moment els representants 
de les entitats que ho han sol·licitat als punts que integren l’ordre del dia, corresponents a la Comissió de 
Serveis a la Ciutadania, que són els següents:  
 
INTERVENCIONS ENTITATS (Punts 48, 50, 52, 53, 54, 55, 57 i 59) 
 
- La Defensa CIF G 07144355 (Bernat Ferrer Guardia) 
Punts 48, 52, 53, 54, 55 
- Associació de Veïns Canamunt- Ciutat Antiga CIF G 07525546 (Francisco Javier Oliver Hormaechea) 
Punt 50 
- Associació de temps lliure ANEM CIF G 07958515 (Maties Colom Ribas) 
Punt 53 
- Unión de Asociaciones de Mallorca CIF G 57472045 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 57 
- Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca CIF G 57621427 (Yusmely Coronado) 
Punt 59 
- Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina CIF G 57301814 (Pere Felip Buades) 
Punt 59 
 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passarem ara a totes les intervencions que tinguin relació amb la Comissió de Serveis a la Ciutadania. Els punts 48, 
50, 52, 53, 54, 55, 57 i 59.” 
 
 
PUNT 48 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 



“Abans li volia dir a tots un compromís per part de la Defensa, si hi ha acords dels grups polítics renunciarem a 
intervenir en els punts, i l’únic que li demanarem és que faci arribar la nostra intervenció als d’això... I la segona, és 
que mos comprometem a intervenir exclusivament als punts que toquen temes que entren dins l’objecte social de 
La Defensa. En relació al punt 48, la tarja de l’EMT per malalts  de les altres illes li volíem dir el següent. Els balears 
moltes voltes ens hem de desplaçar entre illes i també a la Península, singularment Barcelona, per anar a visites 
mèdiques. Tinc entès què es poden arribar a acords de col·laboració entre ciutats per a intercanvi d’avantatges 
pels ciutadans, considerant-los amb els mateixos drets o pareguts. Així, per exemple, en l’ús d’instal·lacions 
esportives. Per què no el mateix per l’ús del transport, singularment en les línies que duen als hospitals i centres de 
salut? Crec que tothom sortirà beneficiat. Gràcies.” 
 
PUNT 52 
 
 Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“Senyor Batle de Palma de Mallorca. Des de la Defensa cada any en aquestes dades començam una campanya de 
Consum Responsable i Nadal. Una campanya informativa que, en aquests temps en què gastar és quasi una 
obligació. Campanya informativa de la qual els destinataris són els nins i nines als quals les empreses dirigeixen els 
seus anuncis publicitaris per tal de que demanin amb insistència als seus familiars els regals de les joguines que 
desitgen. Unes dates en què si no fas regals és que no estimes als teus. Unes dates en què, per tapar una mica la 
vergonya de tanta despesa retires els regals de l’any passat que a penes empraren els infants per què en tenien 
tants de nous que no varen tenir temps de gaudir-ne de tots ells, i els dones als pobres que no poden comprar-ne 
pels seus. Hem de ser responsables en la compra dels regals. Nosaltres suggerim una joguina per infant i un 
objecte de vestir. D’aquesta forma valoren les dues coses. I, ja que hi som, consum responsable en els aliments a 
casa. Productes locals millor que importats. Així milloram el mercat de les nostres empreses, les nostres botigues 
de tota la vida, i si són importants, hem lograt una altra avantatge important. Menys despesa de combustible i, per 
tant, millora del medi ambient. I si hem de comprar coses de l’exterior, perquè no els produïm a ca nostra, a les 
Illes Balears, al manco que siguin, a ser possible, adquirides a botigues de consum solidari. Solidari, sostenible, 
segur i sa. Això és ser responsable. I, a més, una ensenyança i una demostració als nostres infants de 
reconeixement d’aquestes característiques com a valors a tenir en compte en la seva vida. Gràcies.” 
 
PUNT 54 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“Senyor Batle de Palma de Mallorca. Des de La Defensa volem fer una crida a la solidaritat amb les famílies més 
desfavorides de la nostra ciutat. Famílies formades per persones com vostè i com jo, majors i infants, joves i no 
tant, que pateixen els increments del cost de la factura de llum i gas i d’aigua i clavegueram, i dels impostos 
corresponents a l’Ajuntament i al Govern i que no les poden pagar. Persones que veuen com les tallen la llum i el 
gas, i el subministrament d’aigua, bens de primera necessitat i que el decret reial diu que tenen dret al seu ús. Ja sé 
que ni EMAYA, ni les empreses comercialitzadores de llum i gas tenen la responsabilitat i l’obligació de suportar les 
pèrdues econòmiques per un problema d’estat. Un problema de l’estat espanyol, del Govern de l’estat, millor dit, i 
del Govern de les Illes Balears com a corresponsable. El que, des de La Defensa, demanam al senyor Batle de Palma 
de Mallorca, és que faci el que pugui, i una mica més, per tal d’ajudar a aquestes famílies, a aquestes persones que 
com vostè i com jo mateix, tenen necessitats que no poden cobrir i, per tant, no poden gaudir plenament dels seus 
drets a viure dins els mínims necessaris que la Constitució garanteix. Gràcies.”  
 
PUNT 55 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“Senyor Batle de Palma de Mallorca. Des de La Defensa feim una crida d’atenció d’un problema col·lateral que tot 
aquest embolic del Parc de Bombers provoca a un col·lectiu d’empreses situades al Polígon de Son Castelló. Un 
problema que estic segur el regidor Sr. Vallejo coneix perfectament, i ens sembla que no s’ha tingut en compte. No 
és responsabilitat directa de l’Ajuntament, però crec que si un és coneixedor del problema ha de fer-ho saber. 
Moltes de les empreses ubicades a Son Castelló tenen assegurances d’incendis, per no dir la totalitat d’elles. I 
quasi totes les companyies fan descomptes especials a dites empreses, singularment les més perilloses: fusteries, 
mimbreres, pintures, tallers d’automoció, empreses que tenen existències de productes altament inflamables, 



 
 
 

pintures nitrocel·lulòsiques, etc, pel fet d’haver en el polígon un retén de bombers. I si desapareixen els bombers 
corren el perill de que les asseguradores, en estricte compliment de les clàusules del contracte, puguin provocar el 
rebuig en el pitjor dels casos o l’aplicació d’una regla proporcional per “infra assegurança” molt important i, per 
tant, la pervivència de les mateixes i dels llocs de feina dels seus empleats. Crec que seria molt bo tinguessin en 
compte aquest punt en futures converses amb ASIMA. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Aquests són els punts que tenia en aquesta Comissió. Jo, don Bernat, li vull agrair molt profundament, la 
predisposició que té, que ha demostrat amb l’oferta que ha fet en quant al nou model d’intervenció perquè crec 
que així guanyarem tots, crec que serà més racional i lis facilitarem a vostès les seves intervencions i també 
podrem intentar que els Plenaris tinguin una duració raonable. Per tant, li vull donar les gràcies de bon de veres. 
Molt amable.”  
 
PUNT 50 
 
Sr. Oliver Hormaechea, representant de l’Associació de Veïns Canamunt- Ciutat Antiga: 
 
“Bon dia i gràcies, senyor Batle. Represent i tinc l’orgull de representar a una Associació de Veïnats com Canamunt 
que té una llarga història, que la vàrem començar l’any 92. No els avorriré amb els nostres trets històrics, perquè 
són amples, però sí me centraré en el que és el motiu de la meva intervenció, necessitam un local. De l’any 92 cap 
aquí l’entitat veïnal ha fet feina amb la gent del nostre barri, fins i tot en el moment que vàrem començar érem 
l’associació de tota la part antiga de la ciutat, o sigui, el nostre districte Centre era el nostre territori, passat el 
temps mos hem tingut que centrar en el que ha estat la realitat nostra més propera que ha estat el barri de 
Gerreria. En aquell moment, m’estic referint a l’any 94, 95, 96, aquest barri no té res a veure amb el que és ara, 
aquell barri era terreny prohibit, molta gent de ciutat, simplement, no volia entrar en aquella zona. La nostra 
entitat amb aquella gent que era gent antiga del barri, que molts d’ells ja no hi són, vàrem aconseguir el Centre 
Estel, el Centre Flassaders, el que no se fes la barbaritat d’omplir el barri de nous establiments, que ja bastant 
romput està, però vàrem aconseguir que quedés com és el nostre centre històric més guapo de la Mediterrània, i 
del que sentim un legítim orgull. Això ha estat una batalla tranquil·la, a vegades, sempre constant dels veïnats de la 
nostra barriada. Mos posam en el 2006, en aquest moment, nosaltres reviscolam com a entitat, amb gent nova, 
gent bàsicament que ha repoblat el barri després de tot aquest procés molt llarg. En aquell moment, el Govern 
Municipal de llavonces va firmar un acord que sí que té que quedar clar que fins ara no havíem reclamat, en aquell 
moment a rel del Pla Urban, mos varen prometre, no només a nosaltres, a les entitats del barri, un lloc concret. Un 
lloc concret que, ara mateix, està rehabilitat i és un lloc concret a la plaça Llorenç Bisbal. Aquell lloc concret era per 
les entitats del barri, no per nosaltres domés, per les entitats del barri, això no es va complir mai i, la veritat, el 
nostre procés com a procés lògic i natural d’una entitat veïnal que té alts i baixos, en aquell moment no va ser 
necessari, és cert. En el 2006 tampoc va ser necessari perquè per part de l’entitat municipal mos varen entregar un 
lloc compartit en el Centre Flassaders que, per cert, va ser perquè nosaltres com a entitat veïnal vàrem aconseguir. 
En aquest moment, ja mos posam enguany, nosaltres hem anat creixent en entitat, en capacitat, en activitats, i 
aquest lloc mos és absolutament petit. El senyor regidor de districte que hem tingut un parell de converses amb 
ell, la senyora regidora de Participació també li hem mostrat el que feim, tenen palesa segur del que nosaltres 
estam fent en aquest barri, som una entitat absolutament horitzontal, oberta, no posam pegues a ningú per a què 
participi, de fet, totes les nostres reunions són obertes. Manegem les tecnologies i enviem l’ordre del dia a tots els 
veïnats del barri, i venen els que venen, i presenten els problemes que presenten, i nosaltres, sempre en una 
decisió col·lectiva, se recolza o no se recolza. Hem fet un escrit demanant un local, hem exposat que en aquest 
moment estam col·laborant amb l’Ajuntament des de fa 3 anys i facilitam una senalla d’aliments a prop de 150 
famílies cada mes, que multiplicat pels membres són un grapat. Per la nostra iniciativa tenim un repartiment de 
llet i de berenar. Recollim joguines. Tenim un grapat d’activitats. I mos està quedant el local petit. Senyor Batle, el 
reglament de participació ciutadana obliga a l’Ajuntament a cedir un local, sempre que ho tingui, l’Ajuntament ho 
té i l’Ajuntament té dins el nostre barri, i és el que demanam, prou locals que en aquest moment no serveixen per 
res. Moltes gràcies.” 
 
PUNT 53 
 
Sr. Colom Ribas, representant de l’Associació de temps lliure ANEM: 
 



“Sí com a vocal de l’Associació ANEM cedeix la paraula al senyor Francisco Correoso, que serà qui intervindrà.” 
 
Sr. Francisco Correoso, representant de l’Associació de temps lliure ANEM: 
 
“Muy honorable señor Alcalde, honorables regidores. Un gobierno criminal que condena a su población a la 
precariedad presente y futura. Un gobierno al que no le importa el futuro de nuestros hijos, que no le importa el 
presente de nuestros jóvenes, que no se preocupa de nuestros abuelos. ¿Qué clase de gente nos gobierna y 
provoca esta situación? Miles de nuestros jóvenes abandonan la patria donde nacieron, las calles están llenas de 
ciudadanos empobrecidos que piden una limosna o un poco de comida caliente a una institución de caridad. 
Mucha gente sufre la angustia insoportable de un futuro incierto donde el trabajo no es seguro, donde la cuota de 
la hipoteca supone un porcentaje tan alto que apenas si tienen para comer. Y ustedes se sientan allá, tranquilos, 
seguros con la protección de a quienes realmente sirven. Imponen leyes represoras muy injustas, sancionan a 
quines valientemente reclaman sus derechos, convierten nuestro país en un estado policial donde el miedo es su 
mejor arma para imponer los privilegios de una minoría egoísta y avara. Ahora, otra cosa que tengo que decirle, yo 
tengo la boca destrozada, 12.000 euros me piden, por qué motivo esto no entra en la Seguridad Social, esto de los 
dentistas. ¿Por qué? Y a los que no cobramos tanto, porque yo cobro 426 euros, haber quien cobra 400 y aguanta 
lo que yo estoy aguantando, que lo diga alguno que hay por aquí que estoy oyendo. Gracias, señor Alcalde.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias, señor Correoso. Muy amable, y le digo que le agradezco muchísimo que sus intervenciones se 
hagan en ese sentido, cuando corresponde y actuando como el resto de los ciudadanos. Ni más ni menos. De 
acuerdo, muchas gracias.” 
 
PUNT 57 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Hemos pasado del primer millón de turistas a once anuales. ¿Qué queremos turismo masificado o calidad? 
Evidentemente, la apuesta es por la calidad, de lo contrario se necesitaría aún el doble de turistas para satisfacer a 
todos los que viven del turismo. Desde el momento en que se opta por la calidad y no por la masificación ya 
tenemos una primera apuesta pública, de todos, sobre qué tipo de turismo queremos y los palmesanos lo tenemos 
claro, queremos turismo de calidad. Pero no nos engañemos, un Ayuntamiento no está para hacer barras de pan. 
No está para decirle al hotelero o al restaurador cómo tiene que hacer su política privada de mercado. Las 
instituciones públicas deben servir a una configuración y a una integración del negocio turístico y la ciudadanía. 
Sean liberales en un sentido correcto. No sirve, como sucede en países latinoamericanos, adecentar algunos 
kilómetros de costa y dejar que los ciudadanos vivan en barrios suburbanos, como ha sucedido con Son Gotleu, la 
Soledad, el Vivero. Mallorca no hace ni 100 kms. de costa a costa. Está claro que si optamos por un turismo de 
calidad en toda la isla la que debe volcarse en él, incluidas las barriadas de Palma. Ahí si que hay un papel público 
importante a desarrollar, más que opinar y decirle al empresario turístico lo que tiene que hacer. Si los políticos de 
Cort tienen que determinar el perfil de turismo que nos visita es empezar la casa por el tejado. Entre otras cosas, 
porque tal y como visan las entidades empresariales es precisamente este perfil el más difícil de manejar porque 
tiene disposición económica que le permite hacer lo que quiere cuando está en las islas. Por lo tanto, que estos 
debates se produzcan en el seno del Ayuntamiento lo único que evidencian es que los hoteleros y restauradores 
no se organizan convenientemente cuando siguen necesitando la tutela del gobierno para que sus negocios sean 
más prósperos todavía. Si no rompemos esta cadena habrá un servilismo del turismo a la política y de la política al 
turismo subvencionado. Cómo queremos romper así la estacionalidad, o cómo vamos a hacer proyectos de mejora 
de la planta hotelera si lo único que se pretende son beneficios netos sin responsabilidades en la configuración del 
entorno, en la distribución de las áreas de servicios turísticos. Desde que se pensó en los años 60 en primera, 
segunda y tercera línea de playa para obtener el máximo rendimiento de un millón de turistas a los once que nos 
visitan ahora igual lo que nos tenemos que plantear es una distribución más equitativa del territorio respecto del 
turismo, pues deben ser todas las islas las que muestren un crecimiento sostenible, pensado para gustar al turista 
y para darle calidad de vida al mismo tiempo al ciudadano. Evidentemente, la apuesta por un turista de perfil 
senior o de calidad es importante que se haga; pero desde luego para atraer a ese perfil concreto no estamos 
preparados a día de hoy. Piensen cuando hace unos años, en Cala Mayor sir ir más lejos, el hotel menos preparado 
tenia hasta siete personas que se hacían cargo del servicio de una mesa, de cuando un trabajador de la hostelería 
podía cruzar la acera y elegir el hotel o el restaurante en el que quería trabajar. Y qué tenemos hoy, congelados, 



 
 
 

precios abusivos, bebidas adulteradas, plantillas recortadas, invasión de aceras  y en general un contrasentido con 
la atención al turista, necesaria si queremos que vuelva el año que viene. Estos años de fomento del turismo en 
Baleares nos han situado en primera línea, en pioneros en la explotación de un negocio que nos da de comer, 
piénselo y no sigan haciendo más experimentos singulares. Si la apuesta está hecha cómo es que no nos ponemos 
a trabajar en serio por el futuro de estas Islas Baleares que es indudable, pasa y pasará por el turismo de calidad. Si 
en tiempos de crisis este motor no ha fallado y es el que nos puede sacar de la crisis, a diferencia de lo que ha 
pasado con la construcción, Ustedes y el sector ya saben de su fuerza, una fuerza que nos debe servir a todos 
desde lo público, pero sin intervenir en políticas que, al final, no distribuyen los beneficios ni esas ganancias entre 
todos. Un claro ejemplo de lo que decimos lo hemos puesto de manifiesto hace un momento al hablar de los 
Presupuestos Generales el Estado que no devuelven al palmesano nada comparado con lo que se ingresa. Hay 
mucho por hacer en cuanto levantamos la vista para proteger a los ciudadanos de los intereses privados que no les 
tienen en cuenta, cuando por la globalización y los efectos del turismo cultural y las comunicaciones quizás no nos 
hemos dado cuenta de que es todo el municipio de Palma, toda Mallorca y todas las Islas Baleares las que deberían 
servir a esta idea de progreso y sostenibilidad al servicio de los mallorquines y a favor del turismo como motor 
para la economía de todos. Muchas gracias.” 
 
PUNT 59 
 
Sra. Yusmely Coronado, representant de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de Futbol Base de Mallorca: 
 
“Muy Honorable Señor Alcalde, Señoras y Señores Regidores, la Asociación de Exjugadores y Exjugadoras de Fútbol 
Base de Mallorca, referente a este punto, expone lo siguiente: ¿Qué es la violencia de género? Pues nuestra 
entidad la define como cualquier violencia ejercida contra una persona en función de su identidad o condición de 
género, sea hombre o mujer, tanto en el ámbito público como en el privado. Las mujeres suelen ser las víctimas 
principales de tal violencia, debido a la situación de desigualdad y discriminación en la que viven. De hecho, se 
debe entender a la violencia como la negación extrema de los derechos humanos de las mujeres, la cual refleja y 
refuerza los desequilibrios de poder entre mujeres y hombres. La violencia contra las mujeres es definida, por la 
Declaración sobre Eliminación de la Violencia Contra la Mujer de las Naciones Unidas, como todo acto de violencia 
basado en el género, que tiene como resultado posible o real un daño físico, sexual, psicológico, incluidas 
amenazas, la coerción o la privación arbitraria de la libertad, ya sea que ocurra en la vida pública o privada 
(Naciones Unidas, 1993). Los hombres, por regla general, son tan machistas que niegan su comportamiento. Son 
incapaces de reconocer que están haciendo algo incorrecto o malo. Para ellos, están desempeñando el papel que 
le corresponde al hombre. Esta mentira súper machista la mantienen ante sí mismos y ante otros, convirtiéndose 
en el mecanismo que les permite mirarse al espejo todas las mañanas sin sentir remordimiento o culpabilidad 
alguna. Minimizando el daño para distanciarse del daño causado, se convence de que el hecho no es tan grave, yo 
no le pegué solo la empujé, así además se  permiten culpabilizar a la víctima de exagera la agresión. El maltrato 
psicológico es muy fácil de minimizar. Justificando, consiguen explicar por qué hicieron lo que hicieron, no 
pretendía matarla, pero tuve que amenazarla para que dejara de chillar, me hizo llegar al límite, me sacó de quicio 
y perdí el control. Si admitieran que su conducta es mala, tendrían que admitir que son malos, ya que todos 
solemos identificarnos con nuestra conducta. Por tanto, justificar es una forma natural de supervivencia 
psicológica. En Palma, desgraciadamente, las agresiones a las mujeres están a la orden del día. Van aumentando 
de forma alarmante. Por lo tanto, la Asociación de Exjugadores y Exjugadoras de Fútbol Base de Mallorca, se dirige 
a Usted, Molt Honorable Señor Batle, Mateu Isern, que nos consta que es un Batle coherente, serio, responsable y 
amante de la justicia, para que haga todo lo que esté en su mano, para evitar que las mujeres palmesanas sean 
agredidas, humilladas y hasta, en algunas ocasiones, asesinadas. Confiamos en Usted, Señor Alcalde.” 
 
PUNT 59 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïns Es Raval de Santa Catalina:  
 
“Bé, antes de començar vull donar el molts d’anys a la simpàtica regidora del PP, Aina Ferriol, que arribis al cent, 
Aina. Ara ja començarem el trui. Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats 
Es Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt exposa el següent. Fins a la coroneta del masclisme, així és com 
hauríem d’estar els homes al veure el masclisme que ens revolta i que, entre tots, consentim. La violència de 
gènere, és la punta d’un iceberg que creix dia a dia i nit a nit. Són a cents les dones assassinades, mils les 
maltractades físicament, cent de mils psicològicament, milions les que no ha tingut en compte ningú. A casa les 
utilitzam com criades, professores o objectes sexuals, al estil pepes inflables, perquè són les nostres dones, unes 



dones qual felicitat no ens preocupa, culls sentiments despreciam, culles pors, temors, acrecenten qual 
dependència explotem. Cada dia són més les dones que tenen que suportar aquesta situació, no tenen possibilitat 
de fugir, l’atur lis tanca les portes de la vida i les tanca darrere les portes de casa seva, inviolable imperi del mascle. 
És un altre dels efectes d’aquest crim al que s’engarroten a dir-li crisi. La solució passa per l’educació, ens diuen, 
però aquesta educació s’ha d’impartir a les nostres cases i l’exemple que les nostres filles veuen, suporten i viuen 
és el de la anul·lació de la dona com a persona. L’últim informe sobre maltractament de la joventut és aterridor, 
associen gelosies amb amor, i elles són insultades i acosades a través de les reds socials com si fossin la cosa més 
normal del món. A la nostra estimada Palma la violència de gènere va augmentant a ritme vertiginós i súper 
preocupant, davant la passivitat inconcebible de les nostres institucions que, òbviament, no estan a l’altura de les 
circumstàncies. Tant l’Ajuntament de Palma com el Consell Insular de Mallorca i, sobretot, el Govern Balear, 
presidit per el, cada dia més, criticat i desgastat el Molt Honorable senyor José Ramón Bauzá, dormen a la palla, 
demostren una ineptitud que clama al cel davant una gravíssima problemàtica que posa diàriament a les dones 
palmesanes davant les cordes. Facin qualque cosa ja, d’una punyetera vegada, senyores i senyors polítics de Cort, 
del Palau Reial i del Consolat de la Mar. Que ja està bé, que les sofertes dones palmesanes rebin, dia a dia, també 
hòsties, repeteix hòsties, en quantitat industrials i, inclús, qualcunes acaben a Son Trilbo. Vergonya cavallers, 
vergonya. És absolutament impossible l’alliberació dels pobles i els seu desenvolupament democràtic sense 
comptar amb la igualtat de drets d’homes i dones, ni tan sols a les situacions més dures se pot oblidar o proposar 
aquesta lluita, en totes les societats les dones paguen sempre el preu més alt per obtenir el canvi i l’evolució. La 
negació és un truc de súper vivència que permet al agressor viure amb sí mateix enganant-se i enganant a la gent. 
Per tant, no és estrany que aquest tipus d’agressor, fora del context domèstic, en públic, puguin resultar unes 
persones encantadores, amables i, inclús, amoroses, enganant al vecindari, estranys, família, amics i amigues, o 
inclús, a jutges i jutgesses. I, per finalitzar, diré que l’home violent té idees tancades i, per això, no té pràcticament 
cap possibilitat de canvi, creu que la dona i les filles i fills són de la seva propietat, i amb les seves propietats pot 
fer el que vulgui, percebent la conducta de la dona com a provocadora, li resulta molt difícil d’observar-se a si 
mateix, confon els sentiments d’ira i por. Res més i moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Anem ara a passar al debat de tots aquests punts, el 48, 50, 52, 53, 54, 55, 57 i 59. Començam pel 48, té la 
paraula el senyor Hila, don José.” 
 

 
48. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a facilitat una tergeta de 
transport de l’EMT amb descompte a les persones malaltes que es desplacen des de les altres illes a 
rebre tractament a l’hospital Son Espases (670/2013). 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Bé, és una proposta que va quedar damunt la taula en el Ple del mes passat, i abans 
hem parlat, i el senyor Vallejo m’ha dit que l’aprovaríem, i si ens pot explicar qualque cosa més. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Bé, jo li vull agrair al senyor Hila que me donés aquest marge per veure de quina 
manera podíem aprovar això sense que suposés un cost per l’EMT. Me he posat en contacte amb la Conselleria de 
Salut, he de dir que han mostrat una predisposició absoluta a estudiar-ho, a analitzar-ho. I ara a on mos trobam? 
Mos trobam recopilant les dades, veure de quantes persones estam xerrant, veure de si ha de ser per un familiar o 
per dos o per tres o el que se considerin, veure quina documentació han de presentar els malalts. Després veure 
de quina manera implementam això a la targeta ciutadana, o els hi donam qualque tipus de, no ho sé, de bono 
diez, no ho sabem. Ara estam en aquesta fase, mos reunirem d’aquí unes setmanes per posar les dades damunt la 
taula i ja dic, el Govern ha dit, que si el pressupost no és molt elevat, que estarien d’acord en firmar un conveni per 
a què els ciutadans de les altres illes puguin viatjar dins l’EMT amb els mateixos preus que els de Palma. Per tant, 
jo li vull donar les gràcies per aquest marge de temps i li vull donar les gràcies per la iniciativa que me pareix que és 
bona per tots els de les Balears i, per tant, és bona per Palma. Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 



 
 
 

 
“Agrair l’acollida que ha tingut, jo crec que al final si surten beneficiats els malalts de les altres illes que vénen aquí 
a rebre tractament i els seus familiars, i poden tenir accés a l’EMT amb preus millors, crec que estarem tots 
contents. Gràcies i endavant.” 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió Serveis a la Ciutadana: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a realitzar les gestions necessàries per 
facilitar a les persones malaltes i als seus acompanyants, que es desplacen a Palma des de les altres 
illes, targetes de transport de l’EMT amb descompte segons la durada del tractament sanitari. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
Quan són les 13,08 h. el Sr. Batle surt de la sessió. 
 
50. Proposició conjunta que presenten el grup municipal PSIB-PSOE i el grup municipal MÉS, relativa a 
la necessitat d’un local per a desenvolupar les activitats de l’Avv Canamunt-Ciutat Antiga (762/2013). 
 
Sra. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Bé, jo crec que primer hauríem de parlar del que significa l’Associació de Veïns de Canamunt en el barri de 
Canamunt. L’Associació de Veïns de Canamunt és un garant social, és un garant d’igualtat d’oportunitats, és un 
garant de dinamització social, de dinamització cultural i, sobretot, és un gran complement, un gran complement 
pel Centre de Serveis Socials del Casc Antic. Programes tan importants com aliments en xarxa, cap nin sense 
esmorzar, cap nin sense joguina, acompanyament de gent gran, formen part de la taula d’entitats, un grup de 
consum responsable i, també un exemple de mobilitat sostenible a través d’un pàrking de bicicletes autogestionat. 
Davant d’això i entenent que aquesta entitat està suplint, està suplint competències que hauria de fer 
l’Ajuntament de Palma, a través de la voluntarietat i a través de la participació i la cooperació veïnal. Què està fent 
l’Ajuntament per fomentar aquestes activitats? Pues mos trobam que aquests dos darrers anys aquesta entitat 
està tenint moltíssimes dificultats, per part de l’Ajuntament de Palma, per poder fer totes aquestes activitats que 
veritablement són imprescindibles pel barri i per la seva cohesió social. Aquesta gent ha renunciat a la 
immediatesa, vull dir, ja fa temps que no compten amb un espai adequat, han deixat fer feina a l’Ajuntament per a 
què pugui tenir una proposta, també han renunciat a tenir només ells el local, ja estam parlant d’un local que ha 
de ser un espai cooperatiu i un espai d’entitats ciutadanes. L’únic que han demanat, l’únic que han demanat és 
que aquest local estigui en el seu barri. Estigui en el seu barri i aquí és a on mos trobam amb la dificultat de no 
poder arribar a un acord de transacció perquè se’ls hi està oferint un local que no és en el seu barri. Nosaltres 
entenem que és un tema de voluntat política, entenem que només en el carrer Ferreria hi ha locals que, a causa de 
les retallades, en aquests moments no tenen cap tipus d’ús, com podria ser el Palma Habitada o com podria ser 
l’hotel d’entitats juvenils que en aquests moments està adscrit a Serveis Socials. I que Serveis Socials els hi podrien 
demanar vostès, tant el senyor Reus com la senyora Ferriol, quin concepte tenen de l’Associació de Veïns de 
Canamunt i quina tasca social igualitària fan en el barri, jo ja me sé la resposta, però si vostès no la saben demanin 
quina importància té aquesta entitat. Llavors, davant aquest exemple de cooperació ciutadana, de garant social, de 
dinamització cultural, crec que estam nosaltres davant l’obligació de poder facilitar a aquesta gent un local en el 
seu barri. Els locals hi són, els locals hi són, però ara falta la voluntat política de fer-ho. L’oposició té la voluntat 
política d’arribar a un acord, ara bé, ara bé, només demanam l’única petita condició que han demanat els veïnats 
que és que el local estigui en el seu barri. I per aquest motiu demanam consens, responsabilitat i, sobretot, 
fomentar tota aquesta gent que desinteressadament estan fent uns barris millors, més habitables, més inclusius i 
més culturals. I per tots aquests motius demanam el suport a la proposta. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. La veritat que tenia pensat dirigir-me al Batle, però justament no hi és, tothom té un moment que 
surti. Però bé li he dit en privat i volia també que constés a l’acta, miri, si parléssim en termes de gestió, això que 
agrada a una part tant, dirien que sempre s’ha de recolzar una experiència d’èxit i l’Associació de Veïns de 
Canamunt i Veïnes és una experiència d’èxit. Per tant, en termes de gestió no queda més remei que recolzar 



aquesta associació. Si parléssim en termes d’Ajuntament i, per tant, de la política més propera al ciutadà, tindríem 
que dir que no mos queda més remei que recolzar una associació de veïns del nostre municipi, no mos queda més 
remei. Conclusió, no deu ser tan difícil, no deu ser tan difícil trobar un local al barri, no deu ser tan difícil. No 
demanen res que no tinguin altres associacions a altres barris també del Casc Antic, també hi tenen locals 
municipals cedits. Crec que Canamunt s’ho val i ha demostrat que faran coses que són bones pel barri i per la 
ciutat a aquest local. Per tant, jo els hi deman que cedeixin el local, que no votin en contra de la proposta, és més, 
els hi deman que si encara així voten en contra de la proposta, demanaria al Batle, com li he demanat en privat i 
no m’ha contestat i ho volia a tornar fer, que tingués una reunió personal amb els veïns i les veïnes perquè a mi em 
dona la impressió de que habla de oídas, i jo crec que s’ha de xerrar amb coneixement directe de causa i és el Batle 
de tots, també de Canamunt i mereix una reunió amb els veïns que li diran tot el que pensen fer al local i estic 
segur que el Batle dirà que val la pena trobar un local. Per tant, votin a favor de la proposta, si voten en contra els 
hi prec tinguin immediatament una reunió amb el Batle i l’Associació de Veïns i Veïnes. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Reus Frontera (PP): 
 
“Gràcies, senyor Martínez. Primer de tot vull reconèixer la gran tasca que du a terme l’Associació de Veïns de 
Canamunt. Ens vàrem reunir fa tres setmanes per fer una sol·licitud d’un local, més que res perquè tenen una sala 
ubicada en el Centre Flassaders que realment ha quedat petita. Ha quedat petita perquè han aconseguit que els hi 
facin entrega de forma setmanal de mil litres de llet, avui mateix en rebran 1.200, i necessiten un lloc allà on tenir 
tot aquest material i fer entrega d’aliments entre 35 i 40 famílies amb caràcter setmanal. Nosaltres reconeixem 
tota aquesta labor, nosaltres no volem posar cap trava ni una, tot el contrari, volem ajudar, però gràcies a aquesta 
petició hem detectat que la fórmula que podem tenir com Ajuntament per donar aquest local és una molt senzilla, 
anem a donar-la a totes les associacions del Districte Centre perquè en el Districte Centre no disposam d’un Casal 
de Barri així com a altres bandes. Associacions que ara estan en funcionament des de fa moltíssim d’anys, que mos 
han demanat locals no domés a aquest Equip de Govern, al de la senyora Calvo, al de la senyora Cirer, al del senyor 
Fageda, que no se’ls hi ha pogut donar mai, tinguin oportunitat d’emprendre un camí com bé va fer Canamunt. 
Nosaltres volem que el puguin compartir i, com bé ha dit senyor Noguera, l’Associació de Veïns hi està d’acord. I 
vostè i jo sabem perfectament que per la gran tasca que està realitzant Canamunt serà el més beneficiat i el que 
podrà disposar amb més temps del local perquè desenvolupen activitats de forma setmanal. Nosaltres creim que 
el Consell de la Joventut també ha de poder disposar d’un local. Clar, Canamunt no es dedica domés a fer la tasca 
de participació a nivell d’associació de veïnats, també està realitzant una tasca com una ONG i està ajudant a 
famílies que ho necessiten, a famílies de la barriada. Nosaltres hem proposat fer una transaccional, creiem que era 
important que totes les forces polítiques aquí representades donéssim aquest missatge de l’Ajuntament de Palma 
insta a l’Equip de Govern a dotar d’un local municipal per les associacions del Districte Centre, vist que en tot el 
districte no es disposa de Casal de Barri. Certament, vàrem agafar i vàrem mirar una primera ubicació que 
l’Associació de Canamunt, en principi, no hi està d’acord. Me diuen que és l’únic que han demanat, que sigui en el 
barri, perdoni, han demanat primer un local, nosaltres tenim voluntat de donar el local i després una vegada deim 
que sí en el local, mos demanen que sigui un altre. Nosaltres, com a Equip de Govern, lis dic mirarem la 
disponibilitat d’un local a una altra ubicació que no sigui la primera que hem plantejat, no tenim cap problema ni 
un, ho volem fer, volem estar devora els veïns de la Gerreria, volem estar donant suport a aquestes activitats que 
està duent a terme l’associació de veïnats, lo que nosaltres de cara al Plenari no ens comprometrem a donar una 
proposició votada per unanimitat sense saber quin local és, si se pot donar o si no se pot donar, perquè nosaltres 
com a Equip de Govern no volem aprovar una cosa i després no fer cas a aquest acord de Ple. Ens comprometem a 
agafar i mirar totes les ubicacions, si en disposam en la barriada de la Gerreria perfecte, vostès diuen que tenim 
molts de locals allà, millor, més possibilitats hi ha de que sigui en aqueixa barriada, si no en tinguéssim cap ja ho 
sabríem cert que seria que no. Crec que seria molt intel·ligent per part nostra, de les 3 formacions, que donéssim 
un missatge d’unió i de voluntat política de fer això. És cert, senyor Noguera, és un tema de voluntat política, 
nosaltres volem donar un local, volem que sigui per les associacions del Districte Centre, per totes, també per 
Canamunt, si pot ser a la Gerreria fantàstic, i realment que puguem dur-la a terme. Moltes gràcies.”  
 
Sra. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“No és que l’Associació de Veïnats de Canamunt l’espai se li hagi quedat petit, és que les necessitats del barri 
actualment, sobretot en tema social, fa que aquell espai sigui petit. Recordi vostè que l’URBAN plantejava un espai 
per les entitats del barri que, en aquests moments, desprès de treure’ls de Flassaders no se disposa. I que, en 
aquets moments, encara que vostè digui que estan fent tasques d’ONG, la solidaritat entre veïnats i la igualtat 
d’oportunitats també és una tasca de les entitats de veïns. Canamunt l’únic que demana, senyor Reus, és que 



 
 
 

l’Associació de Veïns de Canamunt tingui un local compartit amb altres entitats a Canamunt. No crec que sigui tan 
complicat, vostès fa més d’un any que tenen el local de l’hotel d’entitats juvenils buit, fa més d’un any que el 
Palma Habitada està buit, han tingut temps per fer-hi feina, han tingut temps per mirar els tràmits, han tingut 
temps perquè a dia d’avui aquesta proposta se pogués aprovar fàcilment. I que mos trobam, mos trobam que no 
podem oferir un local a una entitat d’un barri en el seu barri. I això, crec jo, que no hauria de ser un impediment. Li 
deman que reflexioni perquè els locals hi són, de fet un dels locals que estam xerrant està adscrit a Benestar Social, 
i Benestar Social està col·laborant de forma molt important amb l’entitat de veïns, li deman que reflexioni. I que, 
evidentment, sortir d’avui amb una proposta de consens seria molt important. Que no només és voluntat política, 
no només és voluntat política, és voluntat política i fets. I avui tenim l’oportunitat de transformar la voluntat 
política en un acord unànime, simplement nosaltres li deim aquesta entitat, ja per l’URBAN, se mereix un local com 
les altres entitats del barri. No és que hagin fet res vostès, és que ja s’ho mereixien, així estava plantejat. L’únic que 
li demanam és que reflexioni, hi ha locals buits, n’hi ha un que és fantàstic i, de fet, abans ja complia la funció 
d’hotel d’entitats. I ja no decebem més a la gent que està suplint...” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Anirà acabant, senyor Noguera, per favor. Gràcies.” 
 
Sra. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“No havia acabat ni el temps.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Ha acabat el temps perquè és una proposta conjunta i té dos minuts i mig, i ja s’ha passat trenta segons.” 
 
Sra. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“No, no és vera, això és la rèplica, tinc tres minuts i punt.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“No, no, dos minuts i mig. Anirà acabant, per favor.” 
 
Sra. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“El Batle accidental, eh. Simplement que reflexioni i veritablement nosaltres tenim moltes ganes d’arribar a un 
acord en aquesta qüestió perquè, sobretot, serà bo pels ciutadans del barri de Canamunt. Que a la seva 
transaccional, que l’acceptam, simplement que se posi que serà en el barri de Canamunt el local. Moltíssimes 
gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Perdó, senyor Noguera, tenia tres minuts. Ha estat un error. Perdó.” 
  
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Miri, senyor Reus, no ha descobert res, el local que vostè ofereix als veïns és el local del districte 
que la passada legislatura es va situar en aquell local perquè, precisament, estava a Avingudes un lloc a on els 
veïns no podien fer ús del local i aprofitar que al Casc Antic no hi ha oferta de locals o no hi havia de Casals. Molt 
bé, es va situar allà i es va oferir als veïns, però jo tenia clar i jo crec que vostè ho tindria que tenir, que no 
compleix els requisits per ser una seu permanent, ni de seguretat, no pots deixar les coses, no hi ha a on deixar les 
coses. És un lloc a on pots anar a fer una reunió però res més i aquesta associació té molta més activitat. A lo millor 
hi ha associacions que els hi basta, però no és el cas. Per tant, jo demano un esforç, si és que no és res del altre 
món, em sembla una mica a excuses el que estan dient, quan els interessa ho fan. Per què en aquesta ocasió són 
tantes les traves i tantes les dificultats? Si vostè vol feim un passeig pel barri i l’ensenyo els locals buits municipals, 
si a més un local que no s’utilitza es degrada, si ho sabem tots, pues donar-li un ús, no s’ha pagat ja, una part 



també l’han pagat els veïns amb els seus impostos, deixem un local, si mos ho cuidaran. I si vostè no ho vol fer, jo li 
dic, el senyor Batle, li demano senyor Reus que li faci arribar la meva petició expressa, que ell personalment es 
reuneixi amb els veïns i les veïnes de Canamunt i arribin a un acord. Li demano personalment aquesta reunió. 
Moltes gràcies.” 
 
Sr. Reus Frontera (PP): 
 
“Gràcies, senyor Gijón. Mirin, per saber quins locals xerram exactament és el de Blanquers el que havíem propost, 
que si no coneixen bé, vostè senyor Hila supòs que sí perquè va ser regidor del Districte Centre, aquest local té un 
rebedor, té un soterrani allà a on poden emmagatzemar coses, tenen una sala allà a on també poden 
emmagatzemar coses, poden tenir reunions i tenen un despatx que també podrien tenir reunions. Que aquest 
local és millor, és pitjor, que és més gros o és més petit, escolti, és el més gros que disposam en aquest moment, 
però bé, que voleu que anem a mirar una altra ubicació, voleu que anem a mirar a dins la Gerreria, que vos hem 
dit que sí, hi estam d’acord en mirar-ho. Lo que aquest Equip de Govern no se comprometrà a dir, per acord de 
Plenari, que farem una cosa si després no és, des d’un punt de vista tècnic, jurídic, viable. Això és el que no farem, 
nosaltres no farem com la passada legislatura que se fan acords plenaris i que després l’Equip de Govern no els hi 
executa, no ho farem. Volem agafar i, insisteix, crec que seria molt important arribar a un acord avui, lis torn a 
llegir l’oferiment, l’Ajuntament de Palma insta a l’Equip de Govern a dotar d’un local municipal per les associacions 
del Districte Centre, vist que en tot el districte no es disposa de Casal de Barri. Amb el compromís de, llavors, les 
tres formacions polítiques, amb seny, mirem els locals que disposam i entre tots tres podem, inclús, anar a parlar 
després amb l’Associació Canamunt per dir tenim aquest local i anem a mirar que és lo millor per la barriada de la 
Gerreria i par la resta d’entitats. Inclús, puc arribar personalment a un compromís, el mes de desembre torn a 
tocar Consell Territorial del Districte Centre, allà a on són representades totes i cada una de les associacions de 
veïnats, puc dur la proposició perquè les entitats veïnals diguin a on volen el local i que siguin les pròpies entitats 
que triïn a on tenir el seu casal.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“El que volia ja, l’oferiment. Jo, si els pareix als dos grups, el pròxim Ple és d’aquí tres setmanes, poden deixar 
aquesta proposta damunt la taula a veure si és veritat el que mos diu i ho fa. Ja està, perquè nosaltres el que 
intentam, al final, és que l’Associació de Veïns i Veïnes tingui un local, no intentam votar a favor o en contra, no, 
una solució. Si vostè diu que ho farà, nosaltres podem donar-li, una vegada més, una vegada més, el beneficio de la 
duda, pero la última. Gracias.”  
 
Sr. Reus Frontera (PP): 
 
“Cree el ladrón que todos son de su condición, mos dona el beneficio de la duda, no entenc perquè, sempre hem 
complit amb lo que hem dit i més quan estam parlant de gent com els veïns de Canamunt, que se’ls escolta amb 
tot el que demanen perquè són coses molt coherents, molt lògiques i necessàries pel barri. Senyor Gijón, podem 
deixar el punt damunt la taula.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió Serveis a la Ciutadana: 
 
L’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a facilitar de forma immediata a l’Associació de Veïnats 
Canamunt un local municipal adequat per dur a terme les seves activitats. 
 
Queda SOBRE LA TAULA. 
 
Quan són les 13.25 h., el Sr. Batle es reincorpora a la sessió. 
 
52. Proposició del grup municipal MÉS per Palma relativa a “consum responsable per un canvi de 
model econòmic” (765/2013). 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 



 
 
 

“Des de MÉS hem presentat una proposta per a què l’Ajuntament fomenti d’una manera decidida i valenta el 
consum responsable. Nosaltres, ja sabeu que defensam i defensarem constantment un canvi de model econòmic, 
per canviar aquest model econòmic no domés és necessari canviar les maneres de produir, les maneres de 
distribuir tot el que consumim, sinó també canviar la manera que consumim. Com a consumidors i consumidores 
tenim un cert poder per incidir en el model econòmic que fomentam. Ara mateix és prou sabut que estam 
immersos dins un model totalment consumista, a on se mercantilitzen tots els bens, les relacions socials, els 
serveis, i creim que aquest Ajuntament des de la Regidoria de Consum hauria de fer feina per canviar aquesta 
situació. Ja és sabut que aquest model econòmic genera més desigualtat tant a nivell internacional com a nivell 
local, la petjada ecològica cada vegada és més gran i, per això, hem de canviar la manera de produir i de consumir. 
I dins les competències de la Regidoria de Consum se podria apostar d’una manera molt més valenta per aquest 
canvi de model de consum i fomentar un consum responsable en termes generals i també especialment el comerç 
just. Decidir, quan una persona consumeix, decidir que és el que consumeix, a on ho consumeix, com ho 
consumeix, quan ho consumeix, tot això té una repercussió de dins els tipus d’empreses, els tipus de productes 
que se donen al mercat. I per això consideram que s’hauria de tenir en compte aquest poder del consumidor per 
fomentar un altre model de producció i de consum i que aquest Ajuntament l’hauria d’impulsar. Per això seria 
necessari que aquest Ajuntament per un costat ratifiqués i posés en marxa realment un acord de Ple de fa mes 
d’un any, de juny del 2012, un acord que se va donar en aquest Ple per fomentar el comerç just i per entrar dins 
una Taula del Comerç Just que té el Govern i que creim que aquest Ajuntament no ha fet res al respecte després 
de més d’un any. I després també consideram necessari que se posin en marxa unes campanyes actives per 
fomentar l’economia social, l’economia local, el producte artesà, el producte ecològic, tota una xarxa d’un mercat i 
d’una economia alternativa i local que realment existeix a Palma, no estam xerrant d’una economia que mos 
haguem d’inventar sinó que existeix. A Palma hi ha grups de consum, hi ha petit comerç, hi ha producte local, hi ha 
producte artesà, hi ha cultura, hi ha art, hi ha economia verda, hi ha economia solidària, tot una sèrie d’iniciatives 
econòmiques que ja existeixen i que aquest Ajuntament hauria de recolzar activament com a empreses, però 
també des de potenciar el seu consum. Per una altra costat, per estar en coherència, creim que aquest Ajuntament 
també hauria d’aprovar una moratòria de les grans superfícies, atura d’una vegada per totes la proliferació de 
grans superfícies ja que sabem que és una competència totalment ferotge contra el petit comerç i això va 
totalment en detriment en aquest nou model de consum i model econòmic que nosaltres proposam. I també, en 
concordància, com que consideram que la participació ciutadana i activa és molt important per desenvolupar i per 
definir i per avaluar les polítiques o les accions que se fan des d’aquest Ajuntament, també demanam que se creï 
una Comissió Sectorial del Consum Responsable allà a on hi participin totes les entitats implicades i els partits 
polítics per poder definir totes les accions i fer una avaluació de les mateixes. Gràcies.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. En primer lloc, i com no pot ser d’una altra manera, volem manifestar que continuem amb 
el nostre compromís de continuar fent feina amb el programa Ciutats Justes, per en un futur pròxim aconseguir 
l’estatus de ciutat pel comerç just. En relació al que ha comentat de la Taula de Comerç Just hem fet les gestions 
per a què Palma sigui part d’aquests grups de treball que se reuneixen anualment, un parell de pics a l’any, 
d’impulsar des de la Direcció General de Cooperació i Immigració del Govern Balear. Botant en el punt 4 de la 
proposició que se mos demana la creació d’una Comissió de Treball Sectorial de Consum Responsable, nosaltres 
creim que no és necessari crear aquesta Comissió atès que dins el programa de Ciutats Justes, al que acab de fer 
referència, ja està previst la creació d’un grup de treball per assolir l’estatus de ciutat saludable, per tant, aquesta 
duplicitat no és necessària. I, per acabar, dir que en relació a les campanyes de consum responsable hem intentat 
fer una transacció que no ha estat acceptada però, no obstant, volem manifestar el nostre compromís i manifestar 
que la nostra voluntat de fer feina amb les entitats econòmic i socials que fan feina en aquest àmbit pues és 
absolutament ferma i la manifestam avui en aquest Ple. Gràcies.” 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, señor Alcalde. En la exposición de motivos de la propuesta de MÉS, efectivamente, se hace un resumen 
muy claro de la economía en la que…, el sistema económico que predomina actualmente, un sistema del 
capitalismo que si bien siempre, de alguna manera, ha dominado porque está en la naturaleza humana me 
imagino, el que los poderosos opriman a los humildes, esto tenía cierto límite cuando existían dos bloques en el 
mundo. Pero una vez incorporados tanto el bloque soviético como Asia a este mismo sistema capitalista, la 
globalización lo que ha traído consigo, como todos conocemos, es este consumismo desbocado, esta falta de 
sensibilidad hacia el origen de los productos, al impacto medio ambiental que tiene, a las condiciones en las que se 



produce y aquí en el mundo, entre comillas lo digo, civilizado consumimos sin criterio y sin tener en cuenta esas 
condiciones. Por eso, apoyamos la propuesta para que el Ayuntamiento se posicione decididamente hacia las 
políticas del comercio justo, que se adhiera a redes de comercio justo tanto en Europa como también en España 
algunas ciudades que ya forman parte de ello y yo creo que el Ayuntamiento tiene mucho que hacer, a parte de 
cumplir el acuerdo de Pleno al que se hace mención en la propuesta. Y por otra parte, como también hemos hecho 
en otras ocasiones en defensa del pequeño comercio, pues establecer la manera de que no sean siempre las 
grandes superficies las beneficiadas por las políticas comerciales y que los pequeños comercios son los que 
representan, de alguna manera, el dinamismo de una ciudad, los que crean más puestos de trabajo, incluso que las 
grandes superficies, se beneficien de que el Ayuntamiento haya dado ese paso, se haya posicionado y dé 
directrices y dé publicidad a las ventajas del comercio justo y que los ciudadanos se apunten concienciados y 
también estimulados por su Ayuntamiento. Gracias.” 
 
 Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Hem estudiat la proposta transaccional que mos heu presentat i, sincerament, és molt, molt, molt pobre, 
pobríssima. Bàsicament se redueix a ratificar un acord que fa més d’un any ja vàrem arribar en aquest Ajuntament. 
Vull dir, pareix que volem, no ho sé, seguir amb una història d’un llastre de viure de rentes del que vàrem aprovar 
fa un any i mig, que no hem fet cap feina, perquè m’agradaria que concretessis quines són les gestions que s’han 
fet i quins resultats han tingut aquestes gestions d’incloure l’Ajuntament de Palma dins aquesta Taula del Govern, i 
tots els altres punts, perquè nosaltres no tenim coneixement i les entitats implicades amb les que hem col·laborat 
per dur aquesta proposta a aquest Ple tampoc no tenen cap tipus de coneixement. Voldríem saber, realment, que 
exposéssiu quina és la feina real que s’ha fet en relació en el primer punt. En relació en el segon punt que nosaltres 
plantejàvem i que heu presentat un text diferent per aprovar, no el podem recolzar el text que proposeu ja que 
parleu, com sempre, intenteu colar el tema de les limitacions pressupostàries i, evidentment, tot el que s’aprova 
en aquest Ple tot depèn d’un pressupost, però també és vera que el pressupost s’aprova en aquest Ple i, sobretot, 
s’aprova perquè el Partit Popular té majoria absoluta i vosaltres imposeu les vostres prioritats. I, evidentment, si 
no hi ha pressupost pel comerç just o el consum responsable és perquè no és una prioritat per vosaltres i ja està. A 
part de que nosaltres consideram que s’ha de fer d’una manera explícita el recolzament i el foment de l’economia 
alternativa, del petit comerç, del producte local i no hem de diluir el llenguatge per amagar aquesta realitat, o la 
defensam o no la defensam. Per un altre costat, entenem perfectament que el Partit Popular no vulgui votar 
contra una moratòria de les grans superfícies perquè coneixem perfectament quina és la política en relació amb 
aquest tema. Voleu més i més grans superfícies a Palma i ho esteu demostrant constantment, per això segur que 
voteu amb coherència amb el que penseu que és totalment oposat al que nosaltres consideram que s’hauria de 
fer. I pel quart punt, que deis que no és necessària aquesta Comissió Sectorial de Consum Responsable perquè ja 
se contemplaria de dins aquesta suposada entrada dins la Taula del Comerç Just, el consum responsable no és sols 
comerç just, en aquesta Taula del Govern no hi ha, entenc jo, el petit comerç, no hi ha els artesans de Palma, no hi 
ha moltes de les entitats de l’economia alternativa i l’economia solidària, que nosaltres creim que són algunes de 
les entitats que haurien d’estar en aquesta Comissió. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies. El que hem fet ha estat demanar adherir-nos a aquesta Taula de Feina que hi ha a la Direcció General 
d’Immigració i Cooperació del Govern. I, per una altra banda, jo crec que s’ha de deixar clar un tema que és 
important i és que l’Equip de Govern no imposa prioritats, l’Equip de Govern vota i com que tenim la majoria pues 
sí, evidentment, surten els acords que estan recolzats per la majoria, però tampoc no fa falta emprar aquest 
llenguatge que és com a lleig, senyora Truyol, trob. De totes maneres jo pens que amb aquest tema sí que és vera 
que podem fer més feina, a mi m’agradaria que a nivell de grups de l’oposició poguéssim fer una reunió conjunta, 
perquè al marge d’aquesta proposició que se presenta avui en el Ple que si no podem arribar a un acord de 
transacció això no ha d’evitar que puguem fer feina en un altre sentit. Jo els convit a que tinguem una reunió els 
distints grups, tant amb la senyora Llobera com amb jo i mirem de veure cap a quin camí podem anar avançant, a 
pesar de que hi ha aspectes que no compartim, la majoria dels aspectes que vostès plantegen sí que els hi 
compartim. Per tant, mantenim el nostre vot en quant a la seva proposició però els hi deixam aquesta proposta 
damunt la taula per si volen que facem feina conjuntament. Gràcies.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
        



 
 
 

“Molt breument. Només en relació a la moratòria de les grans superfícies dir que a més de... o no de ser la nostra 
ideologia, és que és il·legal i seria un acord de Plenari, en aquest sentit, seria absolutament impugnable. I en 
relació al grup de treball de les Ciutats Justes no té perquè domés ser només del comerç just sinó que també pot 
ser del consum responsable i comerç just, per tant, la duplicitat és manifesta. Gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat favorablement el punt 1 i desfavorablement la resta per la Comissió Serveis a la 
Ciutadana: 

1. L’Ajuntament de Palma demana donar compliment l’acord del Ple del 28 de juny del 2012 on 
s’aprovà:  

• L’Ajuntament de Palma és conscient que pot contribuir de forma decisiva a un comerç 
internacional més just i solidari fomentant activamente el Comerç Just en l'administració local, el 
sector privat, la comunitat educativa i el teixit social de la nostra illa. 

• L’Ajuntament de Palma sol·licitarà la seva incorporació a la “Taula pel Comerç Just” impulsada 
per la DG de Cooperació i Immigració de la CAIB. 

• L’Ajuntament de Palma es compromet a treballar amb determinació en el programa de “ciutats 
justes”, dintre de les limitacions pressupostàries, per a que Palma sigui “ciutat pel Comerç just. 

2. L’Ajuntament de Palma insta a la Regidoria de Sanitat i Consum a impulsar campanyes de promoció 
dels producte local, artesà, ecològic,... així com el petit comerç i el teixit de l’economia alternativa, 
solidària i social per tal de fomentar un nou model de consum responsable. Aquestes iniciatives es 
definiran i consensuaran amb les entitats socials i econòmiques implicades en la promoció del consum 
responsable de Ciutat.  

3. L’Ajuntament de Palma aplicarà una moratòria de grans superfícies per reduir la competència 
ferotge d’aquestes en relació al teixit empresarial i comercial.  

4. Crear una comissió de treball sectorial de consum responsable, on hi participin les entitats i els 
partits polítics. Aquesta comissió tendrà l’objectiu de realitzar el seguiment i avaluació de les polítiques i 
projectes que l’Ajuntament desenvolupi en aquest sentit. 
 
Es fa votació separada, 
El punt 1, s’APROVA per unanimitat. 
El punts 2, 3 i 4, es REBUTGEN per 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
53. Proposició del grup municipal MÉS relativa a Palma ciutat solidària (774/2013). 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“La veritat és que fa tristesa haver de presentar aquestes propostes perquè sí que era vera, senyora Ferriol, que 
durant molt de temps en aquesta ciutat una petita part dels impostos dels ciutadans anaven destinats a projectar 
esperances a altres parts del món. Aquelles parts del món que sempre han estat en crisi, que sempre han estat en 
desigualtat i que veritablement sempre han tingut moltes dificultats per poder plantejar un projecte de vida. Per 
posar exemples, Palma havia aconseguit la millora de les condicions soci econòmiques i enfortiment de la capacitat 
productiva i associativa de 40 dones en les localitats d’Eurong i Eulobaleng a Senegal. Palma, els ciutadans, els seus 
impostos havien aconseguit la millora de l’accés al serveis públics de recreació i assistència per la tercera edat a la 
població de Taibé, sud del Líban. Palma havia aconseguit, els seus ciutadans amb els seus impostos, una millora 
quantitativa i qualitativa en l’accés a la alimentació pel 700 habitants de la localitat de Bagoré a Mali. Palma havia 
aconseguit la millora de les condicions soci educatives de 130 nins i nines i les capacitats educatives de 20 joves del 
camp de refugiats de Xufat a Jerusalem Est. En general, Palma havia fet feina a indrets de Centre Amèrica, Orient 
Mitjà, Àfrica Sud Sahariana, Magreb, Tanzània, Congo, Burundi, Sud Amèrica, India, una clara responsabilitat social 
dels ciutadans de Palma que plantejaven esperances a altres parts del món amb moltes dificultats. 
Malauradament, és vera que se prioritzen despeses i aquí té el pressupost de cooperació del 2012, 2013 i 2014 
que és zero euros. Zero euros. Des d’aquest grup entenem la responsabilitat d’estar en una situació econòmica 
complicada i de racionalitzar partides pressupostàries, ara bé, el que no entenem de cap de les maneres, senyora 
Ferriol, és que Palma no sigui, com sempre ha estat, una ciutat solidària. Això no ho entenem de cap de les 



maneres. Tampoc entenem de cap de les maneres que Palma, l’Ajuntament de Palma, incompleixi el pacte contra 
la pobresa, signat per unanimitat en aquest Ajuntament. I tampoc entenem de cap de les maneres que mos 
estiguem allunyant d’una forma enorme del compromís del 0,7 dels pressupostos. Això no s’entén de cap de les 
maneres i menys entenem l’argument d’enfrontar pobres contra pobres prioritzant aquells que els hi tenim 
geogràficament més pròxims, perquè hi ha altres partides pressupostàries, com pugui ser el que estam pagant 
cada mes en el Palau de Congressos, que mos està dient que això en el final arriba a ser una excusa. I com 
nosaltres entenem la cooperació al desenvolupament com una forma també de solidaritat i de pujar la matèria gris 
d’una ciutat, d’entendre el que és el món, d’entendre el que s’ha fet moltes vegades en aquests països que és un 
espoli de recursos des dels països més desenvolupats als països del sud o als països pobres econòmicament, com 
tot això ho entenem mos veim amb la responsabilitat de poder presentar aquesta proposta. I jo crec que encara 
que hagués hagut alguna partida molt més racionalitzada o més baixa que la del 2011, que eren 700.000 euros, 
amb el consens de la Taula d’Entitats de ONG se hagués pogut arribar a un acord i encara haguéssim seguit amb 
l’espurna de la Palma solidària que històricament ha estat aquesta ciutat. Per aquest motiu li demanam que se 
replantegi aquesta història i que el senyor Isern no sigui considerat un Batle insolidari, perquè és vera que aquí 
tenim una crisi però mos hem de plantejar que hi ha molta gent que durant molt de temps, que durant tota la seva 
vida, ha estat en crisi. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies. Bé, senyor Noguera, miri, jo no li faré un discurs de debatre el que vostè m’està comentant sobre 
la cooperació, entre d’altres coses, perquè jo he estat cooperant, o sigui, jo no m’ha de vendre les bondats de la 
cooperació. El que passa és que aquí tenim un problema i és que volem, per una  banda, que no s’incrementin els 
imposts a les persones que viuen a la nostra ciutat, volem mantenir tots els serveis i el que no és possible és 
arribar per tot. Miri, jo no sé si me creurà o no perquè no necessàriament m’ha de creure, però li puc assegurar 
que a mi no me fa feliç no poder treure una convocatòria de cooperació, me sap molt de greu. Però jo lo que no 
puc fer és generar unes expectatives que no puc complir, perquè què he de fer posar una partida en el pressupost 
que després, en el final, s’anirà a ajudes econòmiques urgents? Miri, és que no me pareix que sigui honest i com 
que per jo és més important l’honestedat que quedar bé, m’estim més ser honesta i quedar malament, però 
honesta. Jo si les coses anessin tan bé durant aquest any que poguéssim tenir una disponibilitat pressupostària, no 
dubti que seria una de les prioritats aquesta. Però amb el pressupost que tenim jo el que he de fer és ser 
responsable i donar la cobertura a les necessitats bàsiques que és lo que mos obliga el fet de ser Ajuntament, 
donar l’atenció primària. I per una altra banda, li diré, senyor Noguera, que tenim l’oportunitat amb l’aprovació del 
pressupost, que en aquest moment encara està en període d’al·legacions, per poder esmenar de qualque manera 
aquesta mancança. Però si vostè és capaç de dir-me de a on he de llevar per donar a cooperació, és que li agrairé 
molt perquè jo no som capaç de tocar ni una sola partida de les que tenim pressupostades, en aquest moment, a 
Benestar Social. Però si vostès ho troben estaré molt agraïda, molt agraïda. Però així com estan les coses, amb el 
pressupost que tenim, amb les prioritats que tenim d’atendre a les persones que en aquest moment ho estan 
passant pitjor a la nostra ciutat, me sap molt de greu però jo no puc votar a favor d’aquesta proposició. Moltes 
gràcies.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, al fil del que vostè comentava, jo crec que els grups de l’oposició vàrem fer unes 
esmenes, no mos varen votar més que una a favor i nosaltres lo que lis feim la reflexió, no? Quants de doblers, 
quant ha augmentat el pressupost aquest Ajuntament per pagar interessos en els bancs? Això és una realitat crua i 
real d’aquest país i l’augment espectacular d’un 151% per pagar les elèctriques. Nosaltres vàrem dir, no, si 
nosaltres volem pagar, no volem ser morosos, però ho volem tornar i pagar d’una manera més gradual, i nosaltres 
vàrem fer aquestes propostes i vostès varen mirar cap a una altra banda. I en quant a la matèria de la proposta, 
clar aquí estam tots d’acord que la cooperació és necessària perquè hem d’afegir la situació de l’Ajuntament de 
Palma el doblers que no destina i l’hem de multiplicar per totes les comunitats autònomes, ajuntaments i Govern 
d’Espanya. O sigui, les anteriors legislatures se va fer un esforç en matèria de cooperació al desenvolupament és 
perquè els organismes internacionals li varen dir a Espanya i, en el seu moment, al president Zapatero que si volia 
estar en el G20 s’havia d’augmentar l’esforç d’aquest país en matèria de desenvolupament, i per això se va fer 
d’aquesta manera. Jo també vull fer una reflexió, ara nosaltres tenim en aquest país una polèmica que és el vallat 
de Melilla, que està passant amb aquestes concertines i amb aquest mètode digne de dur a aquest país als 
tribunals de drets humans. Aquestes coses no serien necessàries si s’invertís més en cooperació per 
desenvolupament. I llavors, també, en el cementiri que s’ha convertit la mar Mediterrània, també. I, ja per acabar, 



 
 
 

només comentar-los que, per exemple, països que varen rebre fons en els anys 80, en els anys 90, com l’Equador, 
Equador és un país que, en aquest moment, Llatinoamèrica està creixent i ha tingut uns governs que, en certa 
manera, també han mirat més per l’interès general i en aquest moment s’estan demanant professionals sanitaris a 
l’Equador, o sigui, estan emigrant metges, infermeres, infermers d’aquest país a l’Equador. Per tant, jo pens que 
aquesta solidaritat i aquesta generositat de qualque manera, en qualque moment sempre retorna. Per tant, me 
sap greu rebatre-li el que vostè ha dit, però jo crec que les nostres esmenes podien haver estat considerades pel 
seu responsable d’Economia. Moltes gràcies.” 
 
 Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“També jo crec que hauríem de fer la reflexió que una part del món, durant molt de temps, hem viscut a costa 
d’una altra part del món, en quant a recursos, espoli, en quant a moltíssimes coses que han fet que països que, en 
un principi, podrien tenir recursos per poder ser països amb un benestar social molt important no ho hagin estat. 
El pacte contra la pobresa, que el seu grup també va signar, no xerra de xifres, no xerra de xifres, xerra de 
percentatges, xerra de consens, xerra de diàleg, xerra de participació entre l’Ajuntament i la Taula d’ONG. Era tan 
difícil poder destinar una part del pressupost, ja li dic, entenent la responsabilitat de les dificultats econòmiques, 
seure amb les ONG, parlar de projectes i arribar a un consens? Era tan difícil? Amb el tema del pressupost, senyora 
Ferriol, és vera que segons què no se pot dir perquè, per exemple, ha hagut 11 milions d’euros del pressupost que 
són doblers que no s’han gastat i van destinats a pagar deute per llei, vull dir, és que en el final els doblers hi ha 
hagut, n’hi ha hagut perquè, fins i tot, n’hi ha que no s’han gastat. I vostè a d’entendre que la solidaritat entre els 
pobles del món és l’única forma de progrés i que vostè ha sentit abans els projectes, vull dir, en aquests moments 
els hi estam negant esperances de vida o esperances de millora de vida a moltíssima gent i això també s’ha de 
tenir clar i és que, en el final, en el final, que una ciutat com a Palma sigui solidària és la millor lliçó de ciutadania 
que li podem oferir, el que no podem fer és enfrontar pobres contra pobres per una qüestió geogràfica perquè no 
és just, no és just. Perquè, possiblement, molt de pobres dels països pobres econòmicament són pobres dels 
països rics i això s’ha de tenir clar. Li deman que recapaciti i reflexioni, que pugui convocar la Taula d’ONG que no 
s’ha convocat en aquesta legislatura i que se puguin trobar solucions i que no faci de Palma una ciutat tan trista i 
insolidària que no pugui destinar ni un sol euro, ni un sol euro a cooperació al desenvolupament. Gràcies.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Mirin, jo pens que hi ha maneres de poder donar solució a les prioritats que tenim. I és vera 
que una de les maneres que tenim és fer esmenes en el pressupost, però el que no poden fer vostès és plantejar 
esmenes que suposen una il·legalitat, que l’interventor diu que això no se pot fer, que no paguem el llum, que no 
paguem en els bancs. Mirin, és que per no pagar en els bancs així mos hem trobat després de tants d’anys i jo no 
vull entrar en aquest debat, això és un debat del senyor Martínez i a mi, que volen que li digui, me preocupen els 
temes que impliquen a les persones que estan a la nostra àrea de feina. Senyor Noguera, és que li don tota la raó, 
és que és vera que és injust, és que és vera que aquest països se troben en aquesta situació perquè hi hagut 
qualque moment en el que els seus propis dirigents o d’altres països que han tingut influència damunt ells han fet 
que fossin encara més pobres, és que li don tota la raó. I és vera que no és just que aquestes persones, que hi 
havia projectes que estaven en marxa, que perquè no hi hagi una aportació no de l’Ajuntament, també del Govern 
de l’estat espanyol, és que jo crec que no deu haver cap comunitat autònoma i manco cap ajuntament, tenint en 
compte quines són les competències que mos corresponen, que no hagi baixat el pressupost de cooperació. És que 
li don la raó que no és just i, de veres, que li dic que me sap molt de greu, però és que, de veres, me donin una 
opció per la que jo pugui agafar d’una altra banda i donar a cooperació, m’ajudin, per favor els hi deman que 
m’ajudin a cercar una alternativa, però que no sigui ni el llum ni els bancs. Mirin, de veres, me sap greu però jo lo 
que no puc fer és..., nosaltres hem incrementat de 2,3 milions a 3,9 la cobertura de necessitats bàsiques perquè en 
el carrer la gent ho està demanant, perquè la gent està passant per situacions cada vegada més complexes. No 
siguin vostès els que me facin triar a mi entre uns pobres i uns altres pobres, és que jo he de donar resposta a les 
necessitats de la gent que viu a la nostra ciutat. I si vostès troben una manera de que puguem destinar doblers a 
cooperació, els hi agrairé que m’ho facin saber. Gràcies.” 
 

Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió Serveis a la Ciutadana: 
 
1.- El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a recuperar immediatament per l’any 2014 
la convocatòria de subvencions de cooperació internacional per entitats. 



 
Es REBUTJA per 16 vots en contra (PP)  i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
54. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a garantir subministrament de llum i aigua a les 
persones amb més dificultats econòmiques (776/2013). 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Enllaçant amb el que comentava, precisament, la senyora Ferriol, ella feia referència 
a les ajudes d’emergència per cobrir necessitats bàsiques i és vera que la realitat social cada vegada demanda més 
aquest tipus de cobertura i d’això va aquesta proposta. És dur en aquest Plenari el debat sobre una nova modalitat 
de pobresa, desafortunadament, és la pobresa energètica de la qual encara no tenim xifres però sabem que a 
nivell de tot l’estat ha afectat a 1,4 milions de persones amb talls de llum, que la factura de l’electricitat ha pujat i 
que tenim seriosos problemes amb els talls també de cobertura d’aigua. Mos pareix important, sobretot, que per 
tenir la voluntat de solventar un problema primer l’identifiquem i el coneguem, hem proposat fer un estudi, la 
senyora Ferriol ha fet una contraproposta per una taula de feina, nosaltres li donam un marge de confiança i 
esperem que aquesta taula coordinada, amb qui vostès han trobat que poden disposar d’aquesta informació, 
tingui els seus fruits. Nosaltres entenem que és necessari treballar les dades amb cautela i, sobretot, saber 
exactament de què estam parlant. Per això hem fet una proposta oberta, mos reafirmam en la necessitat de 
mantenir les ajudes d’emergència, però estam contents de què l’Equip de Govern Municipal, i vull deixar palesa 
aquesta satisfacció, se’n vulgui fer càrrec d’aquesta situació recavant dades. Ara bé, és un vot de confiança i els 
anunciam que anirem fent el control, passat un temps prudencial, sobre aquesta informació perquè el que sí mos 
sembla molt important és que, un cop la tinguem, mos plantegem actuar de manera específica com estan fent 
altres ciutats com és el cas, per exemple, de Saragossa. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“L’altre dia constatava una realitat que nosaltres ja li hem vingut avisant, va sortir a l’Última Hora; Balears dobla en 
un año los hogares que llegan a fin de mes con mucha dificultad. Nosaltres ja li hem dit, diverses vegades, que els 
pressupostos que vostè planteja a nivell d’ajudes econòmiques urgents i d’ajudes a entitats socials és insuficient. 
És insuficient perquè l’any passat vostè sap que se varen connectar dues partides, quan se va acabar la d’ajudes 
econòmiques urgents varen començar a agafar doblers de la de les ajudes. La suma d’aquestes dues partides l’any 
passat era de 5.700.000 i enguany és de 100.000 euros menys, la suma d’aquestes dues partides. Entenent que 
cada vegada hi ha més aturats de llarga durada, que cada vegada hi ha més gent sense ingressos, que també el 
Consell de Mallorca dificulta molt que la gent pugui cobrar àgilment rentes mínimes, entenem que això és un 
pressupost de contenció que és incontenible, perquè de cada vegada, evidentment, la millor temporada turística 
del món no ha ajudat gaire a solucionar els problemes de la gent, serà perquè els hotelers encara segueixen 
mantenint el seu marge de beneficis a costa dels treballadors, alguns hotelers. Però vostè, jo ja li he dit, que vostè 
enguany tindrà una situació molt, molt demencial, molt, molt complicada, jo crec que arribaria a dir que podrà 
rozar el desastre. El doblers que vostè ha plantejat per ajudes econòmiques urgents no basten, no basten, senyora 
Ferriol, “dobla en un año los hogares que llegan a fin de mes con mucha dificultad”, de cada vegada se suma més 
gent perquè de cada vegada hi ha més aturats de llarga durada. I que nosaltres, ja li hem dit, que amb aquesta 
qüestió, col·laboració cent per cent, però entenent que vostès han plantejat uns pressupostos que són de dèficit 
social i que això s’hauria d’arreglar ja, perquè a final de l’any que ve vostè veurà que les nostres crítiques seran 
molt contundents perquè els fets són, els fets són contundents. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Jo crec, senyor Noguera, que nosaltres hem fet un pressupost tenint en compte 
quines són les noves circumstàncies perquè, de fet, el fet que els nostres centres municipals estiguin atenent a 
persones amb un perfil cada vegada..., que se suposa que no hauria d’estar a dins el circuit de Benestar Social 
perquè són persones que tenen una formació, que estan en una situació de falta de feina i que això els hi dur, en el 
final, ha haver de recórrer als Serveis Socials, nosaltres som conscients de quin és el nou perfil d’usuaris. Però jo els 
hi vull dir que nosaltres hem fet una proposta de pressupost que entenem que sí que donarà cobertura a aquestes 
necessitats, però és que, a més, tenim el compromís no domés del tinent de batle d’Hisenda sinó del Batle que és 
el que, al final, comanda aquí, de què si fan falta més recursos per Benestar Social els hi tindrem. Però, a més, jo 



 
 
 

els hi vull fer una reflexió també, jo crec que és molt important no domés donar atenció a les persones que ho 
necessiten perquè això és indiscutible, però també hi ha una part molt important de feina que s’ha de fer per a 
què aquestes persones puguin ser autònomes i puguin tenir una vida normalitzada i això passa per tenir una feina i 
el Govern Autonòmic, el Govern de les Illes Balears està plantejant un pla d’ocupació que, la veritat, està dotat 
amb una quantitat molt elevada i que pensam que podrà ajudar a moltes persones a inserir-se a dins l’àmbit 
laboral. Jo crec que no podem deixar de tenir en compte aquesta perspectiva. I, per tant, jo crec que serem 
capaços de donar respostes a les necessitats i esperam que el pressupost que tenim previst sí que basti. Perquè, 
sobretot, esperam que les mesures que se prenen per l’ocupabilitat de les persones donin el seu fruit i tothom 
pugui tenir una manera de viure que no passi per les ajudes de Benestar Social de l’Ajuntament. Gràcies.” 

 
S’APROVA per unanimitat la següent transaccional: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a continuar atenent les necessitats de 

subministrament de llum i aigua de la població en risc d’exclusió social al municipi mitjançant 
ajudes des de Benestar Social. 

2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a mantenir la prioritat des d’EMAYA 
per a poder donar el subministre d’aigua a baix preu per a les persones i famílies amb manco 
recursos. 

3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a adherir-se a la taula de feina que 
constitueixi el Consell de Mallorca amb Creu Roja per tal de conèixer la magnitud del problema i 
assegurar la resposta a les necessitats de les persones en risc d’exclusió social. 

 
55. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa al Parc de bombers de Son Castelló (779/2013). 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno Sr. Navarro, a ver, en su primera comparecencia ya en junio de 2011, ya se lo dije en 
Comisión, usted se comprometió que no se cerraría el parque de bomberos de Son Castelló. Bueno, no se si nos 
mintió, nos engañó. La cuestión es que el parque de bomberos se cerró. En septiembre ya de 2011 nos dijo que, 
bueno, estaba negociando con la Asociación de Empresarios de la Vía Asima, una reubicación, o una reforma del 
parque de Son Castelló. Y que cuando de alguna forma esas negociaciones quedaran claras, volvería a hablar, a 
abrir, perdón, el parque de bomberos de Son Castelló. No se si nos engañó, si nos mintió, la cuestión es que no se 
abrió ese parque. Fue ya en marzo de 2012, cuando usted nos dijo otra vez que se presentaría un plan de 
viabilidad y ajuste del parque de bomberos de Son Castelló, adaptando a una coyuntura presupuestaria, y que se 
nos presentaría antes del 2012. Bueno, una vez más no se si nos engañó, si nos mintió, pero hace ya 21 meses de 
aquel compromiso, y nada sabemos de ese Plan de Viabilidad. En definitiva, la sensación que tenemos es que a 
ustedes les importa muy poco lo que pase con el parque de bomberos de Son Castelló, están en aquello de ser 
magníficos gestores, pero su magnífica gestión lo que nos está llevando, es a perder un solar en el polígono de Son 
Castelló. Yo  creo que usted tendría que estar preocupado por rentabilizar mejor, pues, el que se llama ya Palacio 
de  Bomberos de Son Malferit, aquello de los vehículos, del módulo Hagen, de las salas que hay allí, para que de 
alguna forma poder con esa rentabilización de ese parque, poder recuperar el parque de Son Castelló, porque la 
verdad, bueno, la verdad y todos sabemos que aquí el verdadero problema, no es el parque de Son Castelló, lo que 
sabemos es que el verdadero problema es el Parque de Bomberos de Son Malferit, el Palacio de Bomberos de Son 
Malferit, porque es un capricho que tuvo el Sr. Gijón, que nos va a costar 130 millones de euros, el Parque de 
Bomberos de Son Malferit. 130 millones de euros, bueno, pues usted lo gestionó. ¿Qué haría usted hoy con esos 
130 millones de euros en Playa de Palma  eh Sr. Gijón? No necesitaría ni Casino con esos 130 millones de euros. La 
cuestión es que mire, yo creo que usted tendría que preocuparse más por trabajar un modelo más eficaz, 
precisamente de, y más barato de seguridad ciudadana, en cuestión del parque de bomberos. Yo creo que aquello 
de que usted dijo que íbamos a hacer convenios, que íbamos a conveniar con bomberos de Mallorca, con el Ebap, 
o con el 112. Que eso se pudiese traducir en esa rentabilidad, y que por lo tanto poder rescatar el Parque de 
Bomberos de Son Castelló. Por lo tanto yo  creo que es importante, a ver si conseguimos tener un compromiso de 
usted, de no perder ese parque, con lo que eso representa para las labores de prevención, y para un modelo más 
eficaz y más barato de seguridad. Mire, a ver si nos podemos llevar eso, dos cosas, una que en el compromiso que 
usted adquiera, intentamos pues, no se, que no mienta más o que no nos engañe sobre este tema, y yo le 
propongo, podemos hacer una transversal, un solo compromiso, compromiso es que al final, al final de esta 



legislatura, si usted se compromete que al final de esta legislatura, tendremos un parque de bomberos, 
estructurado, reubicado, reformado, pero que no perderemos es Parque de Bomberos en Son Castelló. Yo me 
conformo simplemente con eso, con ese compromiso que, a final de legislatura, allí sigamos teniendo un parque 
de bomberos. Si cree que eso es posible, retiramos esta propuesta, la dejamos sobre la mesa, y rehacemos la 
proposición en otros términos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, como siempre empiezo negándole la mayor. Mire, su punto número 1 dice: el Ple de 
l’Ajuntament de Palma lamenta la desídia i la mala gestió de l’Equip de Govern, que ha provocat la pèrdua del solar 
del Parc de Bombers del Polígon Son Castelló, en decidir eliminar el retén de bombers existent, per donar el servei 
al polígon. Mire, si hubiésemos estado en la legislatura pasada, habríamos votado a favor. El último retén de  
bomberos que hubo allí fue el 21 de febrero de 2011. La Sra. Calvo no hi és, era per demanar-li s’hi recorda que 
governava ella. El Parque de Bomberos Sr. Donaire, se cerró a principios del año 2011, nosotros faltaba 6 meses 
para que llegásemos, o sea que la desidia, podemos estar de acuerdo. Punto número 1 lo discutiremos, a ver si nos 
ponemos de acuerdo, cambiando la fecha. Referente al resto de temas, mire, la negociación no se si usted me 
acusa a mi de mentir o tal, o usted tiene falta de memoria o no se ha informado y demás. Hay un juez que ha dicho 
que el parque de bomberos ya no es del Ayuntamiento de Palma, sino de la sociedad de Asima, supongo que se ha 
enterado, porque usted sigue insistiendo en que allí tiene que haber un parque de bomberos y demás. Nosotros lo 
que podemos hacer es sentarnos con la asociación, y ver que es lo que vamos a hacer, la idea puede ser pues una 
aplicación de algún tipo de uso de interés social, supongo que no llegaremos a un tipo de acuerdo, y no habrá 
ningún tipo de problema en eso. La rentabilidad de este parque, mire, si usted no hubiese cerrado el parque, lo 
hubiésemos tenido que cerrar nosotros. Es imposible mantener en Palma más de tres parques de bomberos, usted 
lo sabe. Incluso, cuando llegamos tuvimos que tener durante un invierno, cerrado el parque de  bomberos del 
Arenal, ¿Por qué? Porque presupuestáriamente era imposible, y a nivel de personal era imposible mantener 
aquello abierto, se hicieron las modificaciones oportunas, se consiguió que los tres parques de bomberos estén 
funcionando a pleno rendimiento. La rentabilidad que le podemos sacar al parque de bomberos de Son Malferit, 
es lo que estamos haciendo. Las negociaciones siguen en marcha, tanto para 112, como Consell de Mallorca y los 
bomberos de Mallorca. Vamos a conseguir junto también con la autoridad portuaria y otras asociaciones, la 
utilización del módulo Hagens, la utilización de instalaciones, incluso se está ofertando la posibilidad de que gente 
de fuera, de la península, pueda venir a hacer estos cursos aquí. El coste de las instalaciones es muy alto, estoy de 
acuerdo. Estamos intentando pues rebajar el máximo posible, se están haciendo negociaciones con la empresa 
que está subministrando los servicios, y día a día pues estamos intentando que todo lo que se pueda remodelar en 
la instalación parque, repercuta en un ahorro, se este haciendo. Ya le digo, en estos momentos no podemos 
aceptarle ninguna de las propuestas. Gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Simplement, no, si jo puc estar d’acord amb el Sr. Navarro, simplement faig la intervenció per, bé per recordar i 
que consti en acta, perquè estam on estam i és per una legislatura del Sr. Matas, i aquí amb la Sra. Cirer i el Sr. 
Rodrigo de Santos, que ens va dur en aquest escenari, que ens fa lamentar el perdre aquest Parc de Bombers del 
Polígon d’Asima, canviat per unes instal·lacions que efectivament costen lo que, tenen un cost brutal i desmesurat, 
com bé recordava el Sr. Donaire. Per tant, aquí estam, aquí estam per culpa de governs del Partit Popular, i 
qualque vegada, és bo que això es recordi, perquè de vegades pareix que tenim problemes de memòria sobre 
molts de temes. Per tant, ho volia recordar. Gràcies.” 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Batle. Mire Sr. Navarro, aquello que se dice que antes se coge a un mentiroso que a un cojo, si usted 
ya dijo, usted dijo que no iba a cerrar el parque de bomberos, lo dijo usted, es que el parque de bomberos yo no lo 
pude cerrar, porque usted dijo que no lo iba a cerrar. El parque de bomberos yo no, no, ¿le tengo que enseñar su 
comparecencia? Son palabras suyas, son palabras suyas, usted dijo que usted no lo iba a cerrar el parque de 
bomberos, que no lo iba a cerrar, por lo tanto es que estaba abierto, si no lo iba a cerrar es que estaba abierto. Por 
lo tanto, veo, veo que es que no le importó, porque aquello era un Plan de Viabilidad. Mira si hace tiempo del Plan 
de Viabilidad, 21 meses han pasado, ni Plan de Viabilidad. Usted no tenía la intención jamás de mantener abierto 
ese parque de bomberos. Claro, porque teníamos una herencia del Sr. Gijón de 130 millones de euros, eso, esa es 
la gestión de la seguridad ciudadana que heredamos nosotros, y que ahora terminan heredando ustedes, y que 



 
 
 

heredaran muchos otros consistorios, porque 130 millones serán durante, bueno, aproximadamente treinta y 
tantos años que tendremos que pagar un capricho de parque de bomberos, cuando en sitios como en Málaga, en 
Málaga, hicieron dos y tres parques de bomberos, por menos de 10 millones en aquella época. Aquí nos gastamos 
lo que todo nos gastamos. Mire esta visto que no vamos a mantener ese parque de bomberos allí, no vamos con 
los perjuicios que eso va a suponer, como aquí ya se ha expuesto, a las empresas que allí están, y con lo que 
supone un modelo pues antiguo, y no es eficaz. Usted sabe que el modelo actual es, no es la concentración de 
medios sino la dispersión, en una ciudad que ya empieza a ser de dimensiones importantes, como la de Palma, y 
que lo suyo es que haya varios pequeños parques. Bueno, ojala, ojala que en todos esos convenios en su gestión, 
consiga enderezar la cuestión del palacio de bomberos de Son Malferit, pero mucho me temo que vamos a tener 
que gestionar eso e ir perdiendo, no ese, sino que me parece que vamos a ir perdiendo muchos otros pequeños 
parques de bomberos de la ciudad. Muchas gracias.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Sr. Donaire, usted aquí me hace una propuesta, me está hablando todo el rato en recuperar el retén de 
bomberos, porque quitamos el retén de bomberos, y que teníamos que haber aguantado el retén de bomberos. El 
parque nos lo dejó usted cerrado, es parque se estaba utilizando pues, como almacén, se estaba dando formación, 
tanto por parte de Policía, como incluso Policía, incluso Policía Nacional nos lo había pedido alguna vez. Esto se 
estaba utilizando hasta hace escasos meses, ¿Qué pasa? Que un juez ha dicho que esto pues ya se ha terminado. 
La solución es esa, ha sido fácil. El parque estaba exactamente abierto cuando usted lo dejó que como nosotros lo 
estábamos utilizando, se estaba utilizando como almacén también para Cultura, para alimentos del Banco de 
Alimentos, muy bien. Estaba exactamente igual, no me diga que nosotros lo hemos cerrado, el que lo cerró fue 
usted, eh, usted quitó el último retén que estaba allí y nosotros, por que no nos quedaba más remedio, que era 
una decisión que usted hizo porque no le quedaba más remedio, lo hemos mantenido exactamente igual. La 
posibilidad de poner retenes en polígono, nos encantaría tener uno en Son Castelló, uno en Can Valero, uno en 
Can Fuster i un altre en Son Rossinyol, sería ideal, perfecto, no se puede, en estos momentos con las instalaciones 
que ya tenemos estamos dando una respuesta correcta, prueba de esto son dos incendios que ha habido este 
último año en el polígono, y que la respuesta ha sido la correcta, la adecuada, la que tenía protocolizada. Por lo 
tanto, no me insista en que nosotros hemos cerrado el parque, cuando esto lo hizo usted. Gracias.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió Serveis a la Ciutadana: 
 
1.- El ple de l’Ajuntament de Palma lamenta la desídia i la mala gestió de l’equip de govern que ha 
provocat la pèrdua del solar del parc de bombers del polígon de Son Castelló, en decidir eliminar el 
retén de bombers existent per donar servei al polígon.  
 
2.- El ple de l’Ajuntament de Palma lamenta l’incompliment de l’acord de ple de maig de 2012, aprovat 
per unanimitat a proposta del grup socialista per instar a l’equip de govern a presentar un pla de 
viabilitat i ajust del parc de bombers de Son Castelló, adaptat a la situació i conjuntura pressupostària 
actuals, abans de finalitzar l’any.  
 
3.- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a iniciar negociacions per intentar 
recuperar el retén de bombers al polígon. 
 
Es REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
57. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a “Recuperació del programa de turisme sènior 
europeu, més turisme d’IMSERSO, més feina i menys estacionalitat” (781/2013). 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno, traemos a este Pleno una propuesta que se llama recuperación del programa del 
turismos Senior Europeo, más turismo de Imserso, más trabajo y menos estacionalidad, que creo que resume muy 
bien lo que voy a plantear. La lucha contra la estacionalidad, no solo no la estamos ganando sino que la estamos 
perdiendo, y cada vez pues es mayor, y cada vez, esta ocurriendo un hecho, y es que los trabajadores de hoteles 



que trabajaban todo el año, están pasando a ser fijos discontinuos, que trabajan una serie de meses, los fijos 
discontinuos están pasando a ser contratos temporales, con muchas peores condiciones laborales y peor sueldo, 
trabajando más horas, y muchos de los que eran temporales, pues ya no son directamente. Entonces, creo que 
esta situación que es evidente que ocurra y que nadie podrá negar porque se habla todos los días en la calle, tiene 
no la solución pero si una pequeña ayuda en temporada de invierno, en algunos programas que estaban en 
marcha y se están eliminado o recortando. Hablemos primero del Euro senior, el proyecto Euro Senior, es un 
proyecto de la Unión Europea, que se lideró desde España, para que los turistas, una especie de Imserso europeo, 
se consiguiese que esos 120 millones de personas que están en esta edad, en la Unión Europea, tuviesen la 
oportunidad, pues de venir a España y a otros destinos, en temporada baja, simulando un Imserso, que es un 
programa que se ha probado con éxito en España, y que permite mantener abiertos hoteles en invierno, que sino 
estarían cerrados, permite mantener personas trabajando, que sino estarían en paro, que al final es un paro que 
pagamos entre todos, y no genera actividad económica, es decir que al final un programa como este de 
beneficioso. Hasta el punto de que ya hay estudios económicos hechos por el propio Estado, que dicen que por 
cada euro que se invierte, en concreto en Euro Senior, se recuperaba en el mismo año 1,3, de impuestos, de dejar 
de pagar subsidios de desempleo y demás. Por tanto era un programa rentable, son estudios hechos por el propio 
Estado, yo tengo aquí una copia si la quieren. Tiene otras ventajas, o tenía otras ventajas, y esa otra ventaja es que 
permitía también aumentar la conectividad aérea en invierno, otro de los grandes problemas que estamos 
teniendo, por ejemplo en Mallorca y en Palma. Permitía mantener conectividad aérea con países europeos, 
porque esas personas venían en avión, como es lógico, aquí, y otras personas pues también podían beneficiarse de 
esa línea que se mantenía. ¿Al final que ha resultado? Que el programa se ha anulado. Usted me dirá que no, pero 
bueno, la realidad es que sí. ¿Sabe porque? No, es que ¿sabe porque? Porque me suena un estilo ya que 
últimamente practican mucho, que es el mismo de los Presupuestos Generales del Estado, que es, no hay dinero 
para Baleares, lo oíamos ayer al Sr. Montoro, pero firmamos un acuerdo para disimular, que dice que bueno, que 
estudiaremos, que haremos algo pero que nos reuniremos. Al final no hay dinero, y es en lo que acabamos, siendo 
los últimos de la cola. Bueno pues el programa Euro Senior, que para nosotros es estratégico, igual para otra 
comunidad autónoma no lo es, para nosotros si, se tiene que defender con uñas y dientes. Lo mismo pasa con el 
Imserso, el Imserso se ha reducido en los últimos años, ustedes mismos dan una tabla que lo deja, lo pone de 
manifiesto. Fíjese el cálculo sencillo, en su tabla, voy a utilizar sus números, el año pasado hubo un descenso de 
aproximadamente 120.000 plazas. La FEHM, no la FEP, sino la Federación de Hoteleros de Mallorca dice, calcula 
que cada 6 estancias que desaparecen, se destruye un puesto de trabajo en los hoteles, esto lo dicen ellos, no yo. 
Entonces, 120.000 menos, y por cada 6 un puesto de trabajo menos, son 20.000 puestos de trabajo menos, 
sencilla, sencillo cálculo, 20.000 puestos de trabajo menos en invierno. Yo creo que es para hacérselo mirar. 
Entonces ¿Qué es lo que pedimos en nuestra propuesta? Pues que se mantenga la dotación presupuestaria para el 
programa Euro Senior, que revierte al final generando dinero. Igual que el Plan Pive, lo mismo, el Plan Pive para 
coches es la misma filosofía, para ese hay dinero, para uno que nos interesa a nosotros como destino turístico no 
hay. Y por otro lado, que se aumente la oferta de plazas hoteleras de Imserso en el municipio de Palma, para 
generar trabajo en invierno. Muchas gracias.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Mire, estamos en un momento en el que efectivamente ha habido reducción de partidas 
destinadas a subvención, yo creo que aquí deberíamos de hablar de dos aspectos diferentes, uno es la parte social 
y sanitaria que puede suponer el Imserso, que eso no creo que sea yo quien tenga que valorarlo, y posiblemente 
coincidiremos, en que efectivamente la gente más mayor está demostrado, que cuanto más viaja posiblemente 
tiene menos necesidad de acudir al médico y demás, y esto es indiscutible. Luego está la parte turística, estamos 
en un momento en que no se pueden producir esas partidas de subvención, no es una cuestión que en este caso 
esté afectando  estrictamente a Baleares, está afectando a nivel nacional, y por tanto es una decisión que se ha 
tomado en Madrid, como consecuencia de los ajustes que se han tenido que llevar a cabo. Pero de todas formas 
eso en lo que hace referencia a este tema, pero en cualquier caso yo le tengo que decir, que aquí una vez más 
tenemos ideas diferentes. Yo no soy partidario de que el turismo se tenga que subvencionar, ni el Senior ni el 
Imserso, sea a nivel nacional o sea a nivel europeo. El turismo tiene que venir por otros motivos, y en eso estamos 
trabajando. Es verdad que en invierno se está reduciendo de una manera muy importante el número de visitantes, 
incluso va a más, lo cual pues evidentemente nos hace reflexionar, y tenemos que llegar a un acuerdo para que la 
gente pueda venir, eso son temas que tendremos que trabajar directamente con la tour operación y directamente 
con las compañías aéreas, porque en todos aquellos destinos donde se ha subvencionado el turismo, en el 
momento que se ha quitado la subvención, ya ha dejado de tener resultados, y el tema de la subvención se puede 
cuestionar desde muchísimos puntos de vista. Posiblemente al sector hotelero en concreto, le puede beneficiar, a 



 
 
 

nivel particular, pero a nivel nacional es evidente que no ha tenido esos beneficios que se suponía. Además este 
tipo de turismo tiene una seria de problemas, es que se ha ido subvencionando de manera lineal, y esto permitía o 
impedía que gente que podía venir no haya venido por una cuestión de cuotas. En el caso del turismo Senior 
europeo, nos ha pasado que estaba previsto y estaba programado de tal manera, que solo los países con menos 
recursos económicos podían venir, que justamente son el tipo de turismo que no necesitamos, necesitamos 
turismo que venga aquí y que gaste, no solo para que venga a dormir a un hotel, sino que consuma. Por tanto, lo 
que ha hecho el Ministerio de Industria y Turismo, y yo creo que con buen criterio, ha sido modificar ese 
programa, llegar a acuerdos con tour operadores, evitar la subvención evidentemente, y abrirlo a cualquier 
destino, no solo a los que tenían rentas más bajas, sino también a nuestros principales clientes, que son el 
mercado británico, el mercado alemán, el mercado francés, el mercado sueco, noruego, que eran justamente los 
que no podían acceder a este mercado. Yo entiendo que no es una buena noticia que se quiten las subvenciones, 
pero como criterio general ya le digo que nosotros no estamos a favor de esas subvenciones, por tanto le hemos 
presentado una alternativa, esa alternativa es continuar en la línea en la se está trabajando, y insisto en que 
nosotros tendremos que trabajar muchísimo más para convencer a compañías aéreas y tour operadores, para que 
decidan elegir nuestro destino en temporada baja. Gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“No, jo com qualcuna altre vegada, demostrar la meva admiració per la capacitat d’argumentació del Sr. Gijón. 
Tenim aquí una pèssima notícia, que és que s’han eliminat programes que revertien molt en benefici del turisme 
d’aquestes illes, i segons el Sr. Gijón no és que no passi res, és que encara va millor la cosa, perquè clar ara haurem 
d’espavilar i vendrà més gent per altres vies, i lo que les subvencions. Acaba dient, les subvencions en el final 
tampoc no eren bones. Escolti, han desmantellat aquests dos programes, i resultarà que hem d’estar contents i 
hem d’aplaudir aquí amb les orelles, com aquell que diu. Jo, escolti, s’han desmantellat els programes. En el fons 
ho assumeix el Sr. Gijón dins la seva argumentació, però clar, amb aquesta dialèctica que desplega, pareix que ens 
hem de felicitar de que s’hagin eliminat aquests dos programes, que efectivament eren molt beneficiosos per 
Balears, i que sense dotació pressupostària, evidentment pues no aniran bé. El tema del turisme sènior a nivell 
europeu, eliminar qualsevol, evidentment si la gent venia era perquè la subvenció anava en aquests viatges. Si 
deixa d’haver subvenció, evidentment amb els beneficis positius que això té, amb les repercussions positives que 
això té en l’economia de les illes. Si s’elimina aquesta subvenció, la gent no vendrà. Ja poden destinar una petita 
part a subvenció de promoció, per fer una mica de promoció, i esperar que vengui. Escolti, no és lo mateix que 
anar directament en el problema, i incentivar de manera directa que la gent vengui, que és lo que es feia abans. 
Ara no es farà, ara es destina una petita quantitat a fer una mica de promoció, a veure amem si hi ha sort i ve algú, 
com abans que no venia ningú, evidentment ara, no venia ningú, evidentment no estam parlant dels mateixos 
índexs de turistes sènior en temporada hivernal. Per tant, bé, la realitat és molt dura, i convindria que en aquest 
ajuntament fossin conscients, i que els retalls d’aquest tipus de programes per part del Ministeri, està afectant 
negativament al potencial turístic que podria tenir Mallorca en l’hivern, si se l’incentiva de manera directa i de 
manera adequada, com es feia abans no ara. Ara efectivament això queda desmantellat. Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Mire, le voy a explicar ya con datos concretos, de Playa de Palma y Can Pastilla, lo que ha 
supuesto esta reducción del Imserso, y voy a poner ejemplos de hoteles que tienen como clientes de invierno al 
Imserso. Le voy a contar lo que ha pasado, porque aquí al final son dramas de personas que no tienen trabajo. 
Entonces yo me lo tomaría en serio. Mire, no hace falta que le de el nombre del hotel, no creo que. Número de 
trabajadores fijos discontinuos 45, esto el invierno pasado. El pasado 10 de octubre finalizó la temporada, hasta el 
día 12 de febrero, ese establecimiento se mantenía abierto durante todo el año. Otro, 40 fijos discontinuos, el 31 
de octubre finalizó la temporada, ha vuelto a abrir el 25 de febrero. Este hotel se mantenía abierto durante todo el 
año. Son los del Imserso. Otro de ellos, fijos discontinuos 120, este se ha mantenido abierto prácticamente 
durante todo el año, aunque aproximadamente la mitad de la plantilla, finalizó sus contratos durante el mes de 
noviembre, iniciando nuevamente la presente temporada, un tercio de la plantilla. Otro, trabajadores fijos 
discontinuos 75, este hotel no ha cerrado. La mitad de la plantilla, 40 trabajadores, finalizaron su contrato el 31 de 
octubre, debido a su baja ocupación, los trabajadores se han ido incorporando a partir del mes de febrero. Otro, 
60 fijos discontinuos, este hotel se mantenía abierto todo el año, esta temporada de invierno ha cerrado, durante 
los meses de diciembre y enero, a partir de febrero se han incorporado solo la mitad de la plantilla. Otro, 65 fijos 
discontinuos, este hotel se ha mantenido abierto todo el año, aunque debido a su poca ocupación la plantilla se ha 
reducido a 25 trabajadores, durante los meses de diciembre a febrero. Bueno, esto es lo que ha ocurrido, ya está. 



Es que tiene repercusión todo lo que se hace, y ustedes de Madrid, y ustedes desde aquí por callar, han consentido 
que esto esté ocurriendo en Can Pastilla y en Playa de Palma. Si volvemos a lo que decíamos antes, por cada 6 
estancias hoteleras menos, un puesto de trabajo menos, y los datos oficiales son que se han reducido 120.000, 
20.000 puestos de trabajo menos cuando más falta nos hacen. Podemos estar contentísimos, fíjese que en 
Valladolid el Alcalde, reclamaba el Pive, porque tienen una fábrica de Renault. Nosotros aquí nuestra fábrica son 
los hoteles, ya podemos empezar a reclamar algo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Siguiendo ese razonamiento tan lógico, del que usted hace gala, deberíamos de mirar las cifras y 
respecto al mes de noviembre de este año, hacia el mes pasado, deberíamos de tener 20.000 desempleados más. 
Ah vale, ya lo hemos reducido bastante, si nos vamos a Palma ¿Cuánto le sale en Palma? Vale. Mire, al final no se 
puede hacer demagogia con estos temas. El número de plazas ofertadas en el Imserso, se lo voy a decir, el número 
de plazas ofertadas son 900.000 plazas, van a generar unas estancias de 8,2 millones de pernoctaciones. ¿Sabe 
cual es la diferencia respecto al 2011? 100.000 plazas, 100.000 plazas. ¿Sabe cual es la diferencia de aportación 
entre un momento y otro? De 323 millones a 316 millones, es decir, todo el drama del Imserso y del turismo 
Senior, es que se han bajado 8 millones de euros. A usted no le parece razonable que desde el 2011, con la que 
está cayendo es Gobierno nacional no haya decidido hacer una reducción en los presupuestos. ¿Tan complicado de 
entender es eso? Mire, si no está viniendo gente a Playa de Palma, que tenemos todo el máximo interés que la 
gente siga viniendo, será por otras cuestiones, pero las plazas están ofertadas. A lo mejor resulta que hay otros 
destinos que están siendo más competitivos en precios, porque le recuerdo que una cosa es la subvención del 
viaje, que lo único que incluye es la pernoctación y el traslado, y otro es todo lo accesorio, y a o mejor resulta que 
aquí, no lo se, estamos siendo más caros que por ejemplo la costa del sol. Pero eso no es una cuestión que tenga 
que resolver Madrid, esto es una cuestión que tendremos que resolver nosotros. Y Sr. Verger, no es que yo esté 
contento, lo que pasa es que usted o no se lee las propuestas o no sabe de que va el tema, no se ha eliminado 
ningún programa, no se ha eliminado ningún programa, le vuelvo a repetir. Pasamos de un millón de plazas a 
900.000 plazas, no se ha eliminado nada. Si usted me pregunta, el turismo Senior no se ha eliminado tampoco, no 
se ha eliminado, se ha cambiado la manera de la subvención, antes se subvencionaba el 100% y ahora no se está 
subvencionando de esa manera, pero eso ha permitido que se abra a otros mercados, que para nosotros son 
mucho más interesantes, como el mercado británico, el mercado alemán y el mercado escandinavo. No diga que 
se ha eliminado, porque entonces a base de repetirlo usted se lo va a creer y se va a ir calentando más, por eso yo 
estoy más tranquilo que usted. Gracias.” 

 
Alternativa del grup municipal PP (825/2013): 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de l’Estat a mantenir el programa Turisme Sènior 
Europeu per a seguir generant feina i activitat econòmica durant la temporada baixa. 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de l’Estat a mantenir les places ofertes per a 
Turisme d’IMSERSO al municipi de Palma, per a seguir generant feina i activitat econòmica surant la 
temporada baixa. 
 
S’APROVA l’alternativa per 16 vots a favor (PP) i 11 en contra (PSIB-PSOE i MÉS) i, per tant, la 
proposició 781/2013 no passa a votació. 
 
59. Proposició del grup municipal MÉS relativa a “25 de novembre 2013, visibilitzar la violència de 
gènere Aturem el feminicidi” (768/2013) i esmena d’addició gel Grup municipal PSIB-PSOE(791/2013). 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, hem presentat una proposta, perquè considerem que és important sempre visibilitzar la violència de gènere, 
la violència masclista, i considerem que és molt important, importantíssim, invertir en més prevenció per eradicar 
aquest tipus de violència, i veiem que des de el Partit Popular, no només des d’aquest ajuntament, sinó a tots els 
nivells, el que fa és reduir aquesta visibilització, perquè està impulsant tota una sèrie de retallades, a nivell polític, 
a nivell de serveis. De drets, serveis, cap a les dones i per reduir la violència masclista, que considerem alarmant. 
Us volem recordar que hi ha un concepte que fa molts d’anys que s’utilitza, que no és res nou, que el podríeu 
haver sentit qualque vegada, lo que a lo millor no el teniu molt present, que és la violència institucional. La 



 
 
 

violència institucional són aquelles accions u omissions, per part dels governs, de la policia, de professionals, que 
pertanyen a un òrgan públic, que retarden d’alguna manera, que impedeixen, que dificulten, l’accés a les dónes, 
en els serveis i a la garantia dels seus drets. Pot esser aquest concepte no el tinguin molt a la vista, perquè pareix 
que quan argumenten en temes d’igualtat, perden de vista que moltes accions que es fan des de els diferents 
governs que tenim actualment, són precisament per incidir i potenciar més aquesta violència institucional. Vos 
volem posar alguns exemples, perquè a lo millor no sou conscients, sobretot els del Partit Popular, de a quin partit 
esteu, i vos volem posar exemples per il·lustrar-vos. Per exemple, tenim l’incompliment de lleis orgàniques a nivell 
estatal, la llei de salut sexual i reproductiva, que vol modificar en Gallardón, la necessitat i la importància de fer 
plans d’igualtat, tan a empreses com a l’administració pública. La reforma laboral del 2012, que encara 
aprofundeix més en la desigualtat cap a les dónes, la discriminació laboral cap a les dónes. La llei de mesures 
integrats contra la violència de gènere del 2004, que no s’està complint. La llei de dependència, que afecta de 
manera molt greu, molt més a les dónes que no als homes. Tot això són alguns dels incompliments a nivell estatal, 
de diferents lleis orgàniques, que estan vigents i que no s’estan donant compliment. Per un altre costat també hi 
ha retallades del pressupost de les polítiques d’igualtat, el pressupost a nivell estatal per l’any que ve és de 21,8 
milions d’euros. S’ha reduït en relació a l’any passat, però és que si ho comparem per exemple en lo que ens 
constarà l’obra del segon cinturó, aquí a Palma, a Mallorca, que són 38 milions, està clarament, veiem clarament 
quina és la prioritat a nivell estatal. A nivell estatal hi haurà 21,8 milions per polítiques d’igualtat, i aquí a Mallorca 
invertirem 38 milions en un segon cinturó? Indignant, violència institucional. Després parlant de les taxes judicials, 
haurem de pagar per divorciar-nos, per temes de guarda i custòdia dels infants, això val a dir que afecta molt 
directament, molt més a les dónes que no als homes. La reforma de l’administració local que es vol fer, també es 
vol eliminar competències d’igualtat en els ajuntaments. Des de l’institut balear de la dóna, s’han suprimit molts 
dels seus serveis, han tancat set oficines d’assistència jurídica, un servei d’informació sexual per a joves. També 
s’ha tancat l’assessorament de joves en prevenció de salut afectiva sexual. S’ha reduït l’atenció a les dónes, abans 
hi havia un servei de 8 a 6 de l’horabaixa, i ara només és de 8 fins les 3, només durant el dematí. El pressupost de 
l’IBD previst per l’any qui ve és exactament el mateix que enguany, o sigui que s’han reduït molts de serveis, i a 
més no hi ha cap motivació per incrementar-lo per part del govern de Balears. També per part del govern balear, 
han tancat l’oficina d’atenció a les víctimes, s’ha tancat 10 oficines que 3 estaien a Palma, d’informació jurídica, de 
drets i d’assistència psicològica cap a les víctimes. Ara només n’hi ha una a totes les Balears, i que no donen abast 
per tota la demanda que té. La llei d’embarassades que es vol aprovar a nivell autonòmic, també ataca 
directament contra les dónes, i incrementa la violència cap a elles. Des del Consell de Mallorca s’han fet 
moltíssimes retallades, i s’ha eliminat la Direcció General d’Igualtat. Des de l’ajuntament de Palma, s’ha gairebé 
desaparegut la Regidoria d’Igualtat com a tal, s’ha difuminat dedins de la de Benestar Social, precisament per això, 
en els pressupostos de l’any qui ve, no podem veure quina és la partida pressupostària que es destina 
específicament a igualtat. Quants de treballadors o treballadores tenim destinats a polítiques d’igualtat. Tot això fa 
que s’invisibilitzi la feina que es fa. I si realment tenim una intenció de posar-la en valor, idò posem-la també en els 
nostres pressuposts, i posem-la en valor i invertim més en prevenció. Tot això que acabo de dir, tots aquests 
exemples, és realment la política d’igualtat que té el PP, que són retallades i desmantellar els serveis i els drets cap 
a les dónes. Per això creiem que tenim conceptes molts diferents de prevenció. Nosaltres no creiem que només 
qualcuna dóna,  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Si. Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Si ara acabo, quan una dóna acudeix a algun dels serveis perquè ha estat agredida, i demana ajuda, sinó que hem 
de prevenir que aquesta dóna sigui agredida. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Truyol. Molt amable. Sra. Ferriol. O és conjunta? És conjunta la proposta? 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“No, hi ha una esmena del Grup Socialista que per ventura si li pareix Sr. Batle, podria intervenir primer el Grup 
Socialista i després jo.” 



 
Sr. Batle (PP): 
 
“Me pareix molt bé. Qui intervé? Sra. Sánchez.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, nosaltres hem presentat aquesta esmena, una mica també per enriquir aquest debat i 
complementar la proposta del Grup MES. Clar, el problema de la violència de gènere, aquesta xacra que s’ha de, és 
fonamental que des de l’àmbit local es lluiti i que es facin programes en prevenció. Però també és molt important 
la coordinació d’aquesta xarxa estatal, que ha de començar pel Govern d’Espanya. El problema és que des de que 
el seu partit governa, hem disminuït un 28% les partides per lluitar contra la violència de gènere. Llavors ens venen 
que han anunciat una estratègia nacional contra la violència de gènere, dotada en 1.500 milions d’euros, i el tema 
és que no surt en el Pressupost General de l’Estat de 2014. I llavors, un altre situació, que per ventura ja no és 
només un tema econòmic, sinó és un tema ideològic, que és la problemàtica que tenim en la supressió de 
l’educació per la ciutadania, i la nova llei d’educació. Tenim que faran una assignatura que es dirà valors, però que 
en aquesta assignatura, en aquesta assignatura no hi ha cap capítol destinat a la conscienciació en els joves contra, 
per prevenir la violència de gènere. I ara mateix, reconegut per la Ministra Mato, i pel Ministeri de Sanitat i 
Igualtat, ens trobem que, bé, els professionals estan molt preocupats, profundament preocupats per aquesta 
violència cap a les dónes, que viuen molts d’adolescents, i que diguem aprofiten les xarxes socials, mitjançant el 
Facebook i mitjançant el Whatsapp. Aleshores, tenim tot aquest desgavell legislatiu, i aquest canvi d’aquesta 
matèria, de, en educació, que és molt important, en formar a ciutadans i ciutadanes, i que ha desaparegut, i s’ha 
esborrat el tema de violència de gènere. I llavors, l’altre punt, com ja ha apuntat la Sra. Truyol, és el tema de la 
reforma laboral, estam profundament preocupats, perquè el llevar de contingut en els municipis, de competències 
i en aquesta matèria, nosaltres sospitem que les podrà assumir els governs autonòmics o les diputacions, o els 
consells insulars. Però nosaltres sospitem que no serà igual, ni la xarxa de proximitat, ni els recursos humans, ni les 
aportacions econòmiques que s’estan fent en aquest moment. Per tant, nosaltres dúiem aquests quatre punts 
d’acord, exigint que el Govern d’Espanya, retiri aquesta llei integral contra la violència de gènere. En segon lloc, 
tornar a coordinar les administracions de forma eficient i continua, i és que lo primer que ha de fer la Sra. Mato, ja 
ho sabem. Dir que això era violència en l’àmbit domèstic, i tornar a les aules l’educació per la ciutadania, i exigir en 
el Govern també de les Illes Balears i al Govern d’Espanya, que lluiti contra la violència de gènere” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes Gràcies.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“de forma convençuda en pressuposts. Molt bé, gràcies.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Mirin, ni s’ha reduït serveis en aquest ajuntament, ni s’han reduït recursos, ni s’ha baixat 
una sola hora d’atenció, ni un sol minut d’atenció a víctimes, ni en els menors, que són fills i filles d’aquestes 
víctimes de violència, ni s’ha reduït el programa d’agressors que es dona des d’aquest ajuntament. Sra. Truyol, 
potser que no compartim exactament les mateixes idees, igual que amb la Sra. Sánchez. Però, no és correcte que 
em vulgui fer veure que no som conscient del que passa en el meu voltant. O sigui, vostès tenen un plantejament 
de les coses, de la vida, tenen un posicionament ideològic molt clar. Tots sabem on estan vostès, on estan el Partit 
Socialista, tots saben on és el Partit Popular. Però lo que no es pot és dir mentides, perquè vostè ha dit que l’IBD 
ha baixat el pressupost, i l’ha pujat, si ho ha dit, ho ha dit abans. L’ha pujat. Li record que quan hi havia la 
legislatura anterior de Directora de l’IBD una persona, a la que jo respecto profundament, que és la Sra. Tomàs, li 
recordo que no varen fer més que baixar-li el pressupost cada any. O sigui, vostès quan estan a l’oposició se rasgan 
las vestiduras, si fan aquí un espectacle d’indignació i de que som lo pitjor que li podia passar a aquesta ciutat, que 
fóssim nosaltres que governem a l’ajuntament. Però la realitat és que quan vostès governen, jo no veig que facin 
cap meravella. Que vol que li digui? Ja m’hagués agradat poder-li dir, si, mea culpa, perquè quan vosaltres 
governàveu, el pressupost era un milió d’euros més que no és ara. Però és que resulta que justament el Partit 
Popular, aquest partit que és tan dolent, que són tan masclistes, que jo, jo crec que només els falta ja dir que 



 
 
 

l’afavorim la violència. Mirin, justament nosaltres som els que pugem el pressupost, justament nosaltres que 
estam a un moment absolutament crític en aquest ajuntament, som els que hem mantingut el servei d’atenció a 
víctimes, i en els seus fills i filles i en els agressors. Nosaltres, l’ajuntament de Palma. Vostès volen fer un debat que 
inclogui tot lo del món, però resulta que nosaltres estam a l’ajuntament de Palma. Critiquen una llei que recolza 
que una dóna lliurament pugui esser mare. Escoltin, és que ja és lo darrer, ja és lo darrer, és que no és normal. Fan 
contes del Pla estatal, i jo no sé quins contes fan, la cuenta de la vieja, porque la verdad Sra. Sánchez, las medidas 
afectan a distintos ministerios, ¿se han entretenido en mirar a que ministerios le corresponde cada acción? ¿Lo 
han sumado? Pues no, porque sino no diría esto, o sea que no. Mirin i a demés els he de dir una cosa, jo no 
m`agrada enfadar-me, som una persona moderada, però estic indignada, i a demés ho vull repetir aquí, de que 
vostès en un tema com aquest no tinguin la voluntat, més que de voler mostrar les coses en les que estan en 
desacord, i no vulguin donar un missatge unànime i clar, en contra de la violència de gènere, i en recolzament a les 
víctimes com ajuntament. És que no me pareix normal, no me pareix normal, i com que no he estat capaç a arribar 
a una transacció amb vostès, no he estat capaç de consensuar una declaració institucional, pues no me ha 
quedado otra que presentar una alternativa. Per tant, vostès facin el que trobin, l’alternativa que present és la 
dació al pacte Palma que es va aprovar per unanimitat l’any 2008, que no governava el PP, per tant vostès segons 
la seva consciència actuïn. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sra. Ferriol. Molt amable. Passem idò a la votació. Vots a favor de l’alternativa, vots en contra, 
abstencions. Molt bé, perfecte. Anem idò a continuar amb el” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Escolti Sr. Batle, no hi ha hagut rèplica.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ah ¿me he saltado la réplica? 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“No hi ha hagut rèplica.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perdó. Pensava que ja era el segon torn. Idò, repetimos, Sra. Truyol, perdoni, perdoni.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Val. A veure, en cap moment he dit que s’hagués retallat l’ajuntament en atenció a les víctimes de violència de 
gènere, només faltaria, només faltaria que aquest ajuntament desmantellés els serveis d’atenció a les víctimes de 
violència de gènere. El que estam dient amb aquesta proposta, és que hem d’invertir més en prevenció, lo que 
volem més és que cada vegada hi hagi menys dónes que arribin a esser víctimes. No és una qüestió d’atendre o no 
atendre les víctimes, està claríssim que aquest ajuntament i qualsevol administració pública, i qualsevol entitat o 
gent que està treballant amb persones que estan en dificultats, que poden esser, que poden estar en perill de 
estar sotmeses a qualque agressió masclista, evidentment que els hem de donar una resposta, però no estam 
xerrant d’això, és que a lo millor està confonent els termes, constantment he estat parlant de prevenció de la 
violència, perquè de violències hi ha moltes formes de violència, no només és una agressió física, o de matar a una 
dóna, com moltes vegades se maten. Idò precisament com que ho saps, precisament per això, lo que ens indigna 
és que neguis l’evidència, que és que no s’està fent feina en aquest sentit. Està claríssim que els funcionaris 
d’aquest ajuntament, que estan fent aquesta feina, estan fent tota la feina que poden i més. Està claríssim, això no 
ho posem en dubte, el que volem és més prevenció per eradicar la violència, no que tinguem un sistema que 
només acull a una dóna quan ha estat maltractada, o quan està en un perill extrem d’esser  maltractada, és lo que 
estam exigint, i no podem recolzar cap tipus de declaració institucional, fins que no canviï aquestes polítics per 
part del vostre partit, dels governs que teniu, així de clar, i ja ho varem manifestar diverses vegades. I sempre ho 
hem manifestat així des d’aquest grup. Nosaltres no volem fer declaracions institucionals que siguin paper banyat, 



lo que volem són actes, i quan els actes duguin cap a un consens social, després ja podrem parlar de declaracions 
conjuntes. Gràcies.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Gijón. Bé, avui dematí ens hem aixecat amb una noticia, una noticia que jo crec que demostra lo mal 
que vostès governen, lo mal que vostès governen a nivell estatal aquests país. Quina és? Res, que ara el Ministeri 
d’Igualtat, s’ha donat compta de que la nova educació en valors del Sr. Vert, no contempla d’educació, la prevenció 
en adolescents, i en infants i a les escoles, de la violència cap a les dónes. Avui se’n donen compta, i avui el 
Ministeri d’Igualtat i la Sra. Mato estan intentant negociar i ficar, ja en el Senat, de quina manera pot haver 
aquesta, aquests programes de prevenció, o sigui que la nostra proposta no anava massa desencaminada. Per tant 
jo crec que també l’haguéssim fet un favor a la Sra. Mato, tenir en consideració aquesta proposta, que jo  crec que 
és de sentit comú, veient com estan els temps, i la seva política que estam fent també en aquests moments en el 
Congrés del Diputats. Això per una banda, i llavors ara tractant el tema que vostè ha comentat de com governar, 
com governen vostès, com hem governat nosaltres en aquesta matèria, bé, jo crec que si, que la ciutat es va 
perdre el guanyar les eleccions, ha guanyat una Regidoria d’Igualtat que és vostè, i ha perdut a la Sra. Quintana per 
exemple, que era una excepcional tècnica que duia aquests temes, i evidentment no tenim una Cristina Ferrer, que 
aquesta Regidora, se seia amb l’oposició per consensuar, i vostè m`ha de donar la raó, perquè vostè va estar a 
l’oposició la passada legislatura. Vostè amb aquest tema de la pressió institucional, en cap moment ha volgut 
diàleg, ha volgut consensuar res amb nosaltres, no val només pegar una telefonada o enviar un missatge, vull això 
o vull això. No, si saps que l’oposició té, es veu que l’oposició, en fi, nosaltres tenim uns arguments per no donar 
suport a les vostres propostes, degut a unes polítiques generals, que s’estan fent a nivell estatal i a nivell 
autonòmic, idò cerca una via de diàleg, però no l’heu cercada, això per una banda. I en segon lloc, el tornar, és a 
dir, fer una alternativa a l’oposició, és fer oposició a l’oposició, això jo crec que ho hem de tenir tots claríssim, i jo 
crec que és una manipulació perversa de la política, el que vostè ha fet aquí, amb les seves bones paraules, en el 
seu fals tarannà i bon tarannà, que jo crec que és totalment fals i jo crec que queda demostrat de la manera que 
vostè condueix les seves intervencions. Pues res, jo crec que queda palès que vostès, ni voluntat de diàleg ni 
voluntat de consens. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies Sra. Batle. En prevenció jo ja els vaig explicar en comissió informativa, que hi ha una partida, a la que en 
aquests moments hi ha 10.000 euros pressupostats, però que tenim la voluntat de que n’hi hagi 58.000 per 
campanyes de prevenció. Jo ja més clar no ho puc dir. L’IBD està fent feina amb la Conselleria d’educació, per dur 
material de tema igualitari, no sexista, i per prevenir la violència de gènere entre d’altres, a les escoles i instituts. 
L’ajuntament de Palma en recursos propis, està fent aquesta feina a les escoles i instituts que ho demanen, perquè 
s’ofereix el Palma Educa i vostès ho poder mirar, perquè és una pàgina d’accés públic, i se pot anar, no només per 
part de escoles i IES, sinó que també les entitats poden demanar aquesta formació. Mirin, jo Sra. Sánchez li he de 
dir dues coses, a mi me pot dir moltes coses, però falsa, falsa no Sra. Sánchez, falsa no, no falsa no. Vostè podrà dir 
que no li don el gust que li agradaria, perquè no vaig a cercar les declaracions institucionals que vostès podrien 
votar. Miri, jo li puc dir una cosa, jo he estat a l’oposició efectivament, i quan jo estava a l’oposició, lo que li puc 
dir, és que vaig esser molt més lleial de lo que vostè pugui esser mai, a la Regidora Cristina Ferrer, però molt més, 
perquè vostès ni tan sols han comparegut a cap dels actes que hem programat pel 25N, és que els és igual, els és 
igual, vengui qui vengui, malament vengui un professional de reconegut prestigi com el professor Barudy, és que 
els és igual, els és igual. Per tant no me digui a mi que jo a l’oposició vaig tenir un posicionament que. Miri, jo a 
l’oposició vaig fer lo que havia de fer, perquè ho tenia molt clar, igual que ho tinc clar ara, quan governem. I si duc 
una alternativa és perquè vostès ens varen mostrar el camí de les alternatives, va esser en el mandat anterior que 
es va posar de moda això de les alternatives, a les proposicions dels grups polítics. Miri, que no estiguem d’acord, 
molt bé. Que no ens puguem posar d’acord, me sap molt de greu, i a posta he duit una alternativa, perquè crec 
que aquest ajuntament ha de mostrar un missatge molt clar cap a la ciutadania. Però no me digui falsa Sra. 
Sánchez, eh, no me digui falsa perquè m’exalto, i miri que me costa exaltar-me, però això ja és lo darrer. Si l’any 
que ve perquè ens puguem posar d’acord, vol que quedem un dia, i fins i tot facem un cafetet i unes pastetes, 
perquè xerrem d’aquest negoci, d’aquest i del que vulgui, perfecte, cap problema, però no me digui falsa, això no li 
admet.” 

 
Alternativa del grup municipal PP (826/2013): 
 



 
 
 

El Ple de l’Ajuntament de Palma renova la seva adhesió al Pacte Palma contra la violència de gènere, 
aprovat per unanimitat l’octubre de 2008, renovant així el compromís de tots els representants dels 
ciutadans i ciutadanes de Palma envers la repulsa a la violència contra les dones i el recolzament a les 
víctimes i els seus fills i filles. 
 
S’APROVA l’alternativa per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) i, per tant, la 
proposició 768/2013 i esmena d’adició 791/2013  no passen a votació. 
 
Abans d’iniciar-se el debat pels regidors, dels assumptes que composen aquesta Comissió, de conformitat amb 
lo establert per la Junta de Portaveus, per ordenar els debats, intervenen en aquest moment els representants 
de les entitats que ho han sol·licitat als punts que integren l’ordre del dia, corresponents a la Comissió de 
Comptes Economia i Recursos Humans, que són els següents: 
 
Intervencions Entitats (Punts 60, 61 i 62) 
- La Defensa CIF G 07144355 (Bernat Ferrer Guardia) 
Punt 60 
- Unión de Asociaciones de Mallorca CIF G 57472045 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 61 
- Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina CIF G 57301814 (Pere Felip Buades) 
Punt 61 
- Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca CIF G 57621427 (Pere Felip Buades) 
Punt 62 
 
Punt 60 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de  La Defensa: 
 
“Gràcies Sr. Batle de Palma de Mallorca. Sabem que aquest punt no és responsabilitat directa de l’ajuntament, 
però com està ho comentem. Des de La Defensa volem fer una crida a la responsabilitat de tots els polítics, de tots 
els partits d’Espanya, i singularment de les Illes Balears, i singularment de l’Ajuntament de Palma, en el tema de 
pensions. Nosaltres no duim les comptes del país, ni prenem decisions polítiques sobre el que s`ha de reduir i el 
que es pot gastar en aquest país, per solventar la famosa crisi econòmica mundial, en la seva parcel·la espanyola. 
Els padrins i padrines d’aquest país, són una font de recursos als que acudeixen els seus familiars per poder 
sobreviure, els padrins i padrines han contribuït durant tota la seva vida laboral, a que els ingressos de la seguretat 
social, arribessin als beneficis que han tingut i que encara existeixen, perquè ara quan ho necessitin poguessin 
cobrar les seves pensions. Aquestes, que tots els partits, aquestes persones que tots els partits varen dir que eren 
intocables. Aquests als que ara volen fer creure, que si la vida puja una mica més que el que pujarà la seva pensió, 
han d’estar contents perquè a pesar de tot guanyen més, i per tant no perden. Aquests que amb els seus estalvis, 
estan estalviant despeses que haurien de correspondre a l’Estat, i que en comptes de baixar les despeses 
polítiques, les incrementa. Un exemple, aquí a Balears, a les Illes Balears han canviat un conseller d’educació per 
una consellera d’educació, més un assessor d’hisenda que curiosament és el conseller cessat. Un altre exemple, a 
una illa com Formentera, han creat un representant del Govern Balear, tot això acompanyant els corresponents 
funcionaris, lloguers, etcètera, etcètera. Una mesura, la de les pensions, que s’afegeix als pensionistes, al co 
pagament de medicines que també han sofert, i que a més estan calculades amb uns percentatges que són 
escandalosos. Sr. Batle de Palma de Mallorca, des de La Defensa li demanem la seva involucració personal en 
aquest tema. Defensi els pensionistes front les idees del seu partit a Madrid. Com? No ho sé, no som polític. És la 
seva responsabilitat. No el solucionar-ho sinó el defensar la postura que aquesta postura de defensa dels 
pensionistes amb totes les seves forces. Gràcies.” 
 
Punt 61 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unión de Asociaciones de Mallorca: 
 
“Honorable Sr. Alcalde, Señoras y Señores Concejales. Por la lógica, los presupuestos del Estado se pueden dedicar 
a dos cosas, la primera de ella a crecer y crear empleo, la segunda a mantener las necesidades asistenciales 
cubiertas. Me pueden decir ¿cuál de estas dos importantes funciones cumplen los Presupuestos Generales 



respecto de Baleares? Ninguna. Una inversión de 66 euros per cápita, frente a una media nacional de 206, habla 
por sí misma. Consecuencias por tanto para Baleares de esta lógica, si los Presupuestos son insuficientes y 
perjudican a nuestra comunidad autónoma, primero, a. se suplirá la falta de distribución equitativa del 
presupuesto con impuestos, normalmente indirectos, que son los que empobrecen a todos, o con los impuestos 
locales, los subiremos, como es en el caso del Ayuntamiento de Palma, porque provendrán evidentemente o del 
IBI o de la explotación turística. No en vano, la Playa de Palma por ejemplo, es uno de los principales fuentes de 
ingreso para las arcas públicas municipales, porque precisamente se aplican estos criterios. Segunda consecuencia 
importante, b. si el dinero presupuestado no viene para Baleares ¿a dónde va a parar? Sencillamente otras 
comunidades autónomas parece que están haciendo, o siendo mucho más beligerantes, y haciendo mejor las 
cosas que nosotros, porque desde luego y desde siempre han conseguido que se las tenga muy en cuenta, frente a 
una postura totalmente aquiescente de Baleares con respecto de Madrid. Es más, cuando a Montoro se el 
pregunta que pasa con Baleares, al parecer lo importante es que se están pagando las facturas que se deben, 
como si esto fuera algo extraordinario. Es decir, que pagar lo que se debe de otras legislaturas es la finalidad de 
estos presupuestos. Ya estamos calificándolos. Con lo que de crecer y crear empleo, como decíamos al principio, 
nos olvidamos. En cuanto a mantener las necesidades asistenciales, efectivamente, se pagan deudas a 
proveedores en 45 días, pero lo que no se dice es que a cambio el recorte en servicios es el más grande de toda la 
democracia, y posiblemente el más injusto. Cuál es por tanto la reflexión que se puede hacer, o que puede hacer 
un palmesano de esta situación, de unos Presupuestos Generales que responden a datos macro económicos, como 
si no procedieran el pagarlos de su bolsillo. La siguiente, si supiéramos que cantidad es la que cada ciudadano de 
las barriadas de Palma, de los cinco distritos en los que está dividida Ciutat en este momento, aporta estos 
Presupuestos Generales, veríamos con claridad que sería muy superior a la cantidad que recibe en 
contraprestación a su esfuerzo impositivo. Y una segunda reflexión, si lo que recibes es mucho menos de lo que 
das, ¿a que se dedica lo que recibes? ¿De que manera se distribuye lo poco que llega? ¿Por qué se le da prioridad a 
la reforma de hoteles de Playa de Palma? Con un inversión media en ellos de 500.000 euros por hotel, el que 
menos, y no vemos que haya nuevas instalaciones municipales, y que las que hay están obsoletas, o que son 
mantenidas de manera precaria. Sin duda Playa de Palma se merece buena parte de los presupuestos, aplicamos la 
lógica del principio y vemos que a través de Playa de Palma, se nutren las arcas municipales, el turismo en general 
es una fuente de ingresos, indiscutible. ¿Pero no teníamos que reformarla con un proyecto propio? A esa playa. 
Miren, lo único que podemos decir es que los Presupuestos Generales del Estado de 2014, son la evidencia de la 
mala gestión económica que enlastra nuestra democracia, debido al corto placismo electoral y al bipartidismo. 
Cuando el ciudadano de una barriada de Palma, pueda saber lo que da y lo que recibe, y pueda decidir a que 
dedica el presupuesto, estaremos hablando de un ayuntamiento transparente, y de unos Presupuestos Generales 
del Estado equilibrados, hasta entonces lo único que tenemos es desequilibrio, políticas sustentadas en lo que 
recibe, que solo favorecen a unos cuantos, y se mantiene un sistema público de manera deficitaria, en unas 
barriadas de Palma de primera y creando así unas barriadas de Palma también de segunda. Muchas gracias.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable Senyor Batle, Senyores i Senyors Regidors, l’associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, 
referent a aquest punt, exposa lo següent: quins temps aquells en què els balears repetíem amb l’orgull típic dels 
nous rics que érem la comunitat amb la renda per càpita més alta. Després, descobrirem que dividíem la renda 
dels hotelers i especuladors entre tots i, com que érem pocs, sortia una mitjana elevada. D’aquella fanfarroneria, i 
de la nul·la capacitat de tenir veu a Madrid, l’Estat va arribar a la conclusió que ens podia espoliar sense problema. 
Vivíem tan contents amb la nostra riquesa falsa, que tres dècades després encara continuem igual. Per si fos poc, 
embogits en l’eufòria de la bombolla, l’administració decretà que els ingressos de l’encimentada serien eterns i va 
firmar els crèdits del faraonisme. Ara, som els darrers de la classe perquè hem de pagar interessos al banc. La 
ressaca serà llarga. Sobre els colonialistes, repeteixo, colonialistes Pressuposts Generals de l’Estat per a 2014 i el 
finançament autonòmic per a Balears, l’estatut d’autonomia estipula que l’Estat farà cada any inversions a Balears 
per equiparar-ne la renda per càpita a la mitjana espanyola. La nostra entitat denuncia que des de que governa el 
PP no només no arriben aquestes inversions, sinó que a més tampoc no s’equiparen a la mitjana estatal. Per a 
2014, el govern ultradreta de Rajoy té previst invertir 74 milions a Balears, fet que suposa 66 euros per habitant, 
que disten molt dels 206 euros per habitant de la mitjana estatal. En el cas de la sanitat, la situació de Balears no 
millora gaire. Només dos territoris de l’Estat destinen menys recursos per càpita a Salut que les Illes. Balears gasta 
1.051 euros per habitant en despesa sanitària, i només La Rioja, 1.024 euros, i Andalusia 983 euros, inverteixen 
menys en aquest camp. Tot plegat fa que Balears se situï a la coa en despesa social. Es vergonyós, repeteixo, és 
vergonyós que es prioritzi els bancs a la despesa social. Es obvi que els pressuposts impulsats pel Govern 
incrementen les desigualtats socials. Són els comptes de les retallades i el pagament als bancs. Es poden fer els 



 
 
 

nombres com es vulgui, però el resultat sempre acaba sent que Balears és la comunitat que té les pitjors xifres de 
dèficit fiscal de tot l’Estat. Si a sobre hi sumem els costos d’insularitat que no hi ha manera de compensar i la 
manca d’inversions, el problema s’agreuja més. En comparació d’altres països, Espanya fa servir un sistema de 
redistribució del que aporta cada comunitat i el que rep després de l’Estat que és absolutament centralista i que 
acaba perjudicant qui més aporta al conjunt. Per exemple, Baden Wuttenberg aporta el 10,7% del PIB a Alemanya, 
i Llombardia el 8% a Itàlia. En el cas de Balears, l’aportació és del 14% del PIB, molt per sobre de la mitjana estatal. 
Òbviament les Illes Balears, només reben regons i miquetes des de La Cibeles, per lo tant la pregunta final és 
aquesta: ens tindran súper colonitzats com si fóssim una colònia bananera? Res més i moltes gràcies.” 
 
Punt 62 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca: 
 
“Molt Honorable Senyor Batle, Senyores i Senyors Regidors, l’associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de Futbol 
Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa lo següent: en primer lloc, volem felicitar al Grup Municipal MÉS 
per presentar aquesta estupenda i important proposició que, evidentment, defèn els interessos i els drets de les 
entitats ciutadanes. L’Equip de Govern del PP a Cort ha comés l’error del segle, al forjar els pressuposts del 2014 a 
esquenes de les entitats ciutadanes, que som, els agradi o no, com aquell que diu, la columna vertebral i la pedra 
filosofal de Ciutat. Però vostès, Senyores i Senyors del PP, en lloc d’optar per consensuar uns pressuposts de forma 
democràtica, han elegit, possiblement amb premeditació ultradretana, els recordem que el general Franco fa 
molts d’anys que ja va morir, actuar de forma totalitària, dictatorial, inquisitorial, caciquil, franquista, etcètera, 
però en aquest tema per suposat, no en tots. Vostès, segons pareix, són partidaris de la cèlebre frase, amb el tema 
dels pressuposts L’Estat som jo. Antes, feien reunions, antes de venir el Ple dels pressuposts, que és una llei en el 
reglament, vostè Sr. Julio Martínez ho deu sabre, ens reuníem i ara ni siquiera ens han cridat. Però van malament, 
molt malament, idò, a la curta o a la llarga, el poble, que som nosaltres, les entitats ciutadanes, els passarà factura 
en les urnes. Vostès juguen amb foc al marginar a les entitats ciutadanes en la gestió dels pressuposts. Caminen, 
directament, cap a un pou sense fons. Vostès, donant-nos galtades caven la seva pròpia tomba política. I sinó al 
temps. Vostès, donant-nos uns fets consumats, els dels pressuposts, per suposat, no xerrem d’altre tema, han 
comés l’imperdonable error polític de fer-nos un cero a l’esquerra, de tenir-nos en el més superb ostracisme. Com 
si no contéssim per res. Vostès han tingut la desvergonyia de prendre’ns pel xiulet del serè. Vostès, Senyores i 
Senyors del PP, per mèrits propis, s’han convertit en els paladins dels pressuposts anti participatius. Vostès s’ho 
mengen i s’ho beuen com els passa pel forro de les seves butxaques, per dir-ho de forma fina i suau. Senyores i 
Senyors del PP, la veritat, ens han defraudat estrepitosament. A pesar d’esser vostès súper experts en la tàctica de 
rodet, els creiem un poc més intel·ligents. I el dia que ens diguin que estan al servei del poble, ens riurem tan, que 
les nostres riallades arribaran, inclús, fins a Fidel Castro, doncs a Cuba, malament vostès no ho creguin, el poble 
intervé en l’elaboració dels pressuposts. Cal dir que la primera passa en qualsevol procés participatiu és el dret a la 
informació del ciutadà sobre els assumptes públics que els hi afecten. I els pressuposts són l’antítesi a aquesta 
premissa: tenen un llenguatge impossible d’entendre per la ciutadania. És urgent i necessari aplicar paràmetres 
d’accessibilitat, transparència i accés a la informació com a dret bàsic de les persones, per conèixer aquelles 
decisions polítiques que acaben afectant el seu dia a dia, ja que l’administració té l’obligació d’informar a la 
ciutadania per tal que puguin iniciar processos com els pressuposts participatius, en plenitud i igualtat 
d’oportunitats. Per finalitzar, mig en broma, mig en serio, només direm que les entitats ciutadanes serem males de 
pelar per part del PP, doncs tenim més moral que l’Alcoyano. I si ens ho proposem tenim força suficient, com 
aquell que diu, clar està, per fer tambalejar les parets mestres de qualsevol institució. Res més i moltes gràcies.”  

 
60. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al Projecte de llei reguladora del factor de 
sostenibilitat i de l’índex de revalorització del sistema de pensions de la Seguretat Social (777/2013). 
 
Punt 60 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien, como ha dicho el Sr. Ferrer, el tema de las pensiones, como otros tantos que traigo por 
aquí, no son competencia en realidad del Ayuntamiento, pero si que es un tema que afecta ya a partir del mes de 
enero del año que viene, afectará a millones de personas, y en el futuro nos afectará a todos nosotros. Por lo tanto 
creo que vale la pena que en este Ayuntamiento se debata esta cuestión. Bien, yo quiero recordar que cuando el 



Partido Popular ganó las elecciones en 2011, se había aprobado poco antes una reforma del sistema de pensiones, 
una reforma a la que el Partido Popular se adhirió, de hecho podía haber votado en contra, y sin embargo 
pensando electoralísticamente, no se como decirlo, en que se acercaban unas elecciones, creo que no atrevió a 
anunciar lo que realmente iba a hacer, que es lo que está haciendo ahora, sin dar tiempo a que esa reforma 
desplegase los efectos, que se tendrían que empezar a ver a partir del año que viene, pues la Sra. Báñez se ha 
lanzado a revisar nuevamente el sistema de pensiones. Lo que pasa es que, por primera vez desde 1995, cuando se 
firmó el Pacto de Toledo, se ha hecho, no ya sin consenso sino con la postura absolutamente contraria de todos los 
partidos, y de todos los agentes sociales. La Sra. Báñez, para darle un aspecto técnico a esta reforma, pues encargó 
un informe, como todos sabemos, a unos expertos, que no casualmente, están vinculados a las entidades 
bancarias que comercializan, que comercializan seguros de pensiones, planes de pensiones privados. Por tanto, 
una vez más, como ha hecho con otras materias, el Partido Popular, usa las pensiones como materia de para 
comerciar, como ha hecho con la educación, con la sanidad, con los servicios sociales. Y se pone al lado de los 
poderosos, que son las corporaciones que pueden comercializar esos planes de pensiones, y en contra de la clase 
trabajadora, que si no puede comprarse esos planes de pensiones, si no tiene dinero con los salarios cada vez más 
escasos que tienen, pues cuando se jubile se encontrará. Pues si ahora están rozando el umbral de la pobreza, 
seguramente darán el paso definitivo y se adentrarán en ella. Yo quiero recordar que aquí, ya se aprobó en junio, 
un acuerdo unánime por el que se instaba al Gobierno del Estado, a no llevar adelante esta reforma, sin alcanzar 
los consensos que siempre se habían alcanzado, desde el Pacto de Toledo. Y quiero recordar también, y esto ya si 
que roza la hipocresía, que hoy mismo hemos alcanzado un acuerdo, por el que nos queremos adherir, a la red 
mundial de ciudades amigables con las personas mayores. Es un sarcasmo cruel, que este Ayuntamiento haga 
estos planes para mejorar la ciudad, de cara a que las personas mayores tengan un entorno más amable, más 
adaptado a sus necesidades, y a las naturales discapacidades que con la edad se van asumiendo, y sin embargo no 
nos pronunciemos en contra de una reforma que afecta a algo más importante todavía, que es a llegar a la vejez 
en unas condiciones dignas, más allá de que luego puedan pasear por calles adaptadas o por una ciudad amigable. 
Por lo tanto, reitero lo que pedimos en nuestra propuesta, que es que se solicite al Estado, que modifique el 
proyecto de ley, que renuncie al factor de sostenibilidad que se ha convertido en otro nuevo dogma del Partido 
Popular, porque sabemos que ese factor de sostenibilidad, que se ha establecido en un 0,25, inexorablemente 
conducirá al empobrecimiento de todas las pensiones a partir del próximo mes. Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Pulido, ya se lo dije en Comisión, se lo digo también hoy, el tema de las pensiones debería 
salir por consenso. Usted ha hablado de que le primero que inició la reforma fue un Gobierno socialista, lo de 
incrementar la edad de jubilación, etcétera, y había más cosas. Todo esto ¿Por qué es? Ni Zapatero un día cogió y 
dijo, voy a reformar las pensiones, si existía un consenso, ni tampoco Rajoy. Es porque era un sistema que no es 
sostenible, se lo dije que lo dicen las matemáticas actuariales, usted se queja de que gente son los que han 
participado, son actuarios, porque hay, es una materia, se estudia la mayoría, o son matemáticos o economistas, 
es una rama que estudia en matemáticas actuariales, que tiene en  cuenta las probabilidades, pues de esperanza 
de vida, etcétera, nacimientos, el tema de la inmigración, y por tanto son números. Y a nosotros, el Gobierno del 
Estado tenía que evitar un rescate del país, es decir, que no viniera gente de fuera a decirnos lo que teníamos que 
hacer. Entonces lo que está haciendo, y yo entiendo que va por buen camino, porque el rescate al final no ha 
llegado, se está tomando las decisiones que se les dijo a los socios europeos, para seguir en ese club, en Europa, 
que teníamos que tomar una serie de reformas. Por tanto, debe haber una reforma de las pensiones, esto es un 
proyecto que se tiene que debatir, mejora, lo que se quiera, en tramitación, en el Parlamento español, no en este 
Pleno, que es donde se tiene que hacer. Posicionarnos  como ustedes proponen aquí, que si el Pleno del 
Ayuntamiento inste al Govern de l’Estat a modificar el proyecto, esto ya está en Parlamento, ya se modificará 
como se tiene que modificar, pero le quiero decir, el Pleno lo que tenemos que instar al Gobierno del Estado, es 
que haga todas las reformas que tiene que hacer, para que no nos rescaten. Nos merecemos, oigan, es una 
cuestión de orgullo. Que tengan que venir otros a decirnos lo que tenemos que hacer. ¿Qué pasa? ¿No somos 
capaces de hacer los deberes? Es lo que tienen que hacer. Y el Gobierno del Estado está tomando medidas que no 
son electorales. Usted hablaba del tema electoral, son medidas que no son electorales. Claro, se sabe, Zapatero lo 
está reconociendo, pero era, o dejar caer un país, o bueno también Solbes le dijo que se equivocó en el Plan E. 
Recuerdo alguien de por aquí que también hablaba del Plan E, que era una mala política, no me lo había chivado 
Solbes, es que la mayoría de economistas con un cierto perfil sabían que lo del Plan E, no era una buena medida 
económica. Nosotros lógicamente no vamos a apoyar esta medida, porque creemos que se debe seguir 
tramitando, en el Parlamento español, una de las reformas por las cuales nos hemos comprometido, en ese grupo 



 
 
 

donde queremos estar. Si queremos estar en la Unión Europea, ese grupo, esa sociedad, en la que estamos, nos 
exigen que haya que tomar este tipo de reformas. Muchas gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. El Sr. Martínez xerra de reformes i de la necessitat de reformar aquest sistema. Això és lo mateix que es diuen 
de determinats àmbits, des de fa més de 30 anys. Fa més de 30 anys que es diu, que el sistema de pensions és 
insostenible, que s’han de prendre reformes, que caurà pel seu propi pes. Això fa 30 anys que els mateixos, els 
mateixos experts, els que són experts, tenen el títol aquest, d’experts, van fent d’agoreros, respecte del sistema de 
pensions públiques, de fa molt de temps. I sense aquestes reformes, el sistema estam a 2013, i el sistema aguanta. 
Que de fet fa uns anys tenis superàvit, tenia superàvit que s’anava acumulant a una bossa de la seguretat social, 
per suportat moments com aquests. Moments en que com que han baixat, com que evidentment hi ha molta 
menys gent que fa feina, les cotitzacions evidentment no arriben a mantenir l’equilibri del sistema. Però 
evidentment, els cicles econòmics, han fet que el sistema de vegades expansius, de vegades restrictius, però el 
sistema ha aguantat, talment com es va dissenyar a determinats Pactes de Toledo, fa ja més de 30 anys. Ha 
aguantat el sistema. Per tant, aquestes veus interessades, en que haguem de fer alguna cosa amb les pensions. 
Clar alguna cosa, sempre és evidentment retallar les prestacions. Ara disminuir el poder adquisitiu dels 
pensionistes, per diversos mecanismes. Aquesta és la realitat, aquest sistema, les pensions, és una política pública 
bàsica. Basta veure la quantitat de famílies que avui en dia subsisteixen, amb la pensió dels padrins. És una política 
pública bàsica, que serveix moltíssim a uns mínims de cohesió social, i això evidentment si van llevant poder 
adquisitiu, i si han de reformar, si arriben a la conclusió de que han de reformar el sistema, evidentment perdrem, 
perdrem això, perdrem un mecanisme de cohesió social bàsic de l’Estat espanyol. Per tant, perquè s’ha de sufragar 
només en cotitzacions? En moments com aquests, o per ventura, en un futur, o per ventura en un futur, hi ha 
d’haver una aportació del Pressupost General de l’Estat en el sistema de pensions. Perquè no? No és un tema 
només d’aguantar-ho amb cotitzacions. Una política com aquesta, si en un futur efectivament, pues, algun 
d’aquests pronòstics, que fa 30 anys que se fan, però s’arribessin a complir, s’arribessin a complir, perquè 
realment entréssim en un cicle depressiu i d’envelliment poblacional. Perquè no és plantejable una aportació per 
part dels pressuposts? Els pressuposts evidentment seguiran augmentant, se suposa que d’una manera o de 
l’altre, el PIB seguirà creixent, sinó evidentment, malament anirem. En qualsevol cas, no sabem quin és el futur. 
Vostès estan fent uns càlculs, i estan demanant unes necessitats de revisió dels sistemes, amb uns càlculs que són 
sobre hipòtesis, que no són, igual que es feien fa 30 anys i han fracassat aquestes hipòtesis. Aquests agoreros que 
anaven repetint això, varen fracassar en el seu moment, perquè les seves hipòtesis no se varen complir, i ara me fa 
la impressió que estam en el mateix cas, és una política social pública i si fa falta s’ha de suportar amb doblers de 
pressuposts generals de l’Estat. Les pensions s’han de mantenir, i els pensionistes han de mantenir el seu poder 
adquisitiu. Gràcies.” 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Sr. Martínez, yo no soy economista, pero aplicando un poco de sentido común, puedo llegar a la 
conclusión de que no solamente recortando se puede hacer que el sistema sea sostenible. La otra opción es 
aportando más. Por lo tanto, lo que se está diciendo, hace 30 años que se habla de que es un sistema insostenible, 
pero no podemos aspirar a estar en ese club privilegiado de Europa, como usted dice, si solamente lo queremos 
hacer en un aspecto, pero hay otro aspecto que no hemos comentado, y es que en el resto de Europa se dedica un 
porcentaje muy superior del PIB, a las pensiones, de lo que se dedica aquí. Por lo tanto, mejoremos el dinero de la 
Seguridad Social, para que pueda cumplir con sus prestaciones. No solamente recortemos, con la obsesión de la 
austeridad, cuando esta austeridad conlleva el empobrecimiento de las personas más débiles del sistema, y las que 
más han aportado precisamente, a que este país haya evolucionado, se haya democratizado, y haya habido una 
solidaridad entre generaciones. Yo creo que hay que buscar otras soluciones, estamos en un ámbito en el que 
siempre se habían alcanzado consensos, precisamente porque todos los partidos consideraban que era una 
cuestión, lo suficientemente importante como para que no estuviese sujeta a las situaciones de la economía, de 
hecho en el 95 también había crisis económica. Y sobretodo para que no estuviese sujeta a las disputas partidistas, 
por tanto este Partido Popular, ha evolucionado con respecto al que había gobernado, o había estado en la 
oposición el años anteriores, ha evolucionado hacia posturas pues mucho más intransigentes, más ultra liberales. 
El otro día ya les dije que yo cuando digo esto me refiero más al PP de Madrid, pero bueno, ustedes forman parte 
del mismo partido, y tengo que hablarles a ustedes. Y a ustedes cuando les pido que se pronuncien contra estas 
reformas, que perjudican a tantos ciudadanos, creo que sería un punto el que el Ayuntamiento de Palma, una 
ciudad importante, demostrase una sensibilidad especial hacia esta cuestión, y pudiese votar favorablemente esta 



propuesta. Y que por tanto le llegase al Sr. Rajoy, que al menos una parte de su partido, no comparte esta actitud 
frente a la reforma de las pensiones. Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Seré molt breu. Lo que estamos debatiendo aquí es si se tiene que hacer una reforma si o no, y 
decir no significa, pues nos vamos de Europa, que puede ser una propuesta. Oiga, cogemos, nos vamos de Europa. 
A lo mejor hay alguien que se cree que fuera de Europa nos puede ir mejor. Pero para seguir en Europa, se tiene 
que hacer la reforma. ¿Cuál? Escuche, ahí están los parlamentarios españoles. Ustedes tienen grupo, a nivel 
nacional. Vostè Sr. Verger, aspiren a tenir-ne, bé, ho tenen a través de compromís, ho tenen  a través de 
compromís. Pero es una pregunta muy clara, ¿se tiene que hacer reforma? Sí. Ens hem de comprometre. Ho 
entèn? Gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió comptes, economia i recursos humans: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el govern de l’estat a modificar el projecte de llei reguladora 
del factor de sostenibilitat i de l’índex de revalorització des sistema de pensions, i tornar a vincular-les 
amb les variacions de l’IPC per garantir el poder adquisitiu dels pensionistes. 
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
61. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al Pressuposts Generals de l’Estat (778/2013). 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri, aquesta proposició, ha adquirit a dia d’avui en el plenari, una transcendència una mica 
més, una mica més de transcendència, arran de la intervenció de l’altre dia, crec que era ahir, del Sr. Montoro, en 
el Parlament, a instàncies del diputat Pablo Martín, diputat socialista d’aquesta comunitat, que li demanava que 
passava amb les inversions estatutàries. La resposta del Sr. Ministre va esser antològica, antològica, no tenim 
doblers, no les pagarem. Fantàstic, un Ministre d’Hisenda que diu que no complirà la llei, perquè no té doblers. El 
mateix Ministre que firma els embargaments de totes les persones que no paguen els imposts, per no tenir els 
doblers, ara ell diu que no pot pagar perquè no té doblers. Això si, per fer l’AVE a Galícia hi ha hagut doblers. 
Escolti, ens prenen en pèl, ens prenen el pèl. I aquesta redacció no és massa violenta, no és excessivament 
violenta, jo crec que fins i tot, jo crec que bé, jo se que vostès estan d’acord amb aquesta redacció, un altre cosa és 
el que votaran, que no ho se, a la Comissió varen votar en contra, però se que també estan d’acord, perquè és de 
lògica, és normal. La mitjana d’inversió per habitant a nivell estatal són 200 euros. A Balears, ens transfereixen 66, 
Sr. Gijón, com ha dit en Donaire, no importaria ni casino amb la Platja de Palma, si ens posessin les inversions 
estatutàries. El Palau de Congressos, solucionat, i és llei, és llei. Com pot dir el Sr. Montoro que no compleix la llei 
per no tenir doblers? Torn repetir perquè no m`escoltaven, és que és el mateix que firma els embargs de les 
persones que no paguen, perquè no tenen doblers. I evidentment també és una llei que ha de complir. Jo crec que 
amb aquesta redacció no s’hi pot estar en contra. Per tant, demanaria que com que no és massa violenta, ni tan 
sols pel Partit Popular, demanaria amem si podíem fer un esforç i donar-li suport. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Alcover, d’aquesta redacció no se pot estar en contra, pues me digui perquè a novembre del 
2007, la redacció que era que al Pressupost General del 2008, es destini la inversió mitjana per càpita, realitzada a 
les comunitats autònomes de règim comú, la comunitat autònoma de les Illes Balears, quan no hi havia crisis, quan 
no hi havia amenaça de rescat, vostès varen votar en contra. Vol que li torni a llegir? El Ple de l’ajuntament 
demana al Govern de l’Estat, que en el Pressupost General del 2008, això era novembre del 2007, no existia crisis, 
tot anava bé, el pressupost de l’ajuntament tenia superàvit, el de l’Estat també. Que es destini la inversió mitjana 
per càpita realitzada a les comunitats autònomes de règim comú, a la comunitat autònoma de les Illes Balears. 14 
vots a favor, 15 en contra. Els 15 en contra era el PSOE, el Bloc i UM. Me digui perquè en aquell moment, vostès, 
que hi havia superàvit, i se podia demanar al Govern de l’Estat, que hi havia superàvit i se podia demanar, perquè 
varen votar en contra? Ho poden explicar, vostè diu, el Sr. Montoro el que va dir és que no podia complir, per la 
situació que vivim actualment, de crisis, que no podia complir amb el que posa en els estatuts. Hi ha una sentència 



 
 
 

del Tribunal Constitucional, del 2010, referent en els fons estatutaris de l’estatut de Catalunya, que deixa ben clar, 
que diu, que el Govern ha de tenir maniobra a l’hora de decidir la política econòmica, en aquest cas 
pressupostària. I per tant, vostè el que està dient, que el compara amb altres normatives de la Llei general 
tributària, no és cert. Se que fa un munt de plenaris, jo avui la veritat és que anava a fer referència a l’anterior 
plenari, perquè això no li vaig voler dir al Sr. Verger, perquè el Sr. Verger no era aquí, però vostè si, vostè era 
Regidor d’Hisenda. I tenia molta importància, que el primer any d’aplicació de l’estatut de les Illes Balears, al 
manco arribéssim a la mitjana. Vostè va dir que no feia falta, que hi havia més temps i tal. No és un tema de manca 
de voluntat política per part del Govern del Sr. Rajoy. És un tema de manca de possibilitat pressupostària. I 
després, tinc un altre pregunta, que li vull fer ara, quan amb en Zapatero, se varen arribar a la mitja? Quan varem 
arribar? Perquè jo he estat mirant amem quin any d’en Zapatero varem arribar a la inversió mitja, i a jo no me 
surten, de les xifres que m’han fet arribar, a lo millor vostè té unes altres i me diu, si, en tal any varen arribar a la 
mitja. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Bé, primer de tot curiós que els del Grup Popular, i el Sr. Martínez, que ens ho ha retret diverses vegades, que 
facem propostes destinades, instant al Govern Central, i temes que no són propis de l’Ajuntament de Palma, al 
2008 es dediqués a fer aquest tipus de propostes el Partit Popular, quan ell era el portaveu de l’oposició, perquè 
no és gaire coherent que ens retregui, plenari rere plenari, que fem propostes d’àmbit superior a l’ajuntament, i 
que estam discutint els temes propis de Palma, quan vostè ara mateix acaba, dins la seva argumentació, acaba de 
reconèixer que és el que feia en, a la legislatura passada, i feia bé per cert, no. Evidentment, jo si que sóc coherent, 
jo trobo que aquests temes, si que afecta a l’Ajuntament de Palma, i s’han de poder tractar aquí. En qualsevol cas, 
nosaltres si que tenim clar que, sempre hem estat fora de la mitjana d’inversions, inclús el dèficit fiscal de les Illes 
Balears, que s’acumula per part, respecte de l’Estat, és descomunal, és enorme, evidentment, i això ho pateixen els 
ciutadans. Ho pateixen els serveis públics, molt més deficients que a la resta de l’Estat. No se poden fer polítiques 
públiques de mobilitat, d’educació, de salut, adequades, per aquesta manca de recursos, aquest dèficit fiscal, que 
acumulem a l’Estat. Per tant, evidentment nosaltres ja varem presentar una proposta en termes molt semblants 
en el plenari passat, i lògicament per això, seguim argumentant lo mateix. No pot esser, no pot esser que 
s’incompleixi una llei estatal, una llei orgànica, i el Sr. Montoro se quedi tan ample, com se va quedar ahir en el 
plenari del Congrés. No pot esser, no pot esser que se quedi tan ample, incomplint una llei amb rang de llei 
orgànica. Evidentment no s’estan fent, no s’estan complint les inversions estatutàries, i això és molt greu perquè 
ho pateixen tots els ciutadans, també els ciutadans de Palma. Per tant, donaré suport en aquesta moció del PSOE. 
Gràcies.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri, quan? a la legislatura passada estàvem a la mitjana, ha fet els números malament, o amb 
certa perversió com és habitual. Però estaiem a la mitjana, varem ingressar per valor de quasi 400 milions d’euros 
en inversions. Se recorda que hi havia 20 milions per Palau de Congressos? Varen pagar, l’Estat va pagar 20 
milions. Aquest que per principi d’unitat de caixa, vostès demanaven, i que s’han fet amb aquests? Per principi 
d’unitat de caixa, se varen destinar a pagar nòmines. Lo mateix que fa vostè amb Tirme, que cobra dels ciutadans 
trenta i pico de milions i en paga vint, i s’endeuta per vint per pagar a Tirme. Aquests trenta on van? Principi 
d’unitat de caixa. Li he criticat mai? No. És vostè que critica el principi d’unitat de caixa del Govern, cap en el Palau 
de Congressos. Vint milions d’euros, si s’hagués repetit durant dos o tres anys, els que duen governant, ja estaria 
resolt el tema del Palau de Congressos, ja no hi hauria problema. Miri si n’hi ha de diferència. Que no és un tema 
polític? I per això se gasten en l’AVE Galícia? On és que ho posa, a quina llei és que ho posa lo de l’AVE Galícia, que 
és obligació fer-la. A quina és? No l’he vista. No l’he trobada. M’ho dirà? Nosaltres varem votar en contra, perquè 
sabíem que s’anava a fer, i se va fer, i se va fer. Això és la diferència, això és la gran diferència. Vostès no hi poden 
estar en contra d’aquest, és impossible que defensin aquestes. A la Platja de Palma, qui invertirà? La iniciativa 
privada del Sr. Gijón? Ja ha demostrat que ha estat un fracàs, això ja s’ha demostrat. Haurem d’assumir qualque 
cosa a la part pública, perquè sinó ni les depuradores, perquè les depuradores tampoc se faran, ens han fet un joc 
de trile, tampoc es faran. Escolti, si no reclamem, si no aixequem el ditet al manco. Ja se que els interessos 
partidistes són davant dels ciutadans, això ho han deixat claríssim, tant amb la Llei de Capitalitat, com amb les 
inversions estatutàries, etcètera, etcètera, com amb les promeses electorals. Lo primer és el partit, d`acord, bé. 
Però no hem d’aixecar el dit al manco per dir, escolti que ens hem entemut, que no rebem un euro, és que no ens 
donen ni un gafet. Gràcies.” 
 



Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. S’ha d’esser valent quan s’és en el Govern, no quan estan a l’oposició, vostès ens donen sempre lliçons 
quan estan a l’oposició, varen tenir 4 anys. Això només es va plantejar, es va plantejar un any, el 2007, perquè era 
el primer any, i ja si el primer any no se complia. Per cert, el segon punt Sr. Verger era, el Ple de l’Ajuntament 
demana que dins aquesta inversió, és que no l’havia llegida tota, es tingui en compta la necessitat de Palma, 
marcada per la seva condició de capital de la comunitat. I per cert, nucli amb més població de les Illes Balears. Clar, 
nosaltres reclamàvem que es complís i que es tingués en compta, però no el varem estar reclamant 4 anys, perquè 
vostè Sr. Verger, el PSM, va tenir 4 anys per reclamar aquesta inversió mitjana, que no se va fer cap any, cap any. 
Vostès varen aguantar la cadira, i varen, i votaven en contra, votaven en contra de demanar que la inversió mitja, 
es fes en els Pressupostos Generals de l’Estat. I que ha canviat? Que estan a l’oposició i no s’arrisquen la seva 
cadira, per tant no tenen roce amb els que governaven a Madrid, que eren els que havien de demanar. Per cert, 
amb crisis econòmica, no. Amb amenaça de rescat, no. Novembre del 2007, novembre del 2007, vostès varen 
votar en contra de lo que vostès volen plantejar ara, com si estiguessin per donar lliçons. Durant 4 anys el PP no va 
presentar un altre proposta d’aquest tipus, però vostès varen votar, sense fer falta dur una proposta, perquè varen 
acceptar cada any, que no venguessin la inversió mitja, que no vingués la inversió mitja. Per tant, entendran que 
nosaltres entenem que, si se complís amb totes les comunitats autònomes l’estatut, els fons estatutaris menys a 
Balears, no se preocupi que seria el Batle el primer, seria a Madrid. No a les altres no se compleixen. I sentències 
del Constitucional, que són els jutges els que interpreten la llei, no som nosaltres Sr. Verger o Sr. Alcover, diuen 
que estam complint amb la normativa, que es pot deixar si hi ha altres prioritats en el país. I jo crec que no ens 
rescatessin, era una gran prioritat, crec que està bé, i n’hem sortit guanyant tots els palmesans. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió comptes, economia i recursos humans: 
 
1.-El Ple de l’Ajuntament de Palma rebutja el projecte de Llei dels Pressuposts Generals de l'Estat per a 
l'exercici 2014. 
 
2.-El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a fer totes les gestions que estiguin 
al seu abast perquè al llarg de la tramitació dels Pressuposts generals de l'Estat s'incrementin les 
inversions establertes per a les a les Illes Balears fins a situar-se en la mitjana amb una inversió per 
càpita de 206 euros. 
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
62. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa  a la implantació del procés dels Pressuposts 
Participatius per Palma (772/2013) 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Sr. Martínez, li he duit un regal. És un regal perquè la propera vegada que puguem debatre els pressupostos 
participatius, ho facem tots dos des de el coneixement. Molt bé. Perquè presentem aquesta proposta? 
Considerem des de MÉS per Palma que, és necessari un canvi radical, de la manera de elaborar i de gestionar els 
pressupostos municipals, ha d’esser una passa obligatòria per connectar la pressa de decisions polítiques amb la 
ciutadania. Actualment la concepció predominant a l’hora de dissenyar els pressupostos, els comptes municipals, 
fa que la majoria de vegades no es posi al ciutadà al centre de les polítiques pressupostàries. Totes aquelles 
partides que no estan preses per un deute bancari, són fabricades normalment en els despatxos, sense tenir en 
compta el dret a decidir del ciutadà, per destinar els doblers dels seus impostos. Ho deia el Sr. Felip, la primera 
passa en qualsevol procés participatiu, és el dret a la informació del ciutadà. I és vera, i és notori que aquest dret a 
la informació, els pressupostos actuals municipals, d’aquí, de molts de pobles i de moltes ciutats, són l’antítesi a lo 
que hauria d’esser el dret a la informació, perquè tenen un llenguatge que no és capaç de fer-se, de que es pugui 
entendre pels ciutadans. És urgent i necessari aplicar paràmetres d’accessibilitat, transparència i accés a la 
informació, com a dret bàsic de les persones, per conèixer aquelles decisions polítiques que acaben afectant el seu 
dia a dia. L’administració com ajuntament, tenim l’obligació d’informar a la ciutadania perquè es puguin iniciar 
després processos participatius, com puguin esser els pressupostos. És una forma d’apoderar en el ciutadà. I que 
són els pressupostos participatius Sr. Martínez? La guia ho explica però jo li faré un resum, són una eina de 



 
 
 

democràcia directa, per decidir de manera col·lectiva, a través de la participació ciutadana, en que s’inverteixen les 
partides pressupostàries municipals. Sempre tenint en compte, que s’han de garantir l’estabilitat i supervivència al 
funcionament municipal, vull dir, hi ha partides que evidentment no es poden tocar, com pugui esser la dels 
treballadors públics, els sòlids treballadors públics. Són un exemple d’apoderament ciutadà contundent, perquè la 
gent pugui prendre les decisions, sobre quines inversions s’han de prioritzar a la ciutat i a les barriades. A més en 
aquests moments de descrèdit polític i institucional, la participació en els comptes públics, és una de les receptes 
per transformar una democràcia representativa, en una democràcia participativa, que hauria d’esser la nova forma 
de fer política. I canviar les regles del joc, d’un sistema que és injust, que és l’estafa de la crisi. Per posar un 
exemple, del nostre pressupost, concretament, les elèctriques i les entitats bancàries, de cada vegada tenen més 
protagonisme en els pressupostos, i en canvi les partides d’Educació, Serveis Socials o Sanitat, en el cas del Govern, 
de cada vegada tenen menys notorietat. Els ciutadans estan cansats d’aquestes situacions, que frustren 
contínuament la igualtat d’oportunitats i els seus projectes de vida, i tard o d’hora diran prou, a mantenir els 
privilegis que conserven una minoria de poderosos. Els pressupostos participatius, Sr. Martínez, en el final és una 
forma d’apoderar la ciutadania, i de connectar la participació amb la presa de decisions polítiques, i d’aquí 
sortirem guanyant tots. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Sr. Noguera, el regal arriba 6 anys tard, i era dirigit al Sr. Alcover, i arriba que és quan li tocava fer algo. És 
ver que varen fer una estafa, varen aprovar un protocol de pressuposts participatius, jo me record el seu líder, el 
Sr. Grosske, la passada legislatura, el líder seu de la passada legislatura, va sortir un dia i va dir, que s’iniciava un 
canvi radical, és lo mateix que m’ha dit, aquesta moto, un canvi radical, farem pressuposts participatius, no es va 
complir mai el protocol, mai, és que a ningun pressupost, això va esser una estafa, me reconeixerà que el seu ex 
líder, perquè ja no ho és, va estafar a qualcú. Crec que en el PSM el va estafar, a lo millor per això ja no estan 
plegats, pels pressuposts participatius, a lo millor tenien tant de. Hem de consolidar els instruments, Sr. Noguera, 
que tenim actualment. Ahir va esser l’audiència pública, m’ha cridat l’atenció que una persona que té tant, que 
està amb tantes associacions, com el Sr. Pere Felip, no sabés que ahir era el dia que ens reuníem amb les 
associacions, per explicar-los els pressuposts. Al detall, qualsevol pregunta Sr. Noguera, ahir ens demanaven 
qualsevol pregunta, estava el regidor, ahir a les sis i mitja, vaig estar tot el temps que volguessin les associacions, i 
feien pues les seves preguntes, i els podíem explicar, els varem dir des de fa temps, i el torn a repetir, el despatx 
d’aquest regidor, i de la gent que me pugui ajudar d’hisenda, per explicar el pressupost, perquè fins dia 4 tenen 
temps les associacions, de presentar al·legacions, aquelles al·legacions que vostès no varen voler tramitar en el seu 
dia. Se recorden? El pressupost del 2010, vostès es varen negar a tramitar les propostes de les entitats veïnals, i el 
2011 la varen negar, no només a les entitats veïnals, sinó també en el Partit Popular, va esser el primer pic que 
varen fer una pròrroga de pressupostos, que com entendrà, poca participació té, però m’agrada que vostè me 
digui, que vol explicar que hauríem de donar una participació en els ciutadans, jo estic d`acord amb això. Jo 
m’agrada que per rebre feedback, en que hem d`invertir. El problema és que invertir en teníem poc, i la majoria 
d’inversions s’han decidit els jutges, que és molt complicat fer-li entendre a un jutge, que hem  quedat amb les 
entitats veïnals, i no volem pagar lo que el jutge diu que s’ha de pagar, és molt complicat. Si hi ha qualque 
ajuntament on governa el PSM, MÉS, o qualque partit del seu ex líder, el Sr. Grosske, que no, que facin això, que es 
reuneixin i els veïnats diguin, no, no, aquestes inversions. Perquè les expropiacions són inversions, de les futures 
zones verdes, que hi ha sentències, que ens han avisat a nosaltres vint-i-nou, que responem nosaltres el vint-i-nou, 
amb el nostre patrimoni, de no, ara reunirem a la gent i que la gent ens digui que no les paguem, però de que, 
vostè quan m’està xerrant del tema aquest de que en que s’ha d’invertir, se llegeixi bé el pressupost. Diguim quina 
inversió, que està en el pressupost actualment, no està aprovat definitivament, no li agrada, no li agrada. Perquè jo 
amb les al·legacions no vaig veure cap inversió que vostè estiguessin en contra, i els veïnats tampoc. Quan li hem 
explicat, si hi ha petites però n’hi ha, però molt poques, molt poques. Quan li hem explicat el que hi ha, les 
inversions que ha de fer Emaya, que ho va presentar, pareix mentida que vostè Sr. Alcover, que és conseller del 
Consell d’administració d’Emaya, on s’han explicat que hi ha inversions pel pròxim any, ara me digui que no n’hi 
ha, si que n’hi ha, hi ha inversions, hi ha inversions, Emaya pertanyin a l’ajuntament, encara. Ja se que vostè ha dit 
que la privatitzaríem, vostè és un mentalista, però no s’ha privatitzat Sr. Alcover, per tant és de l’ajuntament, i 
s’han de tenir en compta com a inversions. No? Clar, miri, i lo del tema dels bancs Sr. Noguera, vostè un dia va dir, 
demagògia la justa. Miri, lo dels bancs, els bancs hi va haver polítics que varen voler gastar lo que no ingressaven, i 
varen demanar doblers a un banc, i aquests doblers que var donar el banc, va finançar aquest tipus d’inversions 
que a tothom li anava bé. I ara els bancs que demanen? Que els tornin aquests doblers, és algo lògic, no és una 
decisió nostra. Que se pensa que a nosaltres ens agrada pagar les inversions que varen fer, i se varen fer les fotos 
altres? Home, és que, que ens diguin això, per això demagògia Senyor, les justes. Moltes gràcies.” 



 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Martínez, tenim conceptes diferents de lo que és una estafa. Per jo una estafa no és fer un 
model de pressuposts participatius, i complir-lo un 80 o 90% i no el 100%. És dir que no es pujaria l’IVA i clavar del 
10 al 21. És dir que es retallarien de tot menys Educació, Sanitat i Benestar Social, i lo únic que es retalla és Sanitat, 
Benestar Social i Educació, això és. Tenim conceptes diferents, però sospito que la ciutadania també està d`acord 
amb nosaltres. Escolti, no se rigui de les meves prediccions perquè de moment les he clavades totes, i aquesta de 
la privatització d’Emaya, al tanto. Perdoni, li record, li record que el dia que el Sr. Batle deia als funcionaris 
d’aquesta casa, es injusto pero necesario, jo aquí en el plenari li vaig dir, escolti però si tancarà amb un fester de 
milions de superàvit. Que està dient? Li vaig dir aquí. Vostè ni les ensumava, i vostè amb el Sicalwin, allà, ja 
calculava devers 30 milions, vaig dir, han estat 27. Escolti, escolti és que, és que han estat moltes eh. Escolti, se 
recorda? Ahir mateix, ahir mateix, antes del plenari, perquè sabia que hi havia una protesta convocada avui, el Sr. 
Garau va repartir una, les nòmines, va repartir les nòmines amb una carta darrera, una propaganda institucional, 
allà on deia que no es privatitzaria. Escolti, jo fa més d’un any que no en parlo de privatització, però excusatio non 
petita. No ho varem dir la darrera vegada? Vostè m’ho va dir l’altre dia, excusatio non petita, acusatio manifesta. 
Això ho diu, això ho diuen els italians. Escolti, de privatitzacions d’aquests serveis, n’hem viscudes, aquesta 
pel·lícula l’hem viscuda moltes vegades, l’hem vista moltes vegades. Mirin a Madrid com estan. De totes maneres, 
avui li han dit. El Sr. Felip li ha dit, i en representa un parell d’associacions el Sr. Felip, en representa un parell, mai 
va fer, mai va fer aquesta intervenció, a l’anterior legislatura. No, idò i me digui, com que està acostumat a cercar 
hemeroteca i literatura, no, no, no, me digui, me digui quines, no, lo rar és que no ho hagi duit, perquè sempre me 
dur intervencions de l’anterior legislatura. Vostè en ves de mirar de cap allà, mira de cap el passat. La me digui, la 
me digui, jo no record cap intervenció de la contundència d’aquesta intervenció. Per tant, per tant, s’ho apliqui, 
s’ho apliqui, perquè això, això d’un pressupost participatiu, en fi, no té, cualquier parecido es pura coincidencia Sr. 
Martínez. I no parli només d’intervencions, els pressuposts participatius poden anar molt més enllà. Se podria 
discutir si havíem de pagar, i amb quin percentatge, la factura de Gesa, per exemple. És que hi havia moltes 
partides per discutir en aquests pressuposts. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Andreu. Don Pere Felip, se’n dona compta de que l’escoltem, tant l’oposició com l’Equip de Govern, 
si. Sr. Martínez. Sr. Noguera.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Era un regal de veres. Sr. Martínez, ni el Sr. Verger ni la Sra. Truyol, ni jo mateix, tenim cap pedra a la motxilla. Ho 
dic perquè som joves i tenim molt clara quina política volem fer, i que és totalment diferent a la que vol fer vostè. 
Això que ho tingui clar, perquè si vol recordar vells temps, nosaltres bé, recordi, però nosaltres tenim molt clar 
quin és el nostre present i quin és el nostre futur. No arriba a entendre lo que és socialitzar un procés polític, 
perquè lo que vostè fa de ahir anar a les entitats a explicar-los un pressupost de fets consumats, és que no està 
entenent lo que és la participació. L’exemple de cooperació, concertar els pressupostos amb les entitats, és una 
forma de participar els pressupostos. I més que mai, quan hi ha poc doblers, i en temps de crisis, que això és ara, 
és quan més la gent s’interessa, a que se destinen els doblers dels pressupostos. I és per això que nosaltres 
presentem aquesta proposta, perquè d’una vegada per totes, d’una vegada per totes, i ara més que mai, el ciutadà 
ha de tenir el dret a decidir sobre les qüestions que els hi afecten. I el pressupost municipal, el pressupost 
municipal, mires a la dreta i mires a l’esquerra, qualsevol cosa que et puguis trobar a la ciutat, depèn del 
pressupost municipal. Des de que t’aixeques, des de que dus el nin a escola, vas amb autobús, bé. El pressupost 
municipal ajuda a la gent, fins i tot li diré que ajuda a la gent a esser més feliç, si se pressuposta bé. Però no me 
vengui a dir que lo d’ahir és una història participativa, perquè no ho és, no ho és. El tema dels bancs, Sr. Martínez, 
1. per quins interessos les varen comprar els deutes en el banc. 2. quins interessos ens estan oferint a les 
administracions els bancs. Aquest és un tema. Si vostè això no ho considera una injustícia, en seguim parlant. 2. els 
11 milions d’euros que no s’han gastat en partides pressupostàries, dels pressuposts 2013, i que han anat destinats 
a pagar banca. Això que és? No és una injustícia pels ciutadans, que se pensaven que aquestes partides 
pressupostàries s’invertirien en els ciutadans, i que finalment no. 3. perquè no s’ha pagat el cost real de les 
elèctriques? No, tampoc. En definitiva, això era un guant, això era un guant, per fer les coses d’una forma diferent, 
que en aquests moments de crisis és totalment necessari, i és urgent. Simplement era això Sr. Martínez, moltes 
gràcies.” 



 
 
 

 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Sr. Alcover, si li haguéssim fet cas, si li haguéssim fet cas, i no haguéssim aturat la maquinària en els 
pressuposts del 2012, i ens haguéssim gastat tot el que en un principi havíem pressupostat, pues haguéssim tingut 
l’estalvi net negatiu, com ens el va deixar vostè. Que és un indicador, clar que la gent, com no sap de que estam 
xerrant. Quan jo, jo la pròxima setmana he d’anar a Madrid, a xerrar del tema de les autoritzacions. Sap que me 
demanaran? Aquest indicador, el primer que me demanaran. Com tens l’estalvi net? Encara el tens negatiu com te 
varen deixar? És igual no xerraré del passat. Encara, ja el tenen positiu? Si li haguéssim fet cas, aniria allà, el tinc 
negatiu, escolta pues no pots, no te donem l’autorització. Fer els deures, fer els deures. Tinc més probabilitats, els 
bancs en lloc de donar-nos fa un any, 23 milions d’euros de les pòlisses de crèdit, ara ja ens ofereixen 44. Sap que 
estic negociant ara? Els interessos que deia el Sr. Noguera. Fa un any, no podíem negociar res, res, absolutament 
res. Miri Sr. Noguera, perquè sàpiga perquè serveix l’audiència pública de pressuposts. Ahir, el President de la 
Federació d’Associació de Veïnats, me va demanar, perquè surt, ara nosaltres el tenim detallat, antes, per tema de 
transparència. Surt exactament a quins bancs els paguem els interessos, i a títol de que, i surten els swaps, com ell 
crec que ve de banca, me va dir que sabia lo que era un swap, i li vaig explicar que no els havíem firmat nosaltres, 
jo crec que ara no era època de firmar swaps, se varen firmar durant la passada legislatura, i els varen convertir, i 
se varen convertir en fixos. I per tant, nosaltres no estam aprofitant la baixada de l’euribor, perquè és com un 
suelo, clàusula suelo, funcionen exactament igual. Però ahir va venir un President de la Federació, i va demanar i se 
li va poder explicar, i ho va entendre. I també li varem dir perquè s’incrementava, perquè ell deia, si amortitzes 
tant, com és possible que s’incrementi lo del tema de les despeses financeres. Jo li vaig dir, és que amb el tema de 
les pòlisses de crèdit, si hem de pagar 60 dies, ho hem de pressupostar, ho hem de tenir en compta. Per això 
serveis, per això li dic que l’audiència pública serveix. No va venir molta de gent. Per tant anem a consolidar, quan 
anem desbordats a l’audiència pública, anirem fent més coses. Però, ahir hi havia reunió, i s’ha de posar en valor la 
gent que va voler venir fins l’ajuntament, perquè ahir feia un dia complicat. Li he de dir que nosaltres, a la 
convocatòria els varem demanar, si tenien qualque proposta, que ens la fessin arribar, per poder decidir-la a 
l’audiència pública. Li he de reconèixer que no varem rebre cap proposta, però m’és igual, d’aquí a dia 4 hi ha 
temps per fer proposta. I de totes maneres no se tanca el pressupost el dia que l’aprovem definitivament, avui 
duim una urgència per mirar de posar doblers, en un lloc que hem trobat un estalvi, per posar doblers, per enviar 
doblers a Filipines. Que fins ara havíem arribat a un acord, jo espero contar amb el seu suport. El cerquem perquè 
de les subvencions que hem fet, de les federacions d’associacions de veïnats, com, o bé no s’han presentat o 
FEPAE no se va presentat, la Federació d’Associacions de Veïnats s’ha presentat a una de les fases, però no a 
l’altre. Hem estalviat uns 46 milions, uns 46.000 euros, ojalà fossin milions, 46.000 euros, i el duim avui, que la clau 
de que vagi bé aquesta modificació del pressupost, és que en els 15 dies que després hi ha d’exposició pública, 
ningú ens faci una al·legació, perquè si qualcú ens fa una al·legació ja no arribarem, i s’anirà directament en el 
romanent de tresoreria, que si és positiu anirà, el podrem tornar a destinar, però si és negatiu no. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió comptes, economia i recursos humans: 
 
El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a implantar el procés dels Pressupostos 
Participatius per Palma a partir de l’any vinent constituint el Grup Motor en el primer trimestre. 
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Abans d’iniciar-se el debat pels regidors, dels assumptes que composen aquesta Comissió, de conformitat amb 
lo establert per la Junta de Portaveus, per ordenar els debats, intervenen en aquest moment els representants 
de les entitats que ho han sol·licitat als punts que integren l’ordre del dia, corresponents a la Comissió 
d’Urbanisme, que són els següents: 
 
Intervencions Entitats (Punts 69 i 70) 
- Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina CIF G 57301814 (Pere Felip Buades) 
Punt 69 
- Unión de Asociaciones de Mallorca CIF G 57472045 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 70 
 
Sr. Batle (PP): 



 
“Passem ja a les noves intervencions. Don Pere, Don Pere Felip, en nom de l’Associació de Veïns del Raval de Santa 
Catalina, respecte del punt 69.” 
 
 
Punt 69 
 
Sr. Pere Felip Buades, representant de l’Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina. 
 
“És el meu número preferit Sr. Batle. M’agrada molt. Quina casualitat. Bé Sr. Batle, un petit matís, amb el seu 
beneplàcit sempre. Sr. Julio Martínez, a les nostres associacions, que són moltes, no hem rebut l’avís per venir en 
aquesta reunió, tots els anys hem vingut, tots, tots, i el Sr. Alcover ho sap, i hem demanat la paraula cada minut, i 
hem durar la reunió fins a les 11 de la nit. I cap entitat que jo represento hem rebut res, per lo tant, no farem 
nosaltres al·legacions, ja que el Sr. Martínez ens ha marginat per complet. Li donem les gràcies en nom de totes les 
entitats, o ens té por, ho digui i no vindrem.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Esperi li donarà una explicació, perquè me pareix que hi és. Si Senyora.” 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“Jo recull el que ens diu, varem enviar a tot el REMEC, però revisarem a quin correu l’hem enviat, val, perquè si 
que ho he enviat, i bé hi ha associacions que ho han rebut, però ho revisarem.” 
 
Sr. Pere Felip Buades, representant de l’Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina. 
 
“Un fallo d’aquests no es pot permetre.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ens doni un marge de confiança. Jo estic segur que si vostè diu que no ho ha rebut, no ho ha rebut, no tinc la més 
mínima dubte, però deixa’ns, ens deixi que comprovem, que amem si ho hem enviat i ha quedat, perquè vamos si 
la regidora diu que s’ha enviat, jo també m’ho crec. Per lo tant, probablement haurà estat degut a, en qualsevol 
cas crec que fins dia 4 té, vostè té plaç per fer les al·legacions que trobi oportunes, i nosaltres els agrairem com 
sempre, fins dia 4.” 
 
Sr. Pere Felip Buades, representant de l’Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina. 
 
“Jo confio en vostè Sr. Batle, com sempre, per lo tant, accepto això perquè confio en vostè.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Pere.” 
 
Sr. Pere Felip Buades, representant de l’Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina. 
 
“Bé, començarem ja amb el punt 69. Molt Honorable Senyor Batle, Senyores i Senyors Regidors, l’associació de 
Veïns Es Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt, exposa lo següent: en primer lloc, som de l’opinió de que 
lo primer que  hi ha de demanar-se és si aquest estrany, nebulós i obscurantista conveni entre el Bisbat i 
l’ajuntament de Palma, és legal. Nosaltres no ho sabem. Però, tal vegada, si ho podríem demanar al ex regidor del 
PP, senyor Rodrigo de Santos. Però, lògicament, no ho farem, idò, segons pareix, està encara a la presó, per i ho 
direm entre comilles, per bon xicot. Lo que si podríem preguntar aquí, per si qualcú ho sap, és lo següent: hi va 
haver gato encerrado, com diuen en foraster, en aquest rar conveni episcopal, com es diu vulgarment? Es pot 
xerrar de presumptes privilegis de Cort a l’església catòlica? No és un secret per a ningú que el franquisme fou 
molt benvolent i li fer el brou gruixat al clero. No debades duien al cabdill Franco baix pal·li, a pesar d’esser un 
colpista de pinyol vermell. Però, amb la democràcia, l’església catòlica ha continuat, tenint, tenint i tallant el 
bacallà, i el poder li ha seguit donant les coses en platera, com en platera, segons pareix, li posar en 2006 a 



 
 
 

l’ajuntament de Palma, cinc solars valorats en el mencionat any, en un total de 4.135 milions d’euros, com si fossin 
rosquilles gotellades amb aigua beneïda, amb la incoherent finalitat que s’edifiquessin temples catòlics. Que quedi 
clar que la nostra entitat no té res, res, en contra de l’església catòlica. Déu ens alliberi! Però, si hem de xerrar amb 
sinceritat cristiana, aquest conveni ens fa olor, presumptament, a Dinamarca, a Tot per la Pàtria beneit amb mirra 
episcopal. Amb la fam i la gent sense sostre que hi ha a Palma. És normal que es perdin aquests solars? Tant Cort 
com el Bisbat haurien de tenir en compte que la crisi no té nom i afecta, en principi, a tots, però més als col·lectius 
menys afavorits i que viuen en les seves pròpies carns l’efecte directe de l’atur, la falta d’ingressos i el veure com, 
poc a poc, tots els membres de la família han perdut el seu lloc laboral. Per lo tant, lo que procedeix es que Cort 
rompi aquest incomprensible conveni amb el Bisbat, que a l’església catòlica de Palma, pensem, li sobren els 
doblers, i sinó que li demanin als Banc Vaticà, que els bilions, no milions, els bilions d’euros li surten per la finestra, 
i aquests solars s’utilitzin per pal·liar l’estatus  de vida de misèria, que pateixen dotzenes i dotzenes de palmesans, 
que passen les de Caín per poder subsistir. A demés, tenint en compte que aquests solars cedits gratuïtament, 
segurament el Bisbat té cera del Corpus, repeteixo segurament el Bisbat té cera del Corpus, estan actualment 
abandonats i deixats de la mà de Déu, i sense ús, i sense previsió de que en un futur se’ls pugui donar l’ús que 
preveu aquest conveni, tan enigmàtic i tan accentuadament benvolent, condescendent i objecte de moltes dubtes 
raonables, amb l’excepció del solar de Son Dameto, és un deure de l’actual Equip de Govern del PP de Cort, tallar 
el grifó, de fer la farina molla al Bisbat i que aquests solars tornin a integrar-se al patrimoni municipal, i puguin així 
ser emprats per a diferents finalitats d’interès públic. O si ens apuren que Cort els doni a Can Gazà. Segur que 
l’heroi de la marginació de Mallorca, en Jaumet Santandreu, faria bon ús d’ells. Basta ja, que l’ajuntament sigui el 
canet faldiller del Bisbat, caramba! Res més.” 
 
Punt 70.  
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unión de Asociaciones de Mallorca. 
 
“Honorable Sr. Alcalde, Señoras y Señores Concejales. La última de las intervenciones, pero no por ello la menos 
importante, considero que de las más importantes. En el pleno de septiembre de 2010 estas asociaciones 
ciudadanas, solicitaron al por entonces Equipo de Gobierno socialista, que no hiciera urbanismo a la carta en los 
polígonos industriales. Aquello que entonces pasó desapercibido porque ustedes escuchan poco a los ciudadanos, 
hoy vuelve a estar de actualidad, pues el impacto de lo que podía venirles encima si seguían en la línea propuesta 
entonces por Unió Mallorquina, aconsejó suspender las licencias. Y vuelve a estar de actualidad, porque hay 
declaraciones de políticos con cargo institucional relevante, y que hoy están en prisión, que han descubierto y 
reconocido que aquellas políticas de entonces, no respondían al interés general, sino al engaño de los ciudadanos 
en beneficio propio, no podíamos esperar otra cosa de ese urbanismo a la carta. Pues bien, tan negativo es para la 
economía que se estafe a las instituciones y a la ciudadanía, como que se suspendan licencias y que, como ahora, 
se proponga volver a planes generales urbanos obsoletos, porque nadie quiere asumir la responsabilidad de dar un 
paso adelante, mientras este asunto esté sometido a los Tribunales. Sean ustedes valientes Señores Concejales, 
legislen para el pueblo, legislen aprovechando la circunstancia. Hagan de la necesidad virtud, saquen leyes 
adelante que permitan, como dijimos entonces, que el daño a las instituciones de Baleares, que ya está hecho, se 
pueda subsanar y se pueda, en el peor momento, en el momento en el que estamos de crisis, decir que el 
Ayuntamiento de Palma, está teniendo en cuenta esta situación. Y es que, como le decíamos entonces, la 
industria, más allá del turismo, no existe en las Islas Baleares. En consecuencia, llamar polígonos industriales a 
unas áreas que, en realidad, están siendo ocupadas por medianos empresarios, no es en absoluto, ajustado a la 
realidad. Lo adecuado sería renombrar estas zonas y normalizar su situación, conforme a lo que realmente existe 
en ellas, de tal manera que el empresariado obtenga las ventajas de su condición al ofrecerle, que se pueda decidir 
ubicar la empresa, en estas zonas reservadas a determinadas actividades, como está hasta ahora. Esta es la 
argumentación realista, la que ustedes no escuchan, la  que las asociaciones de empresarios solicitan, legislatura 
tras legislatura, les están trasladando a las instancias políticas, para que actúen en consecuencia y adecuen las 
normas para que el empresariado balear, obtenga estas mejoras, en unos momentos de importante crisis en su 
productividad. El debate político que se ha generado, sobre la necesidad del incremento de la edificabilidad 
externa o interna, en los polígonos industriales, es insuficiente, y más ahora que se propone una norma del año 94, 
es decir, un retroceso en este sentido, y de fondo, en la vía de hecho del urbanismo en estas zonas M, no se 
adecuan las normas para no efectuar distinciones entre empresarios e industriales. Por lo tanto, seguimos 
exactamente igual que estábamos hace dos legislaturas. Los empresarios llevan dos legislaturas, por tanto, sin 
saber a qué atenerse, porque los políticos no saben cómo salir ahora de una etapa de corrupción, si no es 
volviendo al pasado. La racionalidad del urbanismo y su coherencia, obligan a una gestión del suelo realista, a que 
se favorezca la productividad y el ahorro de los empresarios e industriales. Pero sobre todo en estos momentos de 



crisis, en los que la inoperancia política, agudiza considerablemente el coste soportado, para quienes generan 
realmente, y donde no se mueve una gran parte de la riqueza de las Islas Baleares. Cuando los partidos políticos, 
unos de acuerdo, otros no, consensúan los usos de estas zonas, lo que están haciendo en realidad es pervertir el 
sentido último, finalista de los usos, que deben ser los establecidos legalmente, ya sea de manera especial o 
generalista, se lo dijimos entonces, pónganse de acuerdo Partido Popular y Partido Socialista, consensúen, legislen 
normas que sean asumibles y viables para el empresariado y para el pequeño y mediano comercio. De esta manera 
podrán decir que han ayudado a salir realmente a estos sectores de la crisis. En consecuencia la Unión de 
Asociaciones de Mallorca, exige que los planteamientos o propuestas de los partidos políticos, respondan a una 
base común, meditada en tiempos de crisis y desarrollada de acuerdo a la norma, llevando a los polígonos 
industriales, al más estricto cumplimiento de la legalidad, normalizando su funcionamiento, sin crear especulación 
en los terrenos o en el incremento de las cuotas de edificabilidad, sin perder de vista la mejora de la productividad, 
en estos momentos en los que salir de la crisis es lo prioritario, ya que, en el futuro los acuerdos plenarios pueden 
adoptarse en otro sentido, pero lo que se debe hacer en este momento, sólo puede hacerse de una manera 
correcta, que es la de intentar salir de las arenas movedizas, salir del momento en que nos encontramos, como ya 
se de les pidió en 2010, y que el consenso de todos los partidos políticos, sin excepción, se de y sirva por 
unanimidad a esta tarea. Muchísimas gracias.” 

 
69. Proposició del Grup Municipal  MÉS relativa a la reversió del Conveni entre Ajuntament i Bisbat de 
cessió gratuïta de bens immobles de titularitat municipal per a la construcció de temples (764/2013). 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias Don Francisco. Muy amable. Continuem ara ja amb el punt 69, MÉS, Don Toni.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Gràcies Sr. Batle. Dia 9 de maig de 2006, es va subscriure entre l’ajuntament de Palma i el Bisbat de Mallorca, 
un conveni per a la cessió gratuïta de determinats bens, entre les dues entitats. Aquest conveni suposava, cedir 
gratuïtament, ple domini, ple domini en favor del Bisbat, de 5 solars de titularitat municipal, Son Güell, a Son Güell, 
a Son Peretó, Son Ferragut, Son Busquets i Son Dameto, valorats en 4,1 milions d’euros. Per un termini, a demés 
s’establia de 25 anys. Aquest conveni se signava dia 9 de maig de 2006. Idò dia 7 d’abril de 2006, un mes abans, 
s’emetien per serveis tècnics de l’ajuntament de Gerència d’Urbanisme, el següent informe, en relació en aquest 
conveni, que diu literalment: per a cap dels equipaments i espais lliures tractats, estaria permès, per la normativa 
vigent, un domini que no fos públic. Un altre cosa seria una cessió d’ús dels terrenys. Per tant, no, a l’expedient, 
l’he revisat, no hi ha cap altre informe, a l’expedient, que discuteixi les conclusions a les que arriba aquest informe. 
Malgrat aquest informe, clar i rotund en les seves conclusions, el conveni se va signar dia 9 de maig de 2006, un 
mes després d’emetre’s aquest informe. Està de dir, clar, Catalina Cirer i Rodrigo de Santos, varen prevaricar, ni 
més ni manco. Una conducta que es pot qualificar de delictiva, clara i manifesta. L’Ajuntament de Palma va dictar 
una resolució injusta, essent plenament conscient de que ho era, a sabiendas. Un conveni il·legal, nul de ple dret, 
un autèntic assalt a l’administració i en el patrimoni públic, com molts altres d’aquella legislatura fantàstica del Sr. 
Matas i el Sr. De Santos, i amb el beneplàcit de la Sra. Cirer. Davant la gravetat dels fets, urgeix una rectificació de 
manera immediata, tal com diu la nostra moció, el conveni s’ha de revertir, s’ha de declarar la nul·litat d’ofici, ha 
de desaparèixer de l’ordenament jurídic, i derogar tots els efectes derivats. Aquesta és la premissa bàsica, prèvia a 
qualsevol altre i ineludible, tenint en compte quins són els fets i amb quin punt estam. A partir d’aquí, 
evidentment, podem començar a parlar amb el Bisbat, del solar del Son Dameto, de Son Busquets, o de Son 
Ferragut, amb unes altres bases, evidentment, les de la cessió d’ús, que és la que preveu el reglament de Bens a les 
entitats locals. No domini, cessió d’ús, no transmissió de ple domini, com va fer aquest conveni vergonyós de 2006. 
I evidentment cessió d’ús, per un termini de 5 anys, per la concessió del temps, no 25, com preveu aquest conveni. 
Senyors del PP, Senyor Batle no pot esser que obviïn la il·legalitat, i el que va suposar, del conveni, i el que va 
suposar. Aquest ajuntament, vostès, han de passar pàgina d’una època ignominiosa, com la del Sr. Rodrigo de 
Santos, amb el beneplàcit i corresponsabilitat de la ex batlessa Cirer. Una època en que es prevaricava i es 
dilapidava el patrimoni públic d’aquesta manera. Per favor, és un prec, passem pàgina, aquest conveni ha de 
desaparèixer ja de l’ordenament jurídic, no poden obviar aquesta realitat, ni, que se va fer contra ... i contra un 
informe jurídic ben clar i ben rotund en les seves conclusions. Gràcies.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 



 
 
 

 
“Si. Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno, distintes són les qüestions que vostè posa damunt la taula, però crec que hi ha 
una d’elles, que vostè no l’ha mesurat. Vostè acaba de imputar falsament un delicte, lo qual suposa la comissió 
d’un delicte. Vostè acaba d’acusar de prevaricació, ho ha dit en present d’indicatiu, ho ha dit, està gravat, i això és 
cometre un delicte. Vostè ha de sabre quines conseqüències dur això, bé. Miri, el tema del conveni, vostè no l’ha 
llegit bé,vostè jurídicament no és respectable la seva postura, perquè està clar que és perfectament possible, 
canviar la naturalesa de demanial a patrimonial de les parcel·les, de manera que així sigui possible cedir aquestes 
parcel·les. Aquestes parcel·les no venen de cap tipus d’expropiació, venen de Juntes de compensació, lo qual la 
seva procedència les fa esser, possiblement patrimonials. I el conveni, només és un conveni. El conveni diu, perquè 
té una adenda que vostè no llegeix, que es faran les alteracions de planejament que siguin necessàries per dur a 
terme aquestes futures sessions. Per tant, ni s’han fet alteracions de planejament, ni s’ha fet cap escriptura 
pública. Per tant és impossible que s’hagi produït, cap tipus d’irregularitat, ni administrativa, ni de caire penal, com 
vostè vol fer veure. I a demés jo li vaig a dir una cosa, ja li vaig comentar a la Comissió informativa, miri, nosaltres 
per la manera d’esser, i aquí parlem d’urbanisme, no parlem de fe, parlem d’urbanisme. Està clar que nosaltres per 
seguretat jurídica, el que no farem és resoldre unilateralment un conveni. Nosaltres estam disposts a que si hi ha 
consens polític, i informes jurídics que ho suportin, i contant amb la voluntat del Bisbat, nosaltres podem de 
qualque manera, pensar que un futur distint en el previst en aquest conveni. Però lo que no farem és revertir 
unilateralment, crec que és la postura. Això no ens tanca a que puguem pensar quina és la millor solució de futur. 
Després, quina és la preten, això que se pretén de revertir el conveni? És a dir, quina és la necessitat imperiosa que 
té la ciutat? Si sabem que no hi ha capacitat d’inversió per fer obres públiques a nous solars municipals. Quin 
problema hi ha? I després, per acabar, perquè vostè cau en una contradicció tan clara, en referència, bé, respecte 
d’uns solars si però respecte d’altres solars no. Que vol dir això? Si m’ho pot contestar, podem continuar parlant.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, yo creo que nosotros como grupo, nos ceñiremos al debate que hubo en la Comisión, 
yo creo que la propuesta que presentaba el Grupo MÉS, era una propuesta que no solicitaba la ruptura de manera 
unilateral del convenio, lo que si pusimos de manifiesto desde el punto de vista urbanístico, es que había devenido 
en un convenio difícilmente ejecutable. Posiblemente por dificultades de planeamiento, porque muchos de los 
solares que se ofertaron en aquel momento, supongo que quizás con prisas, y sin pensar muy bien, pues 
necesitaban un desarrollo, antes de que tuviera un carácter finalista. Posiblemente también porque en estos 
momentos el Obispado, no disponga de capacidad para hacer frente a aquello que hace 10 años pensaba. Y 
seguramente porque también las necesidades municipales, son muy distintas que hace unos años, cuando 
teníamos muchísima flexibilidad respecto al patrimonio municipal del suelo, y además había como mucha 
disposición para hacer cesiones, que nosotros, quiero recordar, el Sr. Valls también, siempre criticamos, y de 
hecho adoptamos la pasada legislatura, el acuerdo de intentar siempre ir a cesiones de uso, y no cambios de 
titularidad. Por lo tanto, ya le critiqué en el tema de la Federación Balear Española de Futbol, o de la Federación 
Balear, que nosotros no éramos partidarios de esas cesiones, sino que hubiera concesiones a X años. A partir de 
ahí, leyendo estrictamente la propuesta, la propuesta habla de llevar a término los trámites administrativos y las 
negociaciones necesarias para revertir el convenio. Por tanto, entiendo que hay voluntad de que pueda haber 
conversaciones, yo creo que también tiene que haber voluntad entre ambas partes. Y que es posible un futuro 
distinto y seguramente mejor, tanto para la administración como para el Obispado. Y por tanto en ese sentido si 
que apoyaremos la propuesta.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. El Sr. Valls me diu que estic podent cometre un delicte, però evidentment no m’argumenta perquè. Me diu que 
jo no m’he llegit, jo faig una mala interpretació, i jo no m’he llegit el conveni. Escolti, no som jo que diu que no es 
pot cedir el ple domini d’aquests solars, ho diu un tècnic de l’ajuntament, que se suposa que si se l’ha llegit el 
conveni, que si que s’ha llegit el conveni, i que diu a un informe que no es pot cedir el ple domini, que si de cas s’ha 
de fer una cessió d’ús, que no ho veu factible jurídicament, cedir el domini públic. I ho diu de manera clara i 
rotunda. Per tant, existint aquest informe a l’expedient, i no estan discutides les conclusions d’aquest informe a 
cap altre banda de l’expedient. Bé, pues me fa la impressió, la conclusió es clara, i vostè no me desmunta 
l’argumentació, l’argumentació que faig. El conveni és il·legal, és nul de ple dret, en base a les consideracions 
jurídiques que es fan en aquest informe, i sinó les discuteixi, i me les contra argumenti, i me les contra argumenti. 
A més l’ajuntament històricament, sempre havia actuat d’un altre forma, amb aquesta qüestió, sempre havia fet 
cessions d’ús, per 5 anys, en aquests temes. I aquí ens trobem que se cedeix, no se per quina raó, no sé, 



evidentment no sé fins a quin punt és tèrbola o no és tèrbola, però per alguna raó determinada. No sé si 
simplement se cercava una foto, simplement se cercava arrogar-se a la condició de màxim representant de 
l’església, des de el poder polític. No sé que se cercava, però està clar que es canvien les bases de lo que eren els 
acords entre l’ajuntament i el Bisbat, a l’hora de fer aquests tipus d’acord. I se fa una cessió de ple domini, per 25 
anys. Per tant, que després me diu que com que no s’han desplegat els efectes del conveni, no s’ha produït, no 
s’ha arribat a produir la il·legalitat. Ah, això és l’argumentació, escolti, ja, però el conveni, evidentment, les bases 
del conveni evidentment són il·legals, i aquesta és la realitat. Que després no s’han desplegat aquestes bases, i per 
tant no s’ha arribat a produir la conseqüència que preveu el conveni, que és il·legal. Escolti, bé, això, ho podem 
discutir. Però el conveni es fa amb un informe clarament en contra, amb un informe rotund, amb unes conclusions 
clares, no discutides a la resta de l’expedient, en contra. Per tant, aquest conveni no té res a veure que no hagi 
desplegat els seus efectes. Aquest conveni, tal com està, evidentment, ha de desaparèixer de l’ordenament jurídic. 
De fet és nul de ple dret. És nul de ple dret, perquè es fa amb unes bases completament errònies a nivell jurídic. 
Després me diu que d’ajuntament no necessita sòl. Escolti, l’ajuntament, l’ajuntament necessita sòl, per 
equipaments, per zones verdes, pels saps del Molinar per exemple, dins la negociació amb els propietaris. 
L’ajuntament necessita sòl, l’ajuntament té, de fet té un dèficit de sòl públic, per destinar a diferents situacions i a 
diferents equipaments, òbviament amb un futur. Per tant, per favor no me digui que l’ajuntament ara mateix, és 
igual que no recuperi aquest sòl. L’ajuntament ha de recuperar aquest sòl, i evidentment s’ha de començar amb la 
església de com se fa. Però aquest conveni no pot quedar més temps a l’ordenament jurídic.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si. Moltes gràcies Sr. Batle. Miri, lo primer que ha de sabre és que l’informe no és jurídic, no està firmat per cap 
advocat. Està firmat per un tècnic. I el contingut del mateix, ens dur a que com la naturalesa de les parcel·les són 
demanials, llavors així només es pot cedir l’ús. Però si que prèviament com vostè coneix, se poden canviar la 
naturalesa i passar a patrimonials. A això se refereix l’adenda del conveni, on seran necessàries les alteracions de 
planejament, per poder produir aquestes escriptures públiques de cessió. Miri, com que no hi ha informe jurídic, jo 
el demanaré, jo el demanaré. I demanaré un informe perquè me contestin els tècnics, quin és el grau de 
complimentació, i a quin punt ens trobem de compliment d’aquest conveni, i això ens servirà per revisar o no. I jo 
li he proposat una alternativa, vostè l’ha negada. No és vera? Jo li vaig dir, iniciar conversacions amb els 
representants del Bisbat de Mallorca, per valorar conjuntament, i vostè s’ha negat a que nosaltres puguem, de 
qualque manera, conformar aquesta postura, i donar una via, per assegurar i per sabre quin ha d’esser el futur 
millor. Jo li torn a oferir. Si vostè de qualque manera aquí, pues veu una via en que puguem acordar aquest punt, 
com que tanmateix serà l’actitud que tindrà l’Equip de Govern, que és l’actitud de voler iniciar conversacions, i de 
poder contrastar jurídicament, aquesta postura. Pues, me digui vostè si estan disposts o no a votar aquesta 
alternativa, que la puc fer in voxe.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Jo li vull dir Sr. Verger, no tingui la més mínima dubte que si nosaltres constatem que realment això és una 
il·legalitat, si realment hi ha un fonament jurídic que així ho indiqui, que tinguem aquesta constatació, no me 
torbaré 10 segons. Per lo tant, si li pareix, si li pareix, jo estic absolutament, jo, no, no, no, no, no tinc la més 
mínima dubte al respecte. Si realment es constata que això és com vostè diu, que aquesta cessió es va fer d’una 
forma totalment irregular, il·legal, no irregular, il·legal. Escolti, ens posem en marxa i ho fem conjuntament, perquè 
no tinc el més mínim desig de donar suport o de donar continuïtat a una, a un fet que sigui qui sigui que el va 
iniciar, no estigui conforme absolutament amb la realitat. Ho sàpiga, sàpiga la meva postura, sàpiga la postura 
d’aquest Equip de Govern. Cap dubte ni un al respecte, la més mínima. Si li pareix, acordem l’informe jurídic, i amb 
l’informe jurídic ens seiem i, no tingui cap ànsia, que si l’informe jurídic ratifica lo que vostè diu, iniciarem les 
accions pertinents, per reposar la situació a la més estricta legalitat.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“No. Sense ànim d’entrar en polèmica. Evidentment, hi ha la qüestió legalitat, que s’ha d’aclarir mitjançant un 
informe, jo crec que està clar, però bé evidentment millor si hi ha un altre informe, si hi ha un informe més exacta 
sobre el tema. Ara aquest conveni també té un problema d’oportunitat. Jo evidentment aquest conveni, jo, 
nosaltres els de MÉS per Palma, partim d’una premissa, que és que aquest conveni evidentment, no pot assentar 
les bases de la negociació. Aquest conveni en principi, no poden partir d’aquí.” 
 



 
 
 

Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Verger” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“d’iniciar converses amb el Bisbat, evidentment, això estam d’acord. Jo crec que hi ha voluntat també per part 
d’ells. Jo mateix” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Un conveni se va, és un conveni que se va acordar, se va, l’any 2006. Si el conveni és legal, ja li explicava abans 
d’iniciar, pues que un conveni si està realment constituït, no se pot d’una forma, d’una part, de manera unilateral, 
carregar-se un conveni. Si el conveni està atacat de nul·litat, perquè és il·legal, si que podem atacar aquesta 
legalitat. Però per molt d’acord que puguem estar, que aquest conveni se podria haver fet d’un altre manera, o no 
té precedents. I que des de luego, jo no estaria dispost avui en dia a firmar un conveni amb aquestes ... si no està 
atacat d’il·legalitat, tampoc es pot, d’una forma raonable, atacar-lo d’una manera unilateral. Per lo tant, anem a 
cercar primer la qualificació d’aquest conveni, que sapiguem si és legal o si no ho és, o si té qualque tipus de 
carència legal, perquè això si que ens permeti obrir la via de intentar reposar la situació, la legalitat vigent, si és 
que realment s’ha ... aquesta, dic jo, crec que no hi perdem res en donar aquesta oportunitat, o completar aquesta 
informació, que no estic segur que realment sigui exactament com vostè diu. Però tampoc estic segur que no ho 
sigui, i això és lo que m’agradaria contestar.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Jo estic d’acord en explorar aquesta via. Ara, evidentment, del text que està presentat, bé, no puc fer, no puc 
assumir.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Si volem que fem una alternativa, i sinó pues votem la proposició i independentment de la votació, ens posem a 
fer feina, lo que vostè s’estimi més.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Jo crec que és millor així.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Idò venga... en qualsevol cas manifest la voluntat d’aquest Equip de Govern, d’actuar en el mateix sentit que els 
he dedicat fins aquest moment. Gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió d’urbanisme:  
 
El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a la regidoria d’Urbanisme a dur a terme els tràmits administratius 
i les negociacions necessàries per a revertir el Conveni entre Ajuntament i Bisbat de cessió gratuïta de 
béns immobles de titularitat municipal per a la construcció de temples, tot això amb l’objectiu de que 
l’Ajuntament recuperi per a finalitats públiques d’interès general els solars cedits gratuïtament al Bisbat 
el 2006, amb l’excepció del solar per a construir un temple i unes instal·lacions parroquials i 
d’assistència social a la barriada de Son Dameto. 
 
Es REBUTJA  per 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Quan són les 16.28 h., la Sra. Neus Truyol abandona la sessió. 
 



70. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a les zones M dels poligons industrials   
 (793/2013) 
 
Sra. Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Perdone, pero creo que era solo sentido del voto, pero me veo, pues que me gustaría decir 
algo.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Está usted en su absoluto derecho.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Me parece que como que es de justicia hacerlo, y creo que además está bien que las cosas queden reflejadas en 
acta, puesto que ha sido un tema, como muy manido, muy polémico, y que ha venido en numerosas ocasiones al 
Pleno. Posiblemente la intrahistoria de las zonas M, pues quedará silenciada entre aquellos que las viciaron, y bajo 
el paraguas del interés general sirvieron pues para que unos pocos, fundamentalmente aquellos que se llenaban la 
boca hablando de interés general, además aprovecharan para llenarse los bolsillos. Y la intrahistoria la podemos 
intuir, pero lo cierto es que afortunadamente yo creo que todos los que estamos aquí, la desconocemos. Pero sin 
embargo, la historia de la que participamos en este Pleno y en la Gerencia de Urbanismo, pues se desmenuza en 
todas las actas y documentos que con decisiones yo creo que en su momento erróneas, permitieron, pese al 
esfuerzo y la denuncia continuada de algunos técnicos y algunos políticos, que se consumase, pues un pelotazo 
urbanístico, que yo creo que nadie hoy cuestiona, fundamentalmente porque aquellos que participaron, han 
decidido hacer público y notorio, contar como digo, esa parte de la intrahistoria. A partir de ahí, supongo que 
quedan yacentes muchos silencios, como en tantos otros temas, yo creo que …, y añado que digo que para 
desgracia de todos. He de reconocer que leer los acuerdos del Pleno, recordar los debates sobretodo de la 
legislatura pasada, la transcripción de las actas, a mí personalmente me recuerda un gran despropósito. Eran 
muchos, éramos muchos los que estábamos entonces y los que estamos ahora, y por lo tanto no hace falta hacer 
mucha memoria, pero fue creo que incomprensible, absurdo, irracional, y por parte de muchos, muy cínico, y por 
lo tanto yo creo que hoy, como mínimo tendríamos que intentar tener claro que las zonas M, había muchos 
nombres propios, el de los que las denunciaron, la mayoría de ellos técnicos, que no escuchamos. Hoy el Sr. Garau 
hablaba de que hay que escuchar a los técnicos. Los técnicos en el Consejo de Gerencia y en la Gerencia 
Urbanismo, no solo denunciaron sino que gritaron en muchas ocasiones, que se parara este despropósito, y no 
encontraron el soporte de este Pleno. Y por tanto es un acto que debemos hacer, si queremos recuperar como 
mínimo, la credibilidad y la responsabilidad del cargo que ostentamos. Digo que tenía muchos nombres propios, 
cada uno que le ponga los suyos, pero había como digo el de los que los denunciaron, el de que los forzaron, 
interpretaron. Había seguramente el de los que miraron para otro lado, y supongo que el de aquellos que 
intentaron o intentamos de alguna manera, trasladar ese Pleno, a este Pleno, todo aquello que eliminará de 
alguna manera, aquella edificabilidad multiplicada en los polígonos. Pero, como digo, seguramente han sido 10 
años perdidos, perdidos, y que seguramente decisiones como digo erróneas de este Pleno, alargaron 
indebidamente y de alguna manera nos hicieron cómplice, de lo que hoy algunos, como digo, no solo reconocen 
corrompido sino viciado, y además confeso. Por tanto, si hoy se aprueba esta propuesta que presentamos, creo 
que es algo que dignifica el Pleno, el futuro lo tendrá que escribir el Plan General, seguramente encontrará 
caminos, pues para reubicar todas aquellas necesidades que tiene la ciudad, polígonos de servicio, polígonos 
industriales, polígonos empresariales, tecnológicos, pero con un procedimiento. Pero si que creo que tenemos que 
ser todos muy conscientes, de que muchas veces, pues seguramente por propuestas partidistas, por sorderas 
intencionadas, por votos muy viciados, levantamos la mano y damos cobijo, a quien no tiene ningún derecho a 
tenerlo, y perdemos toda la credibilidad de aquellos que hoy y mañana nos ponen y nos quitan de esta silla. Y 
como mínimo, por honradez, por responsabilidad para mis técnicos, para los que me acompañaron en aquel 
momento, para los que nos acompañaron a todos, creo que era importante hablar y reconocer el sentido del voto. 
Quien haya sido incoherente o haya cambiado de criterio, o haya visto otras oportunidades, también tiene la 
oportunidad de explicarlo, pero en todo caso como digo, creo que es una reflexión en voz alta para todos.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 



 
 
 

Bueno, yo simplemente pues por también hacer un poco de eco de, yo lo que quiero decir es que, a mi se me 
transmite y además creo que tiene toda la coherencia del mundo, que cuando el PP en su día tuvo esa postura, 
pues fue para garantizar la seguridad jurídica, y se estaba hablando de que no se tomaran decisiones de legalidad, 
en fase de Consejo de Gerencia. Y entonces se hablaba de esperar a una modificación del Plan General, 
precisamente para dar esa seguridad jurídica. Yo creo que como hoy la postura es unánime en este sentido, creo 
que se debe racionalizar el uso de los polígonos industriales, creo que en el fondo estamos totalmente de acuerdo. 
Y por tanto yo creo que esta moción, ahora no es más que una moción, y tendrá que haber una actividad por parte 
de la Gerencia de Urbanismo, para elaborar unos nuevos informes técnicos, que seguramente pues coincidirán, en 
todo o en casi todo, no sabemos, en relación con aquellos informes que ya estaban realizados, y si se nos aportan 
unos criterios, porque así se tenga que tener en cuenta, pues se tendrán en cuenta, y ya se discutirán en vía de 
tramitación de esta nueva modificación puntual del planeamiento, que pondremos en marcha.” 
 

Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’urbanisme:  
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern que elevi de nou al Ple (amb els informes 
preceptius que calguin) la Modificació Puntual del PGOU relativa a les Zones M redactada pels tècnics 
de la Gerència d’Urbanisme al llarg del 2010 i elevada al Ple de setembre de 2010, per tal de retornar 
l’edificabilitat dels polígons industrials de Palma a l’ordenació aprovada al PGOU del 98. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
47. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal MÉS  relativa a Palma: la ciutat dels infants 
(483/2013). 
 

Sr.Batle (PP): 
 
“Continuamos. Ya hemos terminado con todas. Perdó, hem acabat amb totes les intervencions de les associacions i 
reprenem el Ple, punt 47. Va quedar damunt la taula, hi havia una possible transaccional, no se com ha quedat 
aquest tema.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Estam pendents de reunir-nos la Sra. Ferriol i jo i encara no ha esta possible.” 
 
Sr.Batle (PP): 
 
“La passem?” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Si.” 

 
Es proposa: 
 
1. La planificació urbana de Palma tindrà en compte la participació dels infants. Es crearan Consells de 
barriada de nins i nines. Aquest òrgan permetrà que l’administració, a través del regidor de districte 
corresponent, senti directament allò que els infants creuen que necessiten per poder actuar com a tals. 
Els nins que hi participen tenen la responsabilitat per un període determinat. 
 
2. Progressivament s’adequaran espais per als infants en la xarxa urbana de les diferents barriades i 
pobles de ciutat, amb el requisit que siguin accessibles a peu des de les seves llars, i en companyia dels 
padrins. 
 



3. Paulatinament s’adequaran els carrers per facilitar travessar-los, tant en semàfors que durin el temps 
suficient pensant en famílies i cotxets, o persones grans, o amb passos al nivell de les voravies que 
obliguin als vehicles motoritzats a circular considerant els vianants. 
 
4. A mesura que es facin nous carrers o noves línies elèctriques, alliberar les voravies d’impediments, 
faroles, pòsters de senyalització, papereres, a fi que les famílies, els infants, puguin circular una devora 
l’altre coma mínim de tres en tres. 
 
5. Increment de la xarxa de transport públic a fi de potenciar la substitució del cotxe particular, i la 
disminució del nombre de vehicles per càpita, a fi d’alliberar les voravies de cotxes aparcats i fer els 
carrers més respirables. 
 
6. Potenciar els espais per a infants en les biblioteques públiques, tant biblioteca com ludoteques 
adequades a les diferents edats. 
 
7. Potenciar que les famílies elegeixin per als seus fills centres escolars de l’entorn, que possibilitin 
igualment l’acompanyament tant per part dels pares com dels padrins, i a fi que quan els nins creixin 
puguin accedir a l’escola amb altres nins i nines del veïnatge. 
 
8. Progressivament crear a totes les barriades corredors per a bicis, per on els nins més grans puguin 
anar a l’escola o a jugar sense necessitat d’haver de sortir de les ciutats per trobar llocs per on circular 
amb seguretat. Així també es potenciarà l’hàbit de circular en bici en tornar adults. 
 
9. Crear programes d’acompanyament de la ciutadania en els itineraris dels nins a l’escola. Es faran 
campanyes i s’obtindrà la complicitat dels comerciants, a nivell de barriada o poble, per ajudar als 
infants en els seus desplaçaments per la ciutat. 
 
10. Realitzar cursos sobre psicologia infantil, necessitats dels infants, per a la policia de barri. 
 
Queda SOBRE LA TAULA. 
 
49. Proposició del grup municipal MÉS per Palma relativa a “incompliment de l’equip de govern 
l’acord plenari sobre Bon Govern i transparència (761/2013). 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Bé, el mes de febrer, se va aprovar per unanimitat, era una qüestió, per nosaltres va esser una qüestió de 
mínims, se va aprovar un codi d’ètica i bon govern d’aquest ajuntament. Nosaltres pensem que s’havia d’anar molt 
més enllà, però bé, com a qüestió de mínims, ja estava, bé, era un avanç i per tant li varem donar suport. A partir 
d’aquí ens trobem que, d’aquell acord, que es va firmar, d’aquella transacció que es va firmar entre els tres grups 
polítics, de transparència i bon govern, el punt 11 diu: el Ple de l’ajuntament de Palma, acorda fe públic, el registre 
d’activitats i de bens dels i les regidores i alts càrrecs de l’ajuntament, inclosos gerents d’empreses públiques. Això 
encara no, això encara no s’ha fet públic, no és de lliure i fàcil accés per part de la ciutadania. No s’ha complit, per 
tant vostès en aquesta moció varen votar a favor, dient que si que estaven fent les passes per complir, però això 
per exemple no se compleix. Tampoc se compleix, tampoc se compleix, no s’han fet públiques les retribucions dels 
alts càrrecs d’organismes autònoms i empreses públiques, això tampoc, evidentment si que hi ha les referències 
dels sous dels regidors i directors generals, però no de gerents d’empreses públiques ni d’organismes autònoms. 
Tampoc hi ha en aquest portal de transparència de l’ajuntament, la llista i quantia de les operacions amb 
proveïdors més importants, la llista d’adjudicataris i contractistes, això tampoc no hi és. Per lo tant, vostès voten a 
favor de la nostra moció, dient que compleixen el tema de transparència, però després quan anem al portal de 
transparència, ens trobem que això no hi és. Tampoc no hi és, bé, després ens trobem que la EMT fa unes proves 
de selecció de xofers, per constituir un borsí, contractar 5 o 6 conductors, i resulta que el punt 4 deia que la 
selecció de personal adscrit a organismes i empreses públiques, es faci amb participació de la regidoria competent 



 
 
 

en matèria de recursos humans, respectant principis d’igualtat, mèrit i capacitat, i ens trobem que en aquest 
procediment, només s’havia plantejat inicialment, en base a una convocatòria de Palma Activa, en tota una sèrie 
de restriccions, i sense la publicitat necessària. Ens trobem també que en aquest punt, que en aquest acord es va 
establir, que en el consell d’administració de les societats, hi hauria representants del teixit associatiu, això tampoc 
no es compleix. I tampoc no hi per exemple registre d’invitacions acceptades a jornades, actes i visites. Bé. Ho dic 
perquè vostès voten a favor de la nostra moció, dient que compleix, i per tant voten a favor, però quan llegim 
l’acord ens trobem tots aquests incompliments. Per no parlar ja del tema del deute. El tema del deute que també, 
dins el portal de transparència, hi ha un paràmetre que és deute municipal, i allà quan pitges, hi ha xifres, però són 
les del  2011. Les de 2012, 2013, ahir horabaixa no hi eren, ahir horabaixa no hi eren. Ah els heu penjades avui? Ah 
extraordinari, si ho hem aconseguit, si ho hem aconseguit, estaré content, però quan anaves a pitjar allà, hi havia 
les xifres de 2011. Me imagino que clar, quan es fa un discurs de que s’està reduint el deute, i ho diu el Sr. 
Martínez, i el Batle evidentment, tot content, ho repeteix. S’està reduint el deute, i després quan vas en el 
paràmetre de, deute municipal, i resulta que ha pujat de 200 milions a 378, m’imagino que se discuteix el discurs 
oficial, i per tant no agrada que estigui allà, en el portal de transparència. Però, en el portal de transparència, en el 
portal de transparència, evidentment el paràmetre deute públic, deute municipal, no hi és, no hi és. Per tant, 
simplement, evidentment lo que voldríem. Per cert, no han contestat una sol·licitud formal que hem fet en quant 
en el tema del deute, una sol·licitud, ah bé. Bé, l’hem demanada per escrit, també estaria bé contestar per escrit, 
estaria bé contestar per escrit també, perquè ja fa més d’una setmana, i és una xifra fàcil d’obtenir. Fàcilment 
s’arriba a quin és el deute total de l’ajuntament, això és de coneixement públic, i no és una xifra difícil. Fa més 
d’una setmana que ho hem demanat, i encara no ho tenim. Per lo tant, si ara me contestarà estaré molt content 
Sr. Martínez, no se posi nerviós. Després, sobretot perquè els ciutadans tenen dret a sabre aquesta xifra, quin és el 
deute del seu ajuntament, i en aquest ajuntament no és possible, perquè el Sr. Martínez, se lia amb el deute 
bancari, el deute dels bancs i el deute de no sé on. Evidentment confon a tothom, a l’opinió pública, confon en el 
mateix batle, confon a tots els regidors, i a la ciutadania, que no sabem quin deute té l’ajuntament de Palma avui 
en dia, no ho sabem, perquè el Sr. Martínez comença a explicar, donar quantes xifres ... el deute passat. Bé, a 
veure amem si avui aclarim alguna cosa, a veure amem si avui aclarim alguna cosa que és, això també és 
transparència. Evidentment varen votar a favor però per favor, totes aquestes coses estan sense complir, i això 
m’agradaria cridar l’atenció.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ara li explicarem. Gràcies Don Toni.” 
 
Sra. San Gil López-Quesada (PP): 
 
“Bueno, yo en contestación a esta moción, quiero decir que el Ayuntamiento de Palma, siempre ha mostrado que 
el tema de la transparencia, es una absoluta y total prioridad. Tanto es así que sin, bueno, como lo más importante 
que hemos estado haciendo desde que hemos llegado, ha sido, reducir a la mínima expresión, todo lo que han sido 
las subvenciones directas, que se han convertido todas, prácticamente todas, en subvenciones por convocatoria. Y 
todo el tema de contratación menor, se ha reducido a la mínima expresión, de tal manera que hoy en día, tenemos 
prácticamente todo, sometido a licitación pública, mediante contratación. Por otra parte, decir que, estamos 
trabajando desde el año pasado, llevamos trabajando todo el año, en el cumplimiento absoluto y total, de lo que 
son los 80 indicadores de la, de índices de transparencia internacional. Para ello, no solamente estamos dando 
cumplimiento a todos y cada uno de los 80 indicadores, que como ya les dije en Comisión, prácticamente podemos 
decir que cumplimos pues de los 80 cumplimos 78, 76, 78, y cumpliremos los 80, de aquí a unos días, dado que las 
auditorias de la organización de Transparencia Internacional, comienzan en enero. Las pocas epígrafes que no 
hemos cumplido, ha sido por problemas técnicos, que ya en esta semana hemos podido avanzar. Y yo creo que 
prácticamente la semana que viene, tendremos ya todos los indicadores perfectamente cumplimentados. Y, no 
solamente hemos cumplido con estos indicadores, sino que además el ayuntamiento de Palma, ha creado el portal 
de transparencia, o sea, es decir, no solamente se cuelgan, como otros ayuntamientos, los indicadores, sino que 
creamos un portal de transparencia, en el que hemos colgado el Código de Buen Gobierno, y además otros 
indicadores, que consideramos que son de interés para la ciudadanía. Así como, una encuesta en la que los 
ciudadanos, les pedimos si consideran que hay alguna información municipal que sea de interés, y que nos la 
pongan, y si recibimos cualquier sugerencia de que haya información, que los ciudadanos quieran que sea pública, 
así lo haremos. En cuanto a la aplicación del Código de Buen Gobierno, Sr. Verger, decirle que prácticamente, las 
cosas que usted me ha dicho, están cumplidas. Por un lado, todo el tema de contratación, vamos a hacer listados 
en formato Word o formato Excel, de lo que son proveedores principales con contratos menores, pero todo ello 



está ya publicado, en el perfil del contratante, mediante, y en la parte de acuerdos, en la parte de que se publica 
en transparencia, de acuerdos de la Junta de Gobierno, como sabe, todos los contratos pasan por Junta de 
Gobierno, si adjudica, y lo tenemos ahí, o sea que no podrá decir que no hay transparencia, pero para facilitar aún 
más, hemos decidido hacer unos listados en formato Word, donde se pueda ver de forma clara, todo lo que son los 
proveedores principales. En cuanto al tema de los vehículos oficiales, yo no se si usted habla de vehículos, chóferes 
que tienen los Regidores a su disposición, que como sabe, solamente hay dos, pero vamos a hacer un listado, que 
ya lo tenemos a través del archivo municipal, de lo que son los vehículos, que tiene el ayuntamiento a su 
disposición, y son vehículos pues tanto de Policía, como Bomberos o vehículos de brigadas, vehículos de todo tipo. 
En cuanto al tema del registro de actividades, o registro de intereses de los Regidores, el punto 11 del código, 
establece, según modelo aprobado en el Pleno. Como sabe, no ha habido ningún modelo aprobado en el Pleno, se 
entregó la semana pasada un modelo, que creo que se ha dado el visto bueno, este modelo será, si todo va bien, 
aprobado en el Pleno del mes de diciembre, y a los pocos días pues será perfectamente cumplimentado, por todos 
los afectados. En cuanto a las retribuciones de organismos autónomos, no se si lo ha mirado, pero ya se ha 
publicado la información, de lo que son empresas públicas, gerentes y altos cargos de los organismos autónomos. 
Y por lo demás yo creo que más o menos le hemos contestado.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Si. Però jo és per torn d’alusions, no és per xerrar d’això. Miri, jo he estat molt prudent Sr. Verger, amb el tema de 
l’endeutament. Vostè va enviar una nota de premsa, dient que, bé, me deia que era mentider jo, però li deia a 
l’interventor, que era mentider, perquè jo vaig donar unes xifres, donades per la intervenció municipal, no les 
meves. Miri, fa temps que estam xerrant de quina deute hem de tenir en compte, si la deute bancària o la deute 
de proveïdors i tal, i vostè que no li interessa sabre tota la deute, sinó simplement tenir en compte la deute 
bancària a llarg plaç. L’altre dia, que vostè no té coneixements financers, l’altre dia va agafar una informació de 
risc, que surt en el Ministeri d’Hisenda, i jo li diré, vostè compara, jo no sé perquè se’n riu, vostè compara. No, s’ha 
de tenir en compte només a llarg plaç bancària? Era lo que vostè volia. Pues miri, l’altre dia, vostè va dir que la 
deute bancària a llarg plaç inclou, les liquidacions negatives en participació de tribut de l’Estat del 2008 i 2009, que 
eren trenta i pico de milions. Nosaltres estam liquidant els consorcis, i per tant les deutes que tenia els consorcis, 
que quan vostè diu a l’any 2011, no estaven a nom de l’ajuntament, però eren de l’ajuntament, com les hem 
liquidades han passat a nom de l’ajuntament. Després està tot el que és el risc de crèdits a curt termini, el risc, no, 
la possible disponibilitat dels crèdits a curt plaç, lo que vostè va agafar està posada allà. Ho entén? Està posada. 
Està posat el factoring de Son Moix, que varen firmar vostès, està posada. Entén? Sr. Alcover, això és una al·lusió 
personal del Sr. Verger cap a jo, veig que li està demanant la paraula, no, Sr. Verger, Sr. Verger, no, perquè no és 
un punt ara, és per aclarir un tema, per al·lusions personals que ha fet cap a jo. No, perquè no hem d’allargar el 
plenari per allargar el plenari. Sr. Verger, si vostè no sap que l’endeutament no és la meva culpa. Ho entén? Quan 
vostè està aquí que vol xerrar i tal. Jo he donat les xifres clares de la intervenció municipal, i tenim manco 
endeutament, perquè tenia molts de temes, és que vostè ens vol imputar inclús els dèficits pressupostaris, que 
varen generar vostès, i que hem hagut de pagar nosaltres. És ver, vostès ens varen deixar les factures. També ens 
diu que és que hem incrementat el deute, i hem d’esser seriosos amb això. Jo he estat prudent, Sr. Verger no li he 
contestat como li havia de contestar, però si vostè després de dir mentider, avui encara vol insistir en això. Si no 
sap llegir un informe del Ministeri d’Hisenda, no és la meva culpa.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, gràcies Sr. Martínez per la seva aclaració. Sr. Alcover, el Sr. Martínez” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“El grup del PSIB deu poder parlar.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Alcover, Sr. Alcover, me sap molt de greu però no hi ha cap possibilitat de que vostè intervingui en aquest 
punt.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 



 
 
 

“No hi ha rèpliques? Escolti, tothom ha intervingut, el Grup municipal Socialista no pot intervenir?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No a l’al·lusió del Sr. Martínez, estam parlant” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Exactament, exactament. Ara, censura, no sé.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ja sap que no és el meu estil, però esper que vostè sigui honest, sigui honest i es remeti al punt de l’ordre del 
dia.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Honest perquè?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perquè la seva intervenció ha d’esser respecte d’aquest punt.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Jo no m’he pogut sentir al·ludit Sr. Batle.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Alcover, faci lo que vulgui. Té la paraula.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé, serà ràpid. Sr. Martínez, miri, és que quan parla de. Bé, és tan transparent que no es veu, no es veu, és 
tan transparent que no es veu, no, és que quan parlem de deute, i ell se suposa que té coneixements financers, 
sempre està parlant de la deute bancària, i la comercial. Lo que no resta mai és lo que se’ns devia a l’ajuntament. A 
que això no ho hem vist mai? I perquè no se resta? Perquè s’està enganyant, tan fàcil com això, tan senzill com 
això. S’està enganyant, perquè a la deute comercial, si se li deu haver de restar lo que se’ns deu a l’ajuntament, 
que fins i tot era més de lo que hi havia pendent de pagar. Per tant, aquesta resta mai s’ha fet. Gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Home, jo ric però la veritat és que és per no plorar, perquè és greu que un debat de, sobre aquest tema, quan a 
demés ha entrat en discussió el Sr. Martínez, abandoni i se’n vagi. Jo que un regidor d’hisenda de l’ajuntament, ara 
perquè xerra el Sr. Alcover, i no vol sentir, jo no ho sé, m’estic retrotraient a l’època escolar, de quan anàvem a 
quart d’EGB, era divendres horabaixa, i hi havia. Jo la veritat, és un comportament molt inadequat el del Sr. 
Martínez, jo evidentment anava a contestar algunes precisions que m’ha fet, però bé, no me sentirà, és igual 
m’imagino. Jo lo únic que vull, i ja que no hi ha el Sr. Martínez, li dic a vostè Sr. Batle, és que l’ajuntament digui 
quina xifra de deute municipal té, no vull res més. No vull haver de baixar a veure les xifres de l’interventor, ni 
haver d’analitzar els informes. Vull que l’ajuntament la digui. Aquesta xifra ha d’esser de públic coneixement, 
l’Estat, l’ajuntament, té un deute, és una xifra objectiva, no discutible, no ens podem enmaranyar en una discussió 
de si el deute, bé si ja no m’escolta ni el Sr. Martínez ni el Sr. Batle, no sé ja ni perquè xerro, però, però la veritat és 
que convindria, convindria, que qualcú prengués nota d’això. Volem sabre quin deute municipal té l’ajuntament. 
Bé, ara torna el Sr. Martínez. Volem sabre quin deute municipal, al·leluia, al·leluia, al·leluia, al·leluia, bé 
evidentment, bé, bé, aquí, bé, ja, ja, bé. No hi ha, no hi és, no és la xifra de deute, no és la xifra de deute declarada 
a nivell del Ministeri.” 
 



Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Alcover, per favor, se mantingui.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Jo per intentar aclarir també al Sr. Martínez, anem a veure, no vull que m’emboliqui aquí amb quadres que ha fet 
vostè mateix, no, vull que me digui. La veritat” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Garvi, ja sap que en aquestes hores del debat ja” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Simplement, simplement, perquè consti en acta, jo lo que necessitem sabre, lo que necessita sabre la ciutadania 
de Palma, és quin deute té aquest ajuntament, l’Estat està molt clar.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Verger” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“cada dia se’n parla, si de l’Estat. Però pareix que hi ha gent que no ho entén, cada dia se’n parla si l’Estat té un 70, 
un 80% de deute, arriba en el 90%, ara ha baixat a 800.000 euros, és una xifra objectiva, l’ajuntament també, té 
una xifra de deute objectiu, i no hi ha manera de saber-la. Ens passa un quadre on ell imputa coses que no ho són. 
Anem a veure, la xifra de deute oficial de l’ajuntament, és lo únic que volem, igual que la té qualsevol ajuntament 
des de Melilla fins a Torrelodones, volem sabre quina és la xifra d’una vegada, no les explicacions del Sr. Martínez, 
ni els quadres del Sr. Martínez, la xifra per favor, la doni d’una vegada.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Verger, ha quedat perfectament entés, per lo tant jo crec que no val la pena continuar amb aquest 
tema, perquè cadascú conta la missa, o conta el mercat com li ha anat, i aquí, el problema és que s’estan parlant, 
cadascú parla tenint en consideració situacions distintes respecte de lo que és l’endeutament, no és res més que 
això. En qualsevol cas. Sra. San Gil.” 
 
Sra. San Gil López-Quesada (PP): 
 
“Yo no, yo solo decirle que bueno que la propuesta está en otro sentido, lo que pasa que han desviado el debate 
hacia otros temas, estábamos hablando de la transparencia y del Código de Buen Gobierno, pero yo si quiere le 
emplazo a una reunión, nos sentamos, miramos con  el ordenador las cosas que se van cumpliendo, porque esto es 
verdad que es muy farragoso, y si no se mira, pues si quieren nos podemos reunir, ningún problema, y ya le digo 
que de aquí a final de mes, o el mes que viene, tendremos todo perfectamente cumplido. Pero bueno, a final de 
mes, podremos tenerlo cumplido. Nada, muchas gracias.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement el punt 1 i favorablement el punt 2 per la Comissió Serveis a la 
Ciutadana: 
 
1.- El Ple de l'Ajuntament de Palma reprova a l'equip de govern del PP per incomplir de manera flagrant 
l'acord plenari sobre bon govern i transparència aprovat el 28 de febrer de 2013. 
 
2.- El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a publicar de manera immediata, i 
accessible fàcilment pels ciutadans, els registres d'activitats i de bens dels i les regidores i alts càrrecs 
de l'Ajuntament (inclosos gerents d'empreses públiques), les retribucions dels alts càrrecs a 



 
 
 

organismes autònoms i empreses públiques, la llista i quantia dels contractistes principals de 
l'Ajuntament, i a complir la resta de compromisos assumits a la proposició de 28 de febrer.  
 
Es fa votació separadas dels punts: 
El punt 1,  es REBUTJA  per 16 vots en contra (PP) i 10 a favor (8 PSIB-PSOE i 2 MÉS amb absència Sra. 
Truyol). 
El punt 2, s’APROVA per unanimitat. 
 
51. Proposició del Grup Municipal MÉS  relativa a campaments d’estiu  2014 (770/2013). 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió Serveis a la Ciutadana: 
 
L’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a recuperar el Servei de Vacances els mesos d’estiu del 
2014. 
 
Queda SOBRE LA TAULA. 
 
Quan són les 16.52 h., el Sr. Batle surt de la sessió. 
 
56. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE per Palma relativa al deficient servei que presta 
l’Ajuntament de Palma per lluitar contra les plagues d’insectes i rosegadors (780/2013). 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Ara, tinc una mica de problema amb el micro, ja està. Si, aquesta proposta ve a esser un resum de lo que ha 
succeït a l’àrea de la Senyora, com a responsable de la Sra. Llobera, en quant al servei de lluita contra les plagues 
urbanes. Bé, l’any passat, està en el pressuposts, quan varem debatre el pressupost del 2013, vostès varen 
disminuir en 60.000 euros el pressupost per combatre les plagues el 2013. Nosaltres li varem avisar que això, bé, 
que el preu estava ja, creiem que estava ajustat, i que això afectaria al servei que es donava, o que es dona en els 
ciutadans. Un servei que té unes 3.500 cridades anual al 010, i efectivament, això hem pogut contestar, 
mitjançant, contrastar mitjançant opinions i cridades que hem rebut d’associacions de veïns, i de veïnats de la 
ciutat, que estan molt descontent pel servei que estan donant, millor dir pel no servei que estan donant, perquè 
aquest servei que jo ja havia heretat l’anterior legislatura del Partit Popular, feia un tractament a demanda, al cap 
d’unes 24 hores, vostè tot aquests sistema ho han llevat, i ho fan per programació, que marca el seu coordinador 
tècnic, això és el que ens diuen a les OACS, diuen al 010 i li diu el Sr. Pedro Morey a les entitats, que molt 
enfadades el criden cada x temps a la regidoria. Llavors també, cosa que vull comentar a vostès, varem presentar, 
varen aprovar uns plecs de condicions que a nosaltres ens varen estranyar moltíssim, només bé, feien un concurs a 
un any, molt subjectiu, hi ha 5 o 6  observacions en l’informe d’intervenció, que també així ho diuen, que tenien 
que tenir una comissió d’experts, i llavors només, l’única dada objectiva que era, que se tenien que presentar els 
preus unitaris del servei, jo vaig revisar les ofertes personalment aquest estiu, i justament aquesta empresa que 
vostès varen adjudicar, jo justament no havia presentat aquests preus unitaris del servei. Llavors, fa dues setmanes 
a la Junta de Govern, varem veure que l’anterior empresa adjudicatària, ha posat un contenciós a aquest 
Ajuntament, però bé és que sincerament a mi no m’estranya gens ni mica. I ara, sorprenentment, que passa clar, 
vostès s’han donat compta que els servei no funciona, i augmenten en 50.000 euros el pressupost per combatre 
les plagues d’aquest municipi. I bé, jo la veritat veig que això és una gestió totalment erràtica, totalment 
equivocada, i ja que vostès reconeixen en certa manera amb aquests pressuposts, pressuposts ... lo que demanem 
és que torni el servei a, com es prestava a les legislatures passades. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Gracias. Centrándonos en el punto de la proposición, que hace referencia a las llamadas y la atención a los 
ciudadanos en un plazo de 24 horas, decirle que efectivamente la gestión en el sistema de plagas de la ciudad ha 
cambiado, ahora nos centramos en la programación, sin dejar de atender a las llamadas, nos centramos en una 
programación, porque consideramos que todas las barriadas de Palma necesitan una gestión de plagas 
sistemática, igual que se hace con la recogida de basuras, o con la poda de árboles. No es de justicia que un 



ciudadano tenga que llamar al Ayuntamiento para que se vaya a hacer el tratamiento de plagas, tiene que ser el 
Ayuntamiento el que lo haga, independientemente y con una programación establecida, para que cada barriada 
tenga cubierta la necesidad de tratamiento específico, y eso inevitablemente hará que el número de llamadas 
descienda, que es nuestro objetivo. No obstante, como he dicho, los avisos no se dejan de atender, hay avisos que 
se hacen en menos de 24 horas, porque son realmente urgentes, pero hay otros que no son urgentes y quizás se 
hacen en 48 horas, o quizás entran dentro del circuito de la programación, porque a lo mejor ya está previsto que 
las brigadas vayan a ese barrio, en dos días. Entonces no tiene sentido cambiar esa programación inmediatamente, 
si no es una llamada muy urgente y en dos días se va a ir. Por tanto, no consideramos apropiado decir que todas 
las llamadas tendrán una atención en 24 horas, algunas tendrán más rápidas y otras menos. Gracias.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Gijón. Bé, jo lo únic que li vull transmetre, ho dic perquè en fi, no se si vostè trepitja les barriades, a lo 
millor també els regidors de districte ho poden corroborar, nosaltres també duim proposicions a la Junta del 
Districte, al respecte, com vostè sap. Realment els ciutadans estan enfadats, primer jo no acabo d’entendre molt 
bé lo d’aquesta programació, en que es basa, el perquè, com es fa aquesta programació. La veritat no ho acabo 
d’entendre, perquè la problemàtica que per exemple se pot viure, en segons quines zones de Palma, com pot esser 
el casc antic, no és la mateixa que evidentment a barriades més noves, això va en funció de l’antiguitat del 
clavegueram i l’antiguitat de les construccions. Però jo només li dic, a efectes de la sensació que tenen els 
ciutadans, pues que evidentment hi ha un retall, un retall en els serveis que ells rebien, i aposta hem fet aquesta 
proposició. Però jo ja abans d’acabar, també m’agradaria saber, i quan va haver aquesta problemàtica de plaga de 
mosquit, quantes vegades va fer el tractament aquest helicòpter que vostè va anunciar el passat mes de juny. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Yo creo que la postura del Equipo de Gobierno ha quedado perfectamente acreditada. Gracias.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió Serveis a la Ciutadana: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a donar resposta a les demandes 
ciutadanes, referents a la problemàtica de plagues d’insectes i rosegadors, fent els tractaments 
corresponents en un màxim de 24 hores, tal i com és feia a legislatures passades. 
 
Es REBUTJA per 15 vots en contra (PP amb absència Sr. Batle) i 10 a favor (8 PSIB-PSOE i 2 MÉS amb 
absència Sra. Truyol).  
 
58. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a les respostes per part del Batle sobre els greus 
fets a la Policia Local (782/2013). 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Gijón. Bueno, me hubiese gustado que hubiese estado presente el Sr. Alcalde, sobretodo en un punto 
tan importante como es, la cuestión del vergonzoso asunto del amaño de las oposiciones de la Policial Local, 
porque me hubiese gustado dirigirme a él. Bueno, en vista de su ausencia, y antes de que siga corriendo el tiempo, 
nos pondremos a ello. Mire, la falta de concreción, precisamente del Sr. Alcalde, en lo que se refiere a respuestas a 
las preguntas expuestas por el PSOE, en el Pleno del mes de septiembre, así como las últimas noticias que estamos 
teniendo, sobre las declaraciones en Fiscalía, lo que han hecho es suscitar aún más dudas sobre la actuación 
política en este asunto, por parte del Sr. Alcalde. La Secretaria del Tribunal, ha declarado precisamente, que la 
llamaron por teléfono con celeridad, para que acudiera a formar parte del tribunal de la oposición, también 
declaró, lo hemos podido leer en prensa, cosa que confirmó, que no hubo ninguna reunión previa para conformar 
las preguntas del examen. Yo lo que me pregunto es que cuales son los procedimientos, los procedimientos  de los 
nombramientos de los tribunales en las oposiciones de la Policía, quien nombra los tribunales en ese modelo de 
Policía del Sr. Isern. Quien es el responsable de nombrar esos tribunales. Entre esos temas que no se aclararon en 
la Comisión Informativa, seguimos sin tener respuesta, de quien decidió que los agentes implicados, fueran 
destinados a unidades especialmente comprometidas. De la misma manera, tampoco tuvimos respuesta, y se 



 
 
 

sigue sin contestar, cual es el procedimiento, y quien eligió a los presidentes de los tribunales, de las pruebas que 
se han realizado en la Policía. Quien nombró al Intendente Vera, Presidente del Tribunal de la prueba de los 
oficiales de la Policía Local en mayo de 2012. Mire, es muy difícil, muy difícil creer, que el Sr. Navarro, no estuviera 
enterado de lo que sucedía en su entorno, que ya en mayo de 2012, era un rumor a gritos, un rumor a gritos lo que 
estaba sucediendo en esas oposiciones. Es muy difícil creer que el Regidor de Seguridad Ciudadana, no supiera lo 
que estaba haciendo las personas de su máxima confianza. Personas de máxima confianza como el Sr. Vera, como 
el Sr. Estarellas y como su compañero de partido, el Sr. Enrique Calvo. Aquí nadie da explicaciones de que la 
mayoría de los implicados, tengan vinculaciones con el PP, o que tengan sintonía ideológica, como se dice, con el 
PP. Antes de que el Sr. Alcalde nombrara Intendente Jefe, ya un periódico, concretamente Última Hora, decía lo 
siguiente: la sintonía ideológica de Vera y Estarellas con el actual Gobierno de Cort, es la clave del nuevo 
organigrama. Y hablando de los imputados, se dice: que tenían confianza entre ellos porque eran del PP. El mismo 
periódico, sobre su Director General, militante y compañero suyo del partido, se le imputa ser la persona que pasó 
a uno de los agentes, el listado con las preguntas, con el encargo de que las distribuyera a aspirantes afines al 
Partido Popular. Yo lo que me pregunto es si, si realmente el Sr. Alcalde no le preocupa esta imagen de hoy, y este 
titular. Este titular que dice, el objetivo era colocar a los policías afines al PP. Se ve que al Sr. Alcalde no le importa, 
porque aquí no está. Todo el mundo sabía o sospechaba lo que estaba sucediendo en San Fernando, pero, ¿a 
quien se lo iban a denunciar sus sospechas los policías? Si los máximos implicados en todo eso, eran sus máximos 
superiores. Y mientras tanto el Regidor de Seguridad y el Alcalde, decían que no sabían nada de todo este asunto. 
Y en vez de ordenar que se investigaran los rumores, ¿Qué es lo que hacía su Director General? El Director General 
nombrado por el Sr. Isern. Pues le proponía nada más y nada menos que una medalla al Sr. Vera, que ya le puede 
dar gracias, gracias a la Junta de Mandos el Sr. Isern, porque le ha ahorrado la fotografía de condecorar al Sr. Vera, 
esa fotografía se la ha ahorrado esos mandos, que por cierto, que por cierto, tanto despreció, porque no se 
ajustaban a su modelo de Policía. Y ahora viene en Sr. Isern a darnos lecciones, después de decir en esta misma 
sala, en esta misma sala, que el Sr. Vera era la persona más adecuada para su modelo de Policía, y que venía a ser 
implacable con los delincuentes, y que además iba a perseguir a los malos, cuando realmente los malos los estaban 
nombrando precisamente el jefe de Policía Local y Director General. Y ahora otra vez 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Irá acabando por favor.” 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“voy acabando Sr. Presidente” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gracias.” 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“voy, va y viene a darnos lecciones, encantado, porque dice que está encantado, que por primera vez alguien se 
tome las cosas en serio, alguien se tome las cosas en serio. Y yo lo que le digo es que en la Policía Local, hace 
mucho tiempo que la gente se toma las cosas en serio, mucha gente y muchos profesionales. Y que él no ha sido el 
primero en nada en la Policía Local. Termino, con esto termino, gracias Sr. Gijón, le voy a decir en lo que sí ha sido 
primero el Sr. Isern, ha sido primero en tener un Intendente Jefe en un caso de corrupción, presuntamente 
imputado, ha sido el primero en tener presuntamente imputado a un Director General, compañero además de 
partido, imputado en corrupción. Y además ha sido el primero en que la Guardia Civil, la Fiscalía anticorrupción, 
entren a registrar el cuartel de la Policía Local, en todo eso sí que ha sido el primero el Sr. Isern. Muchas gracias Sr. 
Gijón.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Gràcies Sr. Gijón. Bueno, aquí estamos otra vez. Novedades, las que se están desarrollando en un proceso que 
todos conocemos, hay unos señores que están imputados, se les está tomando declaración a ellos, se le está 
tomando declaración a testigos, pero seguimos insistiendo, en lo que estábamos insistiendo desde el primer 
momento, el Alcalde ha reaccionado, como usted dice que fue él, el primero que ha tenido todos estos problemas, 



también ha sido el primero que ha reaccionado de forma tan rápida, aceptando la dimisión de dos personas que 
formaban parte de su equipo. Gracias a esto pues se pudo desarrollar la investigación de forma más profunda, se 
ha llevado a cabo, como usted bien sabe, una investigación, que forma parte también ya del expediente que tiene, 
en este caso la Juez. Y seguimos trabajando exactamente igual. Usted nos comenta que esto eran rumores a voces 
que existían desde hace mucho tiempo. Bueno, le hago saber que si alguien tenía conocimiento de esto en la 
Policía y no dio parte, o bien a sus superiores, o bien a la Fiscalía, o bien a usted mismo. Fíjese, y no lo hizo, pues 
estaba cometiendo delito. Por lo tanto, cuidado con lo que mucha gente está diciendo, que eso ya lo sabía, que 
por supuesto ya lo sabía, y demás. Si esa persona no hizo nada, esa persona es Policía y estaba cometiendo un 
delito. Lo mismo le digo en el caso que usted lo supiese, si usted no lo supo, no se si será delito o no lo será, pero 
no lo hizo bien, tendría que haberlo hecho saber a alguien, al Sr. Alcalde o al Sr. Fiscal. Yo insisto, ni el Sr. Alcalde ni 
yo teníamos conocimiento de estos hechos, porque sino por supuesto habríamos actuado de otra manera. 
Después usted insiste en la vinculación, en la sintonía. Sr. Donaire, no lea la prensa tanto. Insisto, cada vez usted 
me saca un recorte de prensa, se basa en la prensa, no son actos notariales, son comentarios. Algunos acertados, 
algunos desacertados, y demás. Tenga en cuenta que están pasando muchas cosas, hay muchas formas de tener 
información, me la puede pedir a mí, se la puede pedir a mucha gente que la tiene, pero no se fíe de los 
comentarios, solo en prensa, porque algunos de ellos están intencionadamente desvirtuados. Y bueno, los dos 
puntos por supuesto votaremos en contra. Gracias.” 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Gijón. Mire, yo estoy convencido que el Sr. Isern, no ha tomado ninguna iniciativa, es que va a rebufo 
de los acontecimientos que ya se iniciaron en su momento en mayo de 2012, que es cuando se hicieron estas 
pruebas, que era un clamor, así se está contando ahora, que era un clamor en aquel momento, lo que estaba 
sucediendo allí, que no podían tener, ¿no había pruebas? Evidentemente, si no lo denunciaron es que no tendrían 
pruebas suficientes para poder demostrarlo, pero ahora está saliendo todos esos temas. Lo que no deja de ser 
curioso, lo que no deja de ser curioso, que es que, el 8 de agosto de 2013, altos mandos de la Policía, también 
están anunciando precisamente en prensa, se estaba avisando de que había sospechas de que en el concurso de 
Intendente, estaba siendo a medida, y había Policías que le estaban avisando de que estudiaban recusar al 
Tribunal, que se escogiera a su Intendente Jefe. Ya lo estaban avisando, ya estaba en prensa eso, ya se estaba 
diciendo. ¿Y que es lo que dijo el Sr. Alcalde? Que es lo que dijo sobre este concurso, que ahora está paralizado y 
que está bajo sospecha. Dijo, el concurso está como toca, está hecho de forma objetiva y correcta. Si ya se le 
estaba denunciando, ya había papeles que denunciaban esto, dentro de la Policía. Y después nos viene a dar 
lecciones de que él es el único que se toma la Policía en serio. Encima viene a darnos lecciones. Y se va cuando se 
trata el tema. Las lecciones nos las da por la prensa el Sr. Alcalde, no aquí. Y yo lo que digo es que, efectivamente, 
no va a, lo que va es a rebufo, no está tomando, o no tomó la iniciativa en su momento, y no ordenó investigar 
cuando el escándalo estaba en la calle, o ordenó quiero decir, cuando el escándalo ya estaba en la calle, y cuando 
ya somos portada en todos los medios de comunicación, de aquí de la prensa. Y que los informes, o las 
investigaciones, ya, que manda el Sr, Alcalde, habla de dos personas, cuando ya se está hablando de diez personas 
más. Mire, yo creo que además de ir a rebufo de los acontecimientos, el Sr. Alcalde lo que ha tenido es falta de 
respuesta política, y transmite la sensación de que está atado a una  misma cuerda, a la misma cuerda, a la misma 
cuerda con la que profesionalmente se pueden terminar ahorcando su Director General y su Jefe de la Policía. Y 
pondré una cita, una cita que precisamente, que a lo mejor ustedes no reconocen, dice: las circunstancias actuales, 
son consecuencia de decisiones pasadas, y que en la toma de decisión es responsable de sus consecuencias, el que 
toma la decisión es responsable de sus consecuencias. ¿Saben de quien es esta cita? Del Sr. Alcalde, del Sr. Alcalde, 
así que se aplique el parche, que no nos de más lecciones, y que por lo tanto nosotros mantendremos los dos 
puntos de nuestra propuesta. La falta ya, lamentar la falta de respuesta política, y evidentemente instarle a usted 
Regidor de Seguridad Ciudadana, Sr. Navarro, que presente su dimisión. Muchas gracias.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
“Usted insiste en que el Alcalde pues va a rebufo de la noticia. Mire, el Sr. Alcalde no tardó ni dos horas, en cuanto 
fue conocedor de lo que estaba pasando, en aceptar la dimisión del Director General, y de abrir la investigación. 
Era imposible hacerlo antes, no teníamos datos sobre lo que estaba pasando. Usted dice que clamores, rumores, 
estamos hablando de las mismas pruebas que tenían en su momento a las que puedan tener ahora. Si antes no 
hacían nada ¿Qué hacen ahora? Simplemente comentarios delante de un Juez, que el Juez lo tomará se supone de 
la misma forma, como un rumor o como una prueba no confirmada. Referente al examen del Intendente, el 
examen del Intendente se ha paralizado, porque ha habido una alegación de uno de los que se presentaron, en la 
que no estaba de acuerdo en lo que era el temario. El resto de lo que es la prueba del Intendente, estaba correcto. 



 
 
 

No me diga usted que había irregularidades en eso, no las ha habido y no se han demostrado todavía. Y, insiste, 
bueno, supongo que el mes que viene nos veremos otra vez. Gracias.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió Serveis a la Ciutadana: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma lamenta que les respostes lliurades pel batle Isern no hagin buidat 
molts dels dubtes que s'han suscitat en el vergonyós assumpte de la manipulació de les oposicions de la 
Policia Local de Palma. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma reprova la continuada falta de resposta política per part del batle 
davant la gravetat dels fets ocorreguts i insta al regidor de Seguretat Ciutadana, Guillermo Navarro, a 
presentar la seva dimissió. 
 
Es REBUTJA per 15 vots en contra (PP amb absència del Sr. Batle) i 10 a favor (8 PSIB-PSOE i 2 MÉS 
amb absència Sra. Truyol). 
 
63. Proposició conjunta dels Grups Municipals PP, PSIB-PSOE i MÉS relaiva a ajuda d’emergència a            
Filipines /794/2013). 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Passem ara al punt 63. Proposició conjunta dels grups municipals, relativa a l’ajuda d’emergència de Filipines, 
aquí hi ha unanimitat. Molt bé. Hi ha intervencions? 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“No, hi ha una petició de la Comissió, per veure amem de quina partida ho havíem de fer, si hem de convocar una 
Comissió de Comptes per després en plenari, per l’aprovació inicial 15 dies hàbils, això, aquesta gent ja haurà.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“He anat a veure amem, he demanat a Secretaria amem si la urgència 3, perquè tenim una urgència, la número 3, 
de lo que he explicat antes en el Sr. Noguera, que del sobrant que hi ha del tema de les subvencions de les 
federacions, sobren més o manco 46.000 euros, no se si arribarem però la duim d’urgència avui, si vol votem 
plegats aquesta proposta amb la urgència.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Jo li demanaria, no hi podria haver una partida que no calgués passar pel plenari. I per tant no caldria els 15 dies, 
encara que després” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Fem les dues coses, la cercaré, però ara votem aquesta que també” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“No té sentit allargar per allargar.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Sr. Alcover. Votem aquest punt per unanimitat i passem al punt número 71.” 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió comptes, economia i recursos humans: 
 



1. Dotar una partida econòmica d’emergència de 50.000€ destinada a pal·liar els efectes de la 
devastació provocada pel tifó “Haiyan” a l’arxipèlag de les Filipines amb la finalitat que l’ajuda arribi a 
les persones damnificades al més aviat possible. 
 
2. Articular els mecanismes administratius necessaris perquè aquesa ajuda sigui transferida a les 
entitats no governamentals UNICEF i Creu Roja atesa la seva capacitat d’intervenció a la zona a la qual 
s’hi destina l’ajuda i el reconeixement internacional d’ambdues organitzacions. 
 
3. Donar trasllat d’aquest acord a l’Àrea d’Economía i Hisenda per tan d’iniciar-ne la tramitació. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
71. Pregunta oral del Grup Municipal PSIB-PSOE, relativa a actuacions i terminis en relació al futur dels 
habitatges socials de Camp Redó (696/2013). 
 
Es demana: 
 
1. Quines previsions té l’equip de govern, en quant a actuacions i terminis, en relació al futur dels 
habitatges socials de Camp Redó? 
 
Es RETIRA per haver-se contestat a la Comissió. 
 
72. Pregunta oral del Grup Municipal PSIB-PSOE, relativa a quan esta previst l’aprovació inicial del PEP 
del Jonquet conforme a la declaració BIC (695/2013).  
 
Es demana: 
 
1. Quan esta previst l’aprovació inicial del PEP del Jonquet conforme a la declaración de BIC? 
 
Es RETIRA per haver-se contestat a la Comissió. 
 
Entra el Sr. Batle quan són les 17’15 h. 
 
73. Pregunta oral del Grup Municipal PSIB-PSOE, relativa a la baixada de l’ocupació laboral a Palma 
alhora que puja l’ingrés per habitació en els mesos de juny a setembre de 2013 segons l’informe 
d’exceltur (795/2013) 
 
Es demana: 
 
Com valora el Sr. Batle que hagi baixat l’ocupació laboral un 0’7% al sector hoteler a Palma entre els 
mesos de juny a setembre tot i que s’han incrementat els ingressos un 8’7% i quines mesures pensa 
adoptar perquè es generi ocupació? 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Gijón. Bé, la pregunta es, tal como explica el barómetro de rentabilidad y empleo de los 
destinos turísticos españoles Exceltour, entre els mesos de juny a setembre de 2013, Palma ha pujat un 8,7% 
l’ingrés per habitació disponible. I al mateix temps, ha baixat un 0,7% la ocupació laboral, o sigui, el empleo. Y la 
pregunta es, com valora el Sr. Batle, que no està, que hagi baixat l’ocupació laboral un 0,7% el sector hoteler a 
Palma, a la vegada que s’han augmentat els ingressos un 8,7%, i quines mesures pensa adoptar, perquè es generi 
ocupació. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 



 
 
 

 
“Si quiere se lo contesto yo. Creo que son temas que entran dentro de la dinámica empresarial. Como usted 
comprenderá, el hecho de que haya una mayor ocupación, por si sola, no implica que haya mayor contratación, 
porque evidentemente los empresarios están ajustando sus costes, teniendo en cuenta que venimos de una 
situación de crisis. Por tanto es un tema que nosotros consideramos que irá mejorando, evidentemente, en la 
medida que vaya mejorando el clima de confianza. Lo más importante, estaríamos en otra situación, si ahora 
mismo estuviéramos diciendo que hemos tenido menor ocupación, y que hemos tenido menor gasto, cosa que no 
ha ocurrido. Afortunadamente, a diferencia de lo que ocurre en el resto de España, hemos tenido más ocupación y 
hemos tenido más gasto. Eso no se ha traducido en una mayor contratación, o no tanto como deberíamos, es 
cierto, pero corresponde a una cuestión empresarial. Yo estoy convencido de que en el futuro esto mejorará de 
manera notable. Gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno, la dinàmica, lo que pasa es que es muy específica de Palma. Quiero decir, esas dinámicas 
empresariales, si miramos cerca, no lejos, vamos a ver las dinámicas empresariales en Calvià. En Calvià, 8,7 de 
aumento de rentabilidad hotelera, más 4,3% de mejora del empleo. En Alcudia, más 8,4 de aumento de la 
rentabilidad hotelera, más 5% en empleo. Sant Josep de Sa Talaia, más 13% de rentabilidad hotelera, más 2,5 en 
empleo. Ciutadella, más 13% en rentabilidad hotelera, más 5,8 en empleo. Palma más 8,7 en rentabilidad hotelera, 
menos 0,7 en empleo. Es que somos los únicos. De todos los casos estudiados de Baleares por Exceltour, somos los 
únicos en que aumenta la rentabilidad hotelera y baja el empleo. Entonces, algo debemos tener que nos 
diferencia. En este caso, en negativo. Por eso yo digo que, cuando hay ya datos que evidencian esa situación, no 
podemos quedarnos en el discurso. Habrá que ver que nos diferencia, porque está ocurriendo esto en Palma, 
habrá que sentarse con las cadenas hoteleras y que nos den una explicación, y entre todos buscar revertir la 
situación. Porque es que es de este verano, no es de hace dos años, es de este verano. Si en verano, generando 
más ingresos en las cadenas hoteleras, de forma importante, es un aumento que pocos sectores pueden decir que 
lo tengan, destruyen empleo, vamos que podemos esperar, vamos bastante mal. Entonces yo creo que es un 
toque de atención para que reaccionen. Gracias.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Yo creo que esas cifras por si solas no significan nada, porque están hablando de cifras hoteleras, no están 
hablando del computo global. Y es evidente que a nivel nacional, Baleares y Palma se están comportando mejor. 
Evidentemente, pues como todo, sería mucho mejor que las cifras fueran en positivo, en cuanto a la creación de 
empleo, pero esto también puede significar algo que ustedes no tienen en cuenta, y es que Palma, a diferencia de 
todos estos destinos a los que me está haciendo referencia, a lo mejor no necesitan contratar más personal, 
porque tienen personal que está contratado por ejemplo todo el año, y a lo mejor con ese mismo personal, que no 
sacan en otros momentos, lo pueden utilizar. Yo creo que esto es un tema estrictamente empresarial. No se si 
ustedes tienen más datos que yo desconozca, y que a lo mejor incluso tienen la solución, porque en lugar de traer 
una pregunta lo que tendrían que traer es una propuesta, y entonces sabríamos realmente de que es, porque así, 
por si misma, yo creo que tenemos muy pocos motivos para estar descontentos. Podríamos tener más motivos 
para estar contentos, eso es cierto, podríamos estar más contentos si se hubiera generado mayor empleo, es 
indiscutible, pero hemos tenido más ocupación hotelera, hemos tenido más ingresos por habitación, y hemos 
tenido más ingresos en cuanto al gasto fuera de los hoteles. Bueno, yo creo que vamos en una línea adecuada, 
pero insisto, si tienen una idea real de que es lo que está pasando, porque con la cifra que usted está diciendo no 
basta, simplemente estamos hablando de un sector muy concreto, el sector hotelero, que el sector hotelero 
funciona con sus métodos propios, que tienen unas contrataciones, y que es posible que los empresarios no 
necesiten, o no quieran arriesgarse a contratar más gente, hasta haber consolidado sus ingresos, y puede ser que 
el año que viene esta misma cifra sean más positivas. Si tienen una idea de cual es, pues a lo mejor nos podemos 
sentar y verlo, pero a día de hoy yo no he visto a nadie, que haya dado una justificación real a estas cifras de las 
que usted está hablando.” 

 
Respon el Sr. Gijón. 
 
 
 



F.O.D. I. Sol·licitud de compareixença urgent del regidor d’Hisenda  
 
Compareixença del regidor d’Hisenda i portaveu municipal Julio Martínez, per tal de donar explicacions 
sobre l’estat de tramitació de l’operació d’endeutament i del pagament de les certificacions d’obra al 
Palau de Congressos a Acciona. 
 
Prèvia votació de la urgència que s’aprova per unanimitat, COMPAREIX el Sr. Martínez. 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Anem ja a les mocions d’urgència. La primera sol·licitud de compareixença del Regidor d’Hisenda. ¿Pueden 
justificar la urgencia por favor? Justificar la urgència.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“La veritat és que aquesta la varem presentar just després de contestar a una pregunta, que varem fer a precs i 
preguntes a la Comissió, la veritat és que pot esser de 5 segons o d’un quart d’hora aquesta compareixença, 
perquè era per sabre exactament, en premsa ho hem llegit, però ens agradaria que se’ns confirmés, si realment de 
l’endeutament, que ara farà l’ajuntament de Palma, es pagarà les certificacions fetes i no liquidades, del Palau de 
Congressos, en càrrec en el tercer pla de pagament de proveïdors. Si és que si ha hem acabat, si és que no bé a lo 
millor haurem de fer.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Martínez, li vol contestar al Senyor?” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Bé, primer s’ha de votar la urgència, si la justificació.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No, és que li demanava que justifiqués la urgència, però jo no he vist la justificació de la urgència per enlloc.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Ah, no és urgent sabre” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“La justificació no l’ha feta.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“La justificació és que, és urgent sabre si finalment ens endeutem per pagar el Palau de Congressos o no. Per 
nosaltres, creiem que és urgent. Perquè ens varem, aquest mateix plenari va aprovar un endeutament de quaranta 
i pico de milions d’euros, per pagar les certificacions del Palau de Congressos, i en els mitjans de comunicació, no 
vol dir que sigui així. Però després refrendat pel Sr. Martínez en Comissió, ens va generar moltíssimes dubtes de 
que aquesta operació pogués anar endavant. Com que és urgent el tema del Palau de Congressos, no volíem 
demorar un mes més la.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Idò, anem a votar la urgència. Se considera que és urgent? Jo crec que si. Sr. Martínez, vol contestar al Sr. 
Alcover?” 
 



 
 
 

Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Dit això, si contesta que si a la pregunta que he fet antes, hem acabat la feina.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Amem. Exactament és que, entren els 106 milions d’euros que nosaltres varem enviar en el mecanisme de 
pagament a proveïdors, 36 els assumeix la Comunitat Autònoma, i 69 i pico nosaltres. Però si me diu exactament, 
que lo que pagarà l’ajuntament són totes les factures d’Acciona, n’hi haurà qualcuna que a lo millor la paga el 
Govern, però bé nosaltres hem d’assumir 69.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Per tant és que si.” 
 

F.O.D. II. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 17 de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit i amb l’aplicació del romanent líquid de Tresoreria amb finançament afectat de 
l’exercici 2012, en el pressupost propi de la Corporació per a 2013. 
 

Sr. Batle (PP): 
 
“Anem a justificar la urgència de la proposta d’aprovació del crèdit número 17 de finançament. Sr. Martínez.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Això és una modificació que hem fet, o un replantejament de sobrants que teníem del 2008, 2009 i 2010, 
de la Llei de Capitalitat, perquè hem fet una sol·licitud en el Fondo Ferer, per veure amem si ens poden finançar la 
fase B de reforma del Casal Balaguer, i hem de menester, és un tema curiós dels requisits, hem de menester un 
certificat per part de l’Interventor, de que tenim tots els doblers, és a dir, els 2,7 milions d’euros del projecte. 
Nosaltres, creiem que ens donaran el 50%, però clar hi ha altres ajuntaments que també poden demanar. Dir que 
en Consell de Capitalitat, avui no ve però també vull informar, aquest Consell de Capitalitat se va aprovar que, si hi 
ha estalvis de, bé si hi ha estalvis, si ens financen el 50% o el 40% o el 30%, no haurem de menester el 100% 
d’aquest pressupost, i ja en Consell de Capitalitat, hem aprovat que es pugui destinar a fer reformes, perquè hi ha 
reformes urgents que s’han de fer en el Castell de Bellver, i mirar també d’adaptar l’ampliació del bosc de Bellver, 
perquè hi puguin anar els ciutadans i ciutadanes de Palma. Avui és simplement lo del Casal Balaguer.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Bé, no hem vist els documents. Lo del Castell de Bellver, ja li dèiem fa un parell d’anys, i per això varem fer 
al·legacions en els pressuposts. Amem no m’ha quedat clar, això són romanents de partides de Llei de Capitalitat, 
per tant entenc que venen de l’anterior legislatura. Per tant, inversions compromeses. I lo que no se, bé lo que no 
sé, perquè no m’ha quedat clar, no vol dir que no ho hagi dit, és si són baixes de licitacions, de possibles 
adjudicacions respecte del Pla de licitació, si és que s`ha llevat qualque inversió per posar en el Casal Balaguer, en 
tot cas si és així, ens agradaria sabre quines són les que s’han anul·lat, respecte de les que varen aprovar en el 
darrer Consell de Capitalitat de l’anterior legislatura, l’any 2011 li record. I en fi, no m’ha quedat clar.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Bé, hi ha un poc de tot. Hi ha decisions que no se varen. Nosaltres quan varem venir, clar com ens devia tants de 
doblers la Comunitat Autònoma, en temes que varem poder, no iniciar la licitació, perquè clar era un tema de, 
licitar era enganyar en els proveïdors, perquè no els podríem pagar. Clar, com ara es liquida el deute que té el 
Govern, és quan nosaltres, realment aquests doblers ens els pagarà ara el Govern, estan dins els 36 milions 
d’euros, però és tota una relació, això jo tinc entès que se va enviar ahir, perquè nosaltres varem tenir Consell de 
Capitalitat ahir o dimarts, varem tenir Consell de Capitalitat dilluns, jo tenia la reunió amb el Ministeri d’Hisenda 
dimarts, se va enviar dimecres, se va enviar dimecres, jo si no ha arribat, jo se que estava posada, jo se que estava 
posada a la relació, estava posada. La que hem posada avui és la tercera urgència, hi ha la relació de les coses que 



hi ha aquí. De totes maneres Sr. Alcover, en el final és un tema de prioritzar, tenim aquesta possibilitat, sobretot 
perquè tenim la possibilitat de que ens donin el 50%, d’uns Fondos Feder que han sobrat, els Fondos Feder és que 
hi ha sobrants dels Fondos Feder, i tenim aquesta oportunitat de poder finalitzar una obra, que jo crec que tots hi 
estam d’acord, com és la del Casal Balaguer. I crec que si hi ha un sobrant, lo del tema del Castell de Bellver, els he 
de dir que és un tema d’urgència.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé. Qualque intervenció més? Podem aprovar la proposta” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Primer hem de votar la urgència i després la proposta.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bé, la urgència.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“No, no, la urgència és per la sol·licitud.” 

 
Prèvia votació de la urgència que s’aprova per unanimitat, es proposa: 
 
1.Aprovar la modificació de crèdit n.17, de crèdit extraordinari finançat amb baixes de crèdit i amb 
l’aplicació del romanent líquid de tresoreria amb finançament afectat de l’exercici de 2012, en el 
pressupost propi de la corporació per a 2013, quedant establertes les consignacions pressupostàries 
de la següent forma: 
 

A) BAIXES DE DESPESES    

Org. Prog. Eco. Descripció Crèdits inicials Baixa Crèdit def. 

11 17118 60905 
MILLORA BARR. ARQUIT .I PLA ACC 
.UNIVERSAL 35.639,99 35.639,99 0,00 

11 17118 60910 CORRERDORS VERDS:F .VERDA, T .PAU 129.307,35 108.669,68 20.637,67 

11 17118 60916 DESVIACIÓ ZONA VERDA "LOS LEONES" 150.000,00 150.000,00 0,00 

11 17118 63201 CASES RETIRO BELLVER 17.838,74 17.838,74 0,00 

16 92401 62201 
PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- EQUIP. 
SOCIOCULT. 27.151,61 27.151,61 0,00 

14 16218 74002 TRANSF. CAP. EMAYA.- CONTENIDORS 35.855,50 35.855,50 0,00 

14 16218 74004 
TRANSF. CAP .EMAYA.- 1a.fase xarxa aigua 
pot. 216.856,10 216.856,10 0,00 

14 16119 74001 TRANSF .CAP .EMAYA.- XARXA CLAVEGUERAM 273.951,69 273.951,69 0,00 

14 16319 74002 
TRANSF. CAP. EMAYA.- INVERS. VEHICLES 
NETEJA 267.880,73 267.880,73 0,00 

14 16219 74005 
TRANSF. CAP .EMAYA.- TECNIF. MEDI 
AMBIENT 83.430,09 83.430,09 0,00 

08 15119 62201 CONSTRUCC .CASAL SON CÀNOVES 759,92 759,92 0,00 

11 15519 60909 INFRAESTRUCTURES.- MILLORA BELLVER 95.084,18 67.664,43 27.419,75 

11 15519 60903 
CORREDORS VERDS I MILLORA INFRAES 
.URBANA 59.667,97 13.635,86 46.032,11 

14 16210 74000 TRANSF .CAP. EMAYA 194.348,20 194.348,20 0,00 

11 16610 61100 
INVERSIONS CAPITAL IL·LUMINACIÓ 
ORNAMENTAL 224.263,33 224.263,33 0,00 

11 17110 61101 PARCS I JARDINS.- INVERSIONS 48.397,68 46.840,07 1.557,61 

11 33410 62205 RECUPERACIÓ CASES RETIRO BELLVER 229.075,49 173.653,89 55.421,60 

12 13210 62222 POLICIA.- INVERSIONS EDIFICIS 152.012,74 152.012,74 0,00 

12 13210 62800 POLICIA.- INVERSIONS MATERIAL 4.223,54 2.760,34 1.463,20 



 
 
 

TRANSMISSIONS 

08 15210 60990 HABITATGE.- PROJECTES I ESTUDIS 4.979,70 4.265,80 713,90 

03 33310 71300 
TRANSFERÈNCIA CAPITAL F. PILAR I JOAN 
MIRÓ 57.460,86 57.460,86 0,00 

03 33410 63201 CULTURA.- INVERSIONS EDIFICIS 1.608,86 294,56 1.314,30 

04 34210 71001 ESPORTS.- TRANSFERÈNCIA CAPITAL IME 59.224,79 1.812,44 57.412,35 

04 34210 71002 
TRANSF. CAP. IME.- CAMP FUTBOL BORJA 
MOLL 47.425,00 42.009,31 5.415,69 

08 15110 62200 URBANISME.- INVERSIONS NOUS EDIFICIS 1.058,25 1.058,25 0,00 

09 92510 6320327 REFORMES NOVES INSTAL .EDFICIS  MPALS. 8.256,68 8.256,68 0,00 

11 15510 61100 VIALITAT.- INVERSIONS 5.122,95 5.122,95 0,00 

11 16910 60100 RENOVACIÓ I MILLORA INFRAESTRUCTURES 14.652,65 9.634,54 5.018,11 

08 15210 71100 HABITATGE.- TRANSFERÈNCIES DE CAPITAL 177.608,55 54.857,39 122.751,16 

08 15210 61000 ADQUISICIÓ SÒL PER EQUIP. I ESPAIS PÚBLICS 454.166,73 445.614,66 8.552,07 

   TOTAL BAIXES DE DESPESES  2.723.600,35  

       

C) AUGMENT D'INGRESSOS    

Org. Prog. Eco. Descripció Crèdit anterior Augment total 

  87010 
ROMANENT DE TRESORERIA AMB 
FINANÇAMENT AFECTAT 11.829.610,81 31.535,96 11.861.146,77 

       

   TOTAL FINANÇAMENT   2.755.136,31  

       

B) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Prog. Eco. Descripció Crèdit anterior Augment Crèdit def. 

03 33301 62200 MUSEUS.- C .BALAGUER PROJECTE MODIF.  2 0,00 2.755.136,31 2.755.136,31 

       

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   2.755.136,31  

 

Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ anunci 
publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es presentassin 
reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a l’execució de 
la present resolució”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor i 10 abstencions (8 PSIB-PSOE i 2 Més amb absència de la Sra. Truyol). 
 
F.O.D. III Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 18 de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions pressupostàries en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013. 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé. Idò ara anem a justificar la tercera urgència, que és una proposta de modificació del crèdit número 18.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Bé, aquí ve un poc derivada, no només perquè ho digués el Sr. Alcover, sinó que òbviament havíem assumit un 
compromís de mirar, de cercar, 50.000 euros, la majoria dels llocs on ara teníem raconets, tots passen per plenari. 
Hem vist que aquesta de subvenció d’entitats, que hi ha aquest sobrant, pues que seria interessant. Ni se si 
arribarem, perquè s’aprova ara, està 15 dies d’exposició pública, i basta que hi hagi una persona que faci una 
al·legació, i no arribaríem i hauríem de cercar pressupost del 2014. Jo espero que es voti per unanimitat i que no hi 
hagi al·legacions. Moltes gràcies. La urgència és perquè ha de venir ja, sinó no podem esperar un altre plenari.” 
 



Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“No, jo, nosaltres, el Sr. Martínez ens va instar a fer una proposta de quina partida el podria, i nosaltres la varem 
fer. I va sortir en els mitjans, que era d’òrgans, dels plecs de representació, que hi havia 120.000 euros, i encara en 
quedaven 90.000 en saldo disponible. Ja se que ha de passar per plenari, però evidentment si estam a finals de 
novembre, amb un mes no se gastaran 90.000 euros. Per tant, en ves de llevar de les subvencions de les entitats. 
Bé, 90.000 euros no se gastaran, però és mitja ... a les entitats que ho veurà. Bé, els anirà a explicar vostè que no 
ho poden demanar? Val més demanar. Bé. Jo és que crec que és bastant més senzill i bastant més explicable, que 
les llevin d’atencions protocol·laris, perquè hi ha doblers, perquè no s’ha gastat. Si està molt bé, si no hi ha res que 
dir. L’altre dia en el Sicalwin hi havia de saldo 90.000 euros de 120. Bé, és una proposta que fem.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“En aquesta partida no se gastarà, ja no se pot treure una convocatòria pública de subvencions. Per tant passaran 
a romanent líquid de tresoreria. Perquè no passin a romanent líquid de tresoreria, ens ho gastem. No entenc el 
problema.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“A lo millor se poden incorporar a l’any següent si se tanca bé Sr. Martínez, i se poden incrementar la partida de 
l’any qui ve.” 

 
Prèvia votació de la urgència que s’aprova per unanimitat, es proposa: 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n.18, de crèdit extraordinari finançat amb baixes de crèdit d’altres 
aplicacions pressupostàries en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013, quedant establertes 
les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 
inicial Augment Crèdits def. 

05 23200 48003 AJUDA ALS DAMNIFICATS PEL TIFÓ A FILIPINES 0,00 50.000,00 50.000,00 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   50.000,00  
 

A) DISMINUCIÓ  DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdit 
anterior Disminució 

Crèdits 
def. 

16 92400 48900 
PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- SUBV. ENTITATS  
CIUTADANES 133.000,00 50.000,00 83.000,00 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  50.000,00  

 

Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 

2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ anunci 
publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es presentassin 
reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a l’execució de 
la present resolució”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor i 10 abstencions (8 PSIB-PSOE i 2 Més amb absència de la Sra. Truyol). 
 
PRECS I PREGUNTES  
 



 
 
 

PREGUNTES AMB RESPOSTA ESCRITA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI D'OCTUBRE DE 2013 
AMB LA NUMERACIÓ DEL 2193 AL 2461 RELATIVES A: 

 
2462P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2463P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2464P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2465P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2466P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2467P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2468P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2469P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2470P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2471P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2472P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2473P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2474P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2475P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2476P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2477P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2478P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2479P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2480P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2481P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2482P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2483P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2484P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2485P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2486P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2487P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2488P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2489P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 
2490P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 
2491P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 
2492P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ 
2493P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 
2494P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 
2495P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 
2496P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 
2497P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 
2498P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 
2499P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 
2500P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 
IMMIGRACIÓ 
2501P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 
2502P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 
2503P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 
2504P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS. 
2505P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS. 
2506P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS. 
2507P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS. 
2508P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS 
2509P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME. 
2510P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
2511P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
2512P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
2513P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
2514P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 



2515P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 
2516P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I PARTICIPACIÓ 
2517P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I PARTICIPACIÓ 
2518P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I PARTICIPACIÓ 
2519P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2520P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2521P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2522P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2523P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2524P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2525P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2526P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA 
2527P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES I INGRESSOS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2528P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2529P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2530P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2531P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2532P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2533P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. 
2534P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2535P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2536P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DE L’EMPRESA DE FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2537P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2538P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNÈRARIA MUNICIPAL, S. A. 
2539P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2540P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. 
2541P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L‘EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2542P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2543P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A EMAYA. 
2544P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2545P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2546P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2547P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2548P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA 
2549P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2550P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2551P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMT. 
2552P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMT. 
2553P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMT. 
2554P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMT. 
2555P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT. 
2556P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT. 
2557P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMT. 
2558P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ EMT. 
2559P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMT. 
2560P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER L’EMT. 
2561P_2013 PSIB-PSOE ESTADÍSTIQUES MENSUALS D’USUARIS DE L’EMT. 
2562P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2563P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2564P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2565P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL 
2566P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2567P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2568P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2569P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2570P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2571P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
2572P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
2573P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS 
2574P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
2575P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS . 
2576P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 



 
 
 

2577P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
2578P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
2579P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D‘INFANTS. 
2580P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2581P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2582P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2583P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2584P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2585P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2586P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2587P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2588P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2589P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER PALMAACTIVA. 
2590P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE PALMAACTIVA. 
2591P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE PALMAACTIVA. 
2592P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA. 
2593P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA. 
2594P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER PALMAACTIVA. 
2595P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER PALMAACTIVA. 
2596P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A PALMAACTIVA. 
2597P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2598P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2599P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2600P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2601P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2602P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2603P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2604P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2605P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2606P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI. 
2607P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 
CONTEMPORANI. 
2608P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI. 
2609P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI. 
2610P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI. 
2611P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI. 
2612P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 
2613P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 
2614P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 
2615P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I 
ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 
2616P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 
2617P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 
2618P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 
2619P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 
2620P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 
2621P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2622P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2623P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 
365. 
2624P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2625P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2626P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2627P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2628P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2629P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ INFORMÀTICA. 
2630P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2631P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL 



D’INFORMÀTICA. 
2632P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2633P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2634P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2635P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2636P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2637P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2638P_2013 PSIB-PSOE AVANTPROJECTES, PROJECTES BÀSICS I PROJECTES D’EXECUCIÓ ENCARREGATS PER L’INSTITUT 
MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2639P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A. 
2640P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, 
S.A 
2641P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. 
2642P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA SOCIETAT MUNICIPAL 
D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. 
2643P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A. 
2644P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A. 
2645P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, 
SA. 
2646P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, 
S.A 
2647P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. 
2648P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. 
2649P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2650P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2651P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2652P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2653P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2654P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2655P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2656P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2657P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2658P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2659P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2660P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2661P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2662P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2663P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2664P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. . 
2665P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ 
2666P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2667P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2668P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2669P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2670P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER 
A LA MÚSICA. 
2671P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2672P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2673P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2674P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2675P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2676P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2677P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2678P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2679P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL PALAU DE CONGRESSOS. 
2680P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2681P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2682P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2683P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2684P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PALAU DE CONGRESSOS. 



 
 
 

2685P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI RIBA. 
2686P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL CONSORCI RIBA. 
2687P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI RIBA. 
2688P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI RIBA. 
2689P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA. 
2690P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA. 
2691P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI RIBA. 
2692P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI RIBA. 
2693P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI RIBA. 
2694P_2013 PSIB-PSOE HORES EXTRAORDINÀRIES REALITZADES PER L’ÀREA DE BATLIA. 
2695P_2013 PSIB-PSOE DECRETS DE BATLIA. 
2696P_2013 PSIB-PSOE SERVEI D’ACOLLIMENT DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2697P_2013 PSIB-PSOE PROGRAMA DE REFORÇ A LA INTEGRACIÓ SOCIAL I EDUCATIVA (PRISE) DE L'ÀREA D'EDUCACIÓ, 
FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 
2698P_2013 PSIB-PSOE SERVEI D’AJUDA A DOMICILI (SAD) DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2699P_2013 PSIB-PSOE SERVEI D’ASSISTÈNCIA DE VIOLÈNCIA DOMÈSTICA I DE GÈNERE DE LA POLICIA LOCAL DE 
2700P_2013 PSIB-PSOE PSEARLVMEAI. DE TELEASSISTÈNCIA DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2701P_2013 PSIB-PSOE AJUDES ECONÒMIQUES URGENTS DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2702P_2013 PSIB-PSOE CENTRES DE DIA DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2703P_2013 PSIB-PSOE PROGRAMA DE FINANÇAMENT DE MICROCRÈDITS DE LA CAIXA QUE GESTIONA PALMAACTIVA. 
2704P_2013 PSIB-PSOE PROGRAMES DE FORMACIÓ DE PALMAACTIVA. 
2705P_2013 PSIB-PSOE PROGRAMA D’OCUPACIÓ I ORIENTACIÓ LABORAL DE PALMAACTIVA. 
2706P_2013 PSIB-PSOE PROJECTE “VIVER D’EMPRESES” DE PALMAACTIVA. 
2707P_2013 PSIB-PSOE SERVEI DE MENJAR A DOMICILI DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. . 
2708P_2013 PSIB-PSOE NOMBRE DE BICICLETES QUE PASSEN PELS PUNTS DE MESURA. 
2709P_2013 PSIB-PSOE SANCIONS AL BARRI DE SA GERRERIA. 
2710P_2013 PSIB-PSOE EMPRESA ASITSA. 
2711P_2013 PSIB-PSOE SUBVENCIÓ DE L’EMT. 
2712P_2013 PSIB-PSOE MANTENIMENT DELS COL·LEGIS PÚBLICS. 
2713P_2013 PSIB-PSOE ESTAT DE LA FLOTA D’AUTOBUSOS. 
2714P_2013 PSIB-PSOE USUARIS DE BICIPALMA. 
2715P_2013 PSIB-PSOE DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2716P_2013 PSIB-PSOE DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS. 
2717P_2013 PSIB-PSOE ESTADÍSTIQUES DE QUEIXES DELS USUARIS DE L’EMT. 
2718P_2013 PSIB-PSOE LLICÈNCIES DE TAXI 
2719P_2013 PSIB-PSOE PERSONAL DE L'AJUNTAMENT 

 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, 
estenc aquesta acta. 
 
La secretària general del Ple 
 
 


